
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 20241, 20288
2. Ανακοινώνεται η  υπ’ αριθµ. πρωτ. 8152/5778, από 16 Σε-

πτεµβρίου 2021, απόφαση του Προέδρου της Βουλής περί
Καθορισµού Αρµοδιότητας της Διαρκούς Επιτροπής Παρα-
γωγής και Εµπορίου, σελ. 20277-20278

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 20241, 20242, 20255,
20260, 20261, 20265, 20266, 20267, 20270,, 20271, 20272,,
20274, 20275, 20277, 20279, 20288

Β. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και

του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ναυτιλίας
και Νησιωτικής Πολιτικής:: «Κύρωση κώδικα νοµοθεσίας για
την ολοκληρωµένη θαλάσσια πολιτική στον νησιωτικό χώρο
και για τον µηχανισµό εφαρµογής, την κρατική εποπτεία και
τους γενικούς όρους υλοποίησης του Μεταφορικού Ισοδυ-
νάµου», σελ. 20241-20279

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο., 
σελ. 20264-20288

ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ., σελ. 20252-20264
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ., σελ. 20241-20252

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 20265, 20266, 20267, 
20270, 20271, 20272, 
20274, 20275, 20277, 
20279, 20288

ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 20255, 20260, 20261
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 20241, 20242

Β. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής:

ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ Ε. , σελ. 20272
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 20247, 20279
ΒΟΛΟΥΔΑΚΗΣ Μ. , σελ. 20250
ΒΡΟΥΤΣΗΣ Ι. , σελ. 20263, 20265, 20266
ΓΚΙΚΑΣ Σ. , σελ. 20268
ΔΡΙΤΣΑΣ Θ. , σελ. 20252, 20253
ΙΑΤΡΙΔΗ Τ. , σελ. 20273
ΚΑΒΒΑΔΑΣ Α. , σελ. 20262
ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ Δ. , σελ. 20262
ΚΑΠΠΑΤΟΣ Π. , σελ. 20254
ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ Μ. , σελ. 20246, 20279
ΚΟΝΣΟΛΑΣ Ε. , σελ. 20257, 20258
ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ Π. , σελ. 20267
ΛΙΟΥΠΗΣ Α. , σελ. 20253
ΛΟΓΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 20248, 20279
ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ Κ. , σελ. 20261, 20269
ΜΕΛΑΣ Ι. , σελ. 20274
ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ Α. , σελ. 20242, 20243, 20279
ΜΠΙΑΓΚΗΣ Δ. , σελ. 20244, 20279
ΜΠΟΥΡΝΟΥΣ Ι. , σελ. 20270
ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ Χ. , σελ. 20252
ΠΑΠΠΑΣ Ι. , σελ. 20266, 20267
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 20275, 20276
ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ Ν. , σελ. 20265, 20271, 20272, 20276
ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ Κ. , σελ. 20256
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 20258
ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ Ν. , σελ. 20255, 20265
ΦΟΡΤΩΜΑΣ Φ. , σελ. 20241, 20242, 20243, 20279
ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Μ. , σελ. 20251
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 20260, 20261

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 20266
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Δ. , σελ. 20261

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Α’

Πέµπτη 16 Σεπτεµβρίου 2021



Αθήνα, σήµερα στις 16 Σεπτεµβρίου 2021, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 10.13’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία της Η’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΣΟΦΙΑΣ ΣΑΚΟΡΑΦΑ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 15-9-2021
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της Ρ�’ συνεδριάσεώς του, της 15-9-2021,
σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου: «Νέο
πλαίσιο για την ευζωία των ζώων συντροφιάς - Πρόγραµµα
«AΡΓΟΣ» και λοιπές διατάξεις του Υπουργείου Εσωτερικών»)

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου: «Κύρωση κώδικα νοµοθεσίας για
την ολοκληρωµένη θαλάσσια πολιτική στον νησιωτικό χώρο και
για τον µηχανισµό εφαρµογής, την κρατική εποπτεία και τους γε-
νικούς όρους υλοποίησης του Μεταφορικού Ισοδυνάµου».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 8 Σεπτεµβρίου 2021 τη συζήτηση και ψήφιση του νοµοσχε-
δίου σε µία συνεδρίαση επί της αρχής και επί του συνόλου µε τη
διαδικασία που προβλέπεται για τους κώδικες στα άρθρα 76 του
Συντάγµατος και 111 του Κανονισµού της Βουλής. 

Ειδικότερα, ως προς την οργάνωση της συζήτησης προτείνον-
ται εκτός από τους εισηγητές και ειδικούς αγορητές, τους Κοι-
νοβουλευτικούς Εκπροσώπους, καθώς και τους Υπουργούς και
ένας κύκλος κατά προτεραιότητα που θα περιλαµβάνει έναν οµι-
λητή από κάθε Κοινοβουλευτική Οµάδα, καθώς και ένας δωδε-
καµελής κύκλος οµιλητών µε αναλογία έκαστος: πέντε από τη
Νέα Δηµοκρατία, τρεις από τον ΣΥΡΙΖΑ, ένας από το Κίνηµα Αλ-
λαγής, ένας από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, ένας από
την Ελληνική Λύση και ένας από το ΜέΡΑ25. 

Οµοίως, κατανεµηµένοι σε έναν δωδεκαµελή κύκλο θα είναι
και οι Βουλευτές που θα συµµετέχουν µε τηλεδιάσκεψη µέσω
της πλατφόρµας Webex ή και µε φυσική παρουσία. 

Τα ονόµατα των οµιλητών έχουν ήδη οριστεί από τις Κοινοβου-
λευτικές Οµάδες µε σχετικές επιστολές.

Μετά την ολοκλήρωση του καταλόγου των οµιλητών θα ακο-
λουθήσει η ψήφιση του σχεδίου νόµου επί της αρχής και επί του
συνόλου διά εκφωνήσεως των εισηγητών και των ειδικών αγορη-
τών. 

Συµφωνεί το Σώµα; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα,

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Το Σώµα συµφώνησε.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Φίλιππος

Φόρτωµας για δεκαπέντε λεπτά.  
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε σή-

µερα να κυρώσουµε τον πρώτο κώδικα νοµοθεσίας που εκπονή-
θηκε από την κεντρική επιτροπή κωδικοποίησης και εισάγεται
στη Βουλή. 

Η εφαρµογή αυτή αποσκοπεί στην αντιµετώπιση των διαρθρω-
τικών παθογενειών της πολυνοµίας και της κακονοµίας στη χώρα
µας αλλά και στον θεσµικό εκσυγχρονισµό της. Είναι ένα πρό-
βληµα το οποίο χρήζει θεραπείας και είναι ένα πρόβληµα του πο-
λιτικού κόσµου εν γένει. 

Τα προηγούµενα χρόνια κυρίως επί διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ η
κακή νοµοθέτηση µεσουρανούσε. Υπήρξαν εκατοντάδες νόµοι,
αναρίθµητες τροπολογίες, χιλιάδες άρθρα, αλλά και διατάξεις.
Θα σας δώσω ένα απλό παράδειγµα. Από τον Ιούνιο του 2017
έως τον Αύγουστο του 2017, κατατέθηκαν εκατόν πενήντα εννέα
τροπολογίες σε διάστηµα µόλις δύο µηνών, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι. Αν αυτό δεν είναι πολυνοµία και κακή νοµοθέτηση τότε
τι είναι; 

Στα χρόνια της διακυβέρνησης σας, κύριοι της Μείζονος Αντι-
πολίτευσης, αποδεικνύεται καθηµερινά ότι µοναδικός σας στό-
χος ήταν από τη µία να καταγγέλλετε την απελθούσα κυβέρνηση
για τον τρόπο νοµοθέτησης και από την άλλη να νοµοθετείτε µε
τέτοιον τρόπο ώστε η έννοια κατάχρηση να ωχριά µπροστά της.
Και το χειρότερο δεν είναι αυτό. Το χειρότερο είναι ότι το σύνολο
σχεδόν των εκατοντάδων τροπολογιών που είχατε καταθέσει δεν
είχαν καµµία σχέση σχεδόν µε τα νοµοθετήµατα. Ήταν, όπως
είχε αναφέρει σε εκείνη τη συνεδρίαση και ο σηµερινός Πρωθυ-
πουργός Κυριάκος Μητσοτάκης, «ρουσφέτια της τελευταίας
στιγµής» για να εξυπηρετήσετε τα συµφέροντά σας. 

Τότε, φυσικά, ο Αρχηγός σας, ο κ. Τσίπρας, κατηγορούσε τη
Νέα Δηµοκρατία για πολυνοµία, όταν η Νέα Δηµοκρατία για την
περίοδο 2012 – 2015, επί πρωθυπουργίας Αντώνη Σαµαρά, σε
εκατόν δεκατέσσερις κυρώσεις διεθνών συµβάσεων είχε φέρει
µόλις δεκατέσσερις τροπολογίες. 

Η όλη αυτή τακτική του ΣΥΡΙΖΑ συνεχίστηκε φυσικά και το
2018, όπως τα είπαµε και στην επιτροπή, όπου είχατε φέρει σχε-
δόν διακόσιες σαράντα επτά τροπολογίες από τις οποίες διακό-
σιες δώδεκα άσχετες µε το περιεχόµενο των νόµων και εκατόν
εβδοµήντα οκτώ εκπρόθεσµες. 

Στόχος της Κυβέρνησης µας, της Κυβέρνησης της Νέας Δη-
µοκρατίας είναι η ορθή νοµοθέτηση, γεγονός το οποίο αποδει-
κνύεται από την διαδικασία κωδικοποίησης της νοµοθεσίας το
οποίο σήµερα αρχίζει. Σήµερα, λοιπόν, έχω την τιµή να εισηγού-
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µαι τον πρώτο κώδικα νοµοθεσίας και είµαι ιδιαίτερα χαρούµενος
γιατί ο κώδικας αυτός αφορά τη νησιωτική πολιτική της χώρας. 

Ο ν.4770/2021, λοιπόν, αποτελεί το µόνο ολοκληρωµένο θα
έλεγα ρυθµιστικό πλαίσιο που αφορά την νησιωτική πολιτική της
χώρας µας. Πρόκειται για ένα θεσµικό πλαίσιο το οποίο λαµβάνει
υπ’ όψιν τους περιορισµούς τα µειονεκτήµατα, αλλά τα πιο ση-
µαντικά πλεονεκτήµατα του νησιωτικού χώρου και εφαρµόζει µια
ειδική, διαφοροποιηµένη πολιτική, µε κύριο στόχο να µειώσει το
χάσµα µε τον ηπειρωτικό χώρο. 

Θέσαµε, λοιπόν, τους άξονες προτεραιότητας και θεσµοθετή-
σαµε χρηµατοδοτικά εργαλεία, αλλά και προγράµµατα τα οποία
θα ενισχύσουν αλλά και θα προωθήσουν την επιχειρηµατικότητα,
την αξιοποίηση των νέων τεχνολογιών, αλλά και τη βιώσιµη ανά-
πτυξη των νησιών µας, πάντα µε σεβασµό στο περιβάλλον αλλά
και στον χαρακτήρα κάθε τόπου. 

Το ειδικό µέρος του κώδικα κωδικοποιεί τα άρθρα του
ν.4770/2021, ώστε να µπορεί ο κάθε νησιώτης επιχειρηµατίας να
αντιληφθεί τα θεσµοθετηµένα προγράµµατα χρηµατοδότησης
και να γίνει κοινωνός της δικής µας πολιτικής. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, κυρίες και κύριοι, πα-
ρουσιάζει, λοιπόν, για πρώτη φορά µια ολοκληρωµένη νησιωτική
πολιτική, η οποία αναγνωρίζει στην πράξη τη σηµασία του χώρου
αυτού. Τόσα χρόνια η νησιωτικότητα αντιµετωπιζόταν αποκλει-
στικά ως µία έννοια γεωγραφική.

Σήµερα, λοιπόν, για µία ακόµα φορά, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αναδεικνύεται η όλη της πραγµατική αξία, αλλά και διά-
σταση.

Από την αρχή της δικής µας διακυβέρνησης έχουν γίνει πολλά
και σηµαντικά βήµατα για την ενίσχυση της νησιωτικής περιφέ-
ρειας εν αντιθέσει µε εσάς που, φυσικά, καταργήσατε τους µει-
ωµένους συντελεστές ΦΠΑ το 2015 και µε άλλα νοµοθετήµατα
το 2016, εν αντιθέσει µε εµάς που, φυσικά, φέραµε και την απαλ-
λαγή ΕΝΦΙΑ στα ακριτικά νησιά, πράγµα το οποίο εσείς δεν εί-
χατε καν ψηφίσει. 

Και προχωρώ στο µεταφορικό ισοδύναµο, ένα θέµα το οποίο
αφορά άµεσα τις νησιωτικές περιοχές και θίγεται το δεύτερο
τµήµα του κώδικα. Στο µεταφορικό ισοδύναµο πρέπει να έχουν δι-
καίωµα όλοι οι νησιώτες και όλες οι επιχειρήσεις οι οποίες δρα-
στηριοποιούνται στα νησιά. Ιδιαίτερα σηµαντικό είναι το δεύτερο
τµήµα του κώδικα, λοιπόν, δυνάµει του οποίου κωδικοποιούνται
τα άρθρα του 4551/2018 αναφορικά µε το µεταφορικό ισοδύναµο,
ένα θέµα που αφορά άµεσα τις νησιωτικές περιοχές της χώρας. 

Συγκεκριµένα, µέσω των εν λόγω άρθρων, όπως είπαµε και
στην επιτροπή, απλοποιείται η διαδικασία χρηµατοδότησης του
µεταφορικού ισοδύναµου, συγκεκριµενοποιούνται οι δικαιούχοι,
γίνεται κατανοητός ο τρόπος υποβολής αιτήσεων, ο τρόπος κα-
ταβολής, αλλά και οι λόγοι διακοπής καταβολής. Τώρα, µε αυτή
την κωδικοποίηση, για πρώτη φορά µπαίνουν κανόνες θεσµοθέ-
τησης του µεταφορικού ισοδύναµου µε πλήρη διαφάνεια. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Τώρα, λοιπόν, για πρώτη φορά εξορθολογίζεται…

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ηρεµήστε! Τα είπαµε και στην επιτροπή. Τα είπατε και πάλι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριοι συνάδελφοι,

σας παρακαλώ πολύ αφήστε τον ειδικό αγορητή να µιλήσει. Θα
λάβετε και εσείς µε τη σειρά σας τον λόγο.

Συνεχίστε, κύριε συνάδελφε.
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Σήµερα καλούµαστε, λοιπόν, να κυ-

ρώσουµε τον κώδικα νοµοθεσίας για την ολοκληρωµένη θαλάσ-
σια πολιτική στον νησιωτικό χώρο. Η Ελλάδα αποκτά για πρώτη
φορά ολοκληρωµένη θαλάσσια πολιτική µε σαφείς στρατηγικούς
στόχους, διακριτό σχέδιο δράσης αλλά και συγκριµένα µέσα και
εργαλεία υλοποίησης. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη, τον Ιανουάριο του 2021 έφερε στη Βουλή ένα ολοκλη-
ρωµένο θεσµικό πλαίσιο και πλέον εφαρµόζει µια ολοκληρωµένη
θαλάσσια πολιτική µε σεβασµό στις ιδιαιτερότητες του κάθε νη-
σιού, µε συνέπεια αλλά και µε βασικούς άξονες προτεραιότητας
της την ενίσχυση της νησιωτικότητας αλλά και της ανταγωνιστι-
κότητας, την ανάπτυξη της τοπικής οικονοµίας, την ενίσχυση της
συνδεσιµότητας των νησιών αλλά και της ασφάλειας των θαλάσ-

σιων µεταφορών, φυσικά πάντα µε σεβασµό στο περιβάλλον. 
Η Ελλάδα, λοιπόν, αποκτά πλέον επίσηµα αναγνωρισµένη και

καλά στοιχειοθετηµένη δηµόσια νησιωτική πολιτική. 
Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ κι εγώ

πολύ, κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο έχει τώρα από τον ΣΥΡΙΖΑ ο κ. Ανδρέας Μιχαηλίδης.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Θα µου επιτρέψετε κατά παρέκκλιση της διαδικασίας συζήτη-

σης του σηµερινού νοµοσχεδίου, κυρία Πρόεδρε, ως Βουλευτής
Χίου να εκφράσω τη βαθιά ικανοποίησή µας και να χαιρετίσω την
απόφαση της Διαρκούς Ιεράς Συνόδου της Εκκλησίας της Ελλά-
δος µε την οποία αποκατέστησε τον αείµνηστο Μητροπολίτη
Χίου Ιωακείµ Στρουµπή, ο οποίος εβδοµήντα πέντε χρόνια πριν,
στα πέτρινα χρόνια του Εµφυλίου, είχε καταδικασθεί ως έκπτω-
τος της µητροπόλεώς του για την ανάµειξή του και την ενεργό
δράση του στην Εθνική Αντίσταση µέσα από τις τάξεις του EAM.
Νοµίζω ότι µε την απόφασή της η Διαρκής Ιερά Σύνοδος της Εκ-
κλησίας της Ελλάδος έκλεισε µία µελανή ιστορία της σύγχρονης
εκκλησιαστικής ιστορίας, αποκαθιστώντας έναν ιεράρχη ο
οποίος τίµησε τα ράσα του και υπηρέτησε το λαό του. Ήταν ο
τελευταίος ΕΑΜικός µητροπολίτης, µετά τον Κοζάνης Ιωακείµ
και τον Ηλείας Αντώνιο, ο οποίος δεν είχε αποκατασταθεί και
αποκαταστάθηκε επιτέλους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έκπληκτος άκουσα τον εισηγητή

της Πλειοψηφίας, ο οποίος αφιέρωσε τα τρία λεπτά από τα οκτώ
λεπτά τοποθέτησής του, να αναφέρεται στον ΣΥΡΙΖΑ και τα πε-
πραγµένα του. 

Συνεχίζετε, κύριε συνάδελφε, την πρακτική που ακολουθού-
σατε και στην επιτροπή την προπαρασκευαστική του νοµοσχε-
δίου, στην επεξεργασία του, του «πολιτεύεσθαι διά του
αντιπολιτεύεσθαι την Αντιπολίτευση». 

Όσον αφορά το νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η
κωδικοποίηση διατάξεων που συζητούµε σήµερα, αφορά τη νη-
σιωτική πολιτική. Επιτρέψτε µου κάποιες γενικές εισαγωγικές πα-
ρατηρήσεις.

Οι παρατηρήσεις αυτές έχουν ως αφετηρία τις πολλαπλές δια-
κινδυνεύσεις και προκλήσεις που αντιµετωπίζουν τα νησιά στη
χώρα µας, πολλές εκ των οποίων, βεβαίως, αφορούν και νησιά
άλλων χωρών στον ευρωπαϊκό, τουλάχιστον, χώρο, για να µην
πω και παγκόσµια. Κάποιες από τις περιοχές που θα αντιµετωπί-
σουν µε οξύτερο τρόπο την κλιµατική αλλαγή είναι, όπως ξέ-
ρουµε, οι παραθαλάσσιες περιοχές και πιο συγκεκριµένα τα
νησιά. Σε επίπεδο παραγωγής και οικονοµίας τα νησιά µας συ-
ναντούν σηµαντικές δυσχέρειες να ενταχθούν όχι µόνο στις πε-
ριφερειακές και παγκόσµιες αλλά και στις εγχώριες αλυσίδες
αξίας. Ταυτόχρονα, η υπέρµετρη εξάρτηση πολλών νησιών από
τον τουρισµό έχει ως συνέπεια την ενίσχυση των εποχικών µορ-
φών απασχόλησης και την εργασιακή επισφάλεια.

Οι δυσχέρειες στις οποίες αναφέροµαι, αποτυπώνονται στη
χαµηλή θέση που καταλαµβάνουν οι νησιωτικές περιφέρειες σε
µία σειρά από συγκριτικές αναλύσεις και δείκτες σε ευρωπαϊκό
επίπεδο. Για παράδειγµα, σε πρόσφατη µελέτη του ΚΕΠΕ από
τη συνολική παραγωγικότητα των συντελεστών παραγωγής στο
δείκτη περιφερειακής ανταγωνιστικότητας της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, καθώς και σε άλλες περιφερειακές στατιστικές του ΟΟΣΑ,
αποτυπώνεται η εξαιρετικά δυσµενή θέση των νησιών σε τοµείς
όπως το περιβάλλον, η εργασία, η πρόσβαση στις υπηρεσίες
υγείας και σε άλλες δραστηριότητες. 

Υπενθυµίζουµε, παράλληλα, την απουσία οποιασδήποτε ου-
σιαστικής µέριµνας από την παρούσα Κυβέρνηση, ούτε καν προς
την υλοποίηση έστω και προς την στοιχειώδη κατανόηση της ση-
µασίας και της στρατηγικής διάστασης που πρέπει να έχει η νη-
σιωτική πολιτική.

Δεν χρειάζεται, νοµίζω, να µιλήσω για την απουσία κάποιας ου-
σιαστικής αναφοράς του Πρωθυπουργού σε θέµατα της νησιω-
τικότητας στην πρόσφατη παρουσία του στη Διεθνή Έκθεση
Θεσσαλονίκης. Αρκεί, επίσης, κανείς να δει, για παράδειγµα, τι
δεν προβλέπει το Εθνικό Σχέδιο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας
για όλες αυτές τις κοινωνικές, περιβαλλοντικές και αναπτυξιακές
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προκλήσεις της νησιωτικότητας. 
Και επιτρέψτε µου να έρθω στο νοµοσχέδιο. 
Το πρώτο τµήµα αφορά, βέβαια, τη θαλάσσια πολιτική και πε-

ριλαµβάνει κάποια άρθρα νοµοθετηµάτων του 2021 και, βεβαίως,
το άρθρο 12 το οποίο αναφέρεται στο Συµβούλιο Νησιωτικής Πο-
λιτικής. 

Στο δεύτερο τµήµα, κωδικοποιούνται άρθρα κυρίως για το µε-
ταφορικό ισοδύναµο, µια εµβληµατική πρωτοβουλία της δικής
µας διακυβέρνησης, όσο και να θέλει να την υποβαθµίσει η ση-
µερινή Κυβέρνηση. 

Όσον αφορά την κωδικοποίηση της νοµοθεσίας, ας µου επι-
τρέψει και πάλι ο αξιότιµος συνάδελφος, ο εισηγητής της Νέας
Δηµοκρατίας, να του υπενθυµίσω ότι σήµερα δεν κάνουµε εκ
νέου νοµοθέτηση -διότι, κύριε συνάδελφε, αναφερθήκατε σε
τοµές τις οποίες εισάγει σήµερα το νοµοθέτηµα- αλλά κωδικο-
ποίηση, δηλαδή συγκεντρώνουµε νόµους που υπάρχουν διά-
σπαρτοι και τους περιλαµβάνουµε σε ένα ενιαίο νοµοσχέδιο. 

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Δεν είπα κάτι τέτοιο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Προφανώς η κωδικοποίηση της νο-

µοθεσίας, λοιπόν, υπό την έννοια της συγκέντρωσης, εκκαθάρι-
σης και ταξινόµησης συναφών διατάξεων, είναι επιθυµητή
δεδοµένου του πανθοµολογούµενου, βέβαια, προβλήµατος της
πολυνοµίας και της κακονοµίας της χώρας, που είναι, πράγµατι,
µια ουσιώδης, απαραίτητη διαδικασία. 

Από την άλλη, δεν µπορούµε να µην παρατηρήσουµε την τε-
ράστια καθυστέρηση µε την οποία ξεκινά η κωδικοποίηση από
την παρούσα Κυβέρνηση. Θυµίζουµε ότι στο πλαίσιο του περί-
φηµου «επιτελικού» κράτους καταργήθηκαν οι διατάξεις του
νόµου της δικής µας διακυβέρνησης σχετικά µε την κεντρική επι-
τροπή κωδικοποίησης, η οποία, µεταξύ των άλλων, µεταφέρθηκε
απευθείας στη Γενική Γραµµατεία της Κυβέρνησης στην επο-
πτεία, δηλαδή, του ίδιου του Πρωθυπουργού. 

Δύο χρόνια, λοιπόν, µετά έρχεται η πρώτη κύρωση κώδικα νο-
µοθεσίας σε ένα πεδίο σχετικά απλό -θα µου επιτρέψετε να πα-
ρατηρήσω- όπως είναι αυτό της νοµοθεσίας που αφορά το
Υπουργείο Εµπορικής Ναυτιλίας. 

Με βάση τα παραπάνω, η καθυστέρηση αυτή για την κωδικο-
ποίηση την οποία ποµπωδώς είχε εξαγγείλει η Νέα Δηµοκρατία,
είναι η γενικότερη εικόνα του ξεχαρβαλώµατος του περίφηµου
«επιτελικού» κράτους, την οποία ο ελληνικός λαός προσφάτως
έχει ζήσει µε πάρα πολύ τραγικό τρόπο.

Επί του περιεχοµένου των διατάξεων, βεβαίως, δεν θα κά-
νουµε καινούργιες παρατηρήσεις, καθώς, όπως είπα, δεν πρό-
κειται για νέα νοµοθέτηση. Ασφαλώς, όµως, οφείλουµε να
σχολιάσουµε τα πεπραγµένα της Κυβέρνησης και του Υπουρ-
γείου στο πεδίο της νησιωτικής πολιτικής.

Πριν από έξι µήνες ψηφίσαµε την περίφηµη «θαλάσσια πολι-
τική» εδώ στο Κοινοβούλιο. Δεν έχουµε ακούσει τίποτα για τα
χρηµατοδοτικά εργαλεία, τα οποία εξαγγείλατε, το πρόγραµµα,
δηλαδή, χρηµατοδότησης νησιωτικής επιχειρηµατικότητας, το
Ταµείο Γαλάζιας Οικονοµίας, το Μητρώο Φορέων Θαλάσσιας Οι-
κονοµίας. Τι απέγιναν, άραγε, τα εκατοµµύρια τα οποία συγκεν-
τρώσατε µέσω αυτών των εργαλείων, όπως διακινούσατε µέσω
του φιλικού σας τότε Τύπου;

Να θυµίσουµε, επίσης, ότι ο νόµος για την ολοκληρωµένη θα-
λάσσια πολιτική περιελάµβανε, ούτε λίγο ούτε πολύ εννέα
υπουργικές και κοινές υπουργικές αποφάσεις. Έχει εκδοθεί,
άραγε, κάποια από αυτές; Πότε, επίσης, αναµένεται η απόφαση
έγκρισης της εθνικής στρατηγικής για την ολοκληρωµένη θαλάσ-
σια πολιτική στον νησιωτικό χώρο, η οποία αναµενόταν έξι µήνες,
υποτίθεται, από τη δηµοσίευση του νόµου; Πότε αναµένεται η
ΚΥΑ για το Μητρώο Φορέων Θαλάσσιας Οικονοµίας, η οποία θα
εκδιδόταν τρεις µήνες µετά τη δηµοσίευση του νόµου;

Είναι προφανές ότι δικαιώνεται απόλυτα η κριτική που σας κά-
ναµε τότε για επικοινωνιακά πυροτεχνήµατα χωρίς ουσία, µε
ασάφειες, για ανάγκη έκδοσης πληθώρας υπουργικών αποφά-
σεων και κυρίως για πλήρη ανεπάρκεια του προϋπολογισµού και
έλλειψη στιβαρού πλαισίου πολιτικής.

Ακόµα και όπου σηµειώθηκαν φαινοµενικά κάποια βήµατα, βε-
βαίως, το πολιτικό πρόσηµο των εξαγγελιών σας και τα συµφέ-
ροντα των πολιτικών που εξυπηρετείτε, είναι πρόδηλα.

Συγκεκριµένα ο κύριος Υπουργός έκανε πρόσφατα εξαγγελίες -
και ίσως συµπωµατικά, θα έλεγα εγώ, παραµονές της ανακοίνω-
σης του ανασχηµατισµού- αναφορικά µε το πρόγραµµα
«ΝΕΑΡΧΟΣ», το οποίο, βέβαια, να σηµειώσουµε, αφορά όλη την
περίοδο του νέου ΕΣΠΑ, δηλαδή 2021 - 2027 και, βεβαίως, σχε-
τίζονται και µε το Ταµείο Ανάκαµψης.

Ακόµα και αν υποθέσουµε, όµως, ότι ισχύουν όσα εξαγγέλθη-
καν, βγάζει µάτι το γεγονός ότι τα 2/3 του συνολικού ποσού κα-
τευθύνονται σε συγκεκριµένα ακτοπλοϊκά και εφοπλιστικά
συµφέροντα. 

Για τις λιµενικές υποδοµές των νησιών τα ποσά είναι σαφώς
µειωµένα. Δεν µπορούµε, επιπλέον, να µην παρατηρήσουµε ότι
για το σκέλος της «πράσινης» µετάβασης στην ακτοπλοΐα δεν
έχει γίνει καµµία αναφορά, όπως, επίσης, δεν έχει γίνει καµµία
αναφορά σε άλλες διαστάσεις της νησιωτικής πολιτικής σε κρί-
σιµα, µάλιστα, πεδία της κοινωνικής και οικονοµικής ανάπτυξης
των νησιών, όπως η υγεία, η παιδεία, η ισότιµη και ευχερής πρό-
σβαση σε δηµόσιες υπηρεσίες εν γένει, η πρωτογενής παρα-
γωγή, η επιχειρηµατικότητα, που εξακολουθούν να βρίσκονται
εκτός πεδίου του ραντάρ του Υπουργείου. Επίσης, συνεχίζει να
αγνοείται η µέριµνα για τις ειδικές δυσχέρειες και ανισότητες µε
τις οποίες -αναφερθήκαµε εισαγωγικά- συνδέεται η νησιωτικό-
τητα, όπως για την περιφερειακή συνοχή και ανάπτυξη. 

Όσον αφορά το µεταφορικό ισοδύναµο, το οποίο µε κάθε
τρόπο επιχειρεί η Κυβέρνηση να το αποµειώσει και να το ευτελί-
σει, παρότι η φιλοσοφία του µέτρου δεν συνάδει µε τις συντη-
ρητικές πολιτικές που εφάρµοσε διαχρονικά η Νέα Δηµοκρατία
και το νεοφιλελεύθερο πυρήνα της σηµερινής διακυβέρνησής
της, η ευρύτερη αποδοχή του µεταφορικού ισοδύναµου από
τους κατοίκους και τους επιχειρηµατίες των νησιών ανάγκασε
την Κυβέρνηση να συρθεί, έτσι ώστε να το συνεχίσει. Όµως η
αµηχανία της και η δυσανεξία της είναι προφανής. Οι καθυστε-
ρήσεις στις πληρωµές είναι µεγάλες, ενώ δεν προχωρεί στην επι-
δότηση των καυσίµων σε όλα τα νησιά, όπως σχεδιάζαµε εµείς,
ούτε προβαίνει σε γενναία µέτρα επέκτασης του µέτρου που
έχουµε προτείνει, όπως για παράδειγµα, στους καθηγητές που
διδάσκουν στα σχολεία των νησιών, όπως επίσης στην ένταξη
του συνόλου των κατοίκων της χώρας µε σκοπό την ενίσχυση
του εσωτερικού τουρισµού. Και εννοώ αυτούς οι οποίοι επισκέ-
πτονται τα νησιά. 

Η προσπάθεια απαξίωσης του µέτρου έχει οδηγήσει στη συ-
νεχή καθυστέρηση, όπως είπα, αποπληρωµής των δικαιούχων,
καθυστέρηση που πολλές φορές φτάνει και τους έξι µήνες, µε
αποτέλεσµα να µην υπάρχει συνέπεια και, βεβαίως, να κλονίζεται
η εµπιστοσύνη των πολιτών στο µέτρο. 

Στο σκέλος της ενίσχυσης των επιχειρήσεων, το Υπουργείο κα-
θυστερεί συστηµατικά την πληρωµή των δικαιούχων, των επιχει-
ρήσεων, ενώ έχει αποµειώσει περιόδους δήλωσης των εξόδων
µεταφορών από τρεις φορές το χρόνο, ανά τετράµηνο δηλαδή,
σε δύο φορές το χρόνο, ανά εξάµηνο.

Στον άξονα των καυσίµων, ενώ θα έπρεπε να έχει ξεκινήσει η
εφαρµογή της επιδότησης του συνόλου των νησιών –η εφαρ-
µογή, όπως είχε προγραµµατιστεί από τη δική µας κυβέρνηση-
η Νέα Δηµοκρατία µε νοµοθετική ρύθµιση κατήργησε το σκέλος
αυτό του µέτρου στο σύνολό του, αντικαθιστώντας µε ένα µικρό
επίδοµα µόνο για τους µόνιµους κατοίκους. Αποτέλεσµα αυτής
της πολιτικής είναι να υπάρχει µια δυσανάλογη αύξηση του κό-
στους των καυσίµων και ιδιαίτερα στα µικρά νησιά που η τιµή της
αµόλυβδης έχει ξεπεράσει πλέον τα 2 ευρώ το λίτρο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να επανέλθουµε στην ουσία
του νοµοσχεδίου επαναλαµβάνουµε ότι αποτελεί µια κωδικοποί-
ηση της νοµοθεσίας. Για µια τέτοια διαδικασία εµείς σε καµµία πε-
ρίπτωση δεν µπορεί να είµαστε αρνητικοί. Διατηρούµε, όµως, στο
ακέραιο –και το τονίζω και το υπογραµµίζω αυτό- τις όποιες επι-
φυλάξεις αλλά και την αρνητική στάση σε νοµοθετήµατα, τα οποία
κωδικοποιούνται µεν και για τα οποία είτε τα έχουµε καταψηφίσει
είτε έχουµε δηλώσει µε κάθε τρόπο την αρνητική µας θέση.

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε, και για την κατανόηση.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.
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Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Μπιάγκης από το Κίνηµα Αλλαγής.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάθε προσπάθεια κωδικοποίησης

και τυποποίησης της νοµοθεσίας µας στο πλαίσιο αρχών της
ορθής νοµοθέτησης, είναι όχι απλά θετική αλλά επιβεβληµένη
κατά τη γνώµη µας. Υπό αυτή την έννοια τοποθετούµαστε ξεκά-
θαρα στο παρόν σχέδιο νόµου επί της αρχής. Άλλωστε, το συγκε-
κριµένο νοµοσχέδιο πρόκειται ουσιαστικά για κωδικοποίηση των
κειµένων ήδη ψηφισθέντων νόµων, το περιεχόµενο των οποίων δεν
µεταβάλλεται ουσιαστικά και για τους οποίους έχουµε ήδη τοπο-
θετηθεί σε αρκετές διατάξεις µάλιστα αρνητικά κατά τη διαδικασία
ψήφισης εκάστοτε εξ αυτών στο ελληνικό Κοινοβούλιο. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σχέδιο κώ-
δικα που µας παρουσιάζεται σήµερα από την Κυβέρνηση, περι-
λαµβάνεται ένα, πράγµατι, πολύ σηµαντικό µέτρο για τη νησιω-
τικότητα, όπως αυτό µε το µεταφορικό ισοδύναµο. Ξεκίνησε να
εφαρµόζεται έστω και µε αρκετές δυσκολίες το 2018 από την κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ η οποία βεβαίως και το πιστώνεται. Αλλά νοµίζω,
αγαπητοί συνάδελφοι, ότι παράλληλα οφείλουµε –το είπα και στην
επιτροπή- στη µνήµη µας τουλάχιστον να κάνουµε µια αναφορά
στον αείµνηστο Δήµαρχο Τήλου Τάσο Αλιφέρη. Να τον αναγνω-
ρίσουµε σαν τον εµπνευστή αυτού του µέτρου. 

Είναι γεγονός ότι το µέτρο του µεταφορικού ισοδύναµου εξα-
κολουθεί να συνεισφέρει σηµαντικά στη µείωση του αυξηµένου
κόστους µεταφοράς των προσώπων στα νησιά µας. Εν τούτοις,
τρία και πλέον χρόνια µετά την ψήφιση του σχετικού ν.4551/2018
να θυµίσω και ακόµη µε ευθύνη, κυρίως, της σηµερινής Κυβέρνη-
σης δεν έχουν αντιµετωπιστεί αποτελεσµατικά τα προβλήµατα και
οι προκλήσεις που έχουν εντοπιστεί κατά την εφαρµογή του.

Η Νέα Δηµοκρατία, η οποία θυµίζω ότι είχε καταψηφίσει τον
σχετικό νόµο δεν φαίνεται να πιστεύει ακόµα στο συγκεκριµένο
µέτρο, όπως αποδεικνύει η πλήρης απαξία της από τότε που ανέ-
λαβε τη διακυβέρνηση της χώρας. Δεν έχει ακόµη καν καταρτίσει
την εθνική πολιτική υλοποίησης του µέτρου, παρά το γεγονός ότι
αυτή σύµφωνα µε τον ισχύοντα νόµο θα έπρεπε να είχε ολοκλη-
ρωθεί µέχρι τις αρχές του περασµένου Ιουλίου. 

Οι αποπληρωµές των δικαιούχων επιβατών και επιχειρήσεων κα-
θυστερούν υπερβολικά και το γνωρίζετε. Παράλληλα αρκετοί συµ-
πολίτες µας, που, ουσιαστικά, θα έπρεπε να δικαιούνταν την
ένταξή τους στο µέτρο, εξακολουθούν να αγνοούνται από την Κυ-
βέρνηση. Σας το έχουµε πει, να το ξαναπούµε. Θα µπορούσαν να
προστεθούν στους δικαιούχους φοιτητές στα νησιωτικά πανεπι-
στήµια. Έτσι θα δοθεί ένα επιπλέον κίνητρο, υπό µορφή µείωσης
των µεταφορικών εξόδων για τους φοιτητές, ώστε να επιλέγουν
τα νησιωτικά πανεπιστήµια.

Επίσης, στο µέτρο θα µπορούσαν να ενταχθούν και πολίτες που
αν και οι κατοικίες τους, η ακίνητη περιουσία τους είναι στα νησιά,
εν τούτοις δεν είναι µόνιµοι κάτοικοι. Μπορούν έστω να είναι δι-
καιούχοι οι νησιώτες ετεροδηµότες που διατηρούν τα εκλογικά
τους δικαιώµατα στο νησί. Το µέτρο θα µπορούσε, επίσης, να επε-
κταθεί στο σύνολο των δηµοσίων υπαλλήλων που υπηρετούν σε
νησιά, χωρίς να είναι η έδρα τους. 

Τέλος, είναι πλέον ξεκάθαρο και καιρός να εξεταστεί η πλήρης
ένταξη στο µέτρο όλων των κατοίκων και επιχειρήσεων της Κρή-
της. Θυµάµαι, κύριε Υπουργέ, την έντονη κριτική που ασκούσατε
εσείς ο ίδιος ως αντιπολίτευση για τη µη υπαγωγή της Κρήτης στα
νησιά, όπως αρχικά είχε εφαρµοστεί. Και µέχρι σήµερα η Κυβέρ-
νησή σας και εσείς ως αρµόδιος Υπουργός, το µόνο που έχετε
κάνει είναι να εντάξετε στο µέτρο ένα περιορισµένο αριθµό επι-
χειρήσεων της Κρήτης, αγνοώντας όλους τους εν δυνάµει δικαιού-
χους επιβάτες, κατοίκους του νησιού καθώς και το σύνολο των
επιχειρήσεων. Και την ίδια στιγµή ο κ. Σαντορινιός και ο ΣΥΡΙΖΑ
ζητούν να ενταχθεί και η Κρήτη στο µέτρο αυτό όταν η ίδια η κυ-
βέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ ήταν αυτή που άφησε εκτός του πυρήνα του
νόµου την Κρήτη. Σηµεία των καιρών θα έλεγα, τι άλλο µπορώ να
πω! Δεν φταίει το µεταφορικό ισοδύναµο, κύριε Υπουργέ. Οι δικές
σας λανθασµένες επιλογές στερούν από τους Κρητικούς ό,τι απο-
λαµβάνουν οι υπόλοιποι νησιώτες. Έστω αυτά τα λίγα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέδιο νόµου, ο κώ-
δικας εξαντλείται στη συµπερίληψη του ν.4720/2021 ουσιαστικά
που τέθηκε σε ισχύ το τρέχον έτος. Αυτός ο νόµος αποτελεί και

τη µοναδική πρωτοβουλία της Κυβέρνησή σας. Το είπαµε και
κατά τη συζήτηση του νοµοσχεδίου στη Βουλή τον περασµένο
Ιανουάριο. Αυτός ο νόµος σε καµµία περίπτωση δεν µπορεί να
θεωρηθεί ως ολοκληρωµένη θαλάσσια πολιτική στο νησιωτικό
χώρο. Έχει έλλειµµα σαφήνειας και πληρότητας τόσο όσο στην
εφαρµογή του όσο και ως προς τη διασφάλιση και άντληση των
απαιτούµενων πόρων. Ως µνηµείο µη ορθής νοµοθέτησης δεν
µπορούµε να το αναφέρουµε. Ο συγκεκριµένος νόµος παραπέµ-
πει τον καθορισµό των περισσοτέρων από τις πλέον σηµαντικές
ρυθµίσεις σε υπουργικές αποφάσεις, αποτελώντας στην ουσία
µια λευκή επιταγή για τη ρύθµιση των σηµαντικότερων ζητηµά-
των από την ίδια την Κυβέρνηση. Κενό γράµµα παραµένει µέχρι
σήµερα ο νόµος σας, κύριε Πλακιωτάκη, και όλες οι προβλέψεις,
όπως το περίφηµο πρόγραµµα «ΝΕΑΡΧΟΣ», και όλα τα υπόλοιπα
αµφιβόλου χρηµατοδότησης σχέδια µένουν επί χάρτου. Ούτε
καν την υπουργική απόφαση για την εθνική στρατηγική, για την
ολοκληρωµένη θαλάσσια πολιτική στο νησιωτικό χώρο δεν έχετε
ακόµη εκδώσει αλλά ούτε και την ΚΥΑ για το εθνικό µητρώο φο-
ρέων θαλάσσιας οικονοµίας, αµφότερες δε, θα έπρεπε ήδη να
είχαν εκδοθεί µε τις αντίστοιχες καταληκτικές ηµεροµηνίες που
εσείς καθορίσατε στον ίδιο νόµο που ψηφίσαµε τον Ιανουάριο.
Και αντί να κάνετε αυτοκριτική, αυτοαξιολόγηση, αν θέλετε, εν-
τείνοντας παραπέρα την προσπάθεια να ανταποκριθείτε στις
υποχρεώσεις σας απέναντι στους νησιώτες, επιλέγετε την µάλ-
λον εκ του πονηρού θα έλεγα εγώ -επιτρέψτε µου- διαγραφή των
ως άνω καταληκτικών ηµεροµηνιών από τις σχετικές διατάξεις
των νόµων τόσο του 4551/2018 όσο και του 4770/2021.

Δυστυχώς, εκµεταλλεύεστε ακόµη και αυτή την ίδια τη συγκυ-
ρία της κωδικοποίησης, απαξιώνοντας -και εκεί είναι ο κίνδυνος-
και υπονοµεύοντας –και εκεί είναι ο κίνδυνος, το επαναλαµβάνω-
µεταξύ άλλων ακόµη και την ίδια τη διαδικασία της κωδικοποί-
ησης.

Αγαπητοί συνάδελφοι, η Κυβέρνηση πρέπει να απολογηθεί για
τις συσσωρευµένες αστοχίες της και αδυναµίες της στον τοµέα
της νησιωτικής πολιτικής όχι σε εµάς, ούτε καν στο Κοινοβούλιο,
αλλά κυρίως στους ίδιους τους πολίτες αυτής της χώρας, στους
νησιώτες µας, για το έργο που όφειλε να κάνει και δεν υλοποίησε
για τις χαµηλές προσδοκίες της, για τα λάθη στη διαχείριση και
τον έλεγχο του COVID στα πλοία µε σηµαντικές επιπτώσεις για
τη δηµόσια υγεία και την τουριστική δραστηριότητα.

Ο σχεδιασµός και η πολιτική σας εξαντλήθηκε στο επικοινω-
νιακό επίπεδο, προσπαθώντας να µας πείσετε µε δηµιουργική
στατιστική και αναµφίβολα στοιχεία ότι οι έλεγχοι των επιβατών
στα πλοία ήταν δήθεν αποτελεσµατικοί.

Εκ του αποτελέσµατος, κύριοι συνάδελφοι και κύριοι της Κυ-
βέρνησης, διαψευστήκατε. Τα πληρώµατα των πλοίων, οι επιβά-
τες, ακόµη και οι λιµενικοί που διερεύνησαν τους ελέγχους
γνωρίζουν την αλήθεια, την ανοργανωσιά, την προχειρότητα και
την αναξιοπιστία των ελέγχων.

Δύο και πλέον χρόνια τώρα η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας αδυνατεί να ελέγξει τις αδικαιολόγητες αυξήσεις στα εισι-
τήρια των πλοίων για τη διασφάλιση του υγειούς ανταγωνισµού
στην ακτοπλοΐα. Αδυνατεί να εφαρµόσει ένα αναλογικό και οµοι-
όµορφο τοπίο τιµολόγησης προς όλους τους οργανισµούς των
λιµένων, µε συνέπεια την αύξηση του µεταφορικού κόστους.
Έχουµε καταθέσει, κύριε Υπουργέ, πλήθος ερωτήσεων περί του
θέµατος των εισιτηρίων και των λιµενικών τελών, υποδεικνύοντάς
σας συγκεκριµένες προτάσεις και αλλαγές του θεσµικού πλαι-
σίου, αλλά επιλέγετε να µην απαντάτε επί της ουσίας και το χει-
ρότερο να παραµένετε αδρανής. Ενδεικτικά να σας υπενθυµίσω
ότι στην αρχή της θητείας σας ως Υπουργός Ναυτιλίας και Νη-
σιωτικής Πολιτικής µε αφορµή σχετική ερώτησή µου, δεσµευθή-
κατε για τον προσδιορισµό µε αντικειµενικό πλέον τρόπο του
ύψους των λιµενικών τελών και µας γνωρίσατε ότι ήδη είχε συ-
σταθεί για τον σκοπό αυτό επιτροπή υπό τον γενικό γραµµατέα
Λιµένων και Λιµενικής Πολιτικής και πάλι κανένα αποτέλεσµα
µετά από δύο χρόνια. 

Είναι µια µικρογραφία µόνο των όσων ζουν κατ’ επανάληψη οι
νησιώτες ως αποτέλεσµα της διαχρονικής σας πολιτικής, όλων
σας, µε τεράστιες ευθύνες όλων των κυβερνήσεων τόσο της
Νέας Δηµοκρατίας, του ΠΑΣΟΚ, του ΣΥΡΙΖΑ, που σας ενώνει
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όλους η ίδια ευαισθησία για τα συµφέροντα των εφοπλιστών
όπως και η συµφωνία σας για την κοινή ναυτιλιακή πολιτική της
Ευρωπαϊκής Ένωσης µε τις γνωστές βέβαια οδυνηρές συνέ-
πειες. 

Δεν είστε αλήθεια εσείς, η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
µε το ΠΑΣΟΚ, που ψήφισε το 2013 την κατάργηση του ανώτατου
ορίου ηλικίας των τριάντα ετών των πλοίων, που επέτρεψε στις
ακτοπλοϊκές να διατηρούν στη γραµµή τα σαπάκια τους που µέ-
νουν κάθε τρεις και λίγο µεσοπέλαγα µε ό,τι αυτό συνεπάγεται
τόσο για την ασφάλεια όσο και για τη συχνότητα των δροµολο-
γίων; 

Ο ΣΥΡΙΖΑ, όχι µόνο διατήρησε αυτό το απαράδεκτο καθεστώς,
αλλά πέρασε στους ιδιώτες την ευθύνη για την έκδοση των πι-
στοποιητικών καταλληλότητας των πλοίων µην τυχόν και υπάρξει
καµµιά παραφωνία, Γιάννης κερνάει Γιάννης πίνει, δηλαδή. 

Δεν είστε εσείς που µε τον ίδιο νόµο τεµαχίσατε το δίκτυο
ακτοπλοϊκών συγκοινωνιών σε χαµηλές και υψηλές ζώνες εκµε-
τάλλευσης µε αποτέλεσµα να διατηρείται µέχρι σήµερα το απα-
ράδεκτο καθεστώς των άγονων γραµµών εν έτει 2021; Αυτό
ακριβώς που νοµιµοποιεί ως δικαιολογηµένο στην ουσία τον πο-
λυήµερο αποκλεισµό νησιών, την ανεπαρκή σύνδεσή τους τόσο
µε την ηπειρωτική χώρα όσο και µεταξύ τους, που περιορίζει στη
στοιχειώδη -κι αυτό όχι πάντα- αντί για την αναγκαία και αυτή
που επιβάλλουν οι σύγχρονες ανάγκες και βέβαια οι σύγχρονες
δυνατότητες σύνδεσης των νησιών; Γιατί αυτή καθορίζεται µόνο
µε βάση τα κέρδη των εφοπλιστών. 

Πολύ περισσότερο που γι’ αυτές ακριβώς τις αποµακρυσµένες
περιοχές η κακή σύνδεσή τους, τα πανάκριβα ακτοπλοϊκά και αε-
ροπορικά εισιτήρια επιδεινώνουν ακόµα περισσότερο τις δυσκο-
λίες που έτσι κι αλλιώς βιώνουν στην καθηµερινότητά τους, όταν
την ίδια στιγµή η νησιωτική σας πολιτική για αυτούς σηµαίνει σο-
βαρή υποστελέχωση των δηµόσιων δοµών υγείας, της δηµόσιας
παιδείας, υποστελέχωση και κλείσιµο βασικών δηµόσιων υπηρε-
σιών όλα αυτά, δηλαδή, που όχι µόνο δεν φροντίζετε να τα εξα-
σφαλίσετε για τους κατοίκους των νησιών, αλλά πολλές φορές
η κάλυψή τους έστω και στοιχειωδώς µεταφράζεται σε πολυή-
µερα και πολυδάπανα ταξίδια και αν αυτό βέβαια καταστεί δυ-
νατό ιδίως τη χειµερινή περίοδο. 

Γι’ αυτό και αποτελεί πρόκληση να παρουσιάζετε ως κατόρ-
θωµα το ποιος αύξησε περισσότερο τα εκατοµµύρια των επιδο-
τήσεων µε τα οποία µπουκώνετε κάθε χρόνο τους εφοπλιστές
όταν την ίδια ώρα δεν µπορείτε να κρύψετε ποιος επιβάλλει τε-
λικά τους όρους της δροµολόγησης των πλοίων. Λες και αυτά τα
χρήµατα δεν βγαίνουν από την τσέπη των εργαζοµένων, των αυ-
τοαπασχολούµενων, των αγροτών, οι οποίοι είναι αυτοί οι µόνοι
που στενάζουν από τη φορολογία. 

Αντίθετα ακόµα και τις υποτυπώδεις ελαφρύνσεις αυτή για πα-
ράδειγµα, τη στοιχειώδη διευκόλυνση των µειωµένων συντελε-
στών ΦΠΑ για τους κατοίκους των νησιών, που έστω σε κάποιο
βαθµό αποτελούσε µια ελάφρυνση για όλες τις δυσκολίες που
αντιµετωπίζουν, όχι µόνο όλοι µαζί εν ποµπή και παρατάξει την
καταργήσατε, αλλά αρνείστε σήµερα να στηρίξετε τις επανειληµ-
µένες τροπολογίες που έχουµε καταθέσει για επαναφορά της
έκπτωσης του 50% για όλα τα νησιά και όχι µόνο για όσα µε απα-
ράδεκτο τρόπο συνδέσατε µε το προσφυγικό. Όταν µάλιστα σή-
µερα είναι ρεαλιστικό και αναγκαίο να παρθούν πολύ πιο γενναία
µέτρα στήριξης των εργαζοµένων, της λαϊκής οικογένειας που
έχουν σηκώσει αυτοί τα δυσανάλογα βάρη στα τόσα χρόνια της
κρίσης, αλλά και της καπιταλιστικής ανάπτυξης ιδίως εν όψει του
νέου κύµατος ακρίβειας. Όπως για παράδειγµα τη συνολική κα-
τάργηση του ΦΠΑ και των έµµεσων φόρων σε όλα τα είδη λαϊκής
κατανάλωσης, την πλήρη κατάργηση του ΕΝΦΙΑ, τη δραστική
µείωση των τιµών σε πλοία και αεροπλάνα στο 50%, στο ρεύµα
και στα καύσιµα µε την κατάργηση, για παράδειγµα, του ειδικού
φόρου κατανάλωσης και µια σειρά άλλα µέτρα ουσιαστικής προ-
στασίας του λαϊκού εισοδήµατος, όπως την άµεση και γενναία
διαγραφή χρεών αυτοαπασχολουµένων, εργαζοµένων και ανέρ-
γων προς την εφορία και άλλα. 

Γι’ αυτό και είναι ανεπαρκές και δεν δικαιολογεί τους πανηγυ-
ρικούς λόγους και από τη µεριά του ΣΥΡΙΖΑ, που διεκδικεί σή-
µερα την πατρότητα του µέτρου, να παρουσιάζεται ως αντι-

στάθµισµα δήθεν το µεταφορικό ισοδύναµο. Γιατί ούτε βέβαια
µπόρεσε να απορροφήσει τη µεγάλη ακρίβεια, την κατακόρυφη
αύξηση των τιµών στα εµπορεύµατα, στα αγροτικά εφόδια, σε
όλα αυτά που οι εργαζόµενοι, οι αγρότες, οι αυτοαπασχολούµε-
νοι στα νησιά είδαν να παίρνουν την ανηφόρα τα τελευταία χρό-
νια µετά και την κατάργηση των µειωµένων συντελεστών. Τελικά
και αυτό έδωσε αέρα στα πανιά των ακτοπλοϊκών και αεροπορι-
κών εταιρειών αφού αυτοί όχι µόνο δεν έχασαν ούτε ένα ευρώ,
αλλά αντίθετα το αξιοποίησαν ως ευκαιρία για ακόµα µεγαλύ-
τερη αύξηση του κόστους των εισιτηρίων. Και έτσι εκτός από
τους µόνιµους κατοίκους των νησιών έγιναν τα αεροπλάνα και
τα καράβια απλησίαστα για τα λαϊκά στρώµατα που θέλουν να
ταξιδέψουν ή χρειάζεται να επισκεφτούν τα νησιά, για επιβάτες,
οχήµατα και εµπορεύµατα. 

Αλλά και αυτή η όποια διάφορα που υποτίθεται καλύπτει το
µεταφορικό ισοδύναµο τελικά δεν πληρώνεται από τα φορολο-
γικά έσοδα, που πάλι από τους ίδιους τους εργαζόµενους και τα
λαϊκά στρώµατα µαζεύονται; Προκύπτουν µήπως από την αύ-
ξηση της φορολογίας των ακτοπλόων, των µεγάλων επιχειρηµα-
τικών οµίλων των µεταφορών, συνολικά του κεφαλαίου; Δηλαδή
πληρώνουν κι αυτοί ένα µέρος από τα σπασµένα της κρίσης; Όχι
βέβαια. Μονά ζυγά πάνε στο κεφάλαιο. Διότι οι εφοπλιστές όχι
µόνο απολαµβάνουν µε την έγκριση όλων σας δεκάδες φοροα-
παλλαγές µε συνταγµατική µάλιστα κατοχύρωση, αλλά τους
µπουκώνετε και από πάνω µε χρήµα για τις άγονες γραµµές και
τις τόσες άλλες επιδοτήσεις. 

Και τώρα ποια είναι η έγνοια σας και µε αυτό το νοµοσχέδιο;
Πώς θα εντάξετε στο Ταµείο Ανάκαµψης την αντικατάσταση του
γερασµένο στόλου τους στο όνοµα πάντα της πράσινης ανάπτυ-
ξης λόγω του οικολογικού καυσίµου, λέτε, και των πακέτων ψη-
φιοποίησης. Και διαφηµίζετε µάλιστα ως κατόρθωµα τον νέο
πακτωλό εκατοµµυρίων που θα τους χαρίσετε για τη ναυπήγηση
και των νέων πλοίων τους. Εκεί πάνε τα δισεκατοµµύρια από τον
ιδρώτα και την υπερφορολόγηση των λαϊκών στρωµάτων και όχι
στις λαϊκές ανάγκες. Και στο τέλος σε αυτά τα πράσινα πλοία
µήπως θα πληρώνει ο λαός λιγότερο τα πανάκριβα εισιτήρια; Όχι
βέβαια. Αυτά τα πράσινα πλοία θα τα πληρώνουν το ίδιο ακριβά,
όπως µαύρο και άραχνο πληρώνει και το πράσινο ρεύµα. 

Να, λοιπόν, για ποιον φυσάει ούριος άνεµος της πράσινης ανά-
πτυξης και της γαλάζιας νησιωτικής οικονοµίας. Γιατί η καπιτα-
λιστική ανάπτυξη ούτε ήταν ούτε πρόκειται ποτέ να γίνει για
όλους. Γιατί για τα λαϊκά στρώµατα των νησιών όχι µόνο δεν
ακουµπάτε τα σοβαρά προβλήµατα που τους απασχολούν, που
αφορούν το εισόδηµα, την αβάσταχτη φορολογία, τις ελαστικές
εργασιακές σχέσεις, τους καθηλωµένους µισθούς που συνεχώς
χειροτερεύουν, την άθλια κατάσταση του δηµόσιου συστήµατος
υγείας, τα βάσανα των δύο παλαιστών αγροτών και αυτοαπασχο-
λούµενων που γιγαντώθηκαν ιδιαίτερα την περίοδο της πανδη-
µίας, αλλά όλα αυτά τα δίνετε βορά στα σαγόνια του κεφαλαίου. 

Αντίστοιχα και ο ακτοπλοϊκός στόλος στα χέρια των εφοπλι-
στών σηµαδεύεται από το κριτήριο του κέρδους, την αύξηση της
τιµής των εισιτηρίων, τα ανεπαρκή δροµολόγια παρά τα εκατοµ-
µύρια της κρατικής επιδότησης. Να γιατί µεγαλύτερο εµπόδιο
στην ικανοποίηση των λαϊκών αναγκών αναδεικνύεται συνεχώς η
ίδια η καπιταλιστική ιδιοκτησία στα µέσα παραγωγής. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, είναι κρίσιµο, κύριε Υπουργέ, σε ποιον ανή-
κουν τα καράβια. Στο έδαφος αυτό επιβάλλεται να σκεφτεί ο
κάθε εργαζόµενος πως ακόµα και η πάλη για ασφαλή πλοία, τα-
κτικά δροµολόγια, µείωση της τιµής των εισιτηρίων και βέβαια
για τα δικαιώµατα των εργαζοµένων στη θάλασσα συνδέεται µε
την πάλη για την ανατροπή αυτής της κατάστασης ώστε µε την
εργατική εξουσία να γίνουν λαϊκή περιουσία τα καράβια, τα ναυ-
πηγεία, τα λιµάνια και να αναπτυχθεί τότε η ναυτιλία µε κριτήριο
τις λαϊκές ανάγκες. Ο Ενιαίος Κρατικός Φορέας Συγκοινωνιών
που θα έχει στην ευθύνη του το σύνολο των µεταφορών µπορεί
ακριβώς να αξιοποιεί το σύνολο των µεταφορικών υποδοµών της
χώρας όχι ανταγωνιστικά µεταξύ τους, αλλά συµπληρωµατικά,
για να εξασφαλιστεί η τακτική σύνδεση των νησιών µε την ηπει-
ρωτική Ελλάδα και µεταξύ τους, να καλυφθούν οι µεταφορικές
ανάγκες του λαού, αλλά και οι ανάγκες ανάπτυξης των παραγω-
γικών δραστηριοτήτων στα νησιά και στην ηπειρωτική χώρα. 
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Και βέβαια στο επίκεντρο αυτής της παραγωγικής διαδικασίας
βρίσκεται η ικανοποίηση των λαϊκών αναγκών µέσα από την κοι-
νωνικοποίηση των µέσων παραγωγής, την αξιοποίηση των επι-
τευγµάτων της έρευνας και της τεχνολογίας προς όφελος του
λαού και όχι προς όφελος της κερδοφορίας των καπιταλιστικών
επιχειρήσεων. Αυτό είναι σήµερα το σύγχρονο, το αναγκαίο,
αλλά και το ρεαλιστικό µε βάση τις δυνατότητες της εποχής. 

Να πώς, λοιπόν, ο σοσιαλισµός αναδεικνύει αβίαστα την υπε-
ροχή του σε όλες τις πτυχές της κοινωνικής ζωής .Απέναντι στα
αδιέξοδα που δηµιουργεί ο καπιταλιστικός δρόµος ανάπτυξης,
που γίνεται όλο και πιο απάνθρωπος µόνη διέξοδος για τον λαό
είναι η συλλογική διεκδίκηση και πάλη που βάζει στο στόχαστρο
τις πραγµατικές αιτίες των προβληµάτων για αξιοπρεπή εισόδηµα
και µισθούς, για σταθερή δουλειά για όλους, σύγχρονη και δηµό-
σια δωρεάν υγεία, παιδεία, πρόνοια, κατάργηση των αντιλαϊκών
φόρων. 

Αξίζει να σας αναφέρω, κύριε Υπουργέ, ότι το κόστος των ακτο-
πλοϊκών εισιτηρίων Ηγουµενίτσας - Κέρκυρας έχει διαφορετικό
αντίτιµο από το εισιτήριο Κέρκυρας - Ηγουµενίτσας µε το ίδιο
πλοίο, την ίδια ακτοπλοϊκή εταιρεία, την ίδια µέρα, λόγω διαφορε-
τικής τιµολογιακής πολιτικής του Οργανισµού Λιµένος Κέρκυρας
από αυτή του Οργανισµού Λιµένος της Ηγουµενίτσας. 

Μετά από οκτώ χρόνια από τη θέση σε εφαρµογή του
ν.4150/2013 δεν έχετε ακόµη ανταποκριθεί κατ’ ελάχιστον στην
πρόβλεψη του άρθρου 38 για εκπόνηση της στρατηγικής ανάπτυ-
ξης του εθνικού λιµενικού συστήµατος, ενδεχοµένως γιατί η λιµε-
νική πολιτική σας και στόχευση εξαντλείται στην προσπάθεια της
άρον-άρον εκποίησης των οργανισµών λιµένων που δεν έχουν
ακόµη πωληθεί. 

Ενώ ως αντιπολίτευση κι εσείς ασκήσατε έντονη κριτική στην
προηγούµενη κυβέρνηση -και δικαίως θα πω εγώ- για την ανα-
στολή του µέτρου του µειωµένου ΦΠΑ στο σύνολο των νησιών,
σήµερα ως Κυβέρνηση διατηρείτε το ίδιο καθεστώς. 

Σας έχουµε υποβάλει επανειληµµένα τεκµηριωµένες προτάσεις
µας για την επέκταση του µειωµένου ΦΠΑ στο σύνολο των νησιών,
καθώς και άλλα µικρά οικονοµικά κίνητρα, βάσει συγκεκριµένων
κινήτρων, για ενίσχυση κυρίως των µικρών και ακριτικών νησιών,
µε το πολύ χαµηλό δηµοσιονοµικό κόστος. Αρνείστε όµως. Αρνεί-
στε και να µας ακούσετε, την ίδια στιγµή που, όπως επαίρεστε, ο
Πρωθυπουργός έταξε στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης µέτρα
οικονοµικής ελάφρυνσης, που ο σχεδιασµός σας για την κατανοµή
των πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης αγνοεί πλήρως, για ακόµη µια
φορά. 

Αλήθεια, ποια µέτρα έχετε λάβει ή έστω έχετε εισηγηθεί, κύριε
Πλακιωτάκη, ως αρµόδιος Υπουργός Νησιωτικής Πολιτικής, για
την ενίσχυση των υποδοµών των νησιών, τη νησιωτική οικονοµία,
για την εργασία, πέραν των ασκήσεων επί χάρτου του νοµού; Μας
παρουσιάσατε κάτι πριν από επτά µήνες. Ποια είναι η επόµενη
µέρα; Για την ενίσχυση του συστήµατος υγειονοµικής περίθαλψης
των νησιωτών, για την ισορροπηµένη οικονοµική ανάπτυξη των νη-
σιών, τον πρωτογενή τοµέα, τη µεταποίηση, την καινοτοµία, το πε-
ριβάλλον, ποια µέτρα έχετε λάβει ή έστω έχετε σχεδιάσει ή
σχεδιάζετε, ώστε τα νησιά να καταστούν βιώσιµα και µη ευάλωτα
σε απρόβλεπτες καταστάσεις, όπως η πανδηµία, που επιδρούν
αρνητικά στην επιτυχηµένη µεν, µονοδιάστατη όµως -πρέπει να το
αποδεχτούµε- οικονοµία του τουρισµού; 

Η Κυβέρνηση και ο αρµόδιος Υπουργός πρέπει επιτέλους να
αντιληφθούν τη σπουδαιότητα του χαρτοφυλακίου αυτού του
Υπουργείου και ιδιαίτερα την ευθύνη της νησιωτικής πολιτικής.
Δυστυχώς, όπως αντιλαµβάνοµαι, κύριε Υπουργέ, η Νέα Δηµο-
κρατία και εσείς το βλέπετε ως πάρεργο το Υπουργείο Ναυτιλίας
και Νησιωτικής Πολιτικής -θα µου επιτρέψετε την έκφραση-
«τσόντα», θα έλεγα, στο χαρτοφυλάκιο της ναυτιλίας. 

Γι’ αυτό άλλωστε έχετε φροντίσει να απογυµνώσετε ως προς
τις αρµοδιότητες τη Γενική Γραµµατεία Αιγαίου και Νησιωτικής
Πολιτικής, το πάλαι ποτέ ισχυρό Υπουργείο για τα Νησιά και το
Αιγαίο, που σύστησε ο αείµνηστος Ανδρέας Παπανδρέου και το
οποίο συνεισέφερε τα µέγιστα στην καθιέρωση των σηµαντικών
νησιωτικών πολιτικών για τη χώρα µας, που εφαρµόστηκαν µέχρι
σήµερα. 

Χαρακτηριστικό δε της απαξίωσης της νησιωτικής πολιτικής

είναι το γεγονός ότι κατά την τροποποίηση της σύστασης του
Συµβουλίου Νησιωτικής Πολιτικής ορίσατε ως αναπληρωτή σας,
ως πρόεδρο, τον γενικό γραµµατέα Λιµένων και όχι το καθ’ ύλην
αρµόδιο γενικό γραµµατέα Αιγαίου και Νησιωτικής Πολιτικής.
Ακόµη και τα θέµατα που αφορούν στο σχεδιασµό και την παρα-
κολούθηση των θαλάσσιων µεταφορών των νησιών δεν τα δια-
χειρίζεται πλέον η καθ’ ύλην αρµόδια Γενική Γραµµατεία Αιγαίου
και Νησιωτικής Πολιτικής. Έχετε φροντίσει και αυτά να τα ανα-
θέστε στο Λιµενικό Σώµα, στην Ελληνική Ακτοφυλακή, όπως άλ-
λωστε και το σύνολο σχεδόν της ναυτιλιακής σας πολιτικής.

Με κάθε σεβασµό στα στελέχη του Λιµενικού Σώµατος και της
Ελληνικής Ακτοφυλακής, αλλά σε ποια άλλη χώρα, κύριε
Υπουργέ, της Ευρώπης ή του κόσµου οι πολιτικές για την ακτο-
πλοΐα και τη θαλάσσια πολιτική έχουν ανατεθεί σε ένα στρατιω-
τικό σώµα, χωρίς µάλιστα να προδιαγράφονται τα ελάχιστα
τυπικά προσόντα και η εξειδίκευση η οποία χρειάζεται, τη στιγµή
µάλιστα που η χώρα µας έχει ανάγκη για ενίσχυση και διάθεση
των στελεχών του Λιµενικού Σώµατος της Ελληνικής Ακτοφυλα-
κής µέσω ενός αδιάβλητου και δίκαιου συστήµατος µεταθέσεων,
για τη φύλαξη όµως, όπως άλλωστε και οι συνδικαλιστικοί φορείς
των λιµενικών µαταίως σας ζητούν από την πρώτη στιγµή που
αναλάβατε τα καθήκοντά σας;

Σας καλούµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, έστω και τώρα, την
ύστατη στιγµή, να προχωρήσετε άµεσα, τεκµηριωµένα και απο-
τελεσµατικά σε λήψη ουσιαστικών µέτρων για τα νησιά και τους
νησιώτες µας -το περιµένουν, το έχουν ανάγκη- εξαντλώντας
κάθε δυνατότητα δηµόσιας διαβούλευσης και πολιτικού διαλό-
γου, το οποίο διαχρονικά υποστηρίζουµε εµείς ως παράταξη µε
συγκεκριµένες προτάσεις. 

Διότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διότι, κύριε υπουργέ, η
Ελλάδα αρχίζει από τα νησιά µας και τελειώνει στα νησιά µας. 

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ
πολύ, κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Κοµνηνάκα από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας.

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Το µεγαλύτερο ενδιαφέρον στη σηµερινή συζήτηση ίσως να

µην εστιάζεται στις επιµέρους διατάξεις του νοµοσχεδίου, µιας
και πράγµατι πρόκειται για κωδικοποίηση, χωρίς καµµία ουσια-
στική αλλαγή, ήδη ψηφισµένων νόµων, για τους οποίους έχουµε
τοποθετηθεί αναλυτικά. Πρόκειται για το πρώτο µέρος του πρό-
σφατου νόµου της Νέας Δηµοκρατίας για τη λεγόµενη «ολοκλη-
ρωµένη θαλάσσια πολιτική» και τις ρυθµίσεις για το µεταφορικό
ισοδύναµο, δηλαδή αυτό που ήρθε ως αντιστάθµισµα τότε από
την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, για να χρυσώσει το χάπι στους νη-
σιώτες για την κατάργηση των µειωµένων συντελεστών ΦΠΑ,
που βέβαια ψήφισαν όλοι µαζί, ΣΥΡΙΖΑ, Νέα Δηµοκρατία και Κί-
νηµα Αλλαγής, που όψιµα τώρα εκφράζουν την ανησυχία τους. 

Αυτό όµως που πράγµατι παρουσιάζει µεγάλο ενδιαφέρον
είναι η κοινή αγωνία που µοιράστηκαν µε την Κυβέρνηση, και στη
συζήτηση στην επιτροπή αλλά και σήµερα, ο ΣΥΡΙΖΑ και το Κί-
νηµα Αλλαγής, γιατί καθυστερεί η Κυβέρνηση να προχωρήσει
στην υλοποίηση των χρηµατοδοτικών εργαλείων και αναπτυξια-
κών σχεδίων, που εξήγγειλε και ψήφισε στις υπό κωδικοποίηση
διατάξεις έξι µήνες πριν, µε τον κύριο Υπουργό να σπεύδει να
καθησυχάσει την ανησυχούσα Αντιπολίτευση ότι όλα βαίνουν
καλώς και ότι ακριβώς η σπουδή της Κυβέρνησης να εγκαινιάσει
αυτή τη διαδικασία της κωδικοποίησης έχει ως σκοπό να µπορέ-
σει αυτός ο νέος κώδικας να λειτουργήσει ως ο βασικός µηχανι-
σµός διαπραγµάτευσης για την εξειδίκευση των πόρων του
ΕΣΠΑ και του Ταµείου Ανάκαµψης. 

Αυτό δηλαδή για το οποίο όλοι αγωνιάτε είναι κατά πόσο θα
προλάβει το Υπουργείο να διαµορφώσει τα απαραίτητα εργαλεία
για τη µοιρασιά του πακέτου ανάκαµψης, δηλαδή τα δισεκατοµ-
µύρια από τα λεφτά των λαών, που θα πάνε στο εφοπλιστικό, το
τουριστικό, το ναυτιλιακό, το ενεργειακό κεφάλαιο, στους µεγά-
λους οµίλους των µεταφορών. Γιατί αυτούς τους παραλήπτες
έχει προδιαγεγραµµένους το Ταµείο Ανάκαµψης και αυτήν ακρι-
βώς την κατεύθυνση εξειδικεύει και το πρόγραµµα «ΝΕΑΡΧΟΣ».
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Περιλαµβάνει νέα προνόµια για το κεφάλαιο, κρατική και κοινο-
τική χρηµατοδότηση, για ενίσχυση, όπως λέτε, της ανταγωνιστι-
κότητας της ναυτιλίας. 

Δηλαδή τι σηµαίνει αυτό; Να ενισχυθεί κι άλλο η κερδοφορία
των εφοπλιστών, των επιχειρηµατικών οµίλων που δραστηριο-
ποιούνται στις θαλάσσιες µεταφορές, τα λιµάνια, τα ναυπηγεία,
τη ναυπηγοεπισκευή, τον παράκτιο τουρισµό, τις υδατοκαλλιέρ-
γειες, την εξόρυξη, τη µεταφορά ενέργειας και πετρελαίου και
φυσικού αερίου, στις υποδοµές αντίστοιχα αποθήκευσης και δια-
νοµής, µέσω των αγωγών από τα λιµάνια της χώρας. Σε αυτούς
τα δίνει πραγµατικά όλα η θαλάσσια στρατηγική της Κυβέρνη-
σης. 

Και µπορεί να µην εντάξετε στην κωδικοποίηση και τα υπό-
λοιπα άρθρα που σηµατοδότησαν την ακόµα µεγαλύτερη ένταση
της εκµετάλλευσης των ναυτεργατών, αλλά και τις επικίνδυνες
εκπτώσεις στα µέτρα ασφαλείας, όµως αυτά όχι µόνο ισχύουν
και συνεχίζουν να ισχύουν στο ακέραιο, µαζί µε βροχή άλλες
ρυθµίσεις, µε τις οποίες διαδοχικά οδηγήσατε στις µειώσεις των
οργανικών συνθέσεων των πλοίων, το χτύπηµα των συλλογικών
συµβάσεων εργασίας και άλλα τόσα, αλλά είναι όλα αυτά που
αποτελούν και προϋπόθεση της ανταγωνιστικότητας της γαλά-
ζιας οικονοµίας, όπως και συνολικά βέβαια της καπιταλιστικής
ανάπτυξης. 

Μήπως όµως ήταν διαφορετικό το αποτέλεσµα της εθνικής θα-
λάσσιας στρατηγική σας για τη ζωή των νησιωτών; Είναι πραγ-
µατικά προκλητική η αντιπαράθεσή σας για το µε ποια
κυβέρνηση έµεναν λιγότερο, λέτε, αποκλεισµένα τα νησιά, σε µια
λογική που θεωρεί ως δεδοµένο οι εφοπλιστές να δροµολογούν
και να αποδροµολογούν πλοία όποτε και όπως τους καπνίσει,
ανάλογα µε τα συµφέροντά τους, να επιβάλλουν ταξίδια µε διάρ-
κεια και σταθµούς που θυµίζουν το ταξίδι του Οδυσσέα και να
κρατούν στα δροµολόγια πλοία άνω των σαράντα χρόνων, που
τα παρουσιάζετε µε θράσος ως ευεργέτηµα για τους νησιώτες. 

Δεν είναι άλλο ένα ατυχές γεγονός, κύριε Υπουργέ, τα συνεχι-
ζόµενα βάσανα των κατοίκων και επισκεπτών της Λήµνου και του
Άη Στρατή, που ζήλεψαν φέτος τα περσινά µεγαλεία της Σαµο-
θράκης και µάλιστα µέσα στην καρδιά του καλοκαιριού.

Σ’ αυτά όλα θα σταθεί µπροστά το ΚΚΕ Εννοείται βέβαια ότι
δεν θα ψηφίσουµε το παρόν νοµοσχέδιο. Όχι µόνο δεν αποτελεί
ασπιρίνη για τα προβλήµατα του λαού αλλά αντίθετα στέκεται
απέναντι του. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κυρία συνάδελφε.
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής της Ελληνικής Λύσης, κ. Βι-

λιάρδος.  
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, θα ξεκινήσουµε

από το ότι το να έρχονται τέτοια νοµοσχέδια στη Βουλή αλλά να
µην ενηµερωνόµαστε καν για το ξεπούληµα της δηµόσιας περι-
ουσίας µας, ειδικά των στρατηγικής σηµασίας κρατικών επιχει-
ρήσεων, µας είναι εντελώς απαράδεκτο. Για παράδειγµα, δεν
ενηµερωθήκαµε για την παραχώρηση της Εγνατίας, που διασχί-
ζει τη µισή Ελλάδα, -πού αλλού;- στον εθνικό µας κατασκευαστή,
την «ΤΕΡΝΑ», για το ξεπούληµα της ΔΕΠΑ, σε µία εποχή, που η
ζήτηση για το φυσικό αέριο έχει εκτοξευθεί στα ύψη, για την πώ-
ληση του 49% του ΔΕΔΔΗΕ, του δικτύου λιανικής της ΔΕΗ, που
καµµία ευνοµούµενη χώρα δεν εκποιεί, ούτε για καµµία άλλη. 

Εν προκειµένω, το πολίτευµα ενός κράτους που λειτουργεί µε
αυτόν τον τρόπο δεν λέγεται δηµοκρατία αλλά κοινοβουλευτική
δικτατορία µε ένα µονάρχη πρωθυπουργό. Ειδικά, όταν στις
εκλογές ψήφισε µόλις το 58% των Ελλήνων. Η Κυβέρνηση πήρε
πενήντα έδρες δωρεάν. Ας µην το ξεχνάµε. Ας µην το ξεχνάει η
Κυβέρνηση, η οποία από τους Έλληνες πήρε µόλις εκατόν οκτώ
Βουλευτικές έδρες. 

Σε σχέση µε τις θριαµβολογίες λόγω της πρόβλεψης της θυ-
γατρικής της «MOODY’S» για ρυθµό ανάπτυξης 8,2%, το 2021,
ακόµη κι αν επαληθευτεί, όπως φυσικά ευχόµαστε, θα επιστρέ-
ψουµε, απλά, στα επίπεδα του 2019, έχοντας, όµως, χάσει δύο
χρόνια, έχοντας δανειστεί 41 δισεκατοµµύρια ευρώ, επιπλέον,
που αύξησαν το δηµόσιο χρέος µας στα 387 δισεκατοµµύρια

ευρώ, έχοντας ζηµιωθεί πάνω από 30 δισεκατοµµύρια ευρώ,
λόγω των ελλειµµάτων του προϋπολογισµού µε µεγάλα ελλείµ-
µατα στο εµπορικό ισοζύγιο, καθώς επίσης, στο ισοζύγιο τρε-
χουσών συναλλαγών και ούτω καθεξής. Προφανώς, δεν
πρόκειται για επιτυχία αλλά για µία παταγώδη αποτυχία. Πόσο
µάλλον, όταν ξοδεύεις ένα ευρώ για να αγοράσεις 60 σεντς ΑΕΠ
και 18 σεντς έξοδα του δηµοσίου, όπως το 2021, εάν βέβαια επα-
ληθευτεί η πρόβλεψη της «MOODY’S». 

Όσον αφορά δε, την πρόβλεψη του Πρωθυπουργού για ανά-
πτυξη 5,9% το 2021, έναντι 3,6%, προηγουµένως, του Υπουργού
Οικονοµικών, ασφαλώς, έχει σχέση µε το ξεπούληµα της χώρας,
παροµοιάζοντάς το µε ένα νοικοκυριό, που πουλάει τα έπιπλα
του σπιτιού του για να επιβιώσει, χωρίς να σκέφτεται τι θα κάνει
όταν τα ξεπουλήσει όλα. Επίσης, έχει σχέση µε την άνοδο των
τιµών, µε τον πληθωρισµό, αφού αφαιρείται µόνο, το επίσηµο πο-
σοστό που απέχει σηµαντικά από τον πραγµατικό πληθωρισµό,
οπότε πρόκειται ασφαλώς για µία αλχηµεία, για τις γνωστές αλ-
χηµείες της κυβέρνησης. Ειλικρινά, λυπούµαστε για τα παιδιά
µας, αφού τα φορτώνουµε, συνεχώς, µε χρέη, ενώ ξεπουλάµε
ταυτόχρονα, αυτά που τους κληροδότησαν τόσες γενιές Ελλή-
νων µε τον κόπο, µε τον ιδρώτα και µε το αίµα τους. Κυριολεκτικά
µε τον κόπο τον ιδρώτα και µε το αίµα τους. 

Το σηµερινό σχέδιο νόµου, τώρα, είναι στην ουσία µια απλή
κωδικοποίηση της υφιστάµενης νοµοθεσίας, η πρώτη που φέρνει
στη Βουλή η Κυβέρνηση, µετά από δύο ολόκληρα χρόνια. Προ-
φανώς, είναι απαραίτητη, αφού έτσι συγκεκριµενοποιείται το
εκάστοτε ρυθµιστικό πλαίσιο. Εν προκειµένω, αυτό που αφορά
θέµατα της νησιωτικής πολιτικής, όπως το αντιλαµβάνεται, βέ-
βαια, ο Υπουργός. 

Ουσιαστικά, έχει σχέση µε δύο νόµους: Με τον ν.4770 που ψη-
φίστηκε τον Ιανουάριο του 2021, καθώς επίσης, µε το
ν.4551/2018, ο οποίος είχε θεσµοθετηθεί από τον ΣΥΡΙΖΑ. Επί-
σης, βέβαια και µε άλλους. Ειδικότερα το πρώτο µέρος του, που
έχει σχέση µε τον ν.2770/2021, µε τα άρθρα 1 έως 13, αφορά
στην θαλάσσια πολιτική στο νησιωτικό µας χώρο. Τα άρθρα 9 και
10, απλά, αλλάζουν σειρά, ενώ το άρθρο 11 είναι το ίδιο, όπως
και το 13, το οποίο στο προηγούµενο είχε τον αριθµό 12, επειδή
παρεµβάλλεται ένα νέο 12 για τη σύσταση του συµβουλίου νη-
σιωτικής πολιτικής. 

Το δεύτερο µέρος του αφορά στο µεταφορικό ισοδύναµο, ενώ
το τρίτο µε τα άρθρα 25 και 26, αφορά τις εφαρµοστικές διατά-
ξεις και την έναρξη της ισχύος. Όπως αναφέραµε, τώρα, στην
επιτροπή, είναι περίεργο να κατατίθεται ένα σχέδιο νόµου ειδικά
σε σχέση µε θέµατα που έχουν κόστος, όπως το µεταφορικό ισο-
δύναµο και να µην υπάρχει δηµοσιονοµικό αντίκρισµα, όπως του-
λάχιστον συµπεραίνεται από τη µη αναφορά του Γενικού
Λογιστηρίου του Κράτους. Ειδικά σε σχέση µε το κόστος επανα-
λάβαµε τα ερωτήµατά µας από το προηγούµενο νοµοσχέδιο,
που είτε δεν απαντήθηκαν καθόλου, είτε οι απαντήσεις δεν ήταν
πειστικές, όπως, για την αοριστία της αναφοράς πως οι πόροι θα
προέλθουν από τα ΕΣΠΑ. Εν προκειµένω, αφού µε βάση τα στοι-
χεία που προσκοµίσαµε αποδείχθηκε, πως τα ποσά του ΕΣΠΑ
ήταν χαµηλά, ο Υπουργός απάντησε, τότε, πως θα µοχλευτούν
δέκα έως είκοσι φορές. Αν είναι δυνατόν! 

Εντούτοις, όταν τον ρωτήσαµε τι µόχλευση επιτεύχθηκε έως
τώρα δεν πήραµε καµµία απάντηση, σηµειώνοντας, πως πολι-
τική, όπως η νησιωτική, χωρίς δηµοσιονοµικό κόστος, καθώς επί-
σης µε το επιθυµητό αντίστοιχο όφελος για την κοινωνία και για
το δηµόσιο, δεν υπάρχει. Αυτό που δήλωσε, πάντως, ο Υπουργός
στην επιτροπή, αν καταλάβαµε σωστά, είναι πως έχει ενταχθεί η
Κρήτη που εξαιρούνταν, καθώς επίσης ότι διασφάλισε 1 δισεκα-
τοµµύριο ευρώ µε αποτέλεσµα για πρώτη φορά, το Υπουργείο
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής να έχει αποκτήσει χρηµατο-
δοτικά ένα αυτόνοµο δικό του πρόγραµµα. Ισχύει, αλήθεια; Εξα-
σφαλίσατε, πράγµατι, 1 δισεκατοµµύριο ευρώ, κύριε Υπουργέ;
Από πού ακριβώς; Τέλος, ο Υπουργός είπε, πως αύξησε το κον-
δύλι των άγονων γραµµών από τα 90 εκατοµµύρια ευρώ το 2019
στα 130 εκατοµµύρια ευρώ το 2020 και στα 138 εκατοµµύρια
ευρώ το 2021, ενώ έχουν πυκνώσει σε µεγάλο βαθµό τα ακτο-
πλοϊκά δροµολόγια, κάτι που αν ισχύει, είναι φυσικά θετικό. 

Στο πρώτο µέρος, τώρα, δεν επαναλάβαµε αυτά που έχουµε
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ήδη πει και που δυστυχώς δεν έχουν ληφθεί υπ’ όψιν, αλλά µόνο
το ότι θα πρέπει να δοθεί πολύ µεγάλη σηµασία, πολύ µεγάλη
έµφαση στην Εύβοια, που έχει πληγεί σε όλους τους τοµείς. Το
νησί έχει κυριολεκτικά καταστραφεί, ενώ ασφαλώς δεν αρκεί η
συγνώµη του Πρωθυπουργού για τα πάνω από πεντακόσιες χι-
λιάδες στρέµµατα που κάηκαν µόνο στην Εύβοια, κυρίως, λόγω
της µη λήψης προληπτικών µέτρων, µε ευθύνη προφανώς της
κυβέρνησης. 

Σε κάθε περίπτωση, δεν διαπιστώσαµε ότι αυτά τα δεκατρία
άρθρα συνιστούν µια ολοκληρωµένη πολιτική, ενώ δεν είδαµε
καµµία αναφορά στην αντιµετώπιση του φαινοµένου της εγκα-
τάλειψης των µικρών νησιών, ειδικά των ακριτικών που έχουν γε-
ρασµένο πληθυσµό, συντριπτικά λιγότερο από προηγούµενες
δεκαετίες λόγω της µετανάστευσης και της υπογεννητικότητας.
Από το 1951 έως σήµερα, έχουν αδειάσει στη χώρα µας πενήντα
κατοικηµένα νησιά. Παράδειγµα είναι η Ερεικούσα, των Διαπον-
τίων νήσων που είχε, σύµφωνα µε την απογραφή του 2011, τε-
τρακόσιους ενενήντα πέντε κατοίκους ενώ σήµερα µόλις εξήντα,
µε είκοσι µόνο εξ αυτών ελληνικής καταγωγής. Το θέµα του δη-
µογραφικού είναι κρίσιµο, τεράστιο και δυστυχώς η Κυβέρνηση
δεν του δίνει καµµία σηµασία. 

Εκτός αυτού, δεν αναφέρεται στο σχέδιο νόµου ρητά και ει-
δικά η επαγγελµατική αλιεία, όπως θα περίµενε λογικά κάποιος
από µία εθνική στρατηγική ως αναπόσπαστο κοµµάτι της γαλά-
ζιας οικονοµίας και της παράκτιας ζώνης της χώρας. 

Στο άρθρο 7 προτείναµε να γίνει µια µελέτη του είδους της
επιχειρηµατικότητας που θα υποστηριχθεί, δηλαδή, να µην µπο-
ρούν τα χρήµατα να δίνονται σε «rooms to let» και ξενοδοχεία,
συνεχίζοντας την άναρχη ανάπτυξη, αλλά ανά περιφέρεια, µε ιδι-
αίτερη βάση στην πρωτογενή παραγωγή και στους νέους, επίσης
στην καινοτοµία ακόµη και σε µικρές βιοτεχνικές µονάδες που
τουλάχιστον στον αγροτοδιατροφικό τοµέα, µπορούν και πρέπει
να ενισχυθούν. Όπως είπαµε το ζήτηµα είναι κυρίως εθνικό εκτός
από οικονοµικό όσον αφορά στην απαιτούµενη αποκέντρωση
κ.λπ.. Εκτός αυτού πρέπει να αλλάξει άµεσα το οικονοµικό µας
µοντέλο το οποίο πρέπει να πάψει να στηρίζεται στη µονοκαλ-
λιέργεια του τουρισµού.

Από την άλλη πλευρά, τι νόηµα έχει αλήθεια η δροµολόγηση
µιας νησιωτικής πολιτικής, όταν δεν έχουµε ακόµη καθορίσει αλι-
ευτικές ζώνες στο Αιγαίο, όταν επιτρέπουµε στους τούρκους να
ψαρεύουν στις δικές µας θάλασσες και να µας εξάγουν τα δικά
µας ψάρια αφορολόγητα, όταν είµαστε η µοναδική χώρα στον
πλανήτη, που επέτρεψε την αλιεία στο Ιόνιο εντός των χωρικών
της υδάτων στην Ιταλία, οπότε, κατ’ επέκταση σε όλες τις χώρες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όταν η Κυβέρνηση υπεκφεύγει όσον
αφορά στην αιγιαλίτιδα ζώνη των αιγαιοπελαγίτικων νησιών µας;

Η νησιωτική µας χώρα, πάντως, έχει πολλά προβλήµατα, ενώ
εµείς πιστεύουµε ότι η θάλασσα είναι η καρδιά της Ελλάδος.
Πραγµατικά πρέπει να το καταλάβουµε, η θάλασσα είναι η καρ-
διά της Ελλάδας. Πρόκειται για τη δική µας γαλάζια πατρίδα, που
εποφθαλµιούν οι βάρβαροι γείτονές µας µαζί µε τους Γερµανούς
συµµάχους τους και ότι κανένα νησί µας δεν είναι µακριά.

Συνεχίζοντας στο δεύτερο µέρος, µε βάση το άρθρο 16, οι δι-
καιούχοι του µεταφορικού ισοδύναµου είναι οι µόνιµοι κάτοικοι
των νησιών, οι οποίοι κάνοντας χρήση του µοναδικού αριθµού
νησιώτη, κατά την έκδοση των εισιτηρίων τους, χρηµατοδοτούν-
ται µε τη διαφορά του κόστους µεταφοράς. Αντίστοιχα οι δι-
καιούµενες επιχειρήσεις, που εδρεύουν στα νησιά µπορούν να
εγγραφούν στη δράση, υποβάλλοντας αιτήµατα για τη χρηµατο-
δότηση της µεταφοράς των εµπορευµάτων τους «από» και
«προς» τα νησιά. Εντούτοις από το συγκεκριµένο µέτρο εξαι-
ρούνται ξανά η Κρήτη, η Εύβοια και η Λευκάδα, εάν δεν συµπε-
ριλήφθηκε τελικά η Κρήτη και εδώ, όπως νοµίζουµε ότι δήλωσε
ο Υπουργός, η Λευκάδα και η Εύβοια προφανώς επειδή έχουν
οδική πρόσβαση. Δεν θα έπρεπε όµως να στηριχθεί και µε αυτό
το µέτρο η πληγείσα Εύβοια, όσον αφορά στα ferry, όπως για πα-
ράδειγµα στα Ερέτριας - Ωρωπού; Δεν είναι αυτονόητο;

Εκτός αυτού, ρωτήσαµε, γιατί προβλέπεται στην παράγραφο
2 η σύναψη προγραµµατικών συµβάσεων µε γενικά και αόριστα
αναφερόµενα ερευνητικά κέντρα, ινστιτούτα ή µε όποιον άλλο
φορέα κριθεί αναγκαίο. Εύλογα, δεν υποψιάζεται κανείς ευκαιρία

διασπάθισης δηµοσίου χρήµατος; Στο άρθρο 17, αναφέρεται ότι
µε απόφαση του Υπουργού Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής
της εκάστοτε κοµµατικής πλειοψηφίας κυρώνεται η εθνική πολι-
τική υλοποίησης του µεταφορικού ισοδύναµου, δηλαδή εξωκοι-
νοβουλευτικά. Το γεγονός αυτό τεκµηριώνει την καθεστωτική
αλαζονεία και την αυταρχικότητα της Κυβέρνησης η οποία έχει
υποβιβάσει το Κοινοβούλιο σε χειροκροτητή, όσον αφορά στους
δικούς της Βουλευτές και σε ΚΕΠ βεβαίωσης κατάθεσης νόµων
σε σχέση µε την Αντιπολίτευση.

Το άρθρο 18, αφορά στο άρθρο 51 του ν.4676/2020 της ίδιας
κυβέρνησης, ενώ έχει σχέση µε τους δικαιούχους του «ΑΝΗΚΟ»
που είναι µόνιµοι κάτοικοι των νησιών, συµπεριλαµβανοµένων
προφανώς των αλλοδαπών, των παράνοµων µεταναστών που
έχουν πάρει µαζικά άσυλο για να πάψουν να είναι παράνοµοι
κατά την Κυβέρνηση και των µελών των µη κερδοσκοπικών ορ-
γανώσεων. Εντύπωση, πάντως, µας έκανε η λογική της πρόβλε-
ψης για τους αστέγους. Όπως αναφέραµε πιστεύει κάποιος ότι
οι άστεγοι µετακινούνται µε ακτοπλοϊκά µέσα ή χρησιµοποιούν
καύσιµα; Γιατί δεν λαµβάνεται µέριµνα αξιοπρεπούς στέγασης
των αστέγων έστω στα νησιά που έχουν σίγουρα ελεύθερους χώ-
ρους και µικρό αριθµό αστέγων; Δεν είναι ντροπή να µη γίνεται
κάτι τέτοιο;

Όσον αφορά στις επιχειρήσεις είµαστε φυσικά θετικοί, αλλά
υπό όρους, αναφέροντας πως είναι εύλογο να τοποθετούνται
όρια, έτσι ώστε να µην υπάρχει κατάχρηση από τις µεγάλες και
εύρωστες επιχειρήσεις. Πιστεύουµε, όµως, πως δεν είναι αντι-
προσωπευτικός ο τζίρος, ούτε το σύνολο του ενεργητικού, αλλά
χρειάζονται επιπλέον κριτήρια. Για παράδειγµα δεν είναι λογικό
να ενισχυθεί ένα εστιατόριο πολυτελείας ή µια µπουτίκ πολυε-
θνικής αλυσίδας στη Μύκονο στην περίπτωση που έχει τζίρο έως
40 εκατοµµύρια ευρώ.

Στο άρθρο 20, δεν συµφωνήσαµε στο ότι µε απόφαση του
Υπουργού Ναυτιλίας ορίζονται οι δικαιούχοι του «ΑΝΗΚΟ»,
καθώς επίσης, οι ειδικότεροι όροι και οι προϋποθέσεις υπαγωγής
τους. Σχετικά µε το άρθρο 21, επισηµάναµε τη µεγάλη καθυστέ-
ρηση, που παρατηρείται στις πληρωµές του «ΑΝΗΚΟ» η οποία
στην ουσία ακυρώνει το µέτρο σε µεγάλο βαθµό όταν αναφερό-
µαστε σε φτωχούς, σε στρατευµένους κ. ο .κ..

Ειδικότερα, ενώ έχουν περάσει πάνω από τρία χρόνια από την
ψήφιση του νόµου του ΣΥΡΙΖΑ συνεχίζουν να υπάρχουν προβλή-
µατα στην εφαρµογή του, που θα έπρεπε να είχε ολοκληρωθεί
έως τον Ιούλιο του 2021. Οι πληρωµές καθυστερούν, γενικότερα,
οι διαδικασίες είναι γραφειοκρατικές και πολύπλοκες, αρκετοί
δικαιούχοι αγνοούνται, άλλοι, όπως οι φοιτητές που διαµένουν
στα νησιά για τις σπουδές τους δεν συµπεριλαµβάνονται, δεν
έχουν εκδοθεί οι προβλεπόµενες κοινές υπουργικές αποφάσεις
κ. ο. κ..

Τέλος, όσον αφορά στο άρθρο 24 είναι υπερβολικές οι νοµο-
θετικές εξουσιοδοτήσεις σε Υπουργούς σε σχέση µε τον καθο-
ρισµό τόσο σηµαντικών θεµάτων, όπως για το µέτρο του
µεταφορικού ισοδύναµου και τη διαχειριστική αρχή του έργου.

Κλείνοντας, θα επαναλάβουµε πως αυτή η Κυβέρνηση δεν θα
αφήσει κυριολεκτικά, τίποτα όρθιο. Θα ξεπουλήσει τα πάντα για
να µπορεί να δανείζεται και να σπαταλάει, µεταξύ άλλων, για εξα-
γορά ψήφων και µε µοναδικό της στόχο τη νοµή της εξουσίας.
Τα ίδια, άλλωστε, έκανε η Νέα Δηµοκρατία το 2004-2009, που
υπερχρέωσε την πάµπλουτη χώρα µας, έχοντας το θράσος και
τη δειλία αργότερα να αποδράσει µέσω των εκλογών για να µην
αναλάβει τις ευθύνες της.

Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα µόνο να µου απαντήσετε, όταν µπο-
ρέσετε, εάν πράγµατι εξασφαλίσατε το 1 δισεκατοµµύριο ευρώ
και από πού.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Εγώ σας ευχαριστώ

πολύ, κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο έχει τώρα ο ειδικός αγορητής του ΜέΡΑ25, ο κ. Λο-

γιάδης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Το σηµερινό σχέδιο νόµου του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νη-

σιωτικής Πολιτικής αναφέρεται στην κύρωση κώδικα για την ολο-
κληρωµένη θαλάσσια πολιτική στο νησιωτικό χώρο και τους
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γενικούς όρους υλοποίησης του µεταφορικού ισοδύναµου.
Κυρίες και κύριοι, για ποια ολοκληρωµένη θαλάσσια πολιτική

στο νησιωτικό χώρο µιλάτε, όταν τουρκικά αλιευτικά σχεδόν
κάθε µέρα εισβάλλουν στις ελληνικές θάλασσες σε απόσταση
εκατό µέτρων από τις ακτές των νησιών του ανατολικού Αιγαίου,
στη Σάµο, στο Αγαθονήσι, στους Λειψούς, στη Λέρο, στην Κάλυ-
µνο και αλλού χωρίς καµµία απολύτως αντίδραση και επίπτωση;

Όπως καταγγέλλει η διευθύντρια έρευνας του Ινστιτούτου Θα-
λάσσιας Προστασίας Αρχιπέλαγος από τη Σάµο πρέσβειρα της
Ελλάδας στην Ευρωπαϊκή Ένωση σε θέµατα αειφόρου θαλάσ-
σιας πολιτικής υδροβιολόγος κ. Αναστασία Μήλιου τα τουρκικά
αλιευτικά αλλάζουν πολλές φορές σηµαία εν πλω και θέτουν επί-
σης εκτός λειτουργίας το αυτόµατο σύστηµα ηλεκτρονικού τους
εντοπισµού, θέµατα που σας έχουµε αναδείξει στο παρελθόν µε
ερωτήσεις µας. Για ποια ολοκληρωµένη θαλάσσια πολιτική µι-
λάτε όταν ναυαγισµένο κρουαζιερόπλοιο «SEA DIAMOND» µε χι-
λιάδες τόνους καύσιµα, που διαρρέουν στη θάλασσα είναι
εγκαταλελειµµένο δεκατέσσερα χρόνια στον βυθό της Σαντορί-
νης στο πλέον τουριστικό λιµάνι της Μεσογείου, αποτελώντας
µία ωρολογιακή βόµβα για το περιβάλλον, την κοινωνία και τον
τουρισµό, όταν ένα άλλο κρουαζιερόπλοιο το «COSTA CONCOR-
DIA» βυθίστηκε σε λιγότερο από δύο χρόνια, ανελκύθηκε και
πήγε για ανακύκλωση; Εδώ ακόµα κοιτάζουµε.

Για ποια ολοκληρωµένη θαλάσσια πολιτική µιλάτε, όταν µε
χρήµατα του Έλληνα φορολογούµενου πολίτη εκσυγχρονίζονται
τα λιµάνια και οι υποδοµές, τα οποία υπάγονται στο ΤΑΙΠΕΔ και
όλη η δηµόσια περιουσία µας έχει εκχωρηθεί για ενενήντα εννιά
χρόνια στους θεσµούς, τα οποία στη συνέχεια το υπερταµείο τα
ιδιωτικοποιεί και τα ξεπουλάει; 

Για ποια ολοκληρωµένη θαλάσσια πολιτική µιλάτε, όταν η Ελ-
λάδα δεν έχει ναυπηγεία ούτε διαλυτήρια πλοίων, όπως επιση-
µαίνει και το Εµπορικό Επιµελητήριο Πειραιά; Η χώρα µας έχει
έναν από τους µεγαλύτερους στόλους παγκοσµίως και τα πλοία
της τα χτίζει στην Ιαπωνία, στην Κορέα και αλλού. Τα δε υπό διά-
λυση πλοία τα στέλνει στην Τουρκία, η οποία τα αξιοποιεί προς
όφελός της. Ούτε καν ελληνικό νηογνώµονα δεν έχουµε. Έχει
κλείσει εδώ και χρόνια και οι εργαζόµενοι σ’ αυτόν είναι ακόµα
απλήρωτοι. Τι κάνατε για όλα αυτά; Απολύτως τίποτα. 

Να σηµειώσουµε ότι πριν από δύο εβδοµάδες ο Υπουργός
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής θριαµβολογούσε ότι εξα-
σφάλισε ένα δισεκατοµµύριο ευρώ για τη διασφάλιση κρίσιµων
έργων και συνδέσεων στο νησιωτικό και ευρύτερα θαλάσσιο
χώρο της Ελλάδας. Η µερίδα του λέοντος θα κατατεθεί, βέβαια,
στους εφοπλιστές αυτούς που τόσο καλά γνωρίζετε και από τις
δηλώσεις Λασκαρίδη περί της εκτίµησης του εφοπλιστικού κό-
σµου στην εκάστοτε κυβέρνηση. 

Κύριε Υπουργέ, ως Κρητικός γνωρίζετε καλά το θέµα που
αφορά στο µεταφορικό ισοδύναµο και για την Κρήτη. Οι Πρό-
εδροι των Αγροτικών Συλλόγων Σελίνου Χανίων κ. Χαλκιάς, Τυµ-
πακίου Ηρακλείου κ. Ορφανουδάκης, Σητείας Λασιθίου κ.
Τσιφετάκης και Ιεράπετρας Λασιθίου κ. Γαϊτάνης σάς έχουν ανα-
δείξει πολλά θέµατα και έχουν τονίσει ότι οι αγρότες καθυστε-
ρούν να πάρουν τα χρήµατά τους, πράγµα το οποίο τούς
δηµιουργεί µεγάλα προβλήµατα επιβίωσης. 

Για τους πολίτες της Κρήτης δεν ισχύουν για τη µετάβασή
τους στην ηπειρωτική χώρα οι ενισχύσεις που ισχύουν για άλ-
λους νησιώτες. Έτσι επιβαρύνεται και τιµωρείται η Κρήτη. Πε-
ραιτέρω, όσον αφορά στο κοµβικό σηµείο κάθε οικονοµίας, αυτό
του τοµέα των καυσίµων, στην Κρήτη πάλι δεν ισχύει ό,τι ισχύει
και στα υπόλοιπα νησιά µε το µεταφορικό ισοδύναµο. Τα καύσιµα
στην Κρήτη είναι πολύ ακριβότερα απ’ ό,τι στα άλλα νησιά,
πράγµα που επιβαρύνει το κόστος και την ανταγωνιστικότητα της
παραγωγής προϊόντων και τη βιωσιµότητα της κοινωνίας. 

Το άλλο θέµα σχετικά µε το µεταφορικό ισοδύναµο, πέρα από
τα προϊόντα, είναι το κόστος των εισιτηρίων και της µεταφοράς
για τους ίδιους τους πολίτες της Κρήτης και για τις οικογένειές
τους. Σ’ αυτό το σηµείο επιβαρύνονται περισσότερο σε σχέση
µε τους άλλους νησιώτες. Αυτά είναι θέµατα που σας έχουµε
αναδείξει µε πλείστες καταθέσεις ερωτήσεων.

Η Κυβέρνησή σας, αλλά και όλες οι προηγούµενες, δεν κάνατε
ουσιαστικά τίποτε γι’ αυτά. Το µεταφορικό ισοδύναµο πρέπει να

επεκταθεί και για τους εκπαιδευτικούς σ’ όλα τα νησιά και στις
Κυκλάδες, οι οποίοι δεν περιλαµβάνονται στο µέτρο του Μετα-
φορικού Ισοδύναµου παρά µόνο αν πολιτογραφηθούν σαν µόνι-
µοι κάτοικοι στα νησιά στα οποία εργάζονται. 

Η Εθνική Συνοµοσπονδία Ατόµων µε Αναπηρία προτείνει στο
άρθρο 12 τη συµπερίληψη εκπροσώπου της ΕΣΑΜΕΑ στο Συµ-
βούλιο Νησιωτικής Πολιτικής. 

Το µέχρι χθες παρατεταµένο lockdown στο Ηράκλειο επιβά-
ρυνε την ήδη κατεστραµµένη οικονοµία, µε ό,τι αυτό συνεπάγε-
ται για τους εργαζόµενους και τις επιχειρήσεις. Τα µέτρα σας
καταστροφικά και αλλοπρόσαλλα.

Ο Πρόεδρος των λαϊκών αγορών Ηρακλείου κ. Μιχάλης Παπα-
δάκης καταγγέλλει ότι για την παραγωγή σε αγγούρια και ντο-
µάτες στα θερµοκήπια δόθηκε παντού στην Ελλάδα στήριξη
λόγω κορωνοϊού, αλλά στην Κρήτη τίποτα. Στην Κρήτη η Κυβέρ-
νησή σας στήριξε µόνο την παραγωγή πατάτας και καρπουζιού,
αλλά στη συνέχεια πήρατε πίσω την ενίσχυση αυτή από την επι-
στρεπτέα προκαταβολή των παραγωγών. Τον περασµένο Μάρτιο
πήγε ο ΕΛΓΑ στην Κρήτη για τις καταστροφές της πατάτας λόγω
παγετού, αλλά χρήµατα στήριξης δεν δόθηκαν ακόµη.

Να τονίσω παράλληλα τη µεγάλη αύξηση του κόστους ζωο-
τροφών και λιπασµάτων. Ένα τσουβάλι λίπασµα, το οποίο πέρσι
κόστιζε είκοσι µε τριάντα ευρώ, φέτος κοστίζει πενήντα µε
εξήντα. Αυξηµένα κόστη από τη µια και µειωµένες τιµές από την
άλλη. Πώς επιζούν οι άνθρωποι αυτοί;

Εδώ θα ήθελα να υπενθυµίσω και να τονίσω ότι πριν από µε-
ρικά χρόνια καταργήθηκε η προστασία των παραµεθόριων πε-
ριοχών της Ελλάδος. Στη συνέχεια απαξιώνετε διαχρονικά τα
αγροτικά µας προϊόντα, µε αποτέλεσµα να ξεπουλιούνται τα
πάντα. Στοχευµένα σχεδιασµένη και πλήρης καταστροφή. Η
ιστορία αυτή καλά κρατεί κι έτσι συνεχίζεται.

Με το εν λόγω νοµοσχέδιο η Κυβέρνηση επιχειρεί να διαχειρι-
στεί επικοινωνιακά το µείζον θέµα της θαλάσσιας πολιτικής και
του Μεταφορικού Ισοδύναµου. Το παρόν σχέδιο νόµου αποτελεί
κωδικοποίηση υφιστάµενων διατάξεων και αποτελεί τον πρώτο
από τους κώδικες, που εκπονούνται από την Κεντρική Επιτροπή
Κωδικοποίησης. Σκοπός της κωδικοποίησης είναι η παροχή της
δυνατότητας τόσο στους πολίτες όσο και στα διοικητικά όργανα
να έχουν άµεση και σαφή γνώση που αφορά στα ζητήµατα νη-
σιωτικής πολιτικής.

Το πρόβληµα, όµως, στη συγκεκριµένη περίπτωση είναι ότι
έχουµε να κάνουµε µε κωδικοποίηση κακών διατάξεων, τις
οποίες ως ΜέΡΑ25 πρόσφατα καταψηφίσαµε στον ν.4770/2021.
Με κάθε κίνηση προς την ψηφιακή διακυβέρνηση όλα εν τέλει
βαίνουν αρµονικά και ωραία µε την ανεξάρτητη από τη δηµοκρα-
τία µας, αλλά πλήρως εξαρτηµένη από την τρόικα ΑΑΔΕ. Στη ση-
µερινή ψηφιακή εποχή το κοµβικό σηµείο για εµάς στο ΜέΡΑ25
είναι σε ποιον ανήκει αυτή η πλατφόρµα, η οποία περιέχει πολύ
ευαίσθητες πληροφορίες και δεδοµένα, αλλά και τίνος ιδιοκτησία
είναι το λογισµικό αυτής. Κανείς δεν γνωρίζει ποια ξένη εταιρεία
µπορεί µ’ ένα κουµπί να επέµβει στο φορολογικό µας λογισµικό.
Στην ψηφιακή εποχή αυτό αποτελεί για το ΜέΡΑ25 µέγιστο κίν-
δυνο και πλήρη εξάρτηση έξωθεν.

Και οι τρεις κυβερνήσεις ΠΑΣΟΚ-Κίνηµα Αλλαγής, Νέα Δηµο-
κρατία και ΣΥΡΙΖΑ που έχετε υπογράψει τα µνηµόνια αποδεχό-
µενοι τα δυσβάσταχτα και καταστροφικά πρωτογενή πλεονά-
σµατα, έχετε επιβάλει έτσι τεράστια υπερφορολόγηση, άµεση
και έµµεση. Με τον τρόπο αυτόν ενισχύετε την παραοικονοµία,
τη µαύρη εργασία, τα αθεώρητα τιµολόγια. Όλα αυτά τα γνωρί-
ζετε καλά, αλλά δεν κάνετε τίποτα και οδηγείτε την κοινωνία και
την οικονοµία στην καταστροφή και στο ξεπούληµα των λιµα-
νιών, της δηµόσιας και τις ιδιωτικής περιουσίας, για να έλθουν
οι τεράστιες εταιρείες και µπιρ παρά να τα αγοράσουν όλα και
να τα εκµεταλλεύονται αυτές.

Ως ΜέΡΑ25, ονοµάζουµε όλα αυτά ολοκληρωµένη πολιτική
που τα κάνατε θάλασσα. Εµείς στο ΜέΡΑ25 τονίζουµε ως µόνη
πλέον λύση τη ρήξη, το «όχι», το βέτο, όπως έχει θεσπιστεί και
ισχύει εντός Ευρωπαϊκής Ένωσης. Πρέπει η Ευρωπαϊκή Ένωση
να µετεξελιχθεί άµεσα σε µια δηµοκρατική οµοσπονδία των
λαών, αλλιώς τελειώσαµε όλοι µαζί. Γι’ αυτό ακριβώς συντηρή-
θηκε και αγωνίζεται το πανευρωπαϊκό µας κίνηµα, το DiEM25. Εί-
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µαστε αντίθετοι σε ιδιωτικοποιήσεις λιµανιών και υποδοµών,
όπως ισχύει και στη Γερµανία, σε εξορύξεις υδρογονανθράκων,
σε λογισµικά που δεν ανήκουν στο ελληνικό δηµόσιο και πίσω
απ’ αυτά είναι η ΑΑΔΕ και η τρόικα.

Τονίζουµε την ανάγκη οριοθέτησης ΑΟΖ για την εγκατάσταση
πλωτών ανεµογεννητριών και όχι χερσαίων, όπως έχει γίνει, κύριε
Υπουργέ, στον αρχαιολογικό χώρο της Ιεράπετρας ή το τεράστιο
αιολικό πάρκο της Σητείας. 

Η πρότασή µας ως ΜέΡΑ25 αναφορικά µε την ακτοπλοϊκή σύν-
δεση των νησιών µε την ηπειρωτική χώρα και µεταξύ τους συνο-
ψίζεται στα εξής: Δηµόσιος κοινωφελής φορέας ακτοπλοΐας για
τη διασύνδεση των νησιών. Σύµφωνα µε τα µνηµόνια, η σύµβαση
για την επικοινωνία των νησιών διαρκεί µόνο για τέσσερις µήνες.
Επίσης, πολλά λιµάνια είναι προβληµατικά και τα πλοία δεν µπο-
ρούν να προσεγγίσουν. 

Οι νησιώτες δικαιούνται δηµόσιο φορέα ακτοπλοΐας µε δηµό-
σιο στόλο, ο οποίος σε συνδυασµό µε την αναβάθµιση των λιµε-
νικών υποδοµών θα χρηµατοδοτηθεί µέσα από το πρόγραµµα
ΕΣΠΑ και θα χρηµατοδοτηθεί για τη διασύνδεση των νησιών µε-
ταξύ τους και των νησιών µε το κέντρο, ώστε άνθρωποι και εµ-
πορεύµατα να µετακινούνται απρόσκοπτα και σε καθηµερινή
βάση µε κοστολογηµένη τη µετακίνησή τους, µε χιλιοµετρικά κρι-
τήρια αντίστοιχα αυτών της ηπειρωτικής χώρας. Η δηµόσια ακτο-
πλοΐα πρέπει να λειτουργήσει ως δηµόσιο κοινωνικό αγαθό µε
έµφαση στα ακριτικά και στα µικρά νησιά, µε ενδοµετακίνηση
των νησιωτών από νησί σε νησί, µε ενδοµεταφορά από νησί σε
νησί, µε ενίσχυση της παρουσίας, ανάπτυξης και ευηµερίας ει-
δικά στο Αιγαίο.

Περαιτέρω προτείνουµε τριακόσιες εξήντα πέντε µέρες δια-
σύνδεσης των νησιών µεταξύ τους µε τη δηµιουργία του δηµό-
σιου στόλου. Στη µεταβατική περίοδο µέχρι τη δηµιουργία του
δηµόσιου στόλου να κυµαίνεται η τιµή της µεταφοράς ανθρώ-
πων, εµπορευµάτων και καυσίµων µε χιλιοµετρικά κριτήρια, όπως
είπαµε, όπως συµβαίνει και στην ηπειρωτική Ελλάδα. Προτεί-
νουµε την κατασκευή σύγχρονων και επαρκών λιµενικών εγκα-
ταστάσεων όπου ο στόλος θα πρέπει να αποτελείται από
σύγχρονα και ασφαλή πλοία.

Κλείνοντας, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να σας ζητήσω ως
Υπουργός από την Κρήτη να πάρετε θέση όσον αφορά στην οµό-
φωνη απόφαση της Περιφέρειας Κρήτης για την πλήρη αποκα-
τάσταση του ταφικού µνηµείου του εθνικού ευεργέτη και
αρχηγού της κρητικής επανάστασης Αντωνίου Παπαδάκη που
βρίσκεται στο Πρώτο Νεκροταφείο Αθηνών.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστούµε

πολύ, κύριε συνάδελφε.
Εισερχόµαστε στον κατάλογο των οµιλητών.
Τον λόγο έχει ο κ. Βολουδάκης από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΜΑΝΟΥΣΟΣ - ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΟΛΟΥΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ,

κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζητούµε κωδικοποί-

ηση της νοµοθεσίας για τον θαλάσσιο χώρο. Είναι µία ευκαιρία
να αξιολογήσουµε την πορεία της σχετικής νοµοθεσίας ως σή-
µερα. 

Θα αναφερθώ σε δύο από τα κεφάλαια του νοµοθετήµατος,
του κώδικα. Κατ’ αρχάς ως προς τη στρατηγική. Φέτος, πρώτη
φορά νοµοθετήθηκε η εκπόνηση στρατηγικής για τον θαλάσσιο
χώρο και αυτό ήταν κάτι που έπρεπε να υπάρχει στη χώρα µας
από χρόνια, καθώς είναι υπό εκπόνηση η στρατηγική θα ήθελα
να συνεισφέρω δύο σκέψεις για δύο συγκεκριµένα σηµεία ως
προς τη στρατηγική. 

Στην πατρίδα µας η στρατηγική για τον θαλάσσιο χώρο πρέπει
να λαµβάνει υπ’ όψιν της πέρα από τα δικά µας, εσωτερικά δε-
δοµένα, τις διεθνείς συνθήκες, τα γεωπολιτικά δεδοµένα και τις
τάσεις της διεθνούς οικονοµίας. 

Να πω δύο παραδείγµατα: Δεν µπορεί να εκπονούνται εθνική
στρατηγική για τον θαλάσσιο χώρο και να µην λαµβάνουµε υπ’
όψιν τις παράνοµες µεταναστευτικές ροές, που δηµιουργούν
διαρκώς µεταβαλλόµενες ανάγκες επιτήρησης του θαλάσσιου
χώρου από το Λιµενικό. Μια δουλειά που έχει γίνει πολύ καλά
στην πράξη τα τελευταία χρόνια, ειδικά φέτος το 2020 και το

2021 στο Αιγαίο. Δεν µπορούµε όµως, να µην λαµβάνουµε υπ’
όψιν τι θα συµβεί στο µέλλον. 

Στο µέλλον λοιπόν, αναµένεται να αυξηθούν οι παράνοµες µε-
ταναστευτικές ροές από το νότο. Εκεί οδηγεί η κατάσταση στη
Λιβύη, αλλά κυρίως η κατάσταση στην υποσαχάρια Αφρική. Αυτό
σηµαίνει ότι αντίστοιχα πρέπει να προσαρµοστεί ο στρατηγικός
σχεδιασµός του Λιµενικού και αυτό να αντικατοπτριστεί στην
εθνική στρατηγική. 

Αυτό σηµαίνει ότι πρέπει να αναβαθµιστούν οι λιµενικές υπο-
δοµές των ακτών του Λιβυκού ώστε να επιτρέπουν τον ελλιµενι-
σµό µεγάλων σκαφών. 

Μια τέτοια περίπτωση µεγάλου έργου, για τα δεδοµένα της
περιοχής, που πρέπει να γίνει είναι το λιµάνι των Σφακίων, κύριε
Υπουργέ. Σας έχει στείλει τη µελέτη το Λιµενικό Ταµείο Χανίων,
µια µελέτη για ένα έργο 11 εκατοµµυρίων και την αναβάθµιση
του λιµανιού αυτού. Αντίστοιχα το λιµάνι της Παλαιόχωρας. 

Αυτό λοιπόν, κύριε Υπουργέ, είναι ένα παράδειγµα του πώς οι
διεθνείς συνθήκες πρέπει να επηρεάζουν τη στρατηγική µας για
το θαλάσσιο χώρο και τα έργα µας. 

Δεύτερο σηµείο είναι οι υδρογονάνθρακες. Ακούγεται συχνά
η άποψη ότι καθώς αναπτύσσονται οι ανανεώσιµες πηγές ενέρ-
γειας, οι υδρογονάνθρακες αποκτούν λιγότερη σηµασία, άρα -
λένε κάποιοι- µπορούµε να σταµατήσουµε τον σχεδιασµό της
εξόρυξης. Διαφωνώ και είναι επιφανειακή η ανάγνωση των δε-
δοµένων των ενεργειακών της παγκόσµιας οικονοµίας. Μπορεί
η Ευρωπαϊκή Ένωση να σχεδιάζει µια δραστική µείωση της κα-
τανάλωσης της σε φυσικό αέριο, πετρέλαιο και γενικά σε υδρο-
γονάθρακες -και καλά κάνει-, όµως ο κόσµος δεν είναι µόνο η
Ευρώπη. Η Ασία και η Αφρική αναπτύσσονται ραγδαία και κατα-
ναλώνουν φυσικό αέριο. Ακόµα και αν πετύχει τους στόχους της
η Ευρώπη -το εύχοµαι, αλλά δεν είναι σίγουρο- θα υπάρχει πάντα
µια αυξηµένη ζήτηση από τον υπόλοιπο κόσµο, η οποία σήµερα
οδηγεί τις τελευταίες προβλέψεις της διεθνούς υπηρεσίας ενέρ-
γειας, του International Energy Agency να µιλούν για αύξηση της
κατανάλωσης φυσικού αερίου σε απόλυτους αριθµούς. Μπορεί
να µειώνεται σαν ποσοστό του συνόλου, γιατί αυξάνονται τα
άλλα, αλλά καθώς αυξάνεται συνολικά η κατανάλωση ενέργειας
στον πλανήτη, σε απόλυτους όρους η κατανάλωση φυσικού αε-
ρίου αυξάνεται. Λοιπόν, αυτό και για µετά το 2030. 

Άρα, λοιπόν, δεν µπορούµε να απεµπολήσουµε τα δικαιώµατά
µας στον χώρο αυτό. Δεν µπορούµε να στερήσουµε τον πλούτο
αυτό από τις επόµενες γενιές. Η εθνική, η αµυντική µας στρατη-
γική και η στρατηγική του θαλάσσιου χώρου πρέπει να συµπερι-
λαµβάνει και το δεδοµένο αυτό.

Το επόµενο κεφάλαιο, στο οποίο θέλω να αναφερθώ είναι αυτό
του µεταφορικού ισοδύναµου. Ορθώς και η Ευρωπαϊκή Ένωση
και η ελληνική πολιτεία επιχειρεί να ενισχύσει κατοίκους και επι-
χειρήσεις στα νησιά, για να περιοριστεί το µειονέκτηµα που η οι-
κονοµική ζωή στα νησιά έχει λόγω του µεταφορικού κόστους. 

Η προηγούµενη κυβέρνηση παρέλειψε να συµπεριλάβει τις
επιχειρήσεις της Κρήτης στο µεταφορικό ισοδύναµο. Τόσο µε-
γάλο ενδιαφέρον έδειχνε για την Κρήτη, τόσο λογάριαζε τους
Κρητικούς, ώστε πλήρωνε ενισχύσεις του µεταφορικού κόστους
στις επιχειρήσεις όλων των νησιών, εκτός Κρήτης. Αυτή η στρέ-
βλωση έπρεπε να διορθωθεί και διορθώθηκε. Αυτό ας µην το ξε-
χνούν αυτοί που επιχειρούν σήµερα να µας κουνήσουν το
δάχτυλο. Και αν το ξεχνούν θα τους το θυµίζουµε εµείς.

Όµως σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µπορούµε να
αξιολογήσουµε γενικότερα την πολιτική του µεταφορικού ισοδύ-
ναµου. Λειτουργεί αυτή η πολιτική; Φοβάµαι ότι η γραφειοκρατία
την κάνει να µη λειτουργεί όπως θα θέλαµε. Από τα 40 εκατοµ-
µύρια που προβλέπονται γενικά στην πολιτική αυτή, σήµερα στην
Κρήτη που είναι και προφανώς ο µεγαλύτερος δυνητικός αποδέ-
κτης, έχουν απορροφηθεί λίγο περισσότερα από 4 εκατοµµύρια.
Φαίνεται ότι για πολλές µικροµεσαίες επιχειρήσεις, το κόστος
διαχείρισης του µεταφορικού ισοδύναµου είναι τόσο µεγάλο που
δεν αξίζει τον κόπο να µπουν στη διαδικασία της είσπραξης. Το
έχω ακούσει από συγκεκριµένες περιπτώσεις επιχειρήσεων
αυτό. Αν δηλαδή µια µικροµεσαία επιχείρηση για να εισπράξει
κάποιες εκατοντάδες ευρώ πρέπει να εγκαταστήσει ένα παράλ-
ληλο λογιστήριο ή να αναθέσει µια πολύ λεπτοµερή δουλειά εξω-
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τερικά, που την ταλαιπωρεί στην καθηµερινή διαδικασία της διεκ-
περαίωσης της δουλειάς της, µπορεί να µην το κάνει καθόλου.
Η επιχείρηση βλέπει αυτή τη γραφειοκρατική εργασία και δεν εµ-
πλέκεται σε κάποιες περιπτώσεις. Πού να έβλεπε ο πολίτης και
η επιχείρηση αυτό που γίνεται από την πλευρά της πολιτείας για
να ολοκληρωθεί αυτή η πολιτική. Να έβλεπε δηλαδή, τις διαδι-
κασίες ελέγχου που υπάρχουν, που έχουν ένα πολύ µεγάλο κό-
στος. Το υπολογίσαµε ποτέ αυτό το κόστος διαχείρισης;
Πρόκειται για πολλές χιλιάδες ανθρωποώρες. Είναι ένα σύστηµα
σοβιετικού χαρακτήρα, να το πω έτσι, δεν µας ταιριάζει και δεν
είναι αποτελεσµατικό. Απαραίτητο ήταν να διορθωθεί η στρέ-
βλωση, που διορθώθηκε. Πρέπει όµως, να δούµε την επόµενη
µέρα. 

Για µένα το περίπλοκο σύστηµα του µεταφορικού ισοδύναµου
πρέπει να αντικατασταθεί µε στοχευµένες µειώσεις ΦΠΑ σε συγ-
κεκριµένα προϊόντα και υπηρεσίες στα νησιά και στην Κρήτη.
έστω µικρές, πολύ µικρές, όσο είναι τα χρήµατα που µπορούµε
να έχουµε από το µεταφορικό ισοδύναµο συν το κόστος της δια-
χείρισής του. Γιατί τότε θα δώσουµε την ευκαιρία στην αγορά
έχοντας µια πρόσθετη ρευστότητα, να αναπτυχθεί µε τρόπο που
θα αντισταθµίζει το κόστος της λειτουργίας µε το πολύ µεγάλο
µεταφορικό κόστος. Δεν µπορεί δυστυχώς, η πολιτεία να υπολο-
γίζει σε µεγάλη κλίµακα αυτά τα οποία υπολογίζει η αγορά. Αυτό
ήταν το µήνυµα της κατάρρευσης των γραφειοκρατικών συγκεν-
τρωτικών καθεστώτων. 

Εµείς πρέπει να προχωρήσουµε και να κινηθούµε διαφορετικά. 
Δύο µόνο λόγια ακόµα, κύριε Υπουργέ. Το Λιµενικό Ταµείο Χα-

νίων έχει υποβάλει µια πλήρη µελέτη έργων προς χρηµατοδό-
τηση. Αναφέρθηκα ήδη στα Σφακιά και στην Παλαιόχωρα.
Υπάρχουν ακόµα µερικά έργα, που πρέπει να γίνουν στο λιµάνι
της Σούδας. Κατ’ εξοχήν υπάρχουν έργα αναβάθµισης τα οποία
πρέπει να ενταχθούν στη χρηµατοδότηση, αλλά και σε άλλες πε-
ριοχές που δεν έχει εξασφαλιστεί ακόµα η χρηµατοδότηση,
όπως είναι η Αγία Ρουµέλη. 

Λοιπόν, µε αυτές τις σκέψεις η εθνική στρατηγική για το θα-
λάσσιο χώρο είναι µια µείζονα αλλαγή στο πώς αντιλαµβανόµα-
στε την ελληνική πολιτεία και τις δυνατότητες ανάπτυξης της
πατρίδας µας και όλοι πρέπει να συνεισφέρουµε στον διάλογο
αυτό γιατί στα νησιά, στο Αιγαίο, σε όλες τις θάλασσες της πα-
τρίδας µας χτυπά η καρδιά της πατρίδας µας και του µέλλοντος
της. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κ. Χατζηγιαννάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν περίπου

πέντε χρόνια, το 2016 αν δεν µε απατά η µνήµη µου, όταν ήµουν
Δήµαρχος στη Σκύρο η Ένωση των Νησιωτικών Επιµελητηρίων
σε συνεργασία µε το Επιµελητήριο Ευβοίας είχαν έρθει να πραγ-
µατοποιήσουν ετήσια εκδήλωση-συνέδριο στην Σκύρο. 

Και τότε είχαµε την ευκαιρία –επαναλαµβάνω, ήµουν δήµαρ-
χος στη Σκύρο και τους φιλοξενήσαµε µε χαρά- να ακούσουµε
τους προβληµατισµούς που είχαν τα νησιωτικά επιµελητήρια και
τα αιτήµατά τους. Τότε λοιπόν, είπαν οι αρµόδιοι ότι το ζήτηµα
του µεταφορικού ισοδύναµου –που είναι ένα σηµαντικό, ένα
πάρα πολύ σηµαντικό σκέλος και της συγκεκριµένης κωδικοποί-
ησης αλλά προφανώς της νοµοθεσίας που εισήγαγε η ελληνική
Κυβέρνηση- ήταν ένα αίτηµα σαράντα χρόνων –σαράντα, είπαν
το 2016- για τους νησιώτες και τα νησιωτικά επιµελητήρια. 

Επαναλαµβάνω, το 2016 είχαν περάσει σαράντα χρόνια, όπως
είπαν οι ίδιοι, και έπρεπε να έρθει –γι’ αυτό σας κουνάµε το δά-
χτυλο, κύριε συνάδελφε- µια κυβέρνηση, η οποία υποτίθεται δεν
είχε τις σχέσεις µε τους εφοπλιστικούς οµίλους ή δεν είχε µε τη
λογική αυτή που µας κατηγορούσατε και µας κατηγορείτε.
Έπρεπε, λοιπόν, να έρθει η διοίκηση του Υπουργείου Ναυτιλίας
επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ µε όλους τους Υπουργούς και τους Υφυ-
πουργούς, για να ικανοποιήσει ένα απολύτως λογικό και δίκαιο
αίτηµα που είχαν οι νησιώτες.

Και δεν χρειαζόταν να είσαι και πολύ σοφός. Μπορούσες απλά
να δεις πόσο κόστιζε το σουπερµάρκετ ή η βενζίνη στην Κάλυ-
µνο, στη Σκύρο, στη Σκόπελο –δεν χρειαζόταν να είσαι σοφός,
όλοι λίγο πολύ έχουµε κάνει διακοπές σε νησιά, δεν είναι καν
ανάγκη να κατάγεσαι από νησί- και συγχρόνως έβλεπες στην
Αθήνα, παραδείγµατος χάριν, ή στην ηπειρωτική Ελλάδα ήταν
δραµατικά µειωµένες οι τιµές σε σχέση µε τις τιµές απλών αγα-
θών, καθηµερινών αγαθών που έπρεπε να πληρώνουν οι νησιώ-
τες. 

Η απορία όλων προφανώς των ανθρώπων που συµµετείχαµε
εκείνη την ηµέρα ήταν για ποιο λόγο δεν γινόταν τόσα χρόνια,
για ποιο λόγο οι κυβερνήσεις µέχρι εκείνη τη µέρα δεν έκαναν
κάτι το οποίο ήταν τόσο προφανές ότι θα βοηθούσε τους νησιώ-
τες.

Και σωστά είπατε, κύριε συνάδελφε, ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση
και η ελληνική πολιτεία πλέον δέχεται, επιτέλους, τη σηµασία της
εξίσωσης στην πραγµατικότητα αυτών που µπορούν να έχουν ως
προνόµια οι άνθρωποι των ηπειρωτικών χωρών της Ευρώπης µε
τις νησιωτικές, γιατί πολύ απλά όποιος έχει ζήσει χειµώνα στα
νησιά και όχι καλοκαίρι, όπως το έχουµε οι περισσότεροι στο
µυαλό µας, καταλαβαίνει ότι είναι δύο τελείως διαφορετικοί κό-
σµοι. Διαφορετικοί τελείως κόσµοι!

Δεν είναι εύκολο να ζεις στα νησιά µας, ακόµα και στα ανα-
πτυγµένα νησιά, σε αυτά που τα ξέρει πάρα πολύ καλά ο ειση-
γητής της Νέας Δηµοκρατίας και γνωρίζει και καταλαβαίνει
φυσικά ότι δεν είναι καθόλου εύκολο το χειµώνα –το Δεκέµβρη,
το Γενάρη, το Φλεβάρη- να ζεις και να προσπαθείς να µεγαλώ-
σεις την οικογένειά σου σε αυτά τα νησιά. 

Άρα προφανώς και έπρεπε να γίνει το µεταφορικό ισοδύναµο,
οι διατάξεις για το µεταφορικό ισοδύναµο. Προφανώς και τις
έκανε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. Έπρεπε να τις διατηρήσετε. Δυ-
στυχώς, ακόµα και εκεί έχετε κάνει παρεµβάσεις, όπως παρα-
δείγµατος χάριν, στα καύσιµα. Ενώ είναι πολύ σωστό το µετα-
φορικό ισοδύναµο –και από εµάς, από τη δική µας την κυβέρ-
νηση έγινε- στα καύσιµα, αλλά πού στα καύσιµα; Γιατί µπορούµε
να πάµε τώρα σε όποιο νησί θέλετε –επειδή έχω δει τα περισσό-
τερα νησιά- ιδίως τώρα που έχει ακρίβεια, η τιµή έχει ξεπεράσει
τα 2 ευρώ το λίτρο σχεδόν σε όλα τα νησιά. Στην Αγγλία εποµέ-
νως το µεταφορικό ισοδύναµο. 

Γιατί όντως –έχετε δίκιο- πολλές φορές λειτουργεί δυσλει-
τουργικά. Είναι πάρα πολύ δύσκολο και αρκετές επιχειρήσεις
επιλέγουν να µην κάνουν τις διαδικασίες. Οπότε τι κάνει ο κατα-
ναλωτής, άρα ο πολίτης; Το πληρώνει. Το πληρώνει 2,2, 2,3, µπο-
ρεί και χειρότερα σε κάποια άλλα νησιά. 

Η πίεση, εποµένως, που έχει από τον ήδη τεράστιο πληθωρι-
σµό που ζούµε αυτές τις µέρες η µέση ελληνική οικογένεια, στα
νησιά είναι ακόµα χειρότερη. Και έπρεπε να περάσουν δύο χρό-
νια και ένα αναπτυξιακό πρόγραµµα στο οποίο εµείς είχαµε ευ-
τυχώς κάποια εργαλεία και η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
έχει δείξει ότι καταλαβαίνει τα θετικά που έγιναν από την κυβέρ-
νησή µας. 

Και θα µιλήσω συγκεκριµένα. Έχει χρησιµοποιήσει τα εργα-
λεία που πρώτη φορά η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ δηµιούργησε για
να µπορέσει να αντλήσει πόρους και ευτυχώς τουλάχιστον –µπο-
ρεί να έχετε καθυστερήσει δύο χρόνια- προσπαθείτε να υλοποι-
ήσετε αυτά τα χρηµατοδοτικά εργαλεία που σας δείξαµε. 

Το έχετε κάνει στο Υπουργείο Εσωτερικών για τους ΟΤΑ. Το
«ΦΙΛΟΔΗΜΟ» τον µετονοµάσατε σε «ΤΡΙΤΣΗ» που ήταν το καλύ-
τερο αναπτυξιακό εργαλείο που έχει περάσει τις τελευταίες δε-
καετίες από τη χώρα για τους ΟΤΑ και άρα για στοχευµένα έργα. 

Το ίδιο αναπτυξιακό εργαλείο που είχαµε για το Υπουργείο
Ναυτιλίας και για τη νησιωτική πολιτική το αφήσατε δυστυχώς,
δεν το υλοποιήσατε, αλλά τουλάχιστον παίρνετε τη µορφή των
εργαλείων που φτιάξαµε µέσω των χρηµατοδοτήσεων των ανα-
πτυξιακών τραπεζών και του Ταµείου Παρακαταθηκών και Δα-
νείων και δηµιουργείτε ένα χρηµατοδοτικό εργαλείο. 

Καλά κάνετε. Πραγµατικά, κύριε Υπουργέ, και επειδή ξέρω και
τους γενικούς γραµµατείς, οι οποίοι σας βοηθούν στο έργο σας,
πολύ καλά κάνετε. Έπρεπε να έρθουµε να κάνουµε κάτι πάρα
πολύ απλό, να δούµε πώς µπορούµε να χρηµατοδοτήσουµε ανα-
πτυξιακά προγράµµατα σε µία χώρα που ήταν πτωχευµένη όταν
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το κάναµε, να το υλοποιήσουµε, για να έρθετε έστω και µε κα-
θυστέρηση δύο ετών –γιατί είστε πάνω από δύο χρόνια Κυβέρ-
νηση- και ένα πρόγραµµα το οποίο είχατε εξαγγείλει πάρα
πολλές φορές από το ξεκίνηµα της θητείας σας, επιτέλους γίνε-
ται. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ελπίζουµε πραγµατικά να δώσει ώθηση. Περιµένουµε να
δούµε πώς θα χρηµατοδοτηθεί και σε τι ύψος θα χρηµατοδοτη-
θεί, γιατί οι ανάγκες των νησιών είναι τεράστιες. Περιµένουµε να
δούµε πώς θα υλοποιηθεί –και κλείνω µε αυτό, κυρία Πρόεδρε-,
τα µικρά νησιά και κυρίως οι οργανισµοί τοπικής αυτοδιοίκησης,
οι δήµοι των πολύ µικρών νησιών πότε επιτέλους θα µπορέσουν
και µε τι όρους να είναι ισότιµοι απέναντι στην υπόλοιπη Ελλάδα. 

Αυτό περιµένουµε να δούµε, γιατί το έχετε πει πάρα πολλές
φορές. Γιατί δυστυχώς ξέρετε πάρα πολύ καλά –µπορεί και κα-
λύτερα από µένα- ότι τα µικρά νησιά µειονεκτούν στα πάντα,
ιδίως αυτά που δεν έχουν την τύχη να είναι πάρα πολύ τουρι-
στικά. 

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε. 

Θα µου επιτρέψετε, επειδή έχει γίνει µια αλλαγή στον κατά-
λογο, αντί του κ. Λιούπη, να δώσω τον λόγο στον κ. Μπουτσικάκη
από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ - ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ: Ευχαρι-
στώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αρχή της νη-
σιωτικότητας κατοχυρώνεται τόσο στο Σύνταγµά µας όσο και
στο Ευρωπαϊκό Δίκαιο. Παρ’ όλα αυτά, οι νοµοθετικές πρωτο-
βουλίες σε αυτό τον τοµέα υπήρξαν µέχρι σήµερα πάρα πολύ
ελάχιστες, µε εξαίρεση τον νόµο που έφερε αυτή η Κυβέρνηση
κι εσείς για την ολοκληρωµένη θαλάσσια πολιτική στο νησιωτικό
χώρο που ψηφίσαµε τον περασµένο Ιανουάριο.

Με τον νόµο αυτό, η Ελλάδα απέκτησε για πρώτη φορά συνο-
λικά καλά σχεδιασµένη νησιωτική πολιτική, πολιτική µε νέα ολι-
στική στρατηγική, µε προσέγγιση που λαµβάνει υπ’ όψιν της την
ταυτότητα, τη µοναδικότητα, τις ανάγκες και τις προοπτικές των
ιδιωτικών νησιών, µε αναπτυξιακούς στόχους και διακριτό σχέδιο
δράσης σε όλους τους τοµείς, µε σαφείς µετρήσιµους δείκτες
σε εθνικό και περιφερειακό επίπεδο, µε σχεδιασµό στον οποίο
περιλαµβάνονται οι θαλάσσιοι λιµένες, οι ναυτιλιακές υποδοµές,
οι θαλάσσιες ενδοµεταφορές, η νησιωτική ανταγωνιστικότητα
και η επιχειρηµατικότητα, η θαλάσσια επιτήρηση και η στρατη-
γική ασφάλειας, τα γαλάζια επαγγέλµατα, η απασχόληση και οι
επενδύσεις στη γαλάζια οικονοµία, την ψηφιακή διακυβέρνηση,
την υγεία, την πρόνοια και την εκπαίδευση, µε εθνική στρατηγική
η οποία θα αξιολογείται και θα αναθεωρείται ανά τακτά χρονικά
διαστήµατα, ώστε να διασφαλίζονται η αποδοτικότητα και η απο-
τελεσµατικότητα των στόχων και των προγραµµάτων της.

Τι είχε γίνει πριν από αυτόν τον νόµο; Οι νοµοθετικές πρωτο-
βουλίες που είχαν αναληφθεί τα προηγούµενα χρόνια ήταν απο-
σπασµατικές και έχουν ήδη υποστεί πολλές τροποποιήσεις. Επί
της διακυβέρνησης της προηγούµενης κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ
είχαµε εκατόν είκοσι οκτώ τροπολογίες γενικά για τη νησιωτική
πολιτική. Αυτός είναι νοµίζω ο ορισµός της κακής νοµοθέτησης.
Αποτέλεσµα, να καθίσταται ιδιαίτερα δυσχερής η πρόσβαση σε
σχετικές διατάξεις, ιδίως όταν αυτός που καλείται να τις εφαρ-
µόσει δεν είναι ένας έµπειρος νοµικός. 

Την κωδικοποίηση των ρυθµίσεων µαζί µε τον νόµο επιµελή-
θηκε η Κεντρική Επιτροπή Κωδικοποίησης, στην οποία αξίζουν
πολλά συγχαρητήρια. Η κωδικοποίηση και η αναµόρφωση του
δικαίου αποτελούν πρακτικές της καλής νοµοθέτησης, πρακτικές
που δίνουν τέλος στην πολυνοµία και την κακονοµία, πρακτικές
που συντείνουν στην ασφάλεια του δικαίου και την απλούστευση
της καθηµερινότητας τόσο στη διοίκηση όσο και στους πολίτες.
Πλέον, οι πολίτες και οι διοικήσεις µπορούν να έχουν άµεση πρό-
σβαση και ασφαλή γνώση της συνολικής νοµοθεσίας που αφορά
σε ζητήµατα νησιωτικής πολιτικής. 

Στο πλαίσιο της κωδικοποίησης των διατάξεων για την ολοκλη-

ρωµένη θαλάσσια πολιτική στον νησιωτικό χώρο για το µεταφο-
ρικό ισοδύναµο γίνεται προσαρµογή των ρυθµίσεων ως προς τις
αρµοδιότητες των διοικητικών οργάνων και τις σύγχρονες ονο-
µασίες των αρµόδιων Υπουργείων.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Άµεσο όφελος από τη βελτίωση της λειτουργίας της δηµόσιας
διοίκησης είναι η βελτίωση της αποδοτικότητας και αποτελεσµα-
τικότητας των εφαρµοζόµενων πολιτικών στον νησιωτικό χώρο.
Έµµεσο όφελος, η δίκαιη µεταχείριση των πολιτών και η αυξη-
µένη αξιοπιστία και διαφάνεια των θεσµών. 

Το σηµερινό σχέδιο κώδικα, αποτελεί το πρώτο που επιµελή-
θηκε η Κεντρική Επιτροπή Κωδικοποίησης και ευτυχώς θα ακο-
λουθήσουν και πολλά άλλα, γιατί η κωδικοποίηση της
νοµοθεσίας θα συνεχιστεί και πρέπει να συνεχιστεί προς όφελος
όλων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας δεν περιορίζεται µόνο σε στόχους, γιατί σηµασία δεν
έχουν οι διακηρύξεις και οι προθέσεις, αλλά η ουσία και το απο-
τέλεσµα. Αξιοποιούµε, λοιπόν, τα πλεονεκτήµατα των ελληνικών
νησιών και εργαζόµαστε για τη συνολική ανάπτυξη της θαλάσ-
σιας οικονοµίας. Στηρίζουµε αυτόν τον τεράστιο πυλώνα της ελ-
ληνικής οικονοµίας, αφού στη νησιωτική Ελλάδα παράγεται το
25% του ΑΕΠ της χώρας. Χάρη στην αύξηση των κονδυλίων για
τις άγονες γραµµές η διασύνδεση µε τα νησιά είναι πολύ καλύ-
τερη από τα προηγούµενα χρόνια. 

Στο εξής, έµφαση πρέπει να δοθεί σε εξειδικευµένα προγράµ-
µατα για την ενίσχυση και ανάπτυξη ιδίως των µικρών νησιών και
για καθένα απ’ αυτά, ώστε να µην αναγκάζονται οι συµπολίτες
µας να φεύγουν για να δουλέψουν αλλού, ιδίως οι νέοι που έχουν
προοπτική στον τόπο τους. 

Έτσι, τα νησιά µας, αντί να ερηµώνουν, θα γίνουν πόλος
έλξης, όχι µόνο για τους τουρίστες, αλλά και τους περισσότε-
ρους µόνιµους κατοίκους και από το εξωτερικό. Γιατί έχουµε σαν
παράδειγµα ακόµα και τα digital nomads, τα οποία προτιµούν ελ-
ληνικά νησιά, έτσι ώστε να εδρεύουν και να κάνουν τη δουλειά
τους από εδώ. Στόχος, λοιπόν, να αυξάνεται ο πληθυσµός, να
αναπτύσσεται η τοπική οικονοµία, οι κάτοικοι να ευηµερούν και
τα νησιά µας να ακµάζουν και να ανθούν.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τον
λόγο τώρα στον κ. Δρίτσα από τον ΣΥΡΙΖΑ και µετά θα δώσουµε
τον λόγο στον κ. Λιούπη. 

Κύριε Δρίτσα, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το πρώτο που

πρέπει να επισηµάνουµε είναι ότι αυτό το νοµοσχέδιο εισάγεται
µε έναν τίτλο αρκετά πανηγυρικό: «Κωδικοποίηση κ.λπ..», µε ανα-
φορά στο άρθρο 76 του Συντάγµατος στην παράγραφο 7. Όµως,
η παράγραφος 6 του Συντάγµατος περιγράφει ακριβώς την έν-
νοια της κωδικοποίησης νόµων, µε διαδικασία που επίσης περι-
γράφει τη σύσταση µε ειδικό νόµο αρµόδιας επιτροπής και όλα
αυτά. Και στο άρθρο 7 συµπληρώνει το Σύνταγµα ότι µε τον ίδιο
τρόπο µπορεί να γίνει κωδικοποίηση µε απλή ταξινόµηση. Έτσι
λέει η παράγραφος 7 του άρθρου 76. Εδώ υπάρχει ένα ερωτη-
µατικό για το τι θα µπορούσε να εννοηθεί ως «ο ίδιος τρόπος».
Δηλαδή, αυτός που προβλέπει η παράγραφος 6; Εν πάση περι-
πτώσει, το προσπερνώ αυτό. Δεν είµαστε άλλωστε συνταγµατο-
λόγοι. Εγώ δεν είµαι. Είναι ολοφάνερο, λοιπόν, ότι αυτό που
εισάγεται σήµερα δεν είναι κωδικοποίηση. Είναι άλλο πράγµα η
κωδικοποίηση. 

Θα µπορούσατε, λοιπόν, όσο έχουµε ακόµα τη συνεδρίαση
στην Ολοµέλεια, κύριε Υπουργέ, να το αποκαταστήσετε. Και
αυτό δεν είναι µια λεπτοµέρεια, µια παραξενιά ή µια τυπικότητα.
Είναι ακριβώς ο όρος µε τον οποίον το Σύνταγµα περιγράφει
κάθε νοµοθετική πρωτοβουλία. Εποµένως, έχετε τον χρόνο να
βάλετε τίτλο στο νοµοσχέδιο αυτό «Κωδικοποίηση µε απλή ταξι-
νόµηση», αφού το παραπέµπετε στην παράγραφο 7 του άρθρου
76 και ορθά. 

Αυτό θα δώσει τη δυνατότητα και την ευκαιρία να συζητή-
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σουµε εν καιρώ, κατά πόσο στη συνολική ναυτιλιακή νοµοθεσία
απαιτείται µια πραγµατική δουλειά, µακρόχρονη και σοβαρή,
όπως προβλέπει η παράγραφος 6 του άρθρου 76 του Συντάγµα-
τος, για την κωδικοποίηση του Ναυτιλιακού Δικαίου σε όλα τα
επίπεδα, που είναι µια ενδιαφέρουσα προοπτική, αναγκαία στην
πραγµατικότητα τώρα πια, και που θέλει πολύ καλό σχέδιο και
πολλή δουλειά και δεν φτάνει µόνο µία κυβέρνηση για να το επι-
τελέσει. Γι’ αυτό, λοιπόν, σας προτείνω να το κάνετε αυτό, ο τίτ-
λος να είναι «Κωδικοποίηση µε απλή ταξινόµηση» και είναι
ουσιώδες. 

Έτσι και αλλιώς, ο εισηγητής µας, ο Ανδρέας Μιχαηλίδης, και
ο συνάδελφος που ακολούθησε, ο κ. Χατζηγιαννάκης, και άλλοι
έχουµε αναφερθεί στο ότι δεν έχουµε κάτι καινούργιο, γιατί όλα
αυτά που περιέχονται σε αυτή την απλή ταξινόµηση έχουν πραγ-
µατικά συζητηθεί και έχουν ψηφιστεί ως νόµοι. Και ο ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία έχει τοποθετηθεί, έχει πάρει θέση για όλα
αυτά. 

Βέβαια, δεν µπορούµε µετά από τον χρόνο που έχει περάσει
από τότε που ψηφίστηκαν αυτές οι διατάξεις να µην αναρωτη-
θούµε γιατί δεν έχουν επισηµοποιηθεί και δεν έχουν υπογραφεί
οι προβλεπόµενες υπουργικές αποφάσεις για κρίσιµα ζητήµατα,
γιατί δεν έχουν υποβληθεί τα σχέδια, η έκθεση, για το µεταφο-
ρικό ισοδύναµο, γιατί δεν έχει υπάρξει σοβαρή και εύστοχη επί-
λυση στη χρηµατοδότηση διαφόρων τέτοιων πρωτοβουλιών, είτε
συµφωνεί κανείς µε αυτές είτε όχι. 

Εν πάση περιπτώσει, επισηµαίνουµε ότι σε πολλαπλά επίπεδα
όλα αυτά που περιέχονται σε αυτήν την απλή ταξινόµηση δεν
έχουν προχωρήσει. Είναι πολύ κρίσιµο αυτό ζήτηµα γιατί δεν έχει
νόηµα η Βουλή να νοµοθετεί, έστω και σε λάθος κατεύθυνση,
εάν αυτό δεν αποκτά την υπόστασή του στην καθηµερινή ρύθ-
µιση της δηµόσιας και ιδιωτικής σφαίρας που ρυθµίζουν τα νο-
µοθετήµατα.

Θα σταθώ για λίγο στο µεταφορικό ισοδύναµο επισηµαίνοντας
αυτό που και οι προηγούµενοι εκπρόσωποι του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία επισήµαναν ότι δεν αξιοποιείται αυτή η πολύ
σπουδαία νοµοθετική πρωτοβουλία –ιστορική θα έλεγα- του ΣΥ-
ΡΙΖΑ όταν ήµασταν κυβέρνηση. Δεν αναβαθµίζεται, δεν αξιοποι-
είται, δεν δηµοσιοποιείται, δεν γίνονται προσπάθειες ώστε να
εµπλακούν όλοι οι δικαιούχοι σε αυτή την ιστορία.

Είπε, όµως, ο ειδικός αγορητής του ΚΙΝΑΛ ο κ. Μπιάγκης ότι
ξεχνάµε τον Τάσο Αλιφέρη, τον πρωτοπόρο αυτόν δήµαρχο
Τήλου που τον έχουµε χάσει πολύ πρόωρα, ο οποίος άφησε τη
µεγάλη του σφραγίδα στη µάχη για το µεταφορικό ισοδύναµο.
Κάθε άλλο. Όχι µόνο δεν τον ξεχνάµε τον Τάσο Αλιφέρη, έχουµε
ακριβώς αφιερώσει όλη µας την ενέργεια για τη νοµοθετική ρύθ-
µιση του µεταφορικού ισοδύναµου όλοι οι Υπουργοί του ΣΥΡΙΖΑ,
όλοι οι Βουλευτές, όλοι οι νησιώτες Βουλευτές, όχι απλά στη
µνήµη του, αλλά στον αγώνα του. 

Γιατί ο Τάσος Αλιφέρης, πράγµατι, δεν ανήκε στον ΣΥΡΙΖΑ ή
στο ΚΚΕ Εσωτερικού. Ανήκε σε έναν ευρύτερο χώρο της Αριστε-
ράς και δεν πάλευε µόνο -και αυτό είναι που πρέπει να κρατή-
σουµε, κύριε Υπουργέ, και όλοι µας- γι’ αυτό που καταφέραµε
µέχρι τώρα. Πάλευε για ένα µεταφορικό ισοδύναµο που θα ισχύει
και για τους επισκέπτες των νησιών, Έλληνες και ξένους, ώστε
ακριβώς να υλοποιηθεί η νησιωτικότητα, δηλαδή η ειδική ενί-
σχυση των νησιών, ισοδύναµα µε τα άλλα τουριστικά και επισκέ-
ψιµα µέρη της Ελλάδας που είναι στη χερσαία ζώνη. 

Αυτός ήταν ο αγώνας του Τάσου Αλιφέρη και γι’ αυτό πηγαι-
νοερχόταν στις Βρυξέλλες και στις άλλες ευρωπαϊκές πρωτεύου-
σες και σε όλα τα πολιτικά γραφεία των κοµµάτων για να βρεθεί
λύση ενιαία και ευρωπαϊκή προς αυτή την κατεύθυνση γι’ αυτήν
εκκρεµότητα. Και το οφείλουµε όχι µόνο στον Τάσο Αλιφέρη και
στη µνήµη του, αλλά και στους νησιώτες και στις νησιώτισσες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εµείς πετύχαµε αυτό, και ο Νεκτάριος Σαντορινιός πρωτοστά-
τησε σε αυτήν την υπόθεση, αλλά ξέρουµε πολύ καλά ότι δεν τε-
λειώσαµε και δεν επαναπαυόµαστε στις δάφνες µας. Είναι
µπροστά η ανάγκη αυτή, αν θέλουµε πραγµατικά να µιλήσουµε
για νησιωτική πολιτική. 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Καλώς αφιέρωσα περισσότερο

χρόνο στην αναφορά στο µεταφορικό ισοδύναµο και στον Τάσο
Αλιφέρη. Όµως, κύριε Υπουργέ, υπάρχουν µερικά ζητήµατα
εκτός νοµοσχεδίου, όπως η «COSCO» και το 16%. Προκαλέστε
µαζί µε τον συνάδελφό σας τον Υπουργό Οικονοµικών κοινή συ-
νεδρίαση των Επιτροπών Οικονοµικών και Παραγωγής και Εµπο-
ρίου και καλέστε όλους τους παραγωγικούς φορείς του Πειραιά
που σχετίζονται µε το λιµάνι πριν υπογράψετε και πριν φέρνετε
σε κύρωση αυτή τη συµφωνία, η οποία -θα µιλήσουµε όταν είναι
ο καιρός- είναι απαράδεκτη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώνετε,
κύριε Δρίτσα. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Όσον αφορά το προσφυγικό, κύριε
Υπουργέ, επιτέλους αυτή η µυστικοπάθεια και η άρνηση πραγ-
µατικών γεγονότων, υποχρεώνοντας εκπρόσωπους του ελληνι-
κού κράτους, αξιωµατικούς του Λιµενικού να παρανοµούν και να
αποκρύπτουν -θα µπούµε σε άλλη φάση σε αυτή τη συζήτηση-
είναι αδιανόητη και υποτιµά το Λιµενικό Σώµα. 

Από εκεί και πέρα είναι οι ιστορίες µε τα απόβλητα, οι ιστορίες
µε τον αιγιαλό και την παραλία και τον ρόλο του Λιµενικού Σώ-
µατος, οι ιστορίες µε την εξαφάνιση της ΔΑΛ και την υποβάθµιση
της ΡΑΛ και οι ιστορίες µε τα προβλήµατα, που µετά από πολλά
χρόνια εµείς τα είχαµε ρυθµίσει, που παρουσίασε η ακτοπλοΐα
στο βόρειο Αιγαίο και πολλά άλλα. Αυτά, όµως, θέλουν ξεχωρι-
στή συζήτηση. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Λιούπης Αθανάσιος από τη Νέα Δηµοκρατία και µετά ο
κ. Καππάτος επίσης από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΠΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε µια κατ’

εξοχήν νησιωτική χώρα, µε τεράστια ακτογραµµή, µε χιλιάδες
νησιά, νησίδες, βραχονησίδες και πλούσια ναυτική παράδοση αι-
ώνων. Ζούσαµε και ζούµε από τη θάλασσα και πάντα η θάλασσα
είναι αναπόσπαστο κοµµάτι της ελληνικής επικράτειας. 

Η νησιωτική πολιτική αφορά στο 25% του ΑΕΠ και στο 15%
του πληθυσµού. Γι’ αυτό οφείλουµε να διαφυλάξουµε τον θαλάσ-
σιο πλούτο και ταυτόχρονα να στηρίξουµε τους νησιώτες και τις
νησιωτικές περιοχές, µε έµφαση στη γαλάζια ανάπτυξη και στην
προστασία του θαλάσσιου περιβάλλοντος. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο συνιστά µια αξιόλογη προσπάθεια για
συγκέντρωση, ταξινόµηση και κωδικοποίηση της νοµοθεσίας που
αφορά στη νησιωτική πολιτική. Η Κυβέρνηση εξαρχής έθεσε ως
γενικότερο στόχο την κωδικοποίηση της νοµοθεσίας, ώστε οι
διάσπαρτοι κανόνες δικαίου να συγκεντρώνονται σε ένα νοµοθέ-
τηµα αναλόγως µε τη θεµατική τους. 

Η πολυνοµία είναι ένα από τα γνωστά προβλήµατα που αντι-
µετωπίζουµε το οποίο προκαλεί σύγχυση και έχει σοβαρό αντί-
κτυπο στην εφαρµογή της νοµοθεσίας και στην αποτελεσµατική
λειτουργία του κρατικού µηχανισµού. Η σηµερινή νοµοθετική
πρωτοβουλία αφορά στην κωδικοποίηση της συνολικής νησιωτι-
κής πολιτικής και της νοµοθεσίας που αφορά στο µεταφορικό
ισοδύναµο, ώστε ως ένα ενιαίο κείµενο να είναι εύκολα προσβά-
σιµο και κατανοητό από όλους, τους πολίτες, τις δηµόσιες υπη-
ρεσίες, αλλά και τους εφαρµοστές του δικαίου. 

Ο ν.4770 ήδη έχει θέσει το πλαίσιο για την ολοκληρωµένη θα-
λάσσια πολιτική στον νησιωτικό χώρο. Η εθνική στρατηγική περι-
λαµβάνει κάθε δυνατή πτυχή της θαλάσσιας ζωής και οικονοµίας,
όπως λιµένες, θαλάσσιες µεταφορές, ανταγωνιστικότητα και επι-
χειρηµατικότητα, ασφάλεια, θαλάσσια επαγγέλµατα και επενδύ-
σεις, ψηφιακή διακυβέρνηση, υγεία και εκπαίδευση.

Σε σχέση µε το µεταφορικό ισοδύναµο έχουν γίνει καίριες πα-
ρεµβάσεις από το Υπουργείο Ναυτιλίας ώστε να είναι περισσό-
τεροι οι δικαιούχοι. Ειδικά στις Σποράδες είχε προκύψει ζήτηµα
µε το γεγονός ότι αποκλείονταν από το µεταφορικό ισοδύναµο
όσοι δεν ήταν υπόχρεοι υποβολής φορολογικής δήλωσης, γεγο-
νός που αποκαταστάθηκε µε την παρέµβαση της σηµερινής ηγε-
σίας του Υπουργείου. Το µεταφορικό ισοδύναµο, όπως όλοι
ξέρουµε στοχεύει στην εξίσωση του κόστους µεταφοράς από
την ηπειρωτική Ελλάδα σε νησί ή από νησί σε νησί µε το κόστος
που θα ίσχυε για την ίδια απόσταση στην ηπειρωτική Ελλάδα.
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Σχετικές αιτήσεις υποβάλλονται ηλεκτρονικά από τους δικαιού-
χους, ενώ όργανα αρµόδια για την υλοποίηση είναι οι οριζόµενες
υπηρεσίες των Υπουργείων και οι δήµοι. 

Η αρχική εφαρµογή του µεταφορικού ισοδυνάµου από την
προηγούµενη κυβέρνηση είχε αποκλείσει τις επιχειρήσεις της
Κρήτης. Ήταν µε πρωτοβουλία της σηµερινής ηγεσίας του
Υπουργείου Ναυτιλίας, που επεκτάθηκε το µεταφορικό ισοδύ-
ναµο και στις κρητικές επιχειρήσεις. 

Ο συνολικός απολογισµός των πεπραγµένων στη ναυτιλία είναι
ιδιαίτερα θετικός τις τελευταίες χρονιές. Αυξήθηκε σηµαντικά το
ακτοπλοϊκό δίκτυο καλύπτοντας καλύτερα τις ανάγκες των νη-
σιών µας, ενώ αυξήθηκαν τα χρήµατα που δίνονται στις άγονες
γραµµές από 90 εκατοµµύρια ευρώ στα 138 εκατοµµύρια ευρώ
το 2021. 

Η νέα ακτοπλοϊκή σύνδεση της Θεσσαλονίκης, κύριε Υπουργέ,
µε τα νησιά των Σποράδων στέφθηκε από απόλυτη επιτυχία
φέτος το καλοκαίρι, συµβάλλοντας δυναµικά στη µεγάλη τουρι-
στική κίνηση που σηµειώθηκε σε Σκιάθο, Σκόπελο και Αλόννησο.
Η συγκεκριµένη γραµµή είχε πολλές φορές 100% επιτρεπόµενη
πληρότητα και βοήθησε σηµαντικά στην οικονοµική ανάκαµψη
των νησιών συγκριτικά µε την προηγούµενη χρονιά.

Σε σχέση µε τις επερχόµενες δράσεις στον χώρο της νησιωτι-
κής οικονοµίας, έχουν εξασφαλιστεί πολύ σηµαντικά κονδύλια.
Περίπου 1.000.000.000 ευρώ πόροι θα κατευθυνθούν στην ακτο-
πλοΐα και στους λιµένες των νησιών, ενώ προβλέπονται πόροι και
από το ΕΣΠΑ και από το Ταµείο Ανάκαµψης. Σαράντα τέσσερις
ενδονησιωτικές και διαπεριφερειακές ακτοπλοϊκές γραµµές χρη-
µατοδοτούνται µε 370.000.000 ευρώ, παρέχοντας ταυτόχρονα
κίνητρα για την ανανέωση του στόλου από το ΕΣΠΑ 2021 - 2027. 

Με το νέο ειδικό πρόγραµµα «ΝΕΑΡΧΟΣ» θα δοθεί χρηµατο-
δότηση µέσω επενδυτικών δανείων από το Ταµείο Παρακαταθη-
κών και Δανείων για δηµόσια έργα, 200.000.000 ευρώ σε βάθος
τετραετίας για λιµενικά έργα και 300.000.000 ευρώ για τη χρη-
µατοδότηση γραµµών ακτοπλοϊκού δικτύου που θα περιλαµβά-
νουν τη δροµολόγηση νέων πλοίων. Από το Ταµείο Ανάκαµψης
για έντεκα δράσεις µε στόχο την προστασία του θαλάσσιου πε-
ριβάλλοντος 20.000.000 ευρώ. 

Κλείνοντας, επειδή η Κυβέρνηση οραµατίζεται τη νησιωτική
πολιτική ως σύνολο και όχι ως µεµονωµένες παρεµβάσεις, θα
ήθελα να αναφερθώ και σε ένα ζήτηµα που έχω πολλές φορές
θέσει στο αρµόδιο Υπουργείο Εσωτερικών: τον χαρακτηρισµό
και ορισµό των δήµων ως «µικρών νησιωτικών». 

Ο Δήµος Σκοπέλου και άλλοι τέσσερις νησιωτικοί δήµοι στο
Αιγαίο µε πληθυσµό ανάµεσα σε τρεισήµισι και πέντε χιλιάδες
κατοίκους αντιµετωπίζουν τα ίδια προβλήµατα µε όσους χαρα-
κτηρίζονται «µικροί νησιωτικοί», δηλαδή αυτούς που έχουν λιγό-
τερους από τρεισήµισι χιλιάδες κατοίκους. Πάγιο αίτηµα αυτών
των δήµων είναι να υπαχθούν στην κατηγορία των µικρών νησιω-
τικών δήµων, ώστε να έχουν ίδια προνόµια και ίδια αντιµετώπιση.

Η Κυβέρνηση θέτει στο προσκήνιο τη «γαλάζια» ανάπτυξη ταυ-
τόχρονα µε την αυξηµένη φροντίδα του φυσικού θαλάσσιου πε-
ριβάλλοντος. Ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης πρό-
σφατα ανακοίνωσε τη δέσµευση της Κυβέρνησης για την προ-
στασία της θαλάσσιας βιοποικιλότητος, µε µείωση της υπεραλί-
ευσης, εφαρµογή του θαλάσσιου χωρικού σχεδιασµού,
αντιµετώπιση της θαλάσσιας ρύπανσης και ανάπτυξη του βιώσι-
µου τουρισµού. Χαράσσονται νέες, γενναίες πολιτικές σεβασµού
του περιβάλλοντος παράλληλα µε την προώθηση µέτρων για την
οικονοµική στήριξη και άνθιση των νησιών µας. Οι νησιώτες πολ-
λές φορές αισθάνονται αποκοµµένοι από τον ηπειρωτικό κορµό.
Γεωγραφικά συµβαίνει αυτό. Όµως, η Κυβέρνηση εφαρµόζει
σταθερά και µεθοδικά το σχεδιασµό της, για να έχουν οι κάτοικοι
των νησιών πρόσβαση σε υπηρεσίες και υποδοµές, ώστε να αι-
σθάνονται ότι είναι ισότιµοι πολίτες και να απολαµβάνουν τα ίδια
δικαιώµατα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Λιούπη.

Θα δώσουµε τώρα τον λόγο στον κ. Καππάτο Παναγή από τη
Νέα Δηµοκρατία, θα ακολουθήσει ο κ. Συρµαλένιος και µετά θα

πάρει τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κινήµατος
Αλλαγής κ. Σκανδαλίδης.

Ορίστε, κύριε Καππάτο, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σχέδιο νόµου

του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής µε αντικεί-
µενο τόσο την κύρωση του Κώδικα νοµοθεσίας για την ολοκλη-
ρωµένη θαλάσσια πολιτική στο νησιωτικό χώρο όσο και την
υλοποίηση του µεταφορικού ισοδύναµου είναι από τα παραδείγ-
µατα εκείνα των νοµοσχεδίων, που προκειµένου να επεξεργα-
στούν, απαιτείται από εµάς µια ξεκάθαρη άποψη στη µεγάλη
εικόνα. Η µεγάλη εικόνα δεν είναι άλλη από το θεσµικό περιβάλ-
λον και τις συνθήκες που ωθούν εθνικές κυβερνήσεις στη λήψη
δραστικών αποφάσεων. 

Η ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει αναγνωρίσει πως η κλιµατική
αλλαγή και η υποβάθµιση του περιβάλλοντος, συµπεριλαµβανο-
µένης της απώλειας βιοποικιλότητας, συνιστούν άµεσες και
υπαρξιακές απειλές για την ανθρώπινη ζωή και την ευηµερία.
Πρόκειται για απειλές, που θέτουν σε κίνδυνο τα θεµέλια της κοι-
νωνίας και της οικονοµίας µας, µε τη διατήρηση, την αποκατά-
σταση και τη βιώσιµη χρήση των θαλασσών µας να αποτελεί
αναπόσπαστο µέρος µιας κοινής ευρωπαϊκής στρατηγικής. 

Στο πλαίσιο αυτό υιοθετήθηκε πρόσφατα η Ευρωπαϊκή Πρά-
σινη Συµφωνία ως στρατηγική µε στόχο να µετατρέψει την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση σε µια σύγχρονη, αποδοτική, ως προς τη χρήση
των πόρων, και ανταγωνιστική οικονοµία. Πρόκειται για συµφω-
νία-σταθµό στη σύγχρονη ευρωπαϊκή ιστορία µε βασικές κατευ-
θύνσεις τις µηδενικές καθαρές εκποµπές αερίων του
θερµοκηπίου έως το 2050, την οικονοµική ανάπτυξη αποσυνδε-
δεµένη από τη χρήση πόρων, καθώς και την ανάγκη κανένας άν-
θρωπος και καµµία περιφέρεια να µη µείνουν στο περιθώριο. 

Υπό το πρίσµα αυτής της Πράσινης Συµφωνίας, µια βιώσιµη
γαλάζια οικονοµία αλλά και βιώσιµη χρήση ωκεανών και θαλασ-
σών στο πλαίσιο της ολοκληρωµένης θαλάσσιας πολιτικής της
Ευρωπαϊκής Ένωσης διαδραµατίζουν κοµβικό ρόλο. Με δεδο-
µένο πως οι ωκεανοί και οι θάλασσες θεωρούνται µέρος της
λύσης των όσων διακυβεύονται, το Συµβούλιο της Ευρωπαϊκής
Ένωσης έχει πρόσφατα προχωρήσει σε µια σειρά κατευθύνσεων
και συµπερασµάτων που µας απασχολούν ιδιαίτερα. Πρόκειται,
συγκεκριµένα, για την αναγνώριση της οδηγίας-πλαισίου για τη
θαλάσσια στρατηγική ως πυλώνα της ολοκληρωµένης θαλάσ-
σιας πολιτικής, µιας πολιτικής που αποσκοπεί, αφ’ ενός στην επί-
τευξη και τη διατήρηση µιας βιώσιµης περιβαλλοντικής
κατάστασης για τα θαλάσσια ύδατα των κρατών-µελών της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και αφ’ ετέρου, στη συµβολή προς µια βιώ-
σιµη χρήση των θαλάσσιων αγαθών και υπηρεσιών από τις
σηµερινές και τις µελλοντικές γενεές. 

Σε αυτή την κατεύθυνση καταγράφουµε προτεραιότητες, τις
οποίες ενσωµατώνουµε στην κοινή ευρωπαϊκή µας στάση. Πρό-
κειται τόσο για τον αποτελεσµατικό συντονισµό των ευρωπαϊκών
και εθνικών πολιτικών, όσο και για την περιφερειακή και διακρα-
τική συνεργασία ως µέσο για την υλοποίηση των στόχων αυτών. 

Η ενίσχυση του δυναµικού του παράκτιου και ναυτιλιακού
τοµέα, καθώς και η προστασία των παράκτιων και θαλασσίων οι-
κοσυστηµάτων, συνοψίζουν τη λογική πίσω από την οποία απο-
φασίζονται και υλοποιούνται οι πολιτικές που προανέφερα. Το
σχέδιο νόµου που συζητούµε και ψηφίζουµε σήµερα, αφορά σε
αυτήν ακριβώς τη µεγάλη εικόνα.

Υπό το πρίσµα µιας λογικής, βιώσιµης ανάπτυξης, σύµφωνης
µε την εθνική και την ευρωπαϊκή νοµοθεσία, καθορίζουµε το
πλαίσιο για το σχεδιασµό και την εξειδίκευση των κατευθύνσεων
της εθνικής µας στρατηγικής για την ολοκληρωµένη θαλάσσια
πολιτική στο νησιωτικό χώρο. 

Παράλληλα, προσδιορίζουµε συγκεκριµένες αναπτυξιακές πο-
λιτικές και προγράµµατα χρηµατοδότησης που συνδέονται µε τη
θαλάσσια οικονοµία και την νησιωτικότητα, συντονίζουµε κρίσι-
µες δηµόσιες πολιτικές, που συνδέονται µε τον θαλάσσιο χώρο
και πιο συγκεκριµένα: τη λιµενική πολιτική, τους θαλάσσιους λι-
µένες και τις ναυτιλιακές υποδοµές, τη νησιωτική ανταγωνιστι-
κότητα και την επιχειρηµατικότητα, τα γαλάζια επαγγέλµατα, την
απασχόληση και τις επενδύσεις στη γαλάζια οικονοµία και τέλος,
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πεδία όπως την ψηφιακή διακυβέρνηση, την υγεία, την πρόνοια
και την εκπαίδευση. 

Προκειµένου η στρατηγική που εισηγούµαστε να καταστεί
αποτελεσµατική και βιώσιµη, καταρτίζεται ειδικό πρόγραµµα ενί-
σχυσης και αναδιάρθρωσης του παραγωγικού αναπτυξιακού
προτύπου νησιωτικών περιοχών. Πρόκειται για το πρόγραµµα
χρηµατοδότησης νησιωτικής επιχειρηµατικότητας, µέσω του
οποίου δηµιουργούνται τα κατάλληλα χρηµατοδοτικά µέσα και
εργαλεία που εξασφαλίζουν τους αναγκαίους πόρους µε διαφο-
ρετικές µορφές χρηµατοδότησης. Αφορά επιχειρήσεις ιδίως µε-
σαίες, µικρές και πολύ µικρές που δραστηριοποιούνται στον
τοµέα θαλάσσιας οικονοµίας για την ενίσχυση της βιωσιµότητας,
της καινοτοµίας και της ανταγωνιστικότητάς τους.

Αναφορικά µε την παρακολούθηση της στρατηγικής και των
κατευθύνσεων της πολιτικής για τη ναυτιλία και τη θαλάσσια οι-
κονοµία, στο πέµπτο κεφάλαιο παρουσιάζεται το Συµβούλιο Νη-
σιωτικής Πολιτικής, το οποίο θα λειτουργεί στο πλαίσιο της
Γενικής Γραµµατείας Αιγαίου και Νησιωτικής Πολιτικής. Θα τελεί
υπό την εποπτεία του Πρωθυπουργού µε την αρµοδιότητα να
γνωµοδοτεί για τη χάραξη, το σχεδιασµό και την εφαρµογή των
νησιωτικών πολιτικών. 

Τέλος, ιδιαίτερη θέση στο παρόν σχέδιο νόµου έχουν οι ρυθ-
µίσεις για το µεταφορικό ισοδύναµο και εξειδικεύονται στρατη-
γικές, που διευκολύνουν την καθηµερινότητα τόσο των πολιτών
όσο και του εφαρµοστή του δικαίου. 

Σε πρακτικό επίπεδο τίθεται ένα σαφές χρονοδιάγραµµα, ξε-
κάθαρες προδιαγραφές και κριτήρια, ώστε να µην υπάρχει ου-
δεµία αµφιβολία του τι εφαρµόζεται και µε ποιον τρόπο.
Εξαλείφουµε, µε άλλα λόγια, τα όποια κενά εντοπίζονται στην
κατανόηση του γράµµατος του νόµου, καθιστώντας την εφαρ-
µογή του ευκολότερη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην εισήγησή µου επιχείρησα
να αναδείξω δύο σηµεία. Από τη µία το θεσµικό περιβάλλον και
τις ευρωπαϊκές συνθήκες και από την άλλη, τις νοµοθετικές πρω-
τοβουλίες που προσαρµόζουν την εθνική µας στρατηγική στο εν
λόγω πλαίσιο. Καµµία, όµως, από αυτές τις κατευθύνσεις δεν
µπορεί να µετατραπεί σε απτή δηµόσια πολιτική χωρίς σχεδια-
σµό, στόχο και αποτέλεσµα. 

Η ηγεσία του Υπουργείου Ναυτιλίας και προσωπικά ο Υπουρ-
γός κ. Γιάννης Πλακιωτάκης, οι Γενικοί Γραµµατείς κ.κ. Κουτου-
λάκης και Κυριαζόπουλος. αλλά και η κ. Χριστιάνα Καλογήρου,
που υπηρέτησε στη Γενική Γραµµατεία στο πρόσφατο παρελθόν,
είναι πάντα παρόντες στα προβλήµατα, στις προτάσεις και τις
ανάγκες του νησιωτικού κόσµου.

Στην Κεφαλλονιά και την Ιθάκη είχαµε τη δυνατότητα να  πα-
ρακολουθήσουµε στην πράξη την πολιτική βούληση και την επι-
χειρησιακή τους ετοιµότητα. Οι καταστροφές του Ιανού, του
µεσογειακού κυκλώνα που έπληξε τα νησιά µας, βρήκαν την Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και τον Πρωθυπουργό Κυριάκο
Μητσοτάκη έτοιµους να ανταποκριθούν στις πολλαπλές προκλή-
σεις που ακολούθησαν. Η ηγεσία του Υπουργείου Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής ήταν παρούσα από την πρώτη στιγµή στα
ζητήµατα αρµοδιότητάς της και πρέπει να ευχαριστήσω τον
Υπουργό γι’ αυτό. Το σχέδιο που συζητούµε και η αποδεδειγµένη
αποτελεσµατικότητά µας είναι η εγγύηση εφαρµογής µιας πολι-
τικής νησιωτικότητας προς όφελος των Ελλήνων πολιτών.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, ευχαρι-
στούµε τον κ. Καππάτο.

Θα δώσουµε τον λόγο τώρα στον κ. Συρµαλένιο από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

Όπως είπα και πριν θα ακολουθήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του Κινήµατος Αλλαγής κ. Σκανδαλίδης και µετά από
τον κ. Σκανδαλίδη, ο κ. Κόνσολας και ο κ. Συντυχάκης.

Ορίστε, κύριε Συρµαλένιε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς πριν

µπω στο θέµα του νοµοσχεδίου θα ήθελα να χαιρετήσω την επα-
νέναρξη δια ζώσης της τριακοστής δεύτερης συνάντησης των
ερασιτεχνικών θιάσων Αιγαίου, εικοσιτέσσερις θίασοι, οι οποίοι

αποτελούνται από ερασιτέχνες και σήµερα ξεκινάει ένα δεκαή-
µερο παραστάσεων-εκδηλώσεων στη Νάξο. Για δεύτερη φορά
στη Νάξο µετά το 1996, αφιερωµένο στον αείµνηστο Ιάκωβο
Καµπανέλη και στο Θέατρο του 1821, µε αφορµή τα διακόσια
χρόνια από την Επανάσταση του 1821.

Μπαίνοντας, λοιπόν, στο θέµα θέλω να πω ότι σωστά βεβαίως,
γίνεται η κωδικοποίηση, το επεσήµαναν και άλλοι συνάδελφοί
µας, αλλά επειδή η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έχει αλ-
λεργία µε ό,τι θεσµοθέτησε ο ΣΥΡΙΖΑ, αυτό που φροντίσατε να
κάνετε είναι να καταργήσετε αυτό που είχαµε θεσµοθετήσει για
την κωδικοποίηση µέσω του ν.4606/2019. Τώρα, λοιπόν, µε κα-
θυστέρηση τριών περίπου χρόνων -κοντεύετε τα δυόµισι χρόνια
που κυβερνάτε- ερχόσαστε να εφαρµόσετε αυτή την κωδικοποί-
ηση. Σας είπε ο κ. Δρίτσας κάποιες πολύ σηµαντικές παρατηρή-
σεις συνταγµατικού και νοµικού χαρακτήρα που πρέπει να τις
δείτε. Κωδικοποιείτε, λοιπόν, σήµερα τη θαλάσσια πολιτική, στην
οποία περιλαµβάνετε προφανώς, και νησιωτική πολιτική. 

Εδώ µπαίνουν τα µεγάλα ερωτήµατα. Πρώτον, γιατί δεν υπερ-
ψηφίσατε όταν γινόταν η τελευταία προετοιµασία για τη Συνταγ-
µατική Αναθεώρηση που πήρε στην πρώτη ψηφοφορία διάταξη
για την ιδιαιτερότητα στο νησιωτικό χώρο της διοίκησης; Ήταν
πρόταση του συναδέλφου Αντώνη Συρίγου, που πήρε εκατόν
εβδοµήντα ψήφους στην πρώτη ψηφοφορία. Στη δεύτερη ψηφο-
φορία ακυρώσατε αυτή τη διάταξη και εδώ που θέλετε να λέτε
ότι υπερασπίζεστε την νησιωτική πολιτική δεν το ψηφίσατε.

Δεύτερον, γιατί καταργήσατε το χαρτοφυλάκιο του Αναπλη-
ρωτή Υπουργού Νησιωτικής Πολιτικής και αφήσατε αυτή την αρ-
µοδιότητα µόνο στη Γενική Γραµµατεία;

Τρίτον, ποιες πολιτικές νησιωτικότητας εφαρµόσατε τα δυό-
µισι χρόνια που κυβερνάτε; Με εξαίρεση την αύξηση των κονδυ-
λίων από 93 σε 138 εκατοµµύρια για την επιδότηση των άγονων
γραµµών, δηλαδή την επιδότηση των ακτοπλόων και των εφοπλι-
στών, ποια άλλη πολιτική εφαρµόσατε στα νησιά; Να µας πείτε
συγκεκριµένα.

Τέταρτον, ποια είναι η πολιτική σας απέναντι στην αύξηση των
συντελεστών του ΦΠΑ, ένα θέµα στο οποίο βασίσατε όλη σας
την προπαγάνδα τα προηγούµενα χρόνια, όπου θυµίζω ότι ήταν
µια διάταξη που περιλαµβανόταν στο mail Χαρδούβαλη -για να
µην ξεχνιόµαστε- και που έγινε απαίτηση των δανειστών το κα-
λοκαίρι του 2015. Ποιες, λοιπόν, νησιωτικές πολιτικές εφαρµό-
σατε; 

Επειδή λέτε ότι για πρώτη φορά εφαρµόζετε ολοκληρωµένη
νησιωτική πολιτική, εγώ θα σας πω, σταχυολογώντας ορισµένα
θέµατα τα οποία προωθήσαµε µετά τις εξαγγελίες του Αλέξη του
Τσίπρα τον Δεκέµβριο του 2016 στη Νίσυρο, τα εξής:

Πρώτον, ιδρύσαµε τη βάση αεροδιακοµιδών  στη Σύρο, αίτηµα
δεκαετιών.

Δεύτερον, ιδρύσαµε το Νοσοκοµείο της Σαντορίνης και ενι-
σχύσαµε µεγάλο µέρος των κέντρων υγείας των νησιών.

Τρίτον, δηµιουργήσαµε για τα θέµατα περιβάλλοντος φορείς
προστατευόµενων περιοχών και στα Δωδεκάνησα και τις Κυκλά-
δες. Το καταργήσατε µε το νόµο Χατζηδάκη.

Τέταρτον, στον πρωτογενή τοµέα δηµιουργήσαµε θεσµοθετη-
µένα πολιτικές για την οικοτεχνία, έτσι ώστε οι παραγωγοί να
µπορούν να προωθούν τα προϊόντα τους και στις όµορες περιο-
χές.

Πέµπτο, χρηµατοδοτήσαµε πληθώρα έργων προς τους νησιω-
τικούς δήµους µε τα προγράµµατα «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ Ι» και «ΦΙΛΟ-
ΔΗΜΟΣ ΙΙ».

Έκτο, δηµιουργήσαµε το ειδικό αναπτυξιακό πρόγραµµα βο-
ρείου και νοτίου Αιγαίου, το οποίο χαρακτηρίστηκε τότε ως ένα
δεύτερο ΕΣΠΑ.

Έβδοµο, νοµιµοποιήσαµε λιµάνια και λιµενικές εγκαταστάσεις
που για χρόνια και δεκαετίες θεωρούνταν παράνοµα.

Όγδοο, εντάξαµε σειρά αθλητικών έργων και µια σειρά άλλων
έργων. Δεν θα πω άλλα, αλλά υπάρχουν και σοβαρές µεταρρυθ-
µίσεις, που έγιναν και εντός του Υπουργείου Ναυτιλίας  µε τη Δη-
µόσια Αρχή Λιµένων, και µε µια σειρά άλλες καταστάσεις τις
οποίες δεν είναι της ώρας και πολύ σωστά ειπώθηκε να γίνει ει-
δική επιτροπή για το θέµα της «COSCO». 

Τελευταίο και όχι έσχατο, το µεταφορικό ισοδύναµο. Ένα
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πραγµατικά εµβληµατικό µέτρο το οποίο πράγµατι, ο Τάσος Αλι-
φέρης  και οι άλλοι δήµαρχοι µικρών νησιών το είχαν επί δεκαε-
τίες ως έµβληµα και ξεκίνησε µε τη δική µας διακυβέρνηση.
Ξέρετε, όµως, γιατί το υποτιµήσατε και το υποβαθµίσατε; Γιατί
εσείς θεωρείτε αυτή την πολιτική του µεταφορικού ισοδύναµου
κρατική παρέµβαση και επιδοµατική πολιτική. Έχετε αλλεργία µε
ό,τι εσείς θεωρείτε κρατική παρέµβαση. Δεν έρχεται  ως αποτέ-
λεσµα της λεγόµενης -αυτό που έχετε θεοποιήσει- αυτορρύθ-
µιση της αγοράς. Αυτό θέλετε εσείς, αυτορρύθµιση της αγοράς. 

Το µεταφορικό ισοδύναµο είναι πράγµατι µια κρατική παρέµ-
βαση η οποία ξεκινά να θεσµοθετεί την ισοτιµία της νησιωτικής
Ελλάδας µε την Ηπειρωτική Ελλάδα.

Βεβαίως, δεν προλάβαµε να ολοκληρώσουµε αυτή τη µεταρ-
ρύθµιση και ήρθατε εσείς. Στα νησιά έχει πάει πάνω από δυο
ευρώ η αµόλυβδη, 1,750 είχε πάει µε την πιλοτική παρέµβαση
στα τριάντα ένα µικρά νησιά. Πηγαίνετε τώρα στα πρατήρια στα
νησιά και θα δείτε ότι κυµαίνεται από 2,030 έως 2,050. Αυτά είναι
τα αποτελέσµατα της δικής σας πολιτικής και βεβαίως, πρέπει
να ενταχθούν στους δικαιούχους όλοι οι δηµόσιοι υπάλληλοι και
οι µόνιµοι. Το είπαν και άλλοι συνάδελφοι και από άλλες παρα-
τάξεις. Όλοι οι δηµόσιοι υπάλληλοι, οι εκπαιδευτικοί κ.λπ.. Άρα,
το µεταφορικό ισοδύναµο είναι εµβληµατικό µέτρο, το οποίο δεν
µπορείτε να το καταργήσετε γιατί έχει περάσει µέσα στη συνεί-
δηση των νησιωτών, παρότι θα το θέλατε.

Για το Συµβούλιο Νησιωτικής Πολιτικής. Δεν λειτούργησε
ποτέ. Κακώς δεν λειτούργησε -εδώ έχουµε και εµείς ευθύνη και
εγώ το δέχοµαι- αλλά αυτό που κάνετε τώρα είναι ένα διυπουρ-
γικό υπηρεσιακό όργανο. Δεν είναι συµβούλιο νησιωτικής πολι-
τικής, το οποίο εκφράζει και τους τοπικούς φορείς και τις τοπικές
κοινωνίες. Έχετε βάλει έξι, επτά ανθρώπους από τα Υπουργεία
και έναν εκπρόσωπο του Πρωθυπουργού, µέσα εκεί βάζετε έναν
εκπρόσωπο των πρυτάνεων, αν θυµάµαι καλά, και έναν των επι-
µελητηρίων από όλα τα νησιά. 

Κλείνοντας, θέλω να πω ότι αυτό το οποίο θεσµοθετείτε σή-
µερα δεν είναι µια ολοκληρωµένη θαλάσσια πολιτική, είναι µία
κουτσουρεµένη θαλάσσια πολιτική. Ούτε ολοκληρωµένη νησιω-
τική πολιτική ούτε το µεταφορικό ισοδύναµο είναι ολοκληρωµένο
ούτε το Συµβούλιο Νησιωτικής Πολιτικής, αυτό το οποίο εσείς
θεσµοθετείτε τώρα, µπορεί πράγµατι να αντιµετωπίσει µια ολι-
στική πολιτική για τα θέµατα του νησιωτικού χώρου. Νοµίζω ότι
έρχεται η ώρα που µια νέα κυβέρνηση, µε κορµό τον ΣΥΡΙΖΑ, µια
νέα προοδευτική κυβέρνηση, θα θεσµοθετήσει πάλι ουσιαστικές
πολιτικές και για τα νησιά µας. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.
Θα δώσουµε τον λόγο τώρα στον Κοινοβουλευτικό Εκπρό-

σωπο του Κινήµατος Αλλαγής κ. Σκανδαλίδη. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Τελικά είµαστε πολύφερνη

νύφη. Αλλά έχω µια πορεία ρε, παιδιά. Εσείς µας ρωτάτε αν θα
συνεργαστούµε µε την Νέα Δηµοκρατία. Βγαίνει ο Μητσοτάκης
προχθές και λέει «εγώ παιδιά, έκανα τον νόµο της απλής αναλο-
γικής για να κάνω δύο εκλογές, να πάρω αυτοδυναµία ξανά». Και
όµως ρωτάνε εµάς αν θα συνεργαστούµε µε τη Νέα Δηµοκρατία.
Αδόκιµη ερώτηση και άνευ αντικειµένου, απλά για να γίνεται
λόγος. Έρχονται µετά από την άλλη πλευρά και λένε οι νεοδη-
µοκράτες «εσείς θέλετε να συνεργαστείτε µε τον ΣΥΡΙΖΑ». Δεν
πάει να λέµε χίλιες φορές την ηµέρα ότι έχουµε αυτόνοµη πο-
ρεία, ότι µόνο αν γίνουµε πρωταγωνιστές των εξελίξεων ως αυ-
τόνοµη παράταξη θα έχουµε τη δυνατότητα. Σε κορµό κανέναν
δεν µπαίνουµε, προφανώς διότι θεωρούµε ότι έχουµε καλύτερο
know how από όλους σας, κι από εδώ κι από εκεί κι από παντού.
Πάει αυτό, λοιπόν.

Να έρθω στο θέµα τώρα που δεν είναι καθόλου κοµµατικό. Το
θέµα είναι εθνικό και έχω και έναν πόνο γιατί ασχολούµαι πολλά
χρόνια. 

Κατ’ αρχάς, για την κωδικοποίηση, κύριε Υπουργέ, θεωρώ ότι
εξ αρχής και εξ ορισµού είναι θετική διαδικασία. Διευκολύνει την
πιο αποτελεσµατική και γρήγορη εφαρµογή της πολιτικής και για
την Κυβέρνηση, και για την κρατική διοίκηση, και για τους τοπι-
κούς και περιφερειακούς θεσµούς. Μακάρι να γινόταν σε όλα τα

επίπεδα. Είναι σαφές ότι το Κοινοβούλιο χρειάζεται πολλούς κώ-
δικες ακόµα µπας και η νοµοθέτηση αρχίσει να προσαρµόζεται
στοιχειωδώς στα ευρωπαϊκά πρότυπα. 

Πάω τώρα στην ουσία. Το ερώτηµα είναι αν η ακολουθούµενη
πολιτική διασφαλίζει την ισόρροπη ανάπτυξη της νησιωτικής Ελ-
λάδας µε τις υπόλοιπες περιφέρειες της χώρας. Η απάντηση
είναι, όπως θα εξηγήσω παρακάτω, όχι και µάλιστα κατηγορη-
µατικά. Θα µου επιτρέψετε γι’ αυτό µια µικρή αναδροµή. 

Όταν το 1986 ήρθαν τα Μεσογειακά Ολοκληρωµένα Προγράµ-
µατα έγιναν κάποια σηµαντικά έργα, κυρίως αποχετευτικά και
υδροηλεκτρικά σε νησιά. Το 1993, όταν αναλάβαµε εµείς την κυ-
βέρνηση, έτρεχε ένα πρόγραµµα από το 1988 για τις υπερπόν-
τιες και νησιωτικές περιοχές της ΕΟΚ τότε. Η προηγούµενη
κυβέρνηση από µας δεν είχε ιδέα από το πρόγραµµα, δεν ήξερε
καν ότι εξελισσόταν για να διεκδικήσει πόρους. Προλάβαµε την
τελευταία στιγµή, στο τέλος του προγράµµατος να πάρουµε 10
δισεκατοµµύρια δραχµές και να επιλέξουµε δέκα νησιά και κά-
ναµε από ένα έργο στο καθένα συµβολικά. Δεν σηµαίνει ότι λύ-
σαµε κανένα πρόβληµα.

Πρέπει να πω, λοιπόν, ότι ταυτόχρονα αποφασίσαµε από το
Υπουργείο Εσωτερικών να πενταπλασιάσουµε -προσέξτε- τους
κεντρικούς αυτοτελείς πόρους σε όλα τα νησιά, που έχουν έναν
δήµο για να σπρώξουµε κι αυτά τα νησιά που είχαν παραπάνω
δήµους να ενοποιηθούν σε έναν δήµο και θα εξηγήσω παρακάτω
γιατί. Ξέρετε τι σήµαινε ο πενταπλασιασµός των πόρων; Τους
έδωσε ζωή µέχρι τότε που η Ευρωπαϊκή Ένωση αποφάσισε ως
µια ενιαία οντότητα µετά το 2000, δηλαδή µέχρι το 2002 - 2003
έπαιρναν πενταπλάσιους πόρους. Για παράδειγµα η Κάλυµνος,
αν έπαιρνε 200 εκατοµµύρια τον χρόνο στους κεντρικούς αυτο-
τελείς πόρους, πήρε ένα δισεκατοµµύριο. Αυτό ήταν επανά-
σταση για το νησί. Ήταν µια απόφαση, η οποία έδωσε µια ανάσα.

Το 2001, η νησιωτικότητα µετά από µεγάλη και συντονισµένη
προσπάθεια ενσωµατώθηκε ως υποχρεωτική κατεύθυνση στο
Σύνταγµα. Το µεταφορικό ισοδύναµο είναι ίσως η µόνη σοβαρή
εφαρµογή αυτής της υποχρέωσης µετά από αγώνες πολύχρο-
νους τοπικών φορέων και θα ξαναέρθω σε αυτό. Αυτό ήταν όµως
το µόνο, γιατί εγώ δεν είδα κανέναν νόµο των κυβερνήσεων -και
µιλάω για τις δικές µας κυβερνήσεις, δεν έχω κανένα πρόβληµα-
να έχει ειδική µέριµνα για τις νησιωτικές περιοχές, όπως επιβάλ-
λει το Σύνταγµα. 

Εδώ και χρόνια -για να το πω εδώ, µια που µίλησα για το µετα-
φορικό ισοδύναµο- χρωστάω µια ειδική αναφορά σε δύο παρα-
δείγµατα φωτεινών δηµάρχων και στον Τάσο Αλιφέρη, που όλοι
σας το οµολογείτε, αλλά είναι παιδικός µου φίλος µου και πάρα
πολλά χρόνια µαζί, αλλά και στον Σπύρο Μπενέτο στους Λει-
ψούς. Είναι δυο νησιά όπου βρέθηκαν δύο φωτεινοί δήµαρχοι
και άλλαξαν κυριολεκτικά την εικόνα τους. Τα µετέτρεψαν σε
ζωντανές κοινωνίες. Έδειξαν δηλαδή µε τις αποφάσεις τους πώς
είναι δυνατόν να πάρεις έναν υπανάπτυκτο τόπο και να τον ανα-
πτύξεις, µέσα σε ελάχιστο χρονικό διάστηµα τόσο πολύ. 

Γιατί το λέω αυτό; Το λέω γιατί το ελληνικό κράτος τους κατα-
διώκει για καταλογισµούς. Τον έναν, τον Αλιφέρη, για το καράβι
που έβαλε στη γραµµή. Πέθανε ο άνθρωπος, χωρίς να πάρει τε-
λική απόφαση, να καταδικαστεί. Και ο άλλος είναι ακόµα στα δι-
καστήρια και ζητάει από την Κυβέρνηση -και καλά κάνει κι εγώ
προσυπογράφω το αίτηµα- µια τροπολογία να µπορέσει όχι να
παρέµβει στη δικαιοσύνη και να χαρίσει ή να κάνει κάτι άλλο,
αλλά µε πνεύµα σοβαρό να δει την υπόθεση και να σταµατήσει
αυτή η καταδίωξη. Είναι φοβερό να κάνεις την πολιτική, να ανα-
πτύσσεις τον τόπο σου, και να πληρώνεις και προσωπικά τα σπα-
σµένα. 

Έρχοµαι τώρα στις αναντίστοιχες πολιτικές, που οι κυβερνή-
σεις µετά τη συνταγµατική αναθεώρηση ακολούθησαν. Η συν-
ταγµατική επιταγή επιτάσσει, όπως είπα, σε κάθε θεσµικό,
οικονοµικό ή κοινωνικό νόµο, σε κάθε αναπτυξιακή επιλογή µια
ειδική αναφορά εξειδικευµένης πολιτικής πώς εφαρµόζεται στα
νησιά. Τι θα σήµαινε αυτό, κύριοι της Κυβέρνησης, για το Ταµείο
Ανάπτυξης; Έναν ειδικό προϋπολογισµό. Γιατί, αφού υπάρχουν
τόσα χρήµατα -λέτε ότι είναι µια µεγάλη ευκαιρία- η Κυβέρνηση
δεν έφερε περιφερειακούς προϋπολογισµούς και στους περιφε-
ρειακούς προϋπολογισµούς, όπως γινόταν παλιά -δεν έχει πια
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τέτοιους προϋπολογισµούς η χώρα, δυστυχώς- στις νησιωτικές
περιοχές να έχει µια ειδική µέριµνα για περισσότερους αναλο-
γικά πόρους, σε σχέση µε τον πληθυσµό και την έκτασή τους,
για να µπορούν να κάνουν πραγµατικά αναπτυξιακά έργα; 

Δεύτερον, τι θα σήµαινε για την ιεράρχηση των θεσµών και τις
αναπτυξιακές επιλογές; Η κεντρική διεύθυνση αποφάσιζε για
όλα. Όµως κάθε νησιωτικός δήµος ξέρει και τις προτεραιότητες,
και τους στόχους, και τις ανάγκες και έπρεπε να ιεραρχήσει ως
κατ’ εξοχήν αναπτυξιακός θεσµός τις προτεραιότητες της ανά-
πτυξης και να απαιτήσει από την πολιτεία να µπουν µε αυτή τη
σειρά που η τοπική κοινωνία αποφασίζει στο αναπτυξιακό πρό-
γραµµα. Ποιος είναι πιο κοντά στον λαό από την τοπική αυτοδι-
οίκηση; Ιδιαίτερα µε βάση την αρχή της εγγύτητας στον πολίτη
-χάρτης της τοπικής αυτονοµίας- ό,τι µπορεί να αποφασιστεί
στον τόπο να είναι κανόνας, πέρα από τα µεγάλα έργα, τα δια-
περιφερειακά και τα υπόλοιπα. Που υπάρχει αυτό;

Τρίτον, τι θα σήµαινε για την ψηφιοποίηση του κράτους ως ει-
δική προτεραιότητα η νησιωτική πολιτική; Ο αείµνηστος Κρεµα-
στινός χρόνια µιλούσε για την τηλεϊατρική. Θυµίζω ότι τα ΚΕΠ
προέκυψαν ως συνέχεια ενός πειραµατικού σταδίου που έγινε
στο Αιγαίο, που έδειξε πώς ένα νησί σε απόσταση από το κέντρο
έχει τη δυνατότητα να επικοινωνεί ταχύτατα και να δίνει απαντή-
σεις ουσιαστικά στα µεγάλα διοικητικά ή άλλα προβλήµατα, που
έχει ο πολίτης και στις σχέσεις του µε το κράτος. 

Τι θα σήµαινε για τον ΦΠΑ και το µεταφορικό ισοδύναµο η
εφαρµογή αυτής της πολιτικής; Αγωνιζόµαστε όλοι να πούµε το
αυτονόητο, ότι ο ΦΠΑ πρέπει να υπάρχει µόνιµα και να είναι χα-
µηλός για όλα τα νησιά και της Κρήτης συµπεριλαµβανοµένης;
Τι θα σήµαινε παραδείγµατος χάριν, το θέµα του µεταφορικού
ισοδύναµου να πάρει µια πιο ολοκληρωµένη µορφή -ήταν ένα
πολύ θετικό βήµα- και να καλύψει περισσότερα πράγµατα από
αυτά που καλύπτει µέχρι τώρα; Να το συζητήσουµε, αλλά να το
φέρουµε και να το ψηφίσουµε.

Άρα, έχουµε αυτή την αναντιστοιχία ανάµεσα στις αναπτυξια-
κές ανάγκες της νησιωτικής Ελλάδας και στις συγκεκριµένες πο-
λιτικές που ασκούνται. Και εγώ θεωρώ ότι επειδή είναι εθνικό
ζήτηµα ας γίνει µια συναινετική διαδικασία και να πάρει -αν θέ-
λετε- τα εύσηµα η Κυβέρνηση που θα πάρει µια απόφαση να
φέρει έναν περιφερειακό προϋπολογισµό για τη νησιωτική Ελ-
λάδα και να δούµε πώς µπορούµε µέσα σε αυτόν τον προϋπο-
λογισµό να εντάξουµε τις συγκεκριµένες προτεραιότητες.

Πάω τώρα σε ένα τελευταίο θέµα, που έχει σχέση µε κάτι που
επίσηµα βασάνισε πολλά χρόνια, τη θεσµική αναντιστοιχία, που
η νησιωτικότητα θα επέβαλλε µια διαφορετική δοµή. Υπάρχει µια
θεσµική αναντιστοιχία. Εµείς κάναµε το λάθος. Το 1986, όταν χω-
ρίσαµε τις διοικητικές περιφέρειες της χώρας –ήταν ο άλλος αεί-
µνηστος, Μένιος Κουτσόγιωργας- στο Αιγαίο ήταν σχετικά
παράλογος. Το Αιγαίο είναι µια ενιαία περιφέρεια. Έχει τα χαρα-
κτηριστικά µιας ειδικής περιφέρειας. Έτσι αντιµετωπίζονται σε
όλη την Ευρώπη οι νησιωτικές περιοχές. Το Ιόνιο επίσης, είναι
µια περιφέρεια που έχει τα ίδια προβλήµατα µε το Αιγαίο και
ήταν λάθος αυτό που λέγαµε κατά καιρούς κάνουµε προς τα
νησιά του ανατολικού Αιγαίου, που ήταν η παραµεθόριος πε-
ριοχή που είχαµε µια ευαισθησία, µετά ήρθαν και τα υπόλοιπα
του Αιγαίου, τώρα έρχονται και τα Επτάνησα -καλά κάνουν- είναι
µια ξεχωριστή περιφέρεια.

Το λάθος είναι ότι δεν ταυτίσαµε τον δήµο µε το κράτος. Η έν-
νοια του ενός δήµου στο νησί σήµαινε συγκέντρωση παραγωγι-
κών αναπτυξιακών οικονοµικών δυνάµεων και διοικητικών
µηχανισµών και δυνατότητα να ασκήσουν απευθείας αναπτυ-
ξιακή πολιτική οι δήµοι µέσα από τις δικές τους διαδικασίες. Οι
κυβερνήσεις φοβήθηκαν την αποκέντρωση κι αυτό είναι απαρά-
δεκτο, διότι οι θεσµοί δίνουν µάχες. Ξέρετε πόσα χρόνια έκανε
για να γίνει η µαρίνα της Ρόδου; Από το 1980 τη συζητάµε και
απέναντι η Τουρκία έχει κάνει δέκα, µέσα σε ελάχιστο χρονικό
διάστηµα. Ξέρετε πόσα χρόνια πέρασαν, ώστε να αποφασίσει η
ΔΕΗ που θα φτιάξει το εργοστάσιο στη Ρόδο; Ξέρετε πόσα χρό-
νια πέρασαν και δεν αξιοποιήθηκε η γεωθερµία στη Νίσυρο;
Γιατί; Γιατί ακριβώς δεν αναθέσαµε την ευθύνη της απόφασης,
άρα και την ευθύνη απέναντι στο κράτος και την ποινική ευθύνη
να αποφασίσουν οι τοπικοί θεσµοί παρά κάποια νοµική και κά-

ναµε ισορροπίες, πού θέλει αυτός, πού θέλει ο άλλος, πού θέλω
ο τρίτος.

Εν τω µεταξύ, για να χτιστεί ένας δρόµος ή ένα ξενοδοχείο
στη Ρόδο έπρεπε να πληρώσει πενταπλάσια χρήµατα στα
αδρανή υλικά που µεταφέρονταν, γιατί δεν άφηναν να γίνουν
εξορύξεις στο νησί. Γιατί δεν έχει τη δυνατότητα ο δήµος να απο-
φασίσει γι’ αυτά; Το λέω σαν ελάχιστη συνδροµή στην ανάγκη
να υπάρξουν πιο ριζικές αλλαγές για την νησιωτικότητα και προ-
καλώ την Κυβέρνηση -το λέω µε όλον το σεβασµό- να φέρει
αυτήν τη συζήτηση σε ένα τραπέζι και να την κάνουµε όλη από
την αρχή, γιατί νοµίζω ότι τώρα που έχουµε και το Ταµείο Ανά-
καµψης και όλους αυτούς τους πόρους -που όλοι λέτε και λέµε
ότι είναι τόσο µεγάλη ευκαιρία για τη χώρα- να πάει και αυτή η
περίοδος χαµένη για τα νησιά µας, θα είναι αµαρτία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Σκανδαλίδη.
Θα δώσουµε τον λόγο τώρα στον κ. Εµµανουήλ Κόνσολα από

τη Νέα Δηµοκρατία. Θα ακολουθήσει ο κ. Συντυχάκης από το
Κοµµουνιστικό Κόµµα και µετά ο κ. Χήτας, Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος της Ελληνικής Λύσης.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, έχετε παρατηρήσει ότι οι δύο Υπουργοί, ο κ.

Πλακιωτάκης και ο κ. Κατσαφάδος είναι νησιώτες, αλλά και τα
στελέχη τους είναι νησιώτες. Σήµερα εδώ και ο κ. Σκανδαλίδης
αλλά και οι υπόλοιποι συνάδελφοι είναι νησιώτες Βουλευτές.
Υπάρχουν σηµεία σύγκλισης, αλλά πρέπει να κάνουµε και την αυ-
τοκριτική µας και πρέπει να επαινέσουµε και τα καλώς γενόµενα
από προηγούµενες κυβερνήσεις.

Δεν νοµίζω ότι κανείς από εµάς, κύριε Συρµαλένιε, αµφισβητεί
το έργο που έχει γίνει σε προηγούµενη κυβέρνηση ή σε προηγού-
µενες κυβερνήσεις. Κανείς. Αλλά θα πρέπει να κάνουµε και την
αυτοκριτική µας, να πούµε ότι και οι προηγούµενες κυβερνήσεις
έχουν δηµιουργήσει παθογένειες. Δεν µπορεί ο κ. Τσίπρας από το
Βήµα συνεδρίου του στη Ρόδο να εξαγγέλλει ότι θα περιφρουρή-
σουµε τη νησιωτική πολιτική και να καταργεί τους µειωµένους συν-
τελεστές ΦΠΑ, την ώρα που έγινε Πρωθυπουργός. 

Άρα, εδώ πρέπει να δούµε µε ένα σφαιρικό τρόπο τα πράγ-
µατα και χαίροµαι που ο κ. Σκανδαλίδης αναγνώρισε τις παθο-
γένειες. Ας µην ξεχνάµε, όµως, ότι και ο κ. Σκανδαλίδης είναι
νησιώτης και χρηµάτισε σε θέσεις Υπουργών -πολλές θέσεις ευ-
θύνης- άρα πρέπει να το δούµε ορθολογικά τι κάνουµε από εδώ
και πέρα.

Το πρώτο που πρέπει να οµολογήσουµε είναι ότι το βήµα του
κ. Πλακιωτάκη και του κ. Κατσαφάδου είναι θετικό και χαρακτη-
ρίζεται µε θετικό πρόσηµο αυτή η νοµοθετική πρωτοβουλία του
Υπουργείου και µάλιστα και ο κ. Βρούτσης, ο Κοινοβουλευτικός
µας Εκπρόσωπος, αλλά και ο έτερος εισηγητής νησιώτης Βου-
λευτής κ. Φόρτωµας εισηγούνται θετικά το γεγονός ότι συνεχί-
ζουµε µε την αρχή της συνέχειας του κράτους αυτή τη
νοµοθετική πρωτοβουλία. Άρα η Κυβέρνηση έχει µια κουλτούρα
συνεννόησης. Δεν µπορούµε να αµφισβητήσουµε ότι είναι µια
προσπάθεια που συνεχίζει ένα πολύ αξιοσηµείωτο έργο, του κ.
Σαντορινιού την προηγούµενη περίοδο, σε ό,τι αφορά το µετα-
φορικό ισοδύναµο αλλά και άλλα ζητήµατα.

Γι’ αυτό, λοιπόν, πρέπει να πούµε ότι το νοµοσχέδιο που έρ-
χεται σήµερα και συζητάµε στη Βουλή αναδεικνύει κάτι ακόµα
που είναι ζητούµενο. Και δεν το λέει ο Μάνος Κόνσολας, αλλά
το λέτε εσείς από τα βήµατα από όλες τις παρατάξεις. Χρειαζό-
µαστε ένα συνολικό στρατηγικό σχέδιο νησιωτικής πολιτικής
µιας πολιτικής που συνιστά πειστική απάντηση και λύση στα ιδι-
αίτερα προβλήµατα της νησιωτικότητας.

Είναι δεδοµένο ότι το νοµοσχέδιο αποτελεί µια στιβαρή βάση,
σωστή βάση, ιδιαίτερα στα σηµεία που συνιστούν τα δοµικά στοι-
χεία της εθνικής στρατηγικής για τις νησιωτικές περιοχές. Επι-
τρέψτε µου να επισηµάνω τα συγκεκριµένα σηµεία.

Η λιµενική πολιτική και οι υποδοµές, µεγάλο ζήτηµα ιδιαίτερα
για τα µικρά νησιά του ανατολικού Αιγαίου των Δωδεκανήσων.
Θαλάσσιες ενδοµεταφορές. Τρίτο σηµείο, η νησιωτική ανταγω-
νιστικότητα και η επιχειρηµατικότητα, ιδιαίτερα αυτή την περίοδο
της κρίσης, η θαλάσσια επιτήρηση και στρατηγική ασφάλεια της
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θάλασσας, η γαλάζια οικονοµία, οι υποδοµές και οι υπηρεσίες
ψηφιακής διακυβέρνησης και τέλος η δηµόσια υγεία, πρόνοια
και εκπαίδευση.

Η εθνική, λοιπόν, στρατηγική για τις νησιωτικές περιοχές θα
αποκτήσει ουσιαστικό νόηµα και περιεχόµενο αν αρχίσει να µε-
τουσιώνεται σε συγκεκριµένες πολιτικές. Είναι εξαιρετικά θετικό
το γεγονός ότι πρώτη φορά µετά από πολλά χρόνια υπάρχουν
διαθέσιµα χρηµατοδοτικά προγράµµατα και εργαλεία για την
υλοποίηση δράσεων στον τοµέα της νησιωτικής πολιτικής και
πρέπει να µην φοβάστε να τα λέτε οι συνάδελφοι της Αντιπολί-
τευσης, γιατί βοηθάτε τους νησιώτες, τους συµπολίτες µας.

Το πρόγραµµα «ΝΕΑΡΧΟΣ» που θα χρηµατοδοτήσει έργα υπο-
δοµής στα νησιά είναι µεγάλο κεφάλαιο για τη νησιωτική οικονο-
µία. Το πρόγραµµα χρηµατοδότησης της νησιωτικής επιχειρηµα-
τικότητας που στοχεύει στην κάλυψη του ελλείµµατος πρόσβα-
σης στη ρευστότητα για τις νησιωτικές επιχειρήσεις και επίσης
το Ταµείο Θαλάσσιας Γαλάζιας Οικονοµίας που χρηµατοδοτείται
µέσω από εθνικούς πόρους από προγράµµατα δηµοσίων επεν-
δύσεων αλλά και προγράµµατα ΕΣΠΑ και έχει σαν στόχο την ενί-
σχυση επενδυτικών και επιχειρηµατικών σχεδίων στον τοµέα της
θαλάσσιας οικονοµίας.

Κύριε Υπουργοί, θα ήθελα να σας κάνω µια υπόµνηση σχετικά
µε την ανάγκη να αποκτήσει για πρώτη φορά το Υπουργείο ένα
τοµεακό πρόγραµµα για τη νησιωτικότητα. Και είχαµε συζητήσει
και µε εσάς, κύριε Πλακιωτάκη, το προηγούµενο διάστηµα και
µε εσάς κύριε Κατσαφάδο µια θέση που υποστήριξα και εδώ στη
Βουλή αλλά και εκτός Βουλής στον δηµόσιο λόγο µου, µε θέρµη
µάλιστα και κατέθεσα σχετικές προτάσεις κατά τη διάρκεια της
διαβούλευσης που έγινε µε πρωτοβουλία του Υπουργείου για
σχεδιασµό του νέου ΕΣΠΑ για τη νησιωτική και θαλάσσια πολι-
τική τον Ιανουάριο του �20 στην Κω.

Χαίροµαι που έγινε πράξη και σας συγχαίρω, κύριε Υπουργέ,
γι’ αυτό και εσάς και τον κ. Κατσαφάδο. Βλέπω επίσης µε µεγάλη
ικανοποίηση ένα ουσιαστικό θεσµικό βήµα προόδου. Αναφέρο-
µαι στην κωδικοποίηση της νοµοθεσίας του Υπουργείου Ναυτι-
λίας. Μια κίνηση που θα πρέπει να µιµηθούν και άλλα Υπουργεία.
Και είπα προηγουµένως ότι χαίροµαι που η αρχή της συνέχειας
του κράτους, της διοίκησης, είναι εκφρασµένη από την ηγεσία
του Υπουργείου Ναυτιλίας και νησιωτικής πολιτικής που σηµαίνει
ότι αναγνωρίζουµε τις προσπάθειες που έχουν γίνει στο παρελ-
θόν. Από κει και πέρα εγώ θα ήθελα να αναφερθώ στα πεδία που
εσείς οριοθετείτε για την εθνική στρατηγική και τη νησιωτικότητα
που σαφέστατα αποτελούν δοµικά στοιχεία αυτής της εταιρικής
στρατηγικής που συζητάµε όλοι µας εδώ σήµερα. 

Ιδιαίτερα επιτρέψτε µου να αναφερθώ στις θαλάσσιες ενδο-
µεταφορές που είναι ένα βασικό πρόβληµα για τα µικρά νησιά
και τους κατοίκους τους οι οποίοι είναι αναγκασµένοι να µετακι-
νηθούν σε µεγαλύτερα νησιά για τη διεκπεραίωση υποθέσεων
τους, για θέµατα υγείας. Άραγε πόσοι από εµάς σήµερα ή χθες,
το Σαββατοκύριακο, ασχολήθηκαν µε διακοµιδές µε θέµατα
υγείας νησιωτών; Είµαι βέβαιος ότι πολλοί από εµάς, κύριε
Μπιάγκη, ασχοληθήκαµε για να πάνε από την Κέρκυρα απέναντι
ή διαφορετικά από τους Παξούς την Κέρκυρα. Το ίδιο και στο Αι-
γαίο µε πολύ πιο δύσκολες καταστάσεις. Είναι, λοιπόν, µια ευ-
καιρία να αναληφθεί πρωτοβουλία σε ευρωπαϊκό επίπεδο
προκειµένου να εφαρµοστεί για τα µικρά νησιά στον τοµέα των
ενδονησιωτικών µεταφορών η αρχή της διπλής νησιωτικότητας.
Πρέπει, επιτέλους, να γίνει κεκτηµένο δικαίωµα και υποχρέωση
της πολιτείας γι’ αυτό. Να ενταχθεί η διπλή νησιωτικότητα στην
πολιτική κρατικών ενισχύσεων και να υπάρχει δωρεάν µετακί-
νηση για συγκεκριµένο αριθµό µετακινήσεων για τους κατοίκους
των µικρών νησιών.

Ως τρίτο στόχο στην εθνική στρατηγική έχετε θέσει, κύριε
Υπουργέ, τη νησιωτική ανταγωνιστικότητα. Ορθότατα. Πολύ
σωστό. Γιατί εκεί υπάρχει σοβαρό πρόβληµα και επιτρέψτε µου
να πω γιατί υπάρχει πρόβληµα. Σήµερα η κατανοµή των πόρων
στις νησιωτικές περιοχές και περιφέρειες γίνεται µε βάση το Ακα-
θάριστο Εγχώριο Προϊόν. Με βάση, λοιπόν, το ΑΕΠ το νότιο Αι-
γαίο, η κατ’ εξοχήν νησιωτική περιφέρεια της Ευρώπης, είναι
στην εκατοστή τριακοστή έκτη θέση µεταξύ των διακοσίων εβδο-
µήντα µίας περιφερειακών ενοτήτων της Ευρώπης. Με βάση

όµως την ανταγωνιστικότητα το νότιο Ιόνιο υποχωρεί στη διακο-
σιοστή πεντηκοστή έβδοµη ανάµεσα σε διακόσιες εβδοµήντα µια
περιφέρειες. Δεν είναι ορθό. Άρα εκεί βρίσκεται το πρόβληµα. 

Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε. Δώστε µου λίγο χρόνο παρα-
καλώ. Ένα πρώτο βήµα ενδεχοµένως θα ήταν η κατανοµή των
πόρων στις νησιωτικές περιφέρειες να γίνεται όχι µόνο µε κριτή-
ριο του ΑΕΠ αλλά και τον δείκτη ανταγωνιστικότητας. Με την αν-
ταγωνιστικότητα συνδέονται και οι µειωµένοι συντελεστές ΦΠΑ.
Το γνωρίζουµε όλοι. Με τον κ. Βρούτση έχουµε ασχοληθεί συ-
στηµατικά γι’ αυτό. Και ζήτησα από την Ανεξάρτητη Αρχή Εσό-
δων να µας δώσει στοιχεία. Και κάλεσα την Ανεξάρτητη Αρχή
Εσόδων, ως πρόεδρος της επιτροπής περιφερειών, µε τον κ.
Συρµαλένιο να έρθουν να µας δώσουν τα στοιχεία. Να δούµε αν,
τελικά, η κατάργηση έχει ευνοήσει τις νησιωτικές οικονοµίες.
Είναι αµφίβολο αν υπήρξε δηµοσιονοµικό όφελος απ’ αυτή την
κίνηση. Προσωπικά πιστεύω ότι δεν υπήρξε. Πόσο αυξήθηκαν τα
δηµόσια έσοδα σε αυτά τα νησιά; Τα στοιχεία -που στηρίζονται
σε µια άλλη µεταβλητή- µετά την κατάργηση των µειωµένων συν-
τελεστών ΦΠΑ σε αυτές τις περιοχές αυξήθηκαν ή µειώθηκαν;
Τα δηλωθέντα εισοδήµατα είναι κάτι που επηρεάζει σωρευτικά
το δηµόσιο είτε θετικά είτε αρνητικά; Άρα πρέπει η ΑΔΑΕ να
απαντήσει στη δική µας επιστολή και θέση για να δούµε και να
κάνουµε τη συζήτηση από κει και πέρα. Επιτέλους, κάποια στιγµή
πρέπει να τεθεί αυτό το θέµα και να δούµε τα στοιχεία που υπάρ-
χουν. Πόσο ωφέλησε ή πόσο έβλαψε; Να ξεκινήσουµε όλοι µαζί
χωρίς σκοπιµότητες να επαναφέρουµε τα πράγµατα εκεί που
πρέπει. 

Θα σας πρότεινα, επίσης, να ενταχθεί η εθνική στρατηγική για
τις νησιωτικές περιοχές και το δηµογραφικό πρόβληµα, κύριε
Υπουργέ. Γνωρίζουµε όλοι τι σηµαίνει στις νησιωτικές οικονοµίες
η ανεργία ή τα ζητήµατα της δυσπραγίας της οικονοµίας. Η δη-
µογραφική γήρανση και η µείωση του πληθυσµού στα µικρά
νησιά είναι ένα υπαρκτό πρόβληµα και µέρος της εθνικής στρα-
τηγικής για τα νησιά, για την νησιωτικότητα. Πρέπει να είναι η
οριοθέτηση των νησιών που αντιµετωπίζουν το πρόβληµα αυτό.
Να το δούµε κάπως χωριστά. Καθώς και η εφαρµογή συγκεκρι-
µένων πολιτικών και δράσεων για την αντιµετώπιση του προβλή-
µατος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα πρέπει να ολο-
κληρώσετε. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυ-
πουργέ, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα παρα-
πάνω αποτελούν σηµεία σύγκλισης συνεννόησης. Θα χρειαστούν
συνέργειες. Και θα πρέπει επίσης να αναγνωρίσουµε ότι δεν µπο-
ρεί µόνο ο Πλακιωτάκης και ο Κατσαφάδος να λύσουν το πρό-
βληµα γιατί είναι συναρµόδια και άλλα Υπουργεία. Πρέπει να
κάνουµε κοινωνούς στα θέµατα που προαναφέραµε και άλλα
Υπουργεία. Πρέπει όλοι µας να γίνουµε σηµεία ενότητας και συ-
ζήτησης. 

Κλείνω µε µια αναφορά µόνο, κύριε Υπουργέ. Έχουµε γίνει
µάρτυρες οι νησιώτες το τελευταίο διάστηµα της ακατανόητης
επιθετικής πολιτικής της Τουρκίας σε ό,τι αφορά στην αλιευτική
πολιτική της στα µικρά νησιά στο ανατολικό Αιγαίο. Πρέπει να
σταµατήσει. Κατανοώ τις φωνές που αυτή τη χρονική συγκυρία
λένε ότι πρέπει να υπάρχει µια ειρήνη και ότι η θάλασσα του αι-
γαίου πρέπει να γίνει θάλασσα ειρήνης και συνεννόησης. Είναι,
όµως, απαράδεκτο αλιευτικά τουρκικά να µπαίνουν σχεδόν στην
παράκτια ζώνη των νησιών, σε ύδατα πολύ ρηχά που δεν επιτρέ-
πει ούτε η ευρωπαϊκή ούτε η εθνική νοµοθεσία. Κύριε Υπουργέ,
ξέρω τις ευαισθησίες σας και τις δικές σας και του κ. Κατσαφά-
δου και του κ. Ναυάρχου. Θα ήθελα να ενισχυθεί µε πρωτοβου-
λία σας το λιµενικό στα νησιά αυτά. 

Θέλω να κλείσω µε τα συγχαρητήριά µου για την πρωτοβουλία
που πήρατε να φέρετε αυτό το νοµοσχέδιο. Είναι στη σωστή κα-
τεύθυνση και καλώ τους συναδέλφους να υπερψηφίσουν το νο-
µοσχέδιο. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής

είναι ο κ. Συντυχάκης Εµµανουήλ του ΚΚΕ. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
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Απέναντι στην ανάγκη των νησιωτών και συνολικά του λαού
για φτηνές απρόσκοπτες σύγχρονες ακτοπλοϊκές συγκοινωνίες,
τριακόσιες εξήντα πέντε µέρες τον χρόνο, µε πληρώµατα µε µό-
νιµη σταθερή εργασία, πλήρη εργασιακά και ασφαλιστικά δικαιώ-
µατα και οργανικές συνθέσεις που θα καλύπτουν πλήρως τις
ανάγκες των πλοίων και την ασφάλεια της ανθρώπινης ζωής στη
θάλασσα, η Κυβέρνηση απαντά µε επιπλέον προκλητικά προνό-
µια στο εφοπλιστικό κεφάλαιο. Το κερασάκι στην τούρτα είναι το
µεταφορικό ισοδύναµο αρκεί να γίνουν αποδεκτά από τις λαϊκές
οικογένειες των νησιών τα νέα αυτά προνόµια προς τους εφο-
πλιστές.

Τι είναι όµως το µεταφορικό ισοδύναµο; Το λέµε καθαρά. Είναι
µία ακόµη µορφή έµµεσης επιδότησης των εφοπλιστών. Όπως
η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, που προσπάθησε να εξαπατήσει
τους νησιώτες µε το λεγόµενο µεταφορικό ισοδύναµο, έτσι και
σήµερα η Νέα Δηµοκρατία και όλοι µαζί ταυτόχρονα στη Βουλή
-δήµαρχοι περιφερειάρχες- επιχειρούν µε εντυπωσιασµούς ότι
τάχατες νοιάζονται για την απλοποίηση των διαδικασιών χρηµα-
τοδότησης, τη συγκεκριµενοποίηση των δικαιούχων, την επέ-
κταση του µέτρου στην Κρήτη. Στην πραγµατικότητα όµως
σπεκουλάρουν πάνω στις αγωνίες και τα καθηµερινά προβλή-
µατα που αντιµετωπίζουν οι νησιώτες. Μάλιστα, η Νέα Δηµοκρα-
τία και ο ΣΥΡΙΖΑ επιδίδονται σε µια αντιπαράθεση περί όνου
σκιάς για το ποιος ήταν ή είναι καλύτερος διαχειριστής στην υλο-
ποίηση του µέτρου. Στην πραγµατικότητα όµως είναι το ποιους
υπηρετεί µε καλύτερη και αποτελεσµατικότερη αριστοτεχνία τα
συµφέροντα του εφοπλιστικού κεφαλαίου και των ναυτιλιακών
πρακτόρων. 

Αποφεύγουν συστηµατικά όλοι τους και η κεντρική και η το-
πική περιφερειακή εξουσία να τοποθετηθούν στο βασικό ερώ-
τηµα: ποιος στην πραγµατικότητα ωφελείται από το λεγόµενο
µεταφορικό ισοδύναµο και ποια η πραγµατική διέξοδος για τα
φτωχά λαϊκά στρώµατα; Το κριτήριο του καθορισµού του ποσού
του καταβαλλόµενου µεταφορικού κόστους σύµφωνα µε τον
ν.4551 που ψηφίστηκε τον Ιούλιο 2018 είναι το κόστος των εισι-
τηρίων των ΚΤΕΛ της ηπειρωτικής Ελλάδας. Το ποσό που θα επι-
στρέφει το κράτος θα είναι η διαφορά ή το αντιστάθµισµα του
νησιωτικού κόστους που θα προκύπτει από τη σύγκριση του ει-
σιτηρίου του πλοίου µε το κόστος του εισιτηρίου των ΚΤΕΛ σε
αντίστοιχη απόσταση της ηπειρωτικής χώρας. Μέχρι εδώ καλά.

Τι κρύβουν όµως επιµελώς οι κυβερνήσεις; Πρώτον, ότι µπο-
ρούν οι ναυτιλιακές εταιρείες ανά πάσα στιγµή να αυξήσουν την
τιµή των εισιτηρίων για τα ναύλα των εµπορευµάτων πάνω από
το ποσό της επιστροφής, τη συχνότητα και τη διάρκεια των δρο-
µολογίων των καραβιών στο δίκτυο των ακτοπλοϊκών συγκοινω-
νιών. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Αυτός είναι πραγµατικός
στόχος. 

Δεύτερον. Το µέτρο αυτό αφορά αποκλειστικά και µόνο το ει-
σιτήριο της οικονοµικής θέσης για τους επιβάτες. Οι ευαίσθητες
οµάδες, αν χρειαστεί να ταξιδέψουν σε καµπίνα, θα πρέπει να
πληρώσουν κανονικά το εισιτήριο. Δεν προβλέπεται επίσης καµ-
µία επιστροφή για το µεταφορικό µέσο της οικογένειας.

Τρίτον, ότι αποκλείει όσους νησιώτες έχουν δηλώσει στην εφο-
ρία ότι η µόνιµη κατοικία τους βρίσκεται στην ηπειρωτική χώρα,
αλλά από τη φύση της δουλειάς τους χρησιµοποιούν µε αυξη-
µένη πυκνότητα τις ακτοπλοϊκές συγκοινωνίες.

Τέταρτον, ότι για όσους δηλώνουν µόνιµη κατοικία στα νησιά
απαιτούνται τα ανάλογα εισοδηµατικά κριτήρια, αφού θα πρέπει
οι αιτούντες να καταθέσουν, ανάµεσα στα άλλα, δικαιολογητικά
και φορολογική δήλωση.

Πέµπτον, ότι για την εφαρµογή του νόµου εκδίδεται κοινή
υπουργική απόφαση των συναρµόδιων Υπουργών Οικονοµίας,
Ανάπτυξης, Ναυτιλίας που θα καθορίσει το ποσό που καταβάλ-
λεται για το µέτρο κάθε χρόνο, το πόσοι και πόσα εισιτήρια δι-
καιούνται τον χρόνο και άλλες βασικές παραµέτρους του
προγράµµατος. Πολλά απ’ αυτά µέχρι σήµερα µένουν αδιευκρί-
νιστα. 

Επειδή γίνεται πολλή κουβέντα για την επέκταση του µεταφο-
ρικού ισοδύναµου και για τους επιβάτες που ταξιδεύουν από και
προς την Κρήτη και µάλιστα επιστρατεύονται περιφερειάρχες,
δήµαρχοι, φορείς, παράγοντες του τόπου για να επεκταθεί το

µέτρο, στην πραγµατικότητα το µεταφορικό ισοδύναµο αποτελεί
έναν αέρα κοπανιστό, την ώρα µάλιστα που µε άλλους αντεργα-
τικούς, αντιλαϊκούς νόµους χτυπιούνται τα εργασιακά τους δι-
καιώµατα και οι ανάγκες και αδειάζουν τις τσέπες του λαού, την
ώρα που το κόστος των συγκοινωνιών και των µεταφορών αυξά-
νεται για τα λαϊκά στρώµατα και στη στεριά και στη θάλασσα
λόγω των αυξήσεων στα εισιτήρια και λόγω της µείωσης του λαϊ-
κού εισοδήµατος. 

Πραγµατικά το µεταφορικό ισοδύναµο είναι µια τρύπα στο
νερό για τον δικαιούχο. Πρέπει να θυµηθούµε -πρώτον- ότι από
1-1-2019 επί ΣΥΡΙΖΑ καταργήθηκαν πλήρως οι µειωµένοι συντε-
λεστές ΦΠΑ που επιβλήθηκαν µετά από πολλούς αγώνες των νη-
σιωτών ως ένα ελάχιστο αντισταθµιστικό µέτρο στο αυξηµένο
κόστος µεταφοράς και ζωής. Δεύτερον, ότι στον σχετικό νόµο
του ΣΥΡΙΖΑ για το µεταφορικό ισοδύναµο το 2018 πέρασε τρο-
πολογία την οποία ψήφισαν όλοι πλην του ΚΚΕ, που προβλέπει
ότι τα εκατοµµύρια ευρώ επιδότησης που παίρνουν οι εφοπλι-
στές κάθε χρόνο για τις άγονες γραµµές δεν εκχωρούνται, δεν
κατάσχονται, δεν υπόκεινται σε κανενός είδους παρακράτηση
και δεν συµψηφίζονται σε τυχόν οφειλές αυτών των εταιρειών
προς το δηµόσιο ή τα ασφαλιστικά ταµεία. 

Ενώ συµβαίνουν όλα αυτά, οι εφοπλιστές που κατά µέσο όρο
κερδίζουν πάνω από 10 δισεκατοµµύρια ευρώ σε ετήσια βάση
πληρώνουν φόρο µόλις µετά βίας 15 εκατοµµύρια ευρώ, δηλαδή
λιγότερο από 10 ευρώ την ηµέρα για κάθε πλοίο. Ας αναλογιστεί
ο εργάτης, ο φτωχός αγρότης, ο µικροµεσαίος, ο αυτοαπασχο-
λούµενος επαγγελµατίας και έµπορος πόσο αναγκάζεται να πλη-
ρώσει ετησίως για φόρους, χαράτσια και ασφαλιστικές εισφορές
ή τι του επιφυλάσσουν οι νέες ανατιµήσεις στο ρεύµα, στα καύ-
σιµα, στα είδη πρώτης ανάγκης. 

Είναι ποτέ δυνατόν όλοι όσοι έβαλαν το χεράκι τους για να γο-
νατίσει ο λαός από την ακρίβεια, τους φόρους και τα χαράτσια,
να επιδιώκουν την απαλλαγή τους από τα βάρη; 

Τα ακτοπλοϊκά εισιτήρια είναι πραγµατικά «φωτιά» για να µε-
τακινηθεί µια οικογένεια από και προς τα νησιά είτε λόγω εντο-
πιότητας είτε για διακοπές είτε για δουλειά και αυτό δεν µπορεί
να κουκουλωθεί από κανένα µεταφορικό ισοδύναµο. 

Θα σας φέρω ένα παράδειγµα. Μια τετραµελής οικογένεια για
να ταξιδέψει ακτοπλοϊκά Πειραιά - Ηράκλειο - Πειραιά, µετ’ επι-
στροφής δηλαδή και µε ΙΧ και οικονοµική θέση αεροπορικού
τύπου, θέλει τουλάχιστον τετρακόσια ευρώ. Εάν προσθέσεις και
το φαγητό, τότε φτάνουµε στο ύψος ενός κατώτατου µισθού. 

Είναι γεγονός ότι οι µικροµεσαίοι αγροτοκτηνοτρόφοι του νη-
σιού της Κρήτης επωµίζονται ένα πολύ µεγάλο κόστος από τη
µεταφορά των νωπών αγροτικών προϊόντων προς τις αγορές της
υπόλοιπης Ελλάδας και του εξωτερικού. Ποιος, όµως, καθορίζει
το κόστος µεταφοράς τους; Οι ναυτιλιακές εταιρείες δεν είναι;
Είναι πανάκριβο το κόστος, γιατί απλά επιδιώκουν το µέγιστο
κέρδος. Έχουν ενταχθεί κάποιες επιχειρήσεις, οι µεγαλοεξαγω-
γείς, στα νωπά αγροτικά προϊόντα. 

Το ζήτηµα, όµως, για εµάς δεν είναι να ενταχθεί ένα µέρος µε-
γαλοεπιχειρηµατιών ή να αρθούν οι όποιες γραφειοκρατικές δια-
δικασίες. Εµάς µας ενδιαφέρει και ενδιαφέρει και τον αγροτοκτη-
νοτρόφο, τον µικρό παραγωγό η ουσία, που είναι ποια; Το πού
πάει το µεταφορικό ισοδύναµο. Πάει στις ναυτιλιακές εταιρείες.
Αυτές ανά πάσα στιγµή, όποτε θέλουν, µπορούν να αυξήσουν το
µεταφορικό κόστος των εµπορευµάτων πάνω από το ποσό της
επιστροφής, µετακυλίοντας τη διαφορά στον ίδιο τον παραγωγό.
Ποιος ωφελείται, λοιπόν; Ο φτωχός αγρότης ή οι εταιρείες;

Αυτό, λοιπόν, το µεταφορικό κόστος έρχεται να προστεθεί στα
τόσα άλλα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι αγρότες, όπως
είναι οι πολύ χαµηλές τιµές παραγωγού, το υψηλό κόστος πα-
ραγωγής, η καταστροφή του φυτικού και ζωικού κεφαλαίου από
πληµµύρες που δεν έχουν ακόµα αποζηµιωθεί και δεν πρόκειται
να αποζηµιωθούν ποτέ, η φοροληστεία, τα χαράτσια. Πίσω, λοι-
πόν, από την κουρτίνα του λεγόµενου µεταφορικού ισοδύναµου
προωθείται καµουφλαρισµένα µια ακόµη γενναία επιδότηση
στους εφοπλιστές. 

Εκείνοι που σήµερα κόπτονται για την ανακούφιση των νησιω-
τών και τη διεκδίκηση του µεταφορικού ισοδύναµου για την
Κρήτη και για όλη την υπόλοιπη Ελλάδα, όπως προκλητικά και
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ψεύτικα προβάλλουν, θα πρέπει να απαντήσουν γιατί σφύριζαν
αδιάφορα όταν η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΚΚΕ τον Νοέµβρη
του 2019 κατέθεσε τροπολογία που απορρίφθηκε από την Κυ-
βέρνηση για την επαναφορά του µειωµένου ΦΠΑ για όλα τα
νησιά. Το ίδιο και πρόσφατα, τον Ιούνιο του 2021, όταν η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας αρνήθηκε την τροπολογία που κα-
τέθεσε το ΚΚΕ για την πλήρη επαναφορά του.

Καλούµε τους εργατοϋπαλλήλους, τους αυτοαπασχολούµε-
νους, τη φτωχοµεσαία αγροτιά των νησιών, του Αιγαίου, της Κρή-
της να απαντήσουν στην αντιλαϊκή πολιτική και στον εµπαιγµό
της Κυβέρνησης γι’ αυτό το µεταφορικό ψευτοϊσοδύναµο δυνα-
µώνοντας την πάλη και διεκδικώντας δραστική µείωση των εισι-
τηρίων και των ναύλων των οχηµάτων κατά 50%, δωρεάν
µετακίνηση για ανέργους, στρατευµένους, άτοµα µε ειδικές
ανάγκες, ικανοποιητική κλαδική σύµβαση εργασίας για τους ναυ-
τεργάτες, δροµολόγηση σύγχρονων πλοίων, ακτοπλοϊκή σύν-
δεση τριακόσιες εξήντα πέντε µέρες τον χρόνο, να επανέλθει ο
µειωµένος συντελεστής ΦΠΑ για όλα τα νησιά που έχει κατακτη-
θεί εδώ και πάνω από τριάντα χρόνια, κατάργηση του ΕΝΦΙΑ και
όλων των χαρατσιών, απαγόρευση των κατασχέσεων. Για τους
δε αγρότες ένα και µόνο αίτηµα απέναντι σ’ αυτό το ψευτοϊσο-
δύναµο, να διεκδικήσουν άµεση κρατική επιδότηση των ίδιων των
µικροµεσαίων για την κάλυψη του κόστους ακτοπλοϊκής µεταφο-
ράς των προϊόντων τους και όχι να την παίρνουν οι εφοπλιστές.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τώρα

τον λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Ελληνικής
Λύσης κ. Κωνσταντίνο Χήτα. Μετά θα ακολουθήσει ο κ. Καββα-
δάς και κλείνουµε τον κατάλογο οµιλητών µε φυσική παρουσία
µε τον κ. Καλαµατιανό. Οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι µπο-
ρούν να ζητήσουν τον λόγο όποτε θέλουν. Μετά τον κ. Καλαµα-
τιανό θα µιλήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας
Δηµοκρατίας κ. Βρούτσης.

Ορίστε, κύριε Χήτα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν µπω, κύριε Πλακιωτάκη, στο νοµοσχέδιο, επειδή θα αγω-

νιούσε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κινήµατος Αλλα-
γής, ο πολύπειρος κ. Σκανδαλίδης, γιατί τους προσάπτουν ή
τους κατηγορούν ότι θα συνεργαστούν µε τη Νέα Δηµοκρατία ή
µε τον ΣΥΡΙΖΑ, θα το καταθέσω στα Πρακτικά. Έχω πει πολλές
φορές να βλέπετε ό,τι καταθέτουµε στα Πρακτικά. Όταν ένα
κόµµα από τα διακόσια τέσσερα νοµοσχέδια που έχει φέρει η
Νέα Δηµοκρατία ως Κυβέρνηση στα δύο και κάτι χρόνια, έχει
υπερψηφίσει τα εκατόν τριάντα πέντε, όπως κάνει το Κίνηµα Αλ-
λαγής, σε ποσοστό που αγγίζει το 67% τα «ναι», τότε µην ανα-
ρωτιέστε γιατί τα λένε. Για παράδειγµα, η Ελληνική Λύση έχει
ένα ποσοστό 27% στα «ναι». Ο ΣΥΡΙΖΑ 46%. Τα µισά της Νέας
Δηµοκρατίας τα έχει υπερψηφίσει ο ΣΥΡΙΖΑ. Κατά τα άλλα είναι
Αντιπολίτευση. Άρα, λοιπόν, εκεί στο Κίνηµα Αλλαγής µην ανα-
ρωτιέστε γιατί σας λένε ότι είστε έτοιµοι να συνεργαστείτε µε τη
Νέα Δηµοκρατία. Έχετε υπερψηφίσει το 67% των νοµοσχεδίων.
Δουλέψαµε ένα ωραίο excel για να το δείτε. Για το ότι εσείς είστε
χωρισµένοι στα δύο δεν ευθύνεται κανείς.

Κύριε Πλακιωτάκη, πριν µπω στο νοµοσχέδιο θέλω να ξεκαθα-
ρίσω κάτι, εκπροσωπώντας το κόµµα µου ως σήµερα εδώ ως Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος, για να γλιτώσουµε το τι µπορεί να
έλθει από τα µίντια τα οποία ελέγχετε, τα τρολς και οτιδήποτε
άλλο. Αναφερόµαστε στο άρθρο 18. Τι λέει το άρθρο 18; Είναι
τα ισοδύναµα. Ποιοι είναι οι δικαιούχοι, λοιπόν, να έχουν φθηνά
εισιτήρια, δωρεάν παροχές κ.λπ.; Δικαιούχοι του ΑΝΗΚΟ είναι
νοικοκυριά των οποίων τα µέλη είναι Έλληνες πολίτες ή αλλοδα-
ποί. 

Άρα µιλάµε γι’ αυτούς τους παράνοµους µετανάστες, κύριε
Πλακιωτάκη, οι οποίοι έχουν εγκατασταθεί στα νησιά, εσείς τους
έχετε δώσει προσωρινές άδειες για να κάνετε τα greek statistics,
να µειώσετε τους αριθµούς παράνοµων και αδειοδοτήσεων κ.λπ.
και αυτούς τους ανθρώπους τους βάζετε µαζί µε τους Έλληνες
νησιώτες, τους νοικοκυραίους, τους ακρίτες µας, τους εξισώνετε
και τους δίνετε αυτά τα µπόνους.

Ερώτηση: Πώς µπορεί η Ελληνική Λύση να ψηφίσει αυτό; 
Το καταδικάζουµε, το βγάζουµε στην επιφάνεια να το ακούσει

ο κόσµος και να υπάρχει και µία απάντηση σε ενδεχόµενα ερω-
τήµατα γιατί δεν υπερψηφίσατε το άρθρο 18. Τι λατρεία, τι λα-
γνεία είναι αυτή µε τους αλλοδαπούς; Τι είναι αυτό το πράγµα;
Τι τους βάζετε παντού µέσα; Ιδίως στα νησιά µας που είναι γε-
µάτα απ’ αυτούς και έχουν καταστραφεί, έχει αλλοιωθεί ο πλη-
θυσµός τους! Είναι αδύνατον να τους βάζετε εδώ; 

Δεν είχαµε διάθεση σήµερα πραγµατικά να ξιφουλκήσουµε
γιατί έχετε ένα από τα πιο σηµαντικά χαρτοφυλάκια, κύριε Πλα-
κιωτάκη. Για εµάς, για την Ελληνική Λύση ο τουρισµός, ο πρω-
τογενής τοµέας, αλλά και η ναυτιλία είναι οι βασικοί πυλώνες για
την πατρίδα µας. Το χαρτοφυλάκιό σας είναι πάρα πολύ βαρύ
και σηµαντικό. Και θα θέλαµε -δεν είναι προσωπικό το σχόλιο για
εσάς- το Υπουργείο αυτό να είναι πιο δραστήριο, πιο ουσιαστικό,
µε καινοτόµες παρεµβάσεις για να µπορέσει να στηθεί και πάλι
αυτός ο γίγαντας που λέγεται ελληνική ναυτιλία. Διότι πρόκειται
για γίγαντα, όταν ο ελληνόκτητος εµπορικός στόλος είναι ο µε-
γαλύτερος παγκοσµίως και σηµαντικός παράγοντας της παγκό-
σµιας εφοδιαστικής αλυσίδας. Η συνεισφορά της ναυτιλίας στο
ΑΕΠ είναι πάνω από 7%, µε δεκαπέντε χιλιάδες περίπου θέσεις
εργασίας. Τα έσοδα που καταγράφει είναι 25% από τη ναυτιλία
η Ελλάδα, αλλά θα µπορούσαν να φτάσουν δυνητικά και τα 60
δισεκατοµµύρια. 

Επειδή δεν είµαστε ένα κόµµα αφοριστικό, είµαστε ένα κόµµα
µε πολλές προτάσεις και επειδή είστε κοντά στην Κυβέρνηση ελ-
πίζω να έχετε συνειδητοποιήσει κι εσείς, κύριε Υπουργέ, ότι πολ-
λές φορές πολλές προτάσεις µας έχουν υιοθετηθεί και έχουν
γίνει πράξη. Είµαστε ένα κόµµα λοιπόν, προτάσεων. Αυτός ο
δικός µας ρόλος εδώ, γι’ αυτό αντιπροσωπεύουµε την κάθε
ψήφο του Έλληνα πολίτη και της Ελληνίδας που µας έστειλαν
στο Κοινοβούλιο για να δουλέψουµε για το καλό της πατρίδας. 

Σήµερα θα σας καταθέσουµε και προτάσεις, ευκαιρίας δοθεί-
σης της κουβέντας που έχουµε για τη ναυτιλία και το νοµοσχέδιο
που φέρνετε, θα κάνουµε κάποιες συγκεκριµένες προτάσεις. Ο
εµπορικός στόλος, λοιπόν, της Ελλάδος -ίσως δεν το ξέρουν κά-
ποιοι- είναι ο µεγαλύτερος και παραγωγικότερος σε όλο τον πλα-
νήτη, το νούµερο ένα µετά τη δεκαετία του 1970, ακολουθούµενος
από τον ιαπωνικό και τον κινεζικό. 

Στις µέρες µας όµως, εκτός από τις παραπάνω αναφορές, το
ναυτιλιακό σύµπλεγµα δοκιµάζετε και το ξέρετε καλά. Δοκιµάζε-
ται από την εσωτερική οικονοµική κρίση -και µιλάω και αναφέρο-
µαι στην τελευταία δεκαετία αν θέλετε όχι µόνο στις µέρες µας-,
την εχθρική -γιατί πρόκειται περί εχθρικής- πολιτική όλων των ελ-
ληνικών κυβερνήσεων από τη Μεταπολίτευση και µετά απέναντι
σε ναυτιλιακές επιχειρήσεις, τους ελέγχους κεφαλαίων, κύριε
Πλακιωτάκη, που µείωσαν τα καθαρά ναυτιλιακά έσοδα από 6,8
δισεκατοµµύρια που ήταν το 2014 σε 3,3 δισεκατοµµύρια που
ήταν το 2017. Νούµερα, γραφήµατα θα τα καταθέσουµε όλα στα
Πρακτικά σήµερα. 

Σύµφωνα πάντως µε τη µελέτη της «Ernst & Young» η Ελλάδα
θα µπορούσε -γιατί αυτή η χώρα θα µπορούσε να κάνει θαύµατα
και στον πρωτογενή τοµέα και στον τουρισµό και στη ναυτιλία-
να έχει σηµαντικά οικονοµικά οφέλη εάν γινόταν έδρα ναυτιλια-
κών επιχειρήσεων, ανεξάρτητα από τη σηµαία στην οποία θα
ήταν νηολογηµένα τα πλοία. Τα οφέλη αυτά υπολογίστηκαν σύµ-
φωνα µε την έρευνα της «Ernst & Young» σε 25,9 δισεκατοµµύρια
ετησίως και θα δηµιουργούσαν πεντακόσιες πενήντα χιλιάδες
νέες θέσεις εργασίας. 

Κύριε Υπουργέ, αυτές είναι οι τετρακόσιες πενήντα σελίδες µε
τις προτάσεις µας από το πρόγραµµα της Ελληνικής Λύσης.
Έχουµε εκτυπώσει και σας έχουµε φέρει τις προτάσεις µας για
τη ναυτιλία και θα τις καταθέσουµε στα Πρακτικά. 

Θεωρούµε ότι είναι ένας εποικοδοµητικός διάλογος αυτός και
µπορείτε να πάρετε κάποιες σοβαρές ιδέες από εδώ µέσα. Θα
τις καταθέσω µετά. Βασικοί πυλώνες λοιπόν, της ελληνικής ναυ-
τιλίας είναι: ποντοπόρος ναυτιλία, ακτοπλοΐα, ναυτεργατικό δυ-
ναµικό, εφοπλισµός, κρουαζιερόπλοια, λιµένες,
ναυπηγοεπισκευαστική δραστηριότητα, ναυτική εκπαίδευση,
επαγγελµατικά σκάφη αναψυχής και παραναυτιλιακές δραστη-
ριότητες. 

Πάµε τώρα στις προτάσεις. 
Θεωρούµε βασικό την ίδρυση τράπεζας ναυτιλιακής επιχειρη-
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µατικότητας, ανταγωνιστικής των υπεράκτιων τραπεζικών δρα-
στηριοτήτων που ήδη υπάρχουν. Η απουσία, κύριε Υπουργέ και
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µιας τέτοιας τράπεζας για την πα-
τρίδα µας, µιας τράπεζας ναυτιλιακής επιχειρηµατικότητας είναι
ένα διαχρονικό πρόβληµα στη νεότερη ιστορία του ελληνικού
κράτους, µε αποτέλεσµα η χώρα µας να είναι εξαρτώµενη από
τις µεγάλες δυνάµεις του διεθνούς τραπεζικού συστήµατος. 

Με αυτόν τον τρόπο θα συγκεντρωθεί ένα τεράστιο µέρος από
τα κεφαλαιακά αποθεµατικά του 20% του στόλου της υφηλίου,
που ορίζεται από ελληνικά ναυτιλιακά συµφέροντα. 

Δεν θα σας πω όλες τις προτάσεις, ενδεικτικά κάποιες. 
Δεύτερον, δηµιουργία -νοµίζω το προχωράτε αυτό, πείτε µου

αν ισχύει- του e-νηολογίου, δηλαδή ένα ηλεκτρονικό νηολόγιο,
να εξαλειφθούν οι γραφειοκρατικές διαδικασίες, να απλουστευ-
θούν οι εγγραφές των πλοίων στο ελληνικό νηολόγιο. 

Τρίτον, αλλαγή στη φορολόγηση των πλοίων µε παράλληλη
θέσπιση ισχυρών κινήτρων, που δεν θα θίγουν τις ναυτιλιακές
εταιρείες. Αυτό το µέτρο κρίνεται απαραίτητο γιατί επειδή οι
εφοπλιστές -όπως όλοι θα γνωρίζετε, να το ακούσουν και οι Ελ-
ληνίδες και οι Έλληνες- πληρώνουν φόρο όχι µε βάση τα κέρδη
του πλοίου, αλλά µε βάση τη χωρητικότητα ενός πλοίου που προ-
κύπτει µε έναν συντελεστή.

Άλλη πρόταση: εντατικοποίηση των προσπαθειών του κράτους
και των κοινωνικών εταίρων για την προσέλκυση νέων στο ναυτικό
επάγγελµα. Κατ’ εξοχήν κίνητρο θα είναι η προϋπόθεση της ολο-
κληρωµένης επαγγελµατικής θητείας ναυτικού για πέντε χρόνια. 

Άλλη πρόταση: Αναβάθµιση και επικαιροποίηση προγραµµά-
των σπουδών των ανώτατων σχολών εµπορικού ναυτικού. 

Θέσπιση φορολογικών κινήτρων για ύψωση της ελληνικής ση-
µαίας σε σκάφη αναψυχής. 

Άλλο µέτρο: Δηµιουργία παράλληλου νηολογίου για πλοία που
υψώνουν ελληνική σηµαία. Τι κάνουµε µε αυτό το µέτρο; Αναµέ-
νεται να υπάρξουν πολλά και σηµαντικά οικονοµικά οφέλη, όπως
συµβαίνει εδώ και πολλά χρόνια σε αρκετές χώρες. Το έχει κάνει
η Νορβηγία, η Ολλανδία, η Ιταλία. Να το κάνουµε κι εµείς! 

Μείωση τιµών και εισιτηρίων για τους µόνιµους κατοίκους των
νήσων και κίνητρα για τουρισµό Ελλήνων στα ελληνικά νησιά. 

Επιπλέον, για την ενίσχυση των εσόδων των µικρών και πολύ
µικρών επιχειρήσεων αλλά και κίνητρα παραµονής των αυτόχθο-
νων κατοίκων στα νησιά. Μηδενικό κόστος το εισιτήριο για Πει-
ραιά ή Θεσσαλονίκη δύο φορές το µήνα.

Έχει πάρα, πάρα πολλές προτάσεις. Αποκόµµατα, κουπόνια
έκπτωσης φόρου παραγόµενα από τις ταµειακές µηχανές των
νησιωτών σε αγορές προϊόντων άνω των 30 ευρώ. 

Μια σειρά έξυπνων προτάσεων, κύριε Υπουργέ που µπορούν
να τονώσουν. Ξαναλέω, µπείτε στον κόπο σας παρακαλούµε
πολύ ως παράταξη και παράκληση διαβάστε τις προτάσεις µας
συνοπτικά για τη ναυτιλία. 

Πιστεύουµε πως η ναυτιλία εάν συνδυαστεί µε την ανάπτυξη
στους τοµείς του πρωτογενή τοµέα και τον τουρισµό η Ελλάδα
θα µπορέσει να σταθεί και πάλι στα πόδια της.

Και κάτι τελευταίο, κύριε Πλακιωτάκη, αν και δεν άπτεται του
δικού σας Υπουργείου. Είναι δυνατόν ακόµα να µην έχουµε αλι-
ευτικές ζώνες; Έχουµε κάνει δεκάδες ερωτήσεις. Και αυτές στα
Πρακτικά. Ο ένας στέλνει το µπαλάκι στον άλλον. Το Υπουργείο
Εξωτερικών στο Μεταφορών, το Μεταφορών λέει -µας απαντάνε
κιόλας, αυτή είναι η πλάκα- ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή του εθνι-
κού θαλάσσιου είναι η καταληκτική ηµεροµηνία 31 Μαρτίου του
2021. Φωνάζουµε από πέρυσι! Λήγει το Μάρτιο! Λήγει το Μάρτιο!
Δεν έχουµε ορίσει αλιευτικές ζώνες και έχουµε καθηµερινές συ-
στηµατικές διεκδικήσεις Τουρκίας στο Αιγαίο και προσπαθεί να
δηµιουργήσει και τετελεσµένα αν θέλετε µε τα δικά τους τα
σκάφη που µπαίνουν παράνοµα στα δικά µας ύδατα και δηµιουρ-
γούν όλη αυτήν την κατάσταση. Είναι δυνατόν η Ελλάδα να µην
έχει αλιευτικές ζώνες; Αυτοί είναι πέντε, έξι βασικοί τοµείς που
πρέπει το Υπουργείο σας να τα δει για να παράξετε έργο. Αλλιώς
τα υπόλοιπα θα είναι διαδικαστικά. Θα φέρετε νοµοσχεδιάκια,
θα περνάνε και η ζωή συνεχίζεται. Δεν γίνεται έτσι.

Κύριε Πρόεδρε θα µου επιτρέψετε πριν κλείσω ως Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος να κάνω µια µικρή αναφορά σε κάποια
ανατριχιαστικά που είδα σήµερα. Να ξεκαθαρίσουµε κάτι για

πολλοστή φορά. Εµείς δεν είµαστε εναντίον του εµβολίου, δεν
είµαστε αντιεµβολιαστές. Είµαστε κατά της υποχρεωτικότητας,
είµαστε υπέρ της ελευθερίας της επιλογής του καθενός τι θα
κάνει, αλλά είµαστε κατά αυτών των φασιστικών µέτρων που
παίρνει η Κυβέρνηση. 

Δεν είναι δυνατόν να βγαίνει η «PFIZER» και να διαβάζουµε σή-
µερα ότι είναι έτοιµοι να εµβολιάσει µωρά έξι µηνών! Έξι µηνών,
γιατρέ µου! Έξι µηνών µωρά να τα εµβολιάσουµε! «Ναι» λέτε,
απίστευτο! Μωρά έξι µηνών, µωρέ!

Ή να διαβάζεις την ίδια ώρα, επίσης από site πολύ αξιόπιστα,
τα δικά σας είναι αυτά, τα πετσωµένα, ««MODERNA» και
«PFIZER»: η προστασία κατά του κορωνοϊού εξασθενεί µε τον
χρόνο». Το βλέπω κάθε πέντε-έξι µήνες να τρυπιέστε! Δεν υπάρ-
χει άλλο…

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Τι σχέση έχει αυτό µε το νοµοσχέ-
διο; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ξαναλέω, αγαπητέ µου Ναύαρχε,
ότι θα κλείσω και από τα δώδεκα λεπτά τα δύο θα τα αφιερώσω
ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. Είστε έµπειρος, θα έπρεπε
να έχετε µάθει τη διαδικασία ότι µπορώ να κάνω αναφορά σε θέ-
µατα επικαιρότητας. Είστε έµπειρος τώρα, µην κάνετε τέτοια.
Δεν είστε κανένα παιδάκι εσείς, είστε έµπειρος άνθρωπος. Και
δεν µε αποπροσανατολίζετε –δεν είµαι απ’ αυτούς- πείτε ό,τι θέ-
λετε. Φωνάξτε ό,τι θέλετε. 

Άρα, κάθε πέντε-έξι µήνες θα τσιµπιέστε! Μωρά έξι µηνών! Με
καταγγελίες να έρχονται καθηµερινά ότι τα νοσοκοµεία υπολει-
τουργούν, ότι έχει βγάλει τόσους γιατρούς εκτός υπηρεσίας. 

Τι είναι αυτό το πράγµα, πραγµατικά; Συνεχίζετε αυτά τα αντι-
δηµοκρατικά µέσα. Και, ξέρετε, είναι και µια αστειότητα αυτό
που είδαµε προχθές µε την έναρξη των σχολείων, µε τη διαδικα-
σία των self-tests, που σε κάποιες περιπτώσεις κλήθηκε η αστυ-
νοµία για να µπαίνουν οι µαθητές µέσα! Μπήκαν οι µαθητές σε
µια ποινική διαδικασία. Είναι απίστευτο!

Ακούστε λίγο κάτι. Δεν πρόκειται να έχει αποτέλεσµα αυτό που
κάνετε, ο τρόπος µε τον οποίον το κάνετε. Πρέπει να αλλάξετε
ρότα. Έχει κάτσει το νούµερο εκεί που έχει κάτσει. Έχει εµβο-
λιαστεί αυτός ο αριθµός ανθρώπων που έχει εµβολιαστεί. Βλέ-
πετε ότι µε δυσκολία πλέον θα πάει κάποιος να εµβολιαστεί. 

Εµείς δεν έχουµε πει ποτέ σε κανέναν να µην εµβολιαστεί ούτε
να εµβολιαστεί. Έχουµε δώσει το ελεύθερο να αποφασίσει, η επι-
λογή του για τη ζωή του, για να αποφασίσει αυτός εάν θα κάνει
το εµβόλιο ή όχι. Όµως, µε αυτά που κάνετε και όλες τις έρευ-
νες…

Να σας πω και κάτι άλλο. Δηλαδή όσοι είναι ανεµβολίαστοι –
και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- πρέπει να κάνουν τεστ. Πάρα
πολύ σωστό. Εµείς είµαστε µαζί και συµφωνούµε ότι όλοι πρέπει
να κάνουν τεστ είτε PCR είτε rapid, για να ξέρουµε ο καθένας αν
είναι καλά. Άρα, οι ανεµβολίαστοι είναι ασφαλείς. Σωστά; Ξέρεις.
Είσαι καθαρός, προχωράς. Έχεις COVID, µένεις σπίτι σου. 

Οι εµβολιασµένοι που κολλάνε και µεταδίδουν, αλλά απέχουν
από αυτή τη διαδικασία του τεστ, δεν είναι πιο επικίνδυνοι; Γιατί
κυκλοφορούν, έχουν απαλλαχθεί από τη διαδικασία ελέγχου, αν
έχουν ή δεν έχουν…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ: Δεν είναι έτσι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ε βέβαια, γιατρέ µου, έτσι είναι.

Συγγνώµη, µπορείτε να κολλήσετε; 
Παράδειγµα –µην το πω για εσάς- πείτε ότι εγώ είµαι εµβολια-

σµένος. Δεν κάνω, απαλλάσσοµαι από τη διαδικασία να κάνω
PCR µία φορά την εβδοµάδα. Μπορώ να έχω κολλήσει ξανά;
Μπορώ. Άρα µπορώ να γυρνάω δεξιά και αριστερά να το µετα-
δίδω; Δεν µεταδίδει; Είστε γιατρός και όταν ανεβείτε πάνω να
πείτε ότι είµαι γιατρός και λέω ότι οι εµβολιασµένοι δεν µεταδί-
δουν τον ιό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε τώρα, µην κά-
νετε διάλογο, κύριε Χήτα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Γιατί άλλα λένε οι γιατροί. Βρείτε
τα, παιδιά. Βρείτε τα γιατί τα έχετε χαµένα!

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Χήτας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε τον

κ. Καββαδά Αθανάσιο από τη Νέα Δηµοκρατία. Μετά είναι ο κ.
Καλαµατιανός από τον ΣΥΡΙΖΑ και θα ακολουθήσει ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Βρούτσης. 

Ελάτε, κύριε Καββαδά. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Αξιωµατική

Αντιπολίτευση εξακολουθεί να δείχνει σύγχυση και νευρικότητα.
Προσπαθεί µε έωλα επιχειρήµατα να απαξιώσει τις επιτυχίες της
Κυβέρνησης, επιτυχίες στη διαχείριση της κρίσης, στη στήριξη
της οικονοµίας στη διάρκεια της πανδηµίας, επιτυχία στην επι-
στροφή στην κανονικότητα. 

Όµως, ο λαϊκισµός αποτελεί πλέον ένα προϊόν που δεν που-
λάει. Οι δυσοίωνες προβλέψεις τους, που προέβλεπαν περιορι-
στικά µέτρα και µνηµόνια, διαψεύστηκαν και διαψεύδονται στην
πράξη. 

Οι προβλέψεις της Κυβέρνησης για πολύ υψηλούς ρυθµούς
ανάπτυξης, έπειτα από την ύφεση που έφερε η πανδηµία, επιβε-
βαιώνονται. Μάλιστα, διεθνείς οίκοι όπως η «MOODY’S» ανεβά-
ζουν την πρόβλεψη για τους ρυθµούς ανάπτυξης στο 8,2 για
φέτος. Παράλληλα, επιβεβαιώνουν ότι ο ρυθµός ανάπτυξης της
ελληνικής οικονοµίας και για το τρίτο τρίµηνο του 2021 θα είναι
διψήφιος. 

Οι επιδόσεις αυτές προφανώς συντέλεσαν στη δηµιουργία δη-
µοσιονοµικού χώρου που έδωσε τη δυνατότητα στον Πρωθυ-
πουργό να ανακοινώσει ένα συνολικό πακέτο µέτρων στήριξης
της οικονοµίας και της κοινωνίας. Το πιο σηµαντικό; Στο πλαίσιο
αυτών των µέτρων περιλαµβάνονται και πάλι µειώσεις φόρων. 

Εδώ και δύο χρόνια αυτή η Κυβέρνηση αποδεικνύει στην
πράξη και όχι στα λόγια ότι υπάρχει και άλλη πολιτική από αυτή
της υπερφορολόγησης που είχε εφαρµόσει η προηγούµενη κυ-
βέρνηση µε την επιβολή είκοσι εννέα νέων φόρων. Εδώ και δύο
χρόνια η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη ακολουθεί µε συ-
νέπεια µια πολιτική µείωσης των φόρων και θα υπάρχει και συ-
νέχεια. Γιατί η µείωση των φόρων οδηγεί στην ανάπτυξη, στην
ταχύτερη δυνατή επιστροφή στην κανονικότητα. 

Αυτή είναι η διαφορά µας µε τον ΣΥΡΙΖΑ. Ο ΣΥΡΙΖΑ υπερφο-
ρολογούσε και στη συνέχεια έκανε µε το πλεόνασµα επιδοµατική
πολιτική. Εµείς στοχεύουµε στην ανάπτυξη και µέσα από τα
οφέλη της ανάπτυξης και µειώνουµε τους φόρους και έχουµε τη
δυνατότητα να ενισχύσουµε τα ελληνικά νοικοκυριά και τις επι-
χειρήσεις. 

Εδώ και δύο χρόνια η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη
προχωρά σε µεγάλες θεσµικές παρεµβάσεις, κάτι που επιβεβαι-
ώνεται και από το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νη-
σιωτικής Πολιτικής. 

Αποτελεί καινοτοµία και βήµα προόδου ότι για πρώτη φορά
κωδικοποιείται η νοµοθεσία ενός Υπουργείου για να έχει πλήρη
εικόνα για αυτήν ο πολίτης. Η κωδικοποίηση της νοµοθεσίας
αφορά πεδία όπως το θεσµικό πλαίσιο για το προσωπικό του Λι-
µενικού Σώµατος και της Ελληνικής Ακτοφυλακής, τη ναυτική ερ-
γασία και τη ναυτική εκπαίδευση, τις θαλάσσιες µεταφορές και
τα δικαιώµατα επιβατών, τους κανόνες ασφαλείας στη ναυσι-
πλοΐα, την προστασία του θαλάσσιου περιβάλλοντος, την αξιο-
ποίηση και οργάνωση των λιµένων και κυρίως για τη νησιωτική
πολιτική. 

Για πρώτη φορά η χώρα διαµορφώνει ένα ολοκληρωµένο πλαί-
σιο νησιωτικής πολιτικής και διαθέτει τα χρηµατοδοτικά εργαλεία
για να την ασκήσει. Αναφέροµαι στο πρόγραµµα «ΝΕΑΡΧΟΣ»,
στο πρόγραµµα χρηµατοδότησης νησιωτικής επιχειρηµατικότη-
τας, το Ταµείο Θαλάσσιας Γαλάζιας Οικονοµίας. Ένα πρό-
γραµµα που εξασφαλίζει τη χρηµατοδότηση για την ενίσχυση
λιµενικών υποδοµών και εγκαταστάσεων, κάτι που έχουν µεγάλη
ανάγκη και τα νησιά του νοµού µου, κύριε Υπουργέ, η Λευκάδα,
το Μεγανήσι, ο Κάλαµος και ο Καστός, και που µε τη βοήθειά
σας ελπίζουµε να αξιοποιήσουµε στο µέγιστο. 

Είναι η πρώτη φορά που το Υπουργείο Ναυτιλίας αποκτά ένα
τοµεακό χρηµατοδοτικό πρόγραµµα που δίνει τη δυνατότητα
άσκησης νησιωτικής πολιτικής. Μάλιστα, έχουν ήδη κατατεθεί οι
πρώτες προτάσεις για την κατασκευή και βελτίωση λιµενικών εγ-

καταστάσεων και υποδοµών σε νησιά, έργα που θα χρηµατοδο-
τηθούν από το ΕΣΠΑ και είναι η πρώτη φορά που γίνεται αυτό
για ανάλογα έργα στις νησιωτικές περιοχές της χώρας. Όπως
επίσης είναι η πρώτη φορά που εντάχθηκε σε χρηµατοδοτικό
πρόγραµµα η ενίσχυση του ακτοπλοϊκού δικτύου και η χρηµατο-
δότηση των µικρών άγονων γραµµών. 

Υπενθυµίζω ότι οι διαθέσιµοι πόροι για τα δροµολόγια των
άγονων γραµµών αυξήθηκαν από τα 90 εκατοµµύρια ευρώ στα
130 εκατοµµύρια ευρώ το 2020, ενώ για το 2021 υπάρχει νέα αύ-
ξηση στα 138 εκατοµµύρια ευρώ. 

Το πρόγραµµα «ΝΕΑΡΧΟΣ» είναι ένα µόνο κοµµάτι της εθνικής
στρατηγικής για την ολοκληρωµένη θαλάσσια πολιτική στον νη-
σιωτικό χώρο που παρουσιάζει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας και αναγνωρίζει έµπρακτα τη σηµασία του νησιωτικού
χώρου. Μια εθνική στρατηγική που ενισχύει τη νησιωτική επιχει-
ρηµατικότητα, τις τοπικές οικονοµίες, την ανάπτυξη των νησιω-
τικών περιοχών και που αφορά το 15% των κατοίκων και το 25%
του παραγόµενου ΑΕΠ της χώρας. 

Πρόκειται για µια πολιτική που αφορά τις αµιγώς νησιωτικές
περιφέρειες της χώρας, στις οποίες µάλιστα ρητά συµπεριλαµ-
βάνεται και η Λευκάδα και το Μεγανήσι. Είµαι ιδιαίτερα ικανοποι-
ηµένος και υπερήφανος, διότι η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας έκανε δεκτό και θεσµοθέτησε και επίσηµα το νη-
σιωτικό χαρακτήρα του νησιού µου. 

Επί χρόνια προσπαθούσαµε να ενταχθεί η Λευκάδα στις αρ-
µοδιότητες της Γενικής Γραµµατείας Νησιωτικής Πολιτικής,
ώστε να επωφεληθεί από τα χρηµατοδοτικά προγράµµατα. Επί
χρόνια η προηγούµενη κυβέρνηση µας αγνοούσε και µας αρ-
νούνταν το αυτονόητο. 

Η Κυβέρνηση και προσωπικά ο Υπουργός κ. Γιάννης Πλακιω-
τάκης άκουσε, δέχθηκε και τον Ιανουάριο του 2021 έκανε νόµο
του κράτους το νησιωτικό χαρακτήρα της Λευκάδας και θέλω για
µια ακόµα φορά να σας ευχαριστήσω προσωπικά και δηµόσια,
κύριε Υπουργέ. 

Θετικό πρόσηµο έχει και η διάταξη του νοµοσχεδίου µε την
οποία αναβαθµίζεται το Συµβούλιο Νησιωτικής Πολιτικής. Θα
τελεί πλέον υπό την εποπτεία του ίδιου του Πρωθυπουργού και
θα λειτουργεί στο πλαίσιο της Γενικής Γραµµατείας Αιγαίου και
Νησιωτικής Πολιτικής, ενός συµβουλίου που θα συνδυάζει και
θα προτείνει ολοκληρωµένες πολιτικές για τη νησιωτικότητα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η νοµοθετική δραστηριότητα
της Κυβέρνησης και οι θεσµικές παρεµβάσεις χαρακτηρίζονται
από πυκνότητα, έχουν συγκεκριµένη στόχευση, αποτελούν προ-
ϊόν µελέτης διαβούλευσης, σχεδίου. Όπως και οι επιλογές της
Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη στην οικονοµία, που πα-
ράγουν πλέον µετρήσιµα αποτελέσµατα που µεταφράζονται σε
µέτρα στήριξης της κοινωνίας, µείωσης των φόρων και ενίσχυ-
σης της αναπτυξιακής διαδικασίας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Καββαδά για τη συνέπεια στον χρόνο. 

Καλείται στο Βήµα ο κ. Διονύσιος Καλαµατιανός από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. 

Ξεκινώ µε το ότι το πόσο σηµαντικές και αποτελεσµατικές ήταν
οι εξαγγελίες του Πρωθυπουργού στη Διεθνή Έκθεση Θεσσα-
λονίκης φαίνεται από το γεγονός ότι ήδη διαρρέεται ότι έρχεται
ένα νέο πακέτο παροχών. Αποκαλύφθηκε ότι η συντριπτική πλει-
οψηφία των µέτρων είτε είναι επανάληψη είτε επέκταση µέτρων
που ήδη ισχύουν. Καµµία ουσιαστική παρέµβαση για να περιορι-
στούν οι αυξήσεις στις τιµές στα τρόφιµα, τα είδη πρώτης ανάγ-
κης, το ρεύµα, τα καύσιµα. Κανένα µέτρο ουσιαστικής
ανακούφισης για τους εργαζόµενους, τις µικροµεσαίες επιχειρή-
σεις, τους αγρότες, τους κτηνοτρόφους, τους ανέργους και τους
συνταξιούχους. 

Σήµερα είδαµε ότι ο ΕΦΚΑ και το Υπουργείο Εργασίας ουσια-
στικά οµολογούν τη διάλυση της δηµόσιας κοινωνικής ασφάλι-
σης. Οµολογούν ότι µόνο για το 8% των παλαιών συνταξιούχων
µπορούν να κάνουν επανυπολογισµό και να δώσουν άµεσα τα
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αναδροµικά που δικαιούνται. Οι υπόλοιποι θα περιµένουν να τα
πάρουν όταν και αν µπορέσουν να επαναϋπολογίσουν τα ποσά
τα οποία πρέπει να τους δώσουν. Μέσα σε δύο χρόνια έχουν κα-
ταφέρει να διαλύσουν τον ΕΦΚΑ, αδιαφορούν για την ταλαιπω-
ρία, την αγωνία, την ανησυχία των ασφαλισµένων, των
συνταξιούχων και όσων περιµένουν τόσο καιρό για να πάρουν τη
σύνταξή τους. Χρόνια!

Και το ερώτηµα είναι: Σταµάτησαν αυτά που είχαµε δροµολο-
γήσει εµείς. Γιατί σταµατούν; Και προγράµµατα και προβλέψεις
και της δικής τους Κυβέρνησης. Είναι εδώ και ο κ. Βρούτσης, ο
προηγούµενος Υπουργός. Έχουν σταµατήσει και αυτά που είχε
δροµολογήσει ο ίδιος. Γιατί το κάνουν; Μια απάντηση η εύλογη
είναι ότι προσπαθούν να συκοφαντήσουν, να υποβαθµίσουν τόσο
πολύ τη δηµόσια κοινωνική ασφάλιση, ώστε να έρθουν οι «σω-
τήρες» ιδιώτες και να αναλάβουν το έργο. Έχουν δροµολογήσει
κάποια τέτοια πράγµατα µε τον υπολογισµό των συντάξεων
κ.λπ., και την ιδιωτικοποίηση της επικουρικής ασφάλισης. Θέ-
λουν να το ολοκληρώσουν το έργο. 

Ταυτόχρονα, προσπαθούν να κοροϊδέψουν και τη νέα γενιά,
προσπαθούν να εξαγοράσουν τις νέες και τους νέους µας µε
data και 100 ευρώ τον µήνα για ένα εξάµηνο. Τους δελέασαν και
µε 150 ευρώ για να πάνε να εµβολιαστούν. Νοµίζουν ότι θα ξε-
χάσουν, όµως, οι νέες και οι νέοι µας την πραγµατικότητα την
οποία διαµορφώνει γι’ αυτούς η Κυβέρνηση. Νοµίζουν ότι θα ξε-
χάσουν τις συνθήκες εργασιακής γαλέρας που ψήφισαν, νοµί-
ζουν ότι θα ξεχάσουν τις απλήρωτες και φθηνές υπερωρίες, το
σπαστό ωράριο ακόµα και για τη µερική απασχόληση, τη διευ-
κόλυνση των απολύσεων, τη µείωση των αποδοχών τους. Νοµί-
ζουν ότι θα ξεχάσουν τον αποκλεισµό χιλιάδων µαθητών µε την
ελάχιστη βάση εισαγωγής, για να µην καταλήξουν, όπως είπε και
ο Πρωθυπουργός, στα δηµόσια πανεπιστήµια. Νοµίζουν ότι θα
ξεχάσουν τη στοχοποίησή τους για τη δήθεν διασπορά του ιού.
Νοµίζουν ότι θα ξεχάσουν το κυνηγητό από τις δυνάµεις κατα-
στολής, τη στιγµή που καθηµερινά οι πολίτες βλέπουν ότι το ορ-
γανωµένο έγκληµα έχει ξεφύγει, ότι υπάρχουν συµβόλαια
θανάτου, δολοφονίες, πυροβολισµοί, ληστείες, που δυστυχώς
γιγαντώνουν την ανασφάλεια των πολιτών. 

Όχι, κυρίες και κύριοι. Δεν θα τα ξεχάσουν όλα αυτά. Θα δώ-
σουν τις απαντήσεις τους µε δυναµισµό και αποφασιστικότητα. 

‘Έρχοµαι τώρα στα θέµατα του Υπουργείου Ναυτιλίας. Και
εδώ καθυστερήσεις και υποβάθµιση. Το Υπουργείο Ναυτιλίας
βρίσκεται σε απραξία. Σηµαντικά έργα και πολιτικές που ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ είχε εφαρµόσει ή δροµολογήσει είτε πάγωσαν είτε έπεσαν
θύµατα αδιαφορίας. Βέβαια, δεν υπήρξε αδιαφορία για την υπο-
βάθµιση των ναυτεργατικών δικαιωµάτων. Για παράδειγµα,
υπήρξε ειδική φροντίδα για τη µείωση των προστίµων για την πα-
ραβίαση των ωραρίων εργασίας. 

Και για την ακτοπλοΐα η Κυβέρνηση έδειξε ολιγωρία και αδια-
φορία. Η πανδηµία και η διαχείριση της ακτοπλοΐας από την
πλευρά της Κυβέρνησης δηµιούργησαν πολυάριθµα και σοβαρά
προβλήµατα στον κλάδο. Οι φορείς σηµειώνουν ότι η µείωση του
τζίρου είναι πάρα πολύ µεγάλη. Πολλά από τα δροµολόγια που
τα προηγούµενα χρόνια θεωρούνταν κερδοφόρα φέτος είτε δεν
εκτελέστηκαν είτε περιορίστηκαν. Αποτέλεσµα αυτού ήταν ότι
πολλά νησιά µας, όπως η Ικαρία, η Λήµνος, οι Κυκλάδες, τα απο-
µακρυσµένα ακριτικά νησιά, όπως η Σύµη, να αντιµετωπίζουν
πολλά προβλήµατα. 

Η νησιωτικότητα εξαφανίστηκε εντελώς τόσο από την ατζέντα
της Κυβέρνησης όσο και του Υπουργείου. Στην πραγµατικότητα,
το έργο σας είναι ουσιαστικά η υλοποίηση έργων και πρωτοβου-
λιών του ΣΥΡΙΖΑ, όπως πλωτά ασθενοφόρα, θερµικές κάµερες
στο Λιµενικό Σώµα, παραλαβή οχηµάτων και άλλα. 

Υποβαθµίσατε και το µεταφορικό ισοδύναµο. Δεν το ψηφίσατε
όταν το φέραµε. Δεν το πιστέψατε. Όµως, το µεταφορικό ισοδύ-
ναµο είναι µια σηµαντική παρακαταθήκη για τα νησιά µας. 

Αναγνωρίσαµε την ανάγκη των µετακινήσεων των νησιωτών
και την ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας των τοπικών επιχειρή-
σεων. Η σηµερινή Κυβέρνηση και το Υπουργείο Ναυτιλίας ακο-
λούθησε µια στρατηγική απαξίωσης του µέτρου. Οι συνεχείς
καθυστερήσεις στην απόδοση των χρηµάτων προκάλεσαν την
αποδυνάµωση του µεταφορικού ισοδύναµου και την οργή των

νησιωτών. Η υπονόµευση του µέτρου διαψεύστηκε, όµως, στην
πράξη. Σήµερα το µεταφορικό ισοδύναµο αποτελεί το σηµαντι-
κότερο ίσως εργαλείο για να ανακουφιστούν οι νησιώτες µας και
οι νησιωτικές επιχειρήσεις στις δύσκολες συνθήκες που βιώ-
νουµε. 

Σχετικά µε την κωδικοποίηση, προφανώς και η κωδικοποίηση
της νοµοθεσίας υπό την έννοια της συγκέντρωσης, της εκκαθά-
ρισης και της ταξινόµησης των συναφών διατάξεων είναι βε-
βαίως επιθυµητή. Είναι µια ουσιώδης και απαραίτητη διαδικασία
µε δεδοµένο το πρόβληµα της πολυνοµίας και της κακονοµίας.
Εµείς είχαµε επιλέξει αυτό να γίνει κεντρικά από ειδική επιτροπή
κωδικοποίησης. Εσείς επιλέξατε να το κάνετε αυτό έστω και
τώρα µετά από δύο χρόνια. Φαίνεται ότι το επιτελικό κράτος δεν
λειτουργεί καλά και σε αυτόν τον τοµέα. Και ξεκινήσατε από το
πιο εύκολο, γιατί οι διατάξεις ήταν έτοιµες ουσιαστικά. 

Κλείνοντας, θέλω να τονίσω ότι η νησιωτικότητα και ο θαλασ-
σινός χαρακτήρας της χώρας µας έχουν συµβάλει ιδιαίτερα στη
ναυτοσύνη των Ελλήνων, την ανάπτυξη της ναυτιλίας και της
ναυτικής τεχνολογίας. Εκεί στηρίζεται το γεγονός ότι η χώρα µας
αποτελεί µία από τις κορυφαίες δυνάµεις στον κόσµο. 

Εµείς στοχεύουµε στην ισότιµη ανάπτυξη όλων των τοµέων
που συνδέονται µε την µακρά παράδοση της χώρας µας σε δρα-
στηριότητες γύρω από τη θάλασσα. Θέλουµε πολιτικές που να
ενισχύουν το αποτύπωµα της ναυτιλίας στην κοινωνία και την οι-
κονοµία. Θέλουµε την αναβάθµιση και την κατοχύρωση της ναυ-
τεργασίας και της δηµόσιας ναυτικής εκπαίδευσης. Θέλουµε να
αναδειχθούν και να στηριχθούν τα συγκριτικά πλεονεκτήµατα
της ελληνικής ναυπηγοεπισκευής.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Καλαµατιανό. 

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-
µοκρατίας, ο κ. Βρούτσης. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διαδέχοµαι στο Βήµα τον κ. Κα-

λαµατιανό και δεν µπορώ να αποφύγω να απαντήσω σε δύο-τρία
ζητήµατα τα οποία έβαλε από αυτό εδώ το Βήµα και αφορούν τη
γενικότερη πολιτική της Κυβέρνησης, αµφισβητώντας ο ίδιος
αυτά τα οποία εξαγγέλθηκαν από τον Πρωθυπουργό, τον Κυ-
ριάκο Μητσοτάκη, πριν µια εβδοµάδα από τη Θεσσαλονίκη. 

Εγώ αναρωτιέµαι: Δεν διαβάζουµε τα ίδια κείµενα; Δεν έχουµε
τις ίδιες παραστάσεις; Δεν ακούµε τα ίδια πράγµατα; Γιατί νο-
µίζω ότι νοήµονες άνθρωποι είµαστε και σε αυτό το επίπεδο ει-
δικά καταλαβαίνουµε πολύ πιο απλά και πολύ πιο γρήγορα τα
γεγονότα και τις δηλώσεις. 

Δεν νοµίζω ότι µπορεί κάποιος να αµφισβητήσει ότι είναι υπέρ
των νοικοκυριών, των επιχειρήσεων, των φυσικών προσώπων οι
µειώσεις των φόρων και οι µειώσεις των ασφαλιστικών εισφο-
ρών, κύριε Καλαµατιανέ. Είναι εξαγγελίες που έγιναν πριν µια
βδοµάδα. Γνωρίζετε -και αυτό διαπερνά όλα τα κόµµατα- ότι συ-
νήθως αυτά τα οποία λένε τα κάνουν πράξη. 

Ε, λοιπόν, η µείωση των ασφαλιστικών εισφορών, η µείωση των
φόρων, η µη επιστρεπτέα προκαταβολή –αυτή η οποία σταµά-
τησε και θα µειωθεί ακόµα περισσότερο- που έχουν υποχρέωση
να γυρίσουν οι επιχειρήσεις, το αφορολόγητο στις γονικές πα-
ροχές, η µείωση των φόρων των επιχειρήσεων, η ενίσχυση στο
τιµολόγιο της ΔΕΗ για νοικοκυριά και φυσικά πρόσωπα, φτάνουν
στον πολίτη! Είναι αυτό που πριν από λίγο αµφισβητήσατε. Άρα,
λοιπόν, το αφήγηµα και η κριτική για το συγκεκριµένο ζήτηµα νο-
µίζω ότι καταρρίπτεται και µόνο από τη στιγµή που ειπώθηκε.

Επιτρέψτε µου να κάνω άλλη µία παρατήρηση την οποία ως
πρώην Υπουργός Εργασίας την οφείλω. Είµαι από εκείνους που
πάντα αναγνωρίζει ό,τι χτίζεται στο παρελθόν και έχει θετικό
πρόσηµο. Από αυτό εδώ το Βήµα ως Υπουργός αναγνώρισα, θα
το επαναλάβω και τώρα, προσπάθειες που έγιναν στο παρελθόν.

Επειδή αναφερθήκατε στο ασφαλιστικό σύστηµα, θα επανα-
λάβω κάτι για πολλοστή φορά. Το ασφαλιστικό σύστηµα της
χώρας ήταν µία από τις κύριες αιτίες δηµοσιονοµικού εκτροχια-
σµού της. Λειτούργησε µε πελατειακά χαρακτηριστικά για πάρα
πολλά χρόνια και αυτό οδήγησε σε πολλά σφάλµατα. Ήταν κα-
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τακερµατισµένο. Σκεφτείτε ότι είχαµε εκατόν εξήντα ταµεία. Δεν
πρέπει, όµως, να αµφισβητήσετε τις προσπάθειες τις γενναίες οι
οποίες έγιναν. Η παράταξή σας ήταν µικρή και βρέθηκε απέναντι
τότε. Θυµάµαι το ΠΑΣΟΚ την περίοδο εκείνη είχε σηκώσει µπαϊ-
ράκι επανάστασης. Με τη Φάνη Πάλλη - Πετραλιά τα εκατόν
εξήντα ταµεία τα κάναµε δεκατρία. Εµείς, αυτή εδώ η παράταξη.
Διαδέχτηκα εγώ το Υπουργείο Εργασίας. Έγιναν τεράστιες προ-
σπάθειες. Φτιάχτηκε η «ΕΡΓΑΝΗ», φτιάχτηκε ο «ΑΤΛΑΣ», χαρτο-
γραφήσαµε το ασφαλιστικό σύστηµα για πρώτη φορά.
Ξεκινήσαµε να βάζουµε πλέον σε µια ρότα εξορθολογισµού και
δηµοσιονοµικής πειθαρχίας το ασφαλιστικό, ευθυγραµµιζόµενοι
µε όλη την Ευρώπη. 

Ήρθατε εσείς -αφήνω τα αρνητικά- και µειώσατε τα δεκατρία
ταµεία σε τρία. Και στη συνέχεια εγώ, ως νέος Υπουργός Εργα-
σίας, διατήρησα το όνοµα του ΕΦΚΑ τον οποίο κληρονόµησα,
για λόγους αναγνώρισης της προσπάθειας που κάνατε. Αυτό,
κύριε Σαντορινιέ, σηµαίνει µεγαλοψυχία στην πολιτική, πρέπει να
αναγνωρίζεις -θα πω και για σας µετά για το µεταφορικό ισοδύ-
ναµο- το τι χτίστηκε στο παρελθόν και έχει θετικό πρόσηµο. Και
σήµερα η Ελλάδα διαθέτει τον e-ΕΦΚΑ. 

Θα επαναλάβω, λοιπόν, ότι ο e-ΕΦΚΑ είναι ό,τι πιο σύγχρονο
για τη δηµόσια διοίκηση υπάρχει. Είναι λάθος όταν αυτή τη
στιγµή γίνεται κριτική για τον e-ΕΦΚΑ και για τους υπαλλήλους.
Καταβάλλουν µεγάλες προσπάθειες οι υπάλληλοι του e-ΕΦΚΑ
και ταυτόχρονα αυτός ο e-ΕΦΚΑ, ο οποίος σήµερα είναι ένας
σύγχρονος οργανισµός, έχω πει ότι στο τέλος του 2022 θα απο-
τελεί τον πρότυπο οργανισµό. 

Σκεφτείτε τι εγχείρηµα είναι ο e-ΕΦΚΑ. Συνένωσε όλα τα τα-
µεία της χώρας, µε διαφορετικές ταχύτητες, µε διαφορετικούς
υπαλλήλους, άρα διαφορετική γνώση, µε διαφορετική αναφορά
και αρχίζει πλέον αυτός ο e-ΕΦΚΑ να ενοποιείται σε όλα τα επί-
πεδα. Ε, δεν γίνεται µε το πάτηµα µιας αυτόµατης διαδικασίας
µιας ή µιας νοµοθετικής πρωτοβουλίας. Θέλει έναν χρόνο εξι-
σορρόπησης. Η εκτίµησή µου είναι το τέλος του 2022 ο e-ΕΦΚΑ
θα αποτελεί παράδειγµα σε όλη τη δηµόσια διοίκηση. 

Και για να κλείσω και το κεφάλαιο, γιατί πάντα υπάρχει εκεί
κριτική εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ, για τα ζητήµατα της κοινωνικής
πολιτικής, κύριε Καλαµατιανέ 14,2% είναι η ανεργία σήµερα.
Είναι ένα επίτευγµα το οποίο ήρθε µέσα από προσπάθειες συνο-
λικής δηµοσιονοµικής πειθαρχίας της χώρας, αλλαγή του παρα-
γωγικού µοντέλου. Φτιάχτηκε η «ΕΡΓΑΝΗ» η οποία πλέον έκανε
ηλεκτρονική την παρακολούθηση όλων των επιχειρήσεων. Ήταν
το πρόστιµο 10.500 το οποίο είναι πλέον θεσµός. Κανείς δεν τολ-
µάει να έχει αδήλωτο εργαζόµενο -υποδηλούµενη εργασία ναι,
αδήλωτο εργαζόµενο κανένας- άρα αυτό δηµιουργεί πλέον ένα
θετικό πρόσηµο στην απασχόληση. 

Είναι και οι δέκα µονάδες µείωση των ασφαλιστικών εισφορών
που δεν ψηφίσατε ποτέ. Έξι µονάδες µειώθηκαν επί Αντώνη Σα-
µαρά οι ασφαλιστικές εισφορές, το µη µισθολογικό κόστος -
εσείς και ως επιστήµονας και ως ένας άνθρωπος ο όποιος
µελετάει τα πράγµατα, ξέρω ότι ενδόµυχα είστε υπέρ της µεί-
ωσης των ασφαλιστικών εισφορών- και 3,9 µονάδες µε την Κυ-
βέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη. Οι δέκα µονάδες µείωση του
µη µισθολογικού κόστους που είναι εισόδηµα για επιχειρήσεις
και εισόδηµα στην τσέπη των εργαζοµένων. Τελεία. 

Η ανεργία είναι στο 14,2%. Δεν είµαστε ικανοποιηµένοι από το
ύψος της ανεργίας, όµως επιχειρούµε µε εργαλεία, µε τον ΟΑΕΔ,
µε νέες πολιτικές, όπως αυτές των εκατό χιλιάδων θέσεων εργα-
σίας και τη χρηµατοδότηση των ασφαλιστικών εισφορών και
πολλά προγράµµατα του ΟΑΕΔ -που προϋπήρχαν του ΟΑΕΔ κά-
ποια προγράµµατα και συνεχίζονται και συνεχώς αξιολογούνται-
να µειώνουµε την ανεργία και θα τη µειώσουµε στο µέλλον πε-
ραιτέρω.

Μπαίνω στο νοµοσχέδιο. Σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, συζητάµε ένα νοµοσχέδιο το οποίο έχει τίτλο «Κύρωση κώ-
δικα νοµοθεσίας για την ολοκληρωµένη θαλάσσια πολιτική στον
νησιωτικό χώρο» κ.λπ.. Πρέπει να σας πω ότι µε την εµπειρία που
έχω και µε την εµπειρία που έχουµε πλέον όλοι σε αυτή την Αί-
θουσα γνωρίζουµε ότι το νοµοθετικό περιβάλλον της χώρας µας
είναι ένα διάσπαρτο, κατακερµατισµένο περιβάλλον, όπου η νο-
µοθεσία είναι τόσο πολύπλοκη και τόσο πολλή σε ύλη, που, αν

συγκέντρωνε κάποιος όλη αυτή την ύλη της νοµοθεσίας από όλα
τα Υπουργεία, πιστεύω θα χρειαζόντουσαν δεκάδες αίθουσες για
να γεµίσουν αυτή την ύλη σε επίπεδο εγγράφου, σε επίπεδο χάρ-
του. 

Η Κυβέρνηση ξεκίνησε µια προσπάθεια για την κωδικοποίηση
όλης της νοµοθεσίας και σήµερα, κύριε Πλακιωτάκη και κύριε
Κατσαφάδο, οφείλω να σας πω συγχαρητήρια. Είστε το πρώτο
Υπουργείο στο οποίο στο εγχείρηµα και στη µεγάλη αυτή πρό-
κληση έρχεστε να καταγράψετε την πρώτη κωδικοποίηση, κάτι
πολύ σηµαντικό και πολύ θετικό. 

Εδώ πραγµατικά αναρωτιέµαι σε µια κωδικοποίηση νοµοθε-
σίας γιατί δεν είστε µαζί; Το ΚΙΝΑΛ, νοµίζω, έχει θέσει θετική
στάση και το θεωρώ αυτονόητο. Η πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ, όµως,
ακόµα και σε µια κωδικοποίηση νοµοθεσίας διαφωνεί, σε κάτι το
αυτονόητο, που δεν έχει µέσα πολιτικό τίποτα; Δεν υπάρχει ζή-
τηµα πολιτικής διαφοράς εδώ πέρα; Είναι κωδικοποίηση υφιστά-
µενης νοµοθεσίας. 

Όµως, κύριε Υπουργέ και κύριε Υφυπουργέ, επιτρέψτε µου µε
την ευκαιρία που µου δίνεται σήµερα από αυτό εδώ το Βήµα -
είναι η πρώτη φορά που σας έχω στα κυβερνητικά έδρανα-, µε
την εµπειρία που µεταφέρω από τον νόµο µου, τον Νοµό Κυκλά-
δων, οφείλω δηµόσια να σας ζητήσω να µεταφέρετε συγχαρη-
τήρια στο Υπουργείο Ναυτιλίας, στο σύνολο των υπαλλήλων και
κυρίως στο Λιµενικό Σώµα. 

Φέτος για πρώτη φορά συγκριτικά µε το 2019 στον Νοµό Κυ-
κλάδων, στα νησιά Μύκονος, Σαντορίνη, Ίος, Μήλος, Νάξος,
Πάρος και Τήνος, ήταν η µεγαλύτερη, ακόµα και από το 2019,
σε επίπεδο ποσότητας άφιξη επιβατικών πλοίων. Και µέσα στα
πλοία αυτά υπήρχε και µεγάλος αριθµός αυτοκινήτων και κόσµου
που µεταφέρθηκε. Με δεδοµένη την περιορισµένη σε δυνατό-
τητα φέρουσα ικανότητα των λιµανιών µας -άλλο κεφάλαιο για
να συζητήσουµε- το Λιµενικό Σώµα έπραξε άριστα. Οργάνωσε
όλες αυτές τις διαδικασίες και αξίζουν συγχαρητήρια, κύριε
Υπουργέ και κύριε Υφυπουργέ, και σε εσάς που προΐσταστε στο
Λιµενικό Σώµα και στον Αρχηγό του Λιµενικού Σώµατος και σε
όλο το Λιµενικό Σώµα του Νοµού Κυκλάδων. Πιστεύω κάτι αντί-
στοιχο έγινε και σε άλλες περιοχές της χώρας. Γιατί κάπου και
αυτοί οι άνθρωποι πρέπει να ακούνε τα συγχαρητήρια και τα
µπράβο, που είναι η ηθική ανταµοιβή. 

Το δεύτερο που έχω να αναφέρω για το ζήτηµα του µεταφο-
ρικού ισοδυνάµου. Είπα, κύριε Σαντορινιέ, λίγο πριν ότι σε όλη
µου την πολιτική σταδιοδροµία η δική µου πολιτική συγκρότηση
ποτέ δεν ήταν µικρόψυχη και περιορισµένης αντίληψης να ανα-
γνωρίσει τα θετικά. Πράγµατι, το µεταφορικό ισοδύναµο έχει τη
δική σας υπογραφή και αυτό προσωπικά το αναγνωρίζω, το γνω-
ρίζει και ο Υπουργός και το γνωρίζουµε όλοι. Έτσι πρέπει να λει-
τουργεί η πολιτική, µε αναγνώριση. Γιατί αυτό δίνει το κουράγιο
σε όλους και σε νέους ανθρώπους που θέλουν να µπουν στην
πολιτική να νιώθουν ότι, βρε παιδί µου, δεν θα έρθει ο επόµενος
να πει ότι όλα ήταν µαύρα. Δεν είναι µαύρα. Γιατί υπήρχε µια
συλλογική πολιτική για τη νησιωτική Ελλάδα διαχρονικά που στή-
ριξε τα νησιά.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Το µεταφορικό ισοδύναµο είχε µεν την υπογραφή σας, ήταν
ατελέσφορο δε. Κι έτσι είναι στην πολιτική. Ήρθε ο Γιάννης ο
Πλακιωτάκης, επέκτεινε το µεταφορικό ισοδύναµο, το οργάνωσε
περισσότερο, όπως είµαι σίγουρος ότι ακόµα θα υπάρχουν βελ-
τιώσεις στη λειτουργία του και στην εξέλιξή του. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα. Και σήµερα αυτό κωδικοποιείται. 

Είναι θετικό το µεταφορικό ισοδύναµο; Βεβαίως και είναι θε-
τικό. Είναι ένα αίτηµα, το είπατε κι εσείς, σαράντα ετών, ως αί-
τηµα πολιτικό του κόσµου των νησιών µας. Από την άλλη µεριά,
όµως, επειδή άκουσα και τη µικρόψυχη πολιτική κριτική από την
πλευρά κάποιων συναδέλφων του ΣΥΡΙΖΑ, µην παραγνωρίζετε
ότι καταργήθηκε και ο ΦΠΑ των νησιών, ένα πολύ σηµαντικό οι-
κονοµικό εργαλείο και για φυσικά πρόσωπα και για επιχειρήσεις.
Και καταργήθηκε µε έναν τρόπο ο οποίος δεν τιµά το Κοινοβού-
λιο, διότι υπήρχαν υποσχέσεις εδώ µέσα ότι ποτέ ο ΦΠΑ των νη-
σιών του Αιγαίου δεν θα πειραχτεί. Δεν ήταν µόνο οικονοµικοί
λόγοι. Ήταν και εθνικοί λόγοι που κρατούσαµε τον ΦΠΑ των νη-
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σιών του Αιγαίου. Καταργήθηκε όµως, κύριε Συρµαλένιο, επί ηµε-
ρών κυβερνήσεως του ΣΥΡΙΖΑ. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Πάµε τώρα σε κάποια επιπλέον θέµατα, όπου µου δίνεται η ευ-
καιρία να καταθέσω µερικές σκέψεις ακόµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως νησιώτης, Κυκλαδίτης, Να-
ξιώτης και Αµοργιανός, έχω παραστάσεις, εικόνες από τις Κυ-
κλάδες κατ’ εξοχήν -γιατί ο καθένας έχει τον δικό του χώρο
αναφοράς- όλη την περίοδο των τελευταίων ετών, από µικρό
παιδί που ζω σε αυτά τα πανέµορφα νησιά. Πρέπει να σας πω ότι
οι καταστάσεις δεν είναι ίδιες. Τα πράγµατα, κύριε Γκίκα, έχουν
αλλάξει. Φαντάζοµαι ότι το ίδιο συµβαίνει και στην Κέρκυρα, από
την οποία κατάγεστε. Είναι τελείως διαφορετικό το βιοτικό επί-
πεδο των ανθρώπων στα νησιά των Κυκλάδων -περιορίζοµαι στον
δικό µου νοµό- πριν από τριάντα, σαράντα χρόνια και σήµερα.
Σήµερα το βιοτικό επίπεδο έχει ανέβει πάρα πολύ. Δεν πρέπει,
για να αξιολογούµε τα πράγµατα µε ακρίβεια, να κρυβόµαστε
πίσω από το δάκτυλό µας. Στα νησιά του Αιγαίου, στα νησιά των
Κυκλάδων, στη δική µου εκλογική περιφέρεια το βιοτικό επίπεδο
έχει ανέβει πάρα πολύ λόγω του τουρισµού και πλέον για εµένα
γεννιούνται νέα προβλήµατα.

Κύριε Πλακιωτάκη, κύριε Κατσαφάδο, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, οφείλω να χτυπήσω το καµπανάκι του κινδύνου απέναντι
στην επερχόµενη τεράστια ροπή επενδύσεων, η οποία πρέπει να
είναι λελογισµένη, εξορθολογισµένη, πρέπει να σέβεται το περι-
βάλλον. Διότι φοβάµαι πάρα πολύ, ότι, εάν η κατάσταση, όπως
τη βιώνω τα τελευταία δύο, τρία, τέσσερα χρόνια, συνεχίσει να
εξελίσσεται σε επίπεδο αυθαιρέτων, καταπάτησης γης, τσιµεν-
τοποίησης των πάντων, τα παιδιά µου δεν θα ζήσουν αυτό το
οποίο έζησα εγώ. Αυτό το πανέµορφο κυκλαδικό τοπίο, το µονα-
δικό αρχιτεκτονικό τοπίο, το οποίο µας κάνει όλους περήφανους
και θέλουµε να το απολαύσουµε είναι σε κίνδυνο. Χρειάζεται η
Κυβέρνηση να πάρει µέτρα όσον αφορά το περιβάλλον και την
προστασία του. 

Και επειδή ακούω συνεχώς για υποδοµές, πρέπει να έχουµε
στο µυαλό µας ότι πρέπει να βάλουµε δύο λέξεις στο λεξιλόγιο
µας µιλώντας πλέον για τα νησιά: φέρουσα ικανότητα, ένα νησί
µέχρι πού µπορεί να σηκώσει υποδοµές για δρόµους, για λιµά-
νια. Είναι πεπερασµένο το πλαίσιο συνδυαστικά µε τη γεωγρα-
φική δυνατότητα.

Νοµίζω, κύριε Συρµαλένιο, ότι συµφωνείτε. Σας βλέπω και
συµφωνείτε σε αυτό.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Στον κ. Χατζηδάκη και στον κ. Γε-
ωργιάδη να τα πείτε αυτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Άρα πρέπει να επαναξιολογήσουµε την
οπτική µέσα από την οποία βλέπουµε τα νησιά στο σύνολό τους.
Πρέπει να τα προστατεύσουµε, να προστατεύσουµε αυτό το µο-
ναδικό τοπίο και ταυτόχρονα να κάνουµε ό,τι µπορούµε για να
διευκολύνουµε τη ζωή των πολιτών. Θα ήταν µεµψίµοιρο να πω
ότι η πολιτεία διαχρονικά δεν κοίταξε τη νησιωτική Ελλάδα και
κυρίως το Αιγαίο, γιατί εκεί είναι το µεγάλο ζήτηµα και η καρδιά
που χτυπάει για εθνικούς λόγους. Και παιδεία προσφέρει διαχρο-
νικά και υγεία στο πλαίσιο των δυνατοτήτων, που πάντα υπάρχει
και περιθώριο βελτίωσης. Όµως, δεν υπάρχουν πλέον νησιά που
να υπάρχει µαθητής και να µην πάει, µε µέριµνα του Υπουργού
Παιδείας, καθηγητής ή δάσκαλος. Παντού υπάρχει κέντρο
υγείας, το οποίο βελτιώνεται συγκριτικά. Επί Κωνσταντίνου Κα-
ραµανλή, Αντώνη Σαµαρά, Παπανδρέου είχαν γίνει βελτιωτικές
κινήσεις. Έγιναν επί Τσίπρα. Και τώρα µε Κυριάκο Μητσοτάκη
βελτιώθηκαν ακόµα περισσότερο τα κέντρα υγείας στα νησιά του
Αιγαίου και τα νοσοκοµεία. 

Αναφερθήκατε στο Νοσοκοµείο της Σαντορίνης. Εγώ θα σας
πω, κύριε Συρµαλένιο, ότι, ναι, πράγµατι, µεταφέρθηκε το κέντρο
υγείας, το υφιστάµενο, σε κτήριο που είχε χτίσει η προηγούµενη
κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας επί Δηµήτρη Αβραµόπουλου.
Άρα να είµαστε ειλικρινείς, να προσπαθήσουµε όλοι να λέµε την
αλήθεια. Την έχει ανάγκη ο τόπος από το πολιτικό σύστηµα.
Υπήρχε ένα κέντρο υγείας στη Σαντορίνη, ένα κτήριο το οποίο
χτίστηκε για να γίνουν νοσοκοµεία, µεταφέρθηκε το κέντρο
υγείας…

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
…και έγινε το νοσοκοµείο, όπου προεκλογικά ακουγόταν η κρι-

τική ότι θα το καταργήσει η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσο-
τάκη. Και όχι µόνο δεν το κατήργησε, αλλά το βελτίωσε σε
επίπεδο και υποδοµών και γιατρών, αριθµητικά, και νοσηλευτικού
προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Βρούτση, σας παρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω µόνο να προσθέσω ότι για το Νοσοκοµείο της Σαντορί-

νης η δική µου, πλέον, πρόταση, εφόσον µιλάµε για τη νησιωτική
Ελλάδα, είναι να µεταφερθεί στο ΕΣΥ και να βγει έξω από αυτό
το ίδιο υβρίδιο της ΑΕΜΥ. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε ευχάριστα πράγµατα. Είµαι υπο-
χρεωµένος να τα διαβάσω για τον κόσµο των Κυκλάδων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχάριστα
να είναι, αλλά έχετε ξεπεράσει τον χρόνο σας…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Μα, όλοι µιλάνε παραπάνω. Μισό
λεπτό.

Ο Υπουργός κ. Πλακιωτάκης στο Υπουργείο Ναυτιλίας…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εσείς

έχετε µιλήσει έξι λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Παίρνω και τη δευτερολογία. 
Αναβάθµιση υποδοµών λιµένα Αιγιάλης 1.200.000 ευρώ, Κα-

τάπολα Αµοργού 2.100.000, λιµάνι, περιφερειακή οδός λιµένα
Καταπόλων 2.000.000, Ίος, λιµενικές εγκαταστάσεις 5.300.000,
νέα λιµενική εγκατάσταση επικίνδυνων φορτίων Αλµυρού στο
νησί της Ίου 6.000.000, επέκταση προβλήτα λιµένα Σικίνου
1.300.000, επέκταση κυµατοθραύστη στην Ανάφη 850.000, επέ-
κταση προβλήτα λιµένα Φολεγάνδρου 1.200.000, Πάρος, κατα-
σκευή νέων αιθουσών αναµονής επιβατών και διαµόρφωση
περιβάλλοντα χώρου στον κεντρικό λιµένα Πάρου και προµήθεια
και τοποθέτηση ελαστικών προσκρουστήρων για την εξυπηρέ-
τηση των πλοίων, της ακτοπλοΐας 2.021.000.

Σε αυτά να προσθέσω κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε -και ευχαρι-
στώ για την ανοχή- ότι είναι απαραίτητο, κύριοι Υπουργοί, να
δούµε το νέο λιµάνι της Σαντορίνης, το οποίο πρέπει να αποτε-
λέσει εθνική προτεραιότητα. Δεν µου επιτρέπεται να αναλύσω
από αυτό εδώ το Βήµα περισσότερο το ζήτηµα. Το γνωρίζουν
όλες οι πλευρές. Και το δεύτερο, το λιµάνι της Νάξου είτε να βελ-
τιωθεί είτε να γίνει ένα δεύτερο λιµάνι στη Νάξο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο κ. Σαντορινιός.

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν θα απαντήσω τώρα στα θέµατα του νοµοσχεδίου. Θα τα

απαντήσω στην τοποθέτησή µου τη συνολική. Θα αναφερθώ,
όµως, σε δύο σηµεία, κύριε Βρούτση.

Κατ’ αρχάς, να σας ευχαριστήσω για τα καλά σας λόγια και
για τα όσα είπατε. Η πολιτική µεγαλοψυχία είναι πολύ σηµαντική.
Καλό είναι να την έχουµε όλοι. Όµως, σε δύο σηµεία νοµίζω ότι
δεν διαβάζουµε όντως τα ίδια πράγµατα και µάλλον δεν τα δια-
βάζουν και µέσα στην Κυβέρνηση. Γιατί όταν ο κ. Μητσοτάκης
δεσµεύτηκε από το βήµα της ΔΕΘ για την κάλυψη του 80% της
αύξησης του κόστους ενέργειας στα νοικοκυριά και τις επιχειρή-
σεις, ο κ. Σκρέκας δεν το παραδέχτηκε αυτό στη συνέντευξη.
Και, µάλιστα, αυτό που λέτε ότι δίνετε, τα 9 ευρώ τον µήνα, δεν
θα πάνε στις επιχειρήσεις. Οι επιχειρήσεις είναι εκτός αυτής της
επιδότησης. Και µιλάµε για τους φούρνους. Οι φούρνοι, που θα
παράγουν το ψωµί, πώς θα απορροφήσουν αυτό το ενεργειακό
κόστος; Όταν σήµερα οι λογαριασµοί ακόµα και στα νοικοκυριά
έρχονται αυξηµένοι κατά 100 ευρώ, τα 9 ευρώ τον µήνα σε τι θα
διευκολύνουν; 

Πείτε µας ειλικρινά: Πουλώντας χάντρες στους ιθαγενείς νο-
µίζετε ότι θα σταµατήσει η κατρακύλα της εικόνας του ίδιου του
Πρωθυπουργού αλλά και της Κυβέρνησής σας;

Θα αναφέρω κι ένα δεύτερο σηµείο. Δεν θα απαντήσω στα
υπόλοιπα. Αναφερθήκατε στην ανεργία. Μακάρι η ανεργία να
ήταν 14,2% και µακάρι να πάει και λιγότερο. Δεν θα πω πόσο την
παραλάβαµε εµείς, στο 27%. Το γνωρίζετε άλλωστε. Όµως, το
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θέµα είναι ότι σας διαψεύδει ο ίδιος ο ΟΑΕΔ. Ο ίδιος ο ΟΑΕΔ
ανακοίνωσε τριακόσιες πενήντα χιλιάδες επιπλέον ανέργους,
που σηµαίνει 7% επιπλέον.

Συνεννοηθείτε, επιτέλους, σε αυτή την Κυβέρνηση. Ξέρουµε
ότι πλέον έχετε χάσει την µπάλα, αλλά, τουλάχιστον, προσπαθή-
σετε να συνεννοηθείτε.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Για ένα

λεπτό, όµως, µόνο για να τελειώσουµε, γιατί, αν το συνεχίσουµε,
θα καθυστερήσουµε…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε, για ένα λεπτό. Άλ-
λωστε, η συζήτηση τελειώνει και είναι εποικοδοµητική και διεξά-
γεται…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν ξέρω
αν είναι εποικοδοµητική, αλλά εν πάση περιπτώσει.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Σαντορινιέ, δύο απαντήσεις. 
Πρώτον, όσον αφορά το ρεύµα και την παρέµβαση της Κυβέρ-

νησης στο ρεύµα, εξαγγέλθηκε από τον Πρωθυπουργό ένα γεν-
ναίο πακέτο και για νοικοκυριά και για επιχειρήσεις. Τελεία!
Αναµένω να δω, λοιπόν, σε λίγες µέρες από σήµερα τι θα πει ο
κ. Τσίπρας στη Θεσσαλονίκη, για να γεµίσει τις τσέπες των Ελ-
λήνων µε λεφτά, αλλά να απαντήσει ταυτόχρονα και από πού θα
τα βρει, γιατί αυτό είναι το κρίσιµο ζήτηµα. 

Το δεύτερο που έχει να κάνει και µε το ρεύµα: Μην ξεχνάτε,
κύριε Σαντορινιέ, ότι το µεγαλύτερο έργο στην ιστορία του
Νοµού Κυκλάδων ξεκίνησε επί κυβέρνησης Νέας Δηµοκρατίας,
για να είµαι ειλικρινής µε ΠΑΣΟΚ. Ήταν για το ηλεκτρικό ρεύµα
το καλώδιο που πέρασε -300.000.000 ευρώ- και το οποίο το στα-
µατήσατε. Είδατε την αξία του, το συνεχίσατε και σήµερα πλέον
ολοκληρώθηκε. Ήταν το µεγαλύτερο έργο στον Νοµό Κυκλάδων.

Και κλείνω µε την ανεργία. Κοιτάξτε, δεν θέλω να σας κάνω
κριτική, γιατί δεν γνωρίζετε το θέµα. Εδώ στη χώρα µας υπάρ-
χουν ορισµένοι θεσµοί οι οποίοι είναι αδιαµφισβήτητοι και είναι
µοναδικοί θεσµοί, τους οποίους λαµβάνουµε υπ’ όψιν για την
ανεργία. Ο µοναδικός δείκτης που λέει το ύψος της ανεργίας
είναι η ΕΛΣΤΑΤ. Ο ΟΑΕΔ έχει άλλα κριτήρια. Ο ΟΑΕΔ δεν µετράει
ανεργία. Η ανεργία, κύριε Σαντορινιέ, µετριέται µόνο µε την ΕΛ-
ΣΤΑΤ. Η ΕΛΣΤΑΤ είναι ο δείκτης που µπορούµε να δούµε την
απεικόνιση της ανεργίας και πράγµατι από το 2013, που ήταν στο
ύψος η ανεργία λόγω δηµοσιονοµικών περιορισµών και ύφεση
στη χώρα, συνεχίζει συνεχώς να µειώνεται. Μειώθηκε δυο µονά-
δες το 2012 - 2014, τέσσερις µονάδες επί ηµερών σας και άλλες
τέσσερις µονάδες τώρα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θέλω να

σας συµπληρώσω, κύριε Βρούτση, γιατί µάλλον δεν το θυµάστε
καλά, γιατί αυτό µε τη σύνδεση έχει ξεκινήσει λίγο πριν από τη
συγκυβέρνηση, αλλά σας το θυµίζω. Και επειδή είστε όλοι από
νησιά θέλω να σας πω -αν και νοµίζω ότι το ξέρετε όλοι- ότι
υπάρχουν κλάδοι, όπως είναι η εστίαση, ο τουρισµός, ο πρωτο-
γενής τοµέας, στον οποίο δεν υπάρχουν εργαζόµενοι για να πάνε
να δουλέψουν και αυτό θα πρέπει να το δει η πολιτική σκηνή για
το τι πρωτοβουλίες θα πάρει, για να µη θυµίσω κάτι που είχε
κάνει το ΠΑΣΟΚ και παρεξηγηθώ ως Πρόεδρος.

Ο κ. Παππάς έχει τον λόγο και ακολουθεί ο κ. Κουρουµπλής,
ο κ. Γκίκας και έχει ζητήσει και ο κ. Σαντορινιός µετά τον κ. Κου-
ρουµπλή να λάβει τον λόγο. Να τον βάλουµε, άντε, µετά τον κ.
Γκίκα. 

Ορίστε, κύριε Παππά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κύριε

Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αγαπητέ κύριε Σαντο-
ρινιέ, θα σας πω ότι οι ιθαγενείς που αναφερθήκατε, στους ακρί-
τες και στους νησιώτες, δεν ξεχνάνε πραγµατικά ότι τους
µειωµένους συντελεστές τούς καταργήσατε εσείς, η κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ τον Φεβρουάριο του 2015. Να τα θυµόµαστε όλα
αυτά, γιατί δεν πρέπει να ξεχνάµε όταν απευθυνόµαστε στους
ανθρώπους που ζουν στα νησιά ότι παλεύουν και να τους λέµε
ιθαγενείς. Ήταν πολύ κακό το σχόλιο το οποίο κάνατε. Επίσης
να πω ότι πριν από λίγο άκουσα τον κ. Χήτα -δεν είναι εδώ µέσα

στη Βουλή, αλλά λυπάµαι γι’ αυτό- να µιλάει για την υποχρεωτι-
κότητα και τους εµβολιασµούς ότι είναι υπέρ µεν, αλλά δεν είναι
υπέρ της υποχρεωτικότητας και επειδή έχουν γίνει όλοι γιατροί
εδώ µέσα και απευθυνόταν σε κάποιον γιατρό συνάδελφο, θα
ήθελα να πω ότι καλό θα ήταν να προβληµατίζεται ο κ. Χήτας,
όπως και όλοι µας, γιατί αν ένας γιατρός είναι στην εντατική και
υπάρχει ένα κρεβάτι και πρέπει να βάλει έναν ανεµβολίαστο -που
κάνει αγώνα εναντίον των εµβολίων- αλλά ταυτόχρονα και ένα
νέο παιδί από ένα αυτοκινητιστικό ατύχηµα, τι θα επιλέξει ο για-
τρός του νοσοκοµείου εκείνη την κρίσιµη στιγµή; Θα ήθελα αυτό
να το ρωτήσω, γιατί πρέπει όλοι να σοβαρευτούµε και να στεί-
λουµε υπεύθυνα και ώριµα µηνύµατα µέσα από το ελληνικό Κοι-
νοβούλιο. 

Κύριε Υπουργέ, τον περασµένο Ιανουάριο ψηφίσαµε το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής. Για
πρώτη φορά η Ελλάδα, η κατ’ εξοχήν νησιωτική χώρα της Ευρώ-
πης, απέκτησε ολοκληρωµένη στρατηγική για τη νησιωτική πο-
λιτική και τη θαλάσσια ανάπτυξη. Με το παρόν σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής σηµειώνεται µια
ακόµη µεγάλη πρωτιά. Ψηφίζουµε τον πρώτο κώδικα ο οποίος
εκπονήθηκε από την Κεντρική Επιτροπή Κωδικοποίησης, αλλά ει-
σάγεται και στη Βουλή. Και τα δυο αυτά έγιναν από την Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας, την Κυβέρνηση του Κυριάκου
Μητσοτάκη. Κάθε λογικός άνθρωπος θα αναρωτηθεί: Καλά,
έπρεπε να φτάσουµε στο 2021 για να καταπολεµηθεί η πολυνο-
µία και η κακονοµία σε ένα κράτος δυο αιώνων; Η απάντηση δυ-
στυχώς είναι ναι και δυστυχώς υπάρχουν ακόµη σήµερα κάποιοι
που διαφωνούν. 

Για να καταλάβετε το επίπεδο της πολυνοµίας και της κακονο-
µίας, αρκεί να αναλογιστείτε ότι το 2018 ψηφίστηκαν από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ και τους ΑΝΕΛ εβδοµήντα επτά νόµοι, σχεδόν τρεις
χιλιάδες τριάντα άρθρα και περίπου δέκα χιλιάδες παράγραφοι.
Δεν πιστεύω να σας φαίνονται µικρά αυτά τα νούµερα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που έχει ψηφιστεί
στις αρχές του έτους περιελάµβανε εργαλεία, όπως το πρό-
γραµµα «ΝΕΑΡΧΟΣ», το Πρόγραµµα Χρηµατοδότησης Νησιωτι-
κής Επιχειρηµατικότητας και το Ταµείο Θαλάσσιας Οικονοµίας.
Παράλληλα θεσπίζεται το νέο Πρόγραµµα Θεσµικής Ενδυνάµω-
σης Φορέων της Θαλάσσιας Οικονοµίας, συστήνεται το Εθνικό
Μητρώο Φορέων Θαλάσσιας Οικονοµίας και συστήνεται το Συµ-
βούλιο Νησιωτικής Πολιτικής. Όλα αυτά είναι απαραίτητα; Η
απάντηση είναι ξεκάθαρα ναι. Αφού τα νοµοθετήσαµε, όµως, τε-
λείωσε η δουλειά µας; Η απάντηση είναι ξεκάθαρα όχι. Με την κω-
δικοποίηση εξασφαλίζουµε ότι ο κάθε νησιώτης επιχειρηµατίας
και ενδιαφερόµενος µπορεί να καταλάβει τα παραπάνω και να
χρησιµοποιήσει αυτά τα εργαλεία για την ανάπτυξη και για να µπο-
ρεί να επενδύσει στο νησί του ή στον τόπο του. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο παρόν σχέδιο νόµου εισά-
γεται και κάτι ακόµα, η απλοποίηση της διαδικασίας χρηµατοδό-
τησης του µεταφορικού ισοδύναµου. Παράλληλα για τα καύσιµα
και τους επιβάτες, όπως βεβαίως και για τις επιχειρήσεις, αυξή-
θηκαν ακόµα περισσότερο οι δικαιούχοι. Να τονίσω εδώ, επειδή
το άκουσα εδώ από συνοµιλητές του ΣΥΡΙΖΑ, ότι στα νησιά µας
έχει φθάσει η τιµή στα 2 ευρώ και πάνω, ότι το 2017 και το 2018
η τιµή στην Κάσσο, στους Λειψούς, στην Πάτµο, στο Καστελλό-
ριζο ήταν 2,10 και σήµερα που µιλάµε παρ’ όλη την παγκόσµια
αύξηση των τιµών -και γνωρίζουµε τα τεράστια προβλήµατα που
υπάρχουν-, η τιµή στα νησιά µας δεν είναι πάνω από 2 ευρώ. Η
απλοποίηση της διαδικασίας χρηµατοδότησης του µεταφορικού
ισοδύναµου, µπορώ να καταθέσω και φωτογραφίες, αγαπηµένε
συνάδελφε, για να δείξω ότι η τιµή σήµερα που µιλάµε στην
Πάτµο είναι στο 1,90. Δεν είναι πάνω από 2. Ήταν 2,10 το 2017
και το 2018 στην κυβέρνησή σας και τώρα υπάρχει παγκόσµια
ανατίµηση των τιµών και το γνωρίζουµε πολύ καλά όλοι µας.

Είναι ένα µέτρο το οποίο είναι εξαιρετικά σηµαντικό για τη νη-
σιωτική Ελλάδα και ιδιαίτερα για τα αποµακρυσµένα µέρη, όχι
όµως πρόχειρα και άτακτα. Με το παρόν σχέδιο νόµου αποκτά
συγκεκριµένο χαρακτήρα, γίνεται σαφές, λειτουργικό και καθο-
λικό.

Όλα αυτά, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, καταλαβαίνω
ότι σας φαίνονται περίεργα και το βλέπω αυτό, επειδή είχατε συ-
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νηθίσει να νοµοθετείτε στο πόδι και επιφανειακά. Θα ήθελα στο
σηµείο αυτό να επισηµάνω ότι για πρώτη φορά τα ακριτικά νησιά
της Δωδεκανήσου απέκτησαν τόσο επαρκή και συχνή ακτο-
πλοϊκή σύνδεση.

Κύριε Υπουργέ, σας ευχαριστούµε πάρα πολύ. Το ακριτικό Κα-
στελλόριζο καθηµερινά έχει πλοίο. Πρώτη φορά συµβαίνει αυτό.
Πρώτη φορά καθηµερινά κυµατίζει σηµαία που πηγαίνει από τη
Ρόδο στο Καστελλόριζο και µάλιστα, κύριε Υπουργέ, επειδή τις
τελευταίες ηµέρες ήµουν στα νησιά, και στο Καστελλόριζο και
στη Σύµη και στη Χάλκη και στην Πάτµο, να ξέρετε ότι χαριτολο-
γώντας µου έλεγαν όλοι «Γιάννη, τι κάνει η Κυβέρνησή σας,
έχοµε πολύ θόρυβο στα λιµάνια µας». Γιατί έχει πολλή κίνηση,
κύριε Υπουργέ, γιατί καθηµερινά έχουµε πλοία στα νησιά µας,
γιατί έχετε καταφέρει ένα τεράστιο έργο, µε τεράστιο αποτέλε-
σµα. Και αυτό βέβαια αντιλαµβανόµαστε όλοι ότι είναι έργο της
Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσο-
τάκη και είναι ένα έργο που έχει την υπογραφή του Υπουργού
Εµπορικής Ναυτιλίας, του κ. Πλακιωτάκη, και του Υπουργού του
κ. Κατσαφάδου.

Σε αυτό το σηµείο να επισηµάνω ότι διασφαλίστηκαν για το
νότιο Αιγαίο από πόρους του ΕΣΠΑ 51 εκατοµµύρια ευρώ, που
αφορούν δώδεκα λιµενικά έργα, και 28 εκατοµµύρια ευρώ για εί-
κοσι µία ενδονησιωτικές γραµµές. Δεν είναι απλές λογιστικές εγ-
γραφές, κύριοι συνάδελφοι. Είναι ποσά που θα κατευθυνθούν σε
έργα ανάπτυξης για τα νησιά µας, δίνοντας ευκαιρίες στους νη-
σιώτες. Και επειδή πάλι κάποιοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ αναφέ-
ρουν ότι δίνουµε λεφτά στους ακτοπλόους εφοπλιστές, να πω
ότι αυτά τα λεφτά δίνουν πολλαπλάσια αποτελέσµατα στα νησιά
µας και στους κατοίκους των µικρών νησιών του Αιγαίου και της
Δωδεκανήσου.

Πριν κλείσω την οµιλία µου, οφείλω να επαναφέρω την πρό-
ταση την οποία έχω διατυπώσει από αυτό το Βήµα και έχω κατα-
θέσει στον Πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη µε επιστολή και
υπόµνηµα. Το µεταφορικό ισοδύναµο είναι ένα µέτρο ανάσχεσης
του κόστους ζωής στην ακριτική Δωδεκάνησο, αλλά χρειάζεται
αποφασιστική ενίσχυση. Δεν αρκεί από µόνο του, το ξέρουµε
όλοι µας. Πρόκειται για κόστος το οποίο είναι υψηλό και επηρε-
άζεται από την παγκόσµια τάση ανατιµήσεων. Η επαναφορά του
µειωµένου ΦΠΑ στα Δωδεκάνησα είναι µία απόφαση ζωτικής ση-
µασίας. Η µονιµοποίηση που έγινε πρόσφατα του µειωµένου
ΦΠΑ κατά 30% µέσω τροπολογίας της Κυβέρνησης στην Κω, στη
Λέρο και στα νησιά του βορείου Αιγαίου ήταν µία κίνηση προς τη
σωστή κατεύθυνση. Η αδικία του ’15, που έχει φαρδιά-πλατιά την
υπογραφή των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ και όσων των ΑΝΕΛ µεταφέρθη-
καν στον ΣΥΡΙΖΑ µε µεταγραφή, πρέπει να αποκατασταθεί. Απώ-
τερος στόχος είναι να επανέλθουν οι µειωµένοι φορολογικοί
συντελεστές σε όλα τα νησιά της Δωδεκανήσου. Πρόκειται για
µία διαδικασία που µπορεί να γίνει κλιµακωτά, ξεκινώντας από
την Κάλυµνο και τα µικρά νησιά της Δωδεκανήσου. Η Κάλυµνος,
όπως ξέρετε, γεωγραφικά βρίσκεται µεταξύ της Κω και της
Λέρου. Αποτέλεσµα είναι να αντιµετωπίζει ζήτηµα αθέµιτου αν-
ταγωνισµού, ευρισκόµενη ανάµεσα σε δύο νησιά όπου ήδη
ισχύουν µειωµένοι συντελεστές ΦΠΑ -η Πάτµος, το Αγαθονήσι,
οι Αρκοί, το Μαράθι, η Ψέριµος, η Τένεδος, οι Λειψοί, η Κάσος
και η Κάρπαθος έχουν τεράστια γεωπολιτική αξία και οι κάτοικοί
τους διαφυλάττουν τα σύνορα της πατρίδας µας και περνούν δύ-
σκολα ιδιαίτερα τη χειµερινή περίοδο-, και σε δεύτερη φάση και
όταν το επιτρέψουν τα δηµοσιονοµικά, ο µειωµένος φορολογικός
συντελεστής να επεκταθεί στο σύνολο της Δωδεκανήσου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ολοκλη-
ρώστε, παρακαλώ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΠΑΣ: Δώστε µου ένα λεπτό ακόµη, κύριε Πρό-
εδρε, σας παρακαλώ. 

Το σύµπλεγµα του Καστελλόριζου αποτελεί µια ξεχωριστή πε-
ρίπτωση, που απαιτεί ακόµα πιο τολµηρές λύσεις, αλλά ας ξεκι-
νήσουµε από τα πιο απλά. Ο χειµώνας που έρχεται θα είναι για
πολλούς πολύ δύσκολος, αλλά για τους ακρίτες µας είναι πάντα
δύσκολος. Αν θέλουµε στο µέλλον να λέµε ότι κάναµε κάτι καλό
στον τόπο µας και κάτι καλό ιδιαιτέρως στους ακρίτες µας και

τους νησιώτες µας, είµαστε υποχρεωµένοι να ενώσουµε τις
φωνές µας όλοι εδώ, µέχρι να αποκατασταθούν οι µειωµένοι φο-
ρολογικοί συντελεστές στα νησιά µας. 

Ο Υπουργός Οικονοµικών, ο κ. Σταϊκούρας, ανέφερε ότι, σε
περίπτωση που ο ρυθµός ανάπτυξης για το 2021 ξεπεράσει το
5,9% -ήδη η «MOODY’S» ανάφερε και εκτίµησε ότι θα φτάσει στο
8,2% το 2021-, µπορούν να δηµιουργηθούν δηµοσιονοµικά περι-
θώρια για πρόσθετες παρεµβάσεις. Μια τέτοια παρέµβαση, λοι-
πόν, µπορεί να είναι η επαναφορά του µειωµένου ΦΠΑ. Μια
µεταρρύθµιση η οποία, σε συνδυασµό µε το µεταφορικό ισοδύ-
ναµο, µπορεί να αποτελέσει ένα τείχος προστασίας των ακριτι-
κών περιοχών απέναντι στο κύµα των ανατιµήσεων και της
ακρίβειας που έρχεται. 

Οφείλουµε να διασφαλίσουµε ότι οι κάτοικοι των νησιών δεν
θα αντιµετωπίσουν πολλαπλάσια ακρίβεια σε σχέση µε την ηπει-
ρωτική Ελλάδα. Είναι χρέος µας απέναντι στις οικογένειες που
επέλεξαν να µείνουν σε αποµακρυσµένες περιοχές της χώρας.
Είναι το χρέος µας απέναντι στις επόµενες γενιές και στην ιστο-
ρία του τόπου µας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφοι, εγώ έχω καλή διάθεση να σας δίνω χρόνο, αλλά ο χρό-
νος πάει πίσω σε όλη τη διαδικασία. Σας παρακαλώ να είµαστε
εντός του χρόνου και του πλαισίου, µε ανοχή πάντα. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Παναγιώτης Κουρουµπλής.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ό,τι έχει γίνει

στην Ελλάδα για πρώτη φορά γίνεται επί κυβερνήσεων της Δε-
ξιάς. Δεν υπήρξαν άλλοι. Τίποτα δεν έχουν κάνει. Όλα η Δεξιά
τα έκανε σε αυτόν τον τόπο. Πόσο επηρεάζει τον άνθρωπο η
πρέζα της δηµοσιότητας; Είναι καταλυτικό να το ψηλαφήσει κα-
νείς, να ακούει ανθρώπους που να µην έχουν µέτρο, αµετροέ-
πεια. Ανεβαίνουν στο Βήµα της Βουλής και αγνοούν τα πάντα.
Μπράβο! Όλα τα κάνατε εσείς. 

Πάµε παρακάτω. «Μέγα το της θαλάσσης κράτος.». Κύριε
Πρόεδρε, είναι µια ρήση που έρχεται διά του Θουκυδίδη από τον
Περικλή και που πραγµατικά αποτυπώνει τη σχέση του ελληνικού
λαού µε τη θάλασσα. Ήταν το όραµα της προηγούµενης κυβέρ-
νησης. Με βάση αυτή τη ρήση σχεδιάσαµε την παρέµβαση σε
όλους τους τοµείς και οµολογείται -όχι από ανθρώπους που πρό-
σκεινται στον ΣΥΡΙΖΑ, κύριε Πλακιωτάκη, αλλά από όλους τους
παράγοντες του λιµανιού, της θάλασσας, τους θεσµούς- πώς λει-
τούργησε η προηγούµενη κυβέρνηση και µε ποιον αυτοκρατο-
ρικό τρόπο λειτουργείτε εσείς. 

Και πραγµατικά θλίβοµαι για ανθρώπους, όπως είναι -τον
οποίον εκτιµώ- ο Γιάννης Βρούτσης να το αγνοεί. 

Ποια κυβέρνηση, αγαπητέ Γιάννη Βρούτση, ψήφισε την κωδι-
κοποίηση της νοµοθεσίας; Αφού δεν το ξέρεις ρώτησε τον κα-
θηγητή, τον κ. Σπύρο Βλαχόπουλο, έναν πολύ αξιόλογο
άνθρωπο, συνεργάτη του κ. Μητσοτάκη. Όταν ψηφίσαµε τον
ν.4369 άρθρο 40 -σας παραπέµπω να το διαβάσετε- για τη συγ-
κρότηση της εθνικής επιτροπής για την κωδικοποίηση της νοµο-
θεσίας να σας πω ότι µου τηλεφώνησε τότε ο αείµνηστος
Δηµήτρης Σιούφας, ο Πρόεδρος, και µου είπε «συγχαρητήρια
για αυτό που επιχειρείτε, γιατί η πολυνοµία και η γραφειοκρατία
είναι η γάγγραινα του ελληνικού λαού». 

Και τηλεφώνησα προσωπικά στον κ. Μητσοτάκη -ας το διαψεύ-
σει- και του είπα «σε ενδιαφέρει, Πρόεδρε, να λάβετε µέρος σε
αυτή την διαδικασία;» και µου όρισε εκπρόσωπο τον κ. Βλαχό-
πουλο. Και έρχεστε εδώ και λέτε ψήφισε την κωδικοποίηση νο-
µοθεσίας. Δεν ντρέπεστε λίγο; Δεν έχετε ντροπή επάνω σας
καθόλου; Λίγη γενναιότητα να αναγνωρίσετε και σε κάποιους πο-
λιτικούς σας αντιπάλους ότι κάτι έχουν κάνει;

Κύριε Πρόεδρε, συνηγορώ στην υπόθεση της κωδικοποίησης
γιατί αυτός ο τόπος βασανίζεται από την πολυνοµία από δεκαε-
τίες και έρχεται µετά η γραφειοκρατία και δηµιουργεί όλα αυτά
τα εµπόδια και τα προβλήµατα. Ωστόσο υπάρχουν µια σειρά ζη-
τήµατα τα οποία πρέπει να θέσουµε. 

Κύριε Πρόεδρε, η Νέα Δηµοκρατία δεν ψήφισε το µεταφορικό
ισοδύναµο. Σαράντα χρόνια -να ακούσουν οι νησιώτες και το ξέ-
ρουν-  σε όλα τα προεκλογικά προγράµµατα των κοµµάτων
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υπήρχε το µεταφορικό ισοδύναµο. Γιατί δεν το κάνατε; Ακόµα
και στις καλές µέρες των παχιών αγελάδων γιατί δεν το κάνατε;

Και ήρθε η κυβέρνηση, η οποία παρά τους περιορισµούς που
υπήρχαν από την τρόικα, εξασφαλίσαµε εκείνα τα χρήµατα που
το ξεκινήσαµε, το θεµελιώσαµε. Δεν ήταν υπόσχεση. Σας ακούω
τώρα να µιλάτε για τους νόµους που ψήφισε ο κ. Πλακιωτάκης.
Να µου πει ο κ. Πλακιωτάκης και να του ζητήσω και δηµόσια συγ-
γνώµη από τον νόµο που ψήφισε τον Γενάρη του 2021 πόσα δια-
τάγµατα έχουν δηµοσιευθεί που προβλέπονται και πόσες
αποφάσεις υπουργικές. Καµµία σχεδόν. Κοροϊδεύετε τον κόσµο,
ψηφίζετε νόµους για να δηµιουργείτε εντυπώσεις. Ξέρει πολύ
καλά ο κόσµος τι ακριβώς κάνετε.

Ό,τι κάνατε και στη ναυτική εκπαίδευση, που τη διολισθαίνετε
στην ιδιωτικοποίηση. Προκήρυξαµε εβδοµήντα δύο θέσεις κ.
Πλακιωτάκη. Σας προκαλώ, πέστε µου πόσες έχετε υλοποιήσει
για µόνιµα στελέχη στη ναυτική εκπαίδευση. Τι µας λέτε τώρα;
Διαλύσατε το ΚΕΣΕΝ, αναγκάσατε σε παραίτηση τον διοικητή.
Τα ναυτικά µητρώα δεν λειτουργούν και τώρα που χρειάζονται
ανανέωση τα διπλώµατα των ανθρώπων τι θα γίνει; Καταγγέλλει
ο κ. Τσικαλάκης για αυτό το θέµα µε επιστολή του και δεν πρό-
σκειται, όπως ξέρετε πολύ καλά, στον ΣΥΡΙΖΑ. Τι παραµύθια µας
λέτε τώρα εδώ;

Για να µη σας πω τι κάνετε στους ναυτικούς τώρα. Τους χρη-
σιµοποιήσατε το καλοκαίρι. Δούλεψαν οι άνθρωποι και στην πον-
τοπόρο ναυτιλία και αλλαχού, και εδώ στην επιβατική και τώρα
τους υποχρεώνετε να πληρώσουν οι ίδιοι. Υπάρχουν διατάξεις
που προβλέπουν ότι είναι υποχρέωση των εφοπλιστών. Αλλά
εσείς είστε παιδί των εφοπλιστών. Τι να κάνουµε; Προστατεύεστε
από αυτούς.

Όταν εµείς πήραµε την ακτοπλοΐα µε εκείνα τα προβλήµατα
που υπήρχαν -και τα ξέρουν οι νησιώτες- οµολογούσαν και οι πε-
ριφερειάρχες σας, και η κ. Καλογήρου και ο κ. Χατζηµάρκος, ότι
για πρώτη φορά πραγµατικά είδαµε κάτι διαφορετικό. Γιατί αξιο-
ποιήσαµε τα χρήµατα όχι υπέρ των εφοπλιστών για τις άγονες
γραµµές, αλλά υπέρ των κατοίκων των νησιών. 

Κύριε Πρόεδρε, έχουµε µία σειρά ζητήµατα που έχουν να κά-
νουν µε το γίγνεσθαι στη ναυτιλία. Η Νέα Δηµοκρατία οδυρόταν
για το περίφηµο ΦΠΑ. Δεν µπορέσαµε να το επαναφέρουµε γιατί
υπήρχαν οι δεσµεύσεις, όπως δεν µπορούσαν και οι προηγού-
µενες κυβερνήσεις από µας, λόγω των ευρωπαϊκών δεσµεύσεων.
Τώρα, που δεν έχετε δεσµεύσεις, γιατί δεν το µειώνετε; Μειώστε
το να δούµε τι γίνεται εδώ πέρα. Να πείτε στους νησιώτες ότι
κάτι κάνατε. 

Μας λέγατε τότε για την Κρήτη ότι δεν βάλαµε την Κρήτη.
Πράγµατι το οµολογώ ότι δεν µπορούσαµε όχι δεν θέλαµε να βά-
λουµε την Κρήτη. Για πολλούς λόγους θέλαµε να βάλουµε την
Κρήτη. Γιατί δεν τη βάζετε τώρα; Ελάτε και πέστε στον κρητικό
λαό ότι είχατε υποσχεθεί τότε και είχατε δεσµευτεί ότι θα προ-
χωρήσετε σε αυτή τη διαδικασία. 

Υπάρχει ένα άλλο ζήτηµα, κύριε Πρόεδρε, που έχει να κάνει
µε καταγγελίες ευρωβουλευτών για τις επαναπροωθήσεις. Θα
µας πείτε τι γίνεται µε την ιστορία των επαναπροωθήσεων; Υπάρ-
χει η έρευνα της Ευρωπαϊκής Ένωσης; 

Καταργήσατε, κύριε Πλακιωτάκη, το άρθρο 105 στον νόµο που
είχαµε ψηφίσει, που επιτέλους έβαζε µία τάξη σε ένα άναρχο
πεδίο που είχε να κάνει µε τις συνεχείς παρατάσεις των συµβά-
σεων για τα στερεά απόβλητα. Και µε τι τον υποκαταστήσατε;
Με τι υποκαταστήσατε την οδηγία 453 της Ευρωπαϊκής Ένωσης
για να ευνοήσετε συγκεκριµένα συµφέροντα, σκοτεινά συµφέ-
ροντα; 

Τι κάνατε για τη µεταφορά του 16%; Θα µας πείτε τι γίνεται
στη ναυπηγοεπισκευαστική ζώνη, τι ανασφάλεια επικρατεί από
την επέκταση της σύµβασης; Τη συζητήσατε µε κανέναν; 

Εµείς, λοιπόν, θα πάρουµε πρωτοβουλία και θα σας φέρουµε
στις αρµόδιες επιτροπές για να συζητήσουµε ακριβώς αυτό το
ζήτηµα, το οποίο πραγµατικά έχει πολύ µεγάλη σηµασία για το
λιµάνι.

Γιατί εδώ παίζονται πολλά παιχνίδια, διότι υποκαταστήσατε την
έννοια του αρίστου µε τους αρεστούς. Με αυτούς συζητάτε. Το
τι γίνεται στις µεταθέσεις. Έχετε γίνει κοµµατάρχης της Νέας
Δηµοκρατίας. Όπου υπάρχει αντίπαλος, τον διώκετε µε µισαλ-

λοδοξία και λυπάµαι πάρα πολύ, γιατί δεν θέλω να κάνω ανα-
φορά. Ξέρετε πολύ καλά πού αναφέροµαι. Αυτό που κάνετε σε
έναν άνθρωπο ο οποίος έχει πρόβληµα υγείας και τον διώκετε
µε τόση µισαλλοδοξία δείχνει το χρώµα της Δεξιάς. Επαναφέ-
ρετε το χρώµα της ΕΡΕ, εκείνων των εποχών, των µαύρων επο-
χών. Αυτό εκπροσωπείτε, κύριε Πλακιωτάκη.

Υπάρχουν πάρα πολλά προβλήµατα στον χώρο της ναυτιλίας.
Κατ’ απαίτηση της Ένωσης Ελλήνων Εφοπλιστών επανέφερε την
περίφηµη διάταξη που αφορά, κύριε Πρόεδρε, την εφαρµογή
διεθνούς σύµβασης για τα κατώτερα πληρώµατα. Έλεγε τότε η
Ένωση Ελλήνων Εφοπλιστών, όταν µε πίεζαν ως Υπουργό να την
εφαρµόσω, ότι αυτό θα ανοίξει την πόρτα για εβδοµήντα χιλιά-
δες θέσεις εργασίας. Να µας πει τώρα ο κ. Πλακιωτάκης πόσοι
πήγαν, γιατί απαιτούν µε τη σύµβαση αυτή, ικανοποιώντας το
εφοπλιστικό κεφάλαιο να έρθουν οι Έλληνες -τα κατώτερα πλη-
ρώµατα- να πληρώνονται µε µισθούς Φιλιππίνων. Αυτό είναι το
έργο που έχετε κάνει, κύριε Πλακιωτάκη.

Στηρίξαµε, κύριε Πρόεδρε, την ελληνική ναυτιλία στις εκκρε-
µότητες που είχε στην Ευρωπαϊκή Ένωση, γιατί πιστεύουµε ότι
αυτό έπρεπε να κάνουµε, αλλά όµως δεν υποταχθήκαµε στις
απαιτήσεις να εφαρµόσουµε εργασιακή γαλέρα και µισθούς Φι-
λιππίνων για τους Έλληνες ναυτικούς.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε τον κ. Γκίκα από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διέγνωσα ένα

πολύ επιθετικό τόνο από τον κ. Κουρουµπλή τον οποίον εκτιµώ
και σέβοµαι, αλλά δεν µπορώ να µη σχολιάσω τα των µεταθέ-
σεων, διότι όλοι γνωρίζουµε τι γινόταν επί δικών σας ηµερών και
στο Υπουργείο Ναυτιλίας και στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας.

Όσον αφορά στο σηµερινό σχέδιο νόµου, συζητούµε σήµερα
τον πρώτο κώδικα ουσιαστικά που εκπονήθηκε από την Κεντρική
Επιτροπή Κωδικοποίησης. Ο στόχος της κωδικοποίησης είναι η
συστηµατοποίηση του συνόλου του ρυθµιστικού πλαισίου της
πολιτικής, έτσι ώστε οι πολίτες όσο και τα διοικητικά όργανα να
έχουν τη δυνατότητα να αποκτούν άµεση αλλά και ασφαλή
γνώση της νοµοθεσίας και έτσι µε αυτόν τον τρόπο αντιµετωπί-
ζονται οι παθογένειες της πολυνοµίας και κακονοµίας στη χώρα
µας που ταλαιπωρούν τους πολίτες.

Στην προκειµένη περίπτωση η κωδικοποίηση αφορά τη νησιω-
τική πολιτική. Το πρώτο τµήµα αφορά τα άρθρα 1 έως 11 του
ν.4770/2021 για την ολοκληρωµένη θαλάσσια πολιτική στον νη-
σιωτικό χώρο, νόµο τον οποίο είχα την τιµή να εισηγηθώ στην
Εθνική Αντιπροσωπεία τον περασµένο Ιανουάριο. Με αυτόν τον
νόµο καλύφθηκε ένα κενό, αφού θεσπίστηκε για πρώτη φορά µια
ολοκληρωµένη νησιωτική πολιτική για τη χώρα, γιατί µέχρι τότε
υπήρξαν προσπάθειες, αλλά ήταν αποσπασµατικές.

Ο νόµος εισάγει την υποχρέωση κατάρτισης της εθνικής στρα-
τηγικής για την ολοκληρωµένη θαλάσσια πολιτική στον νησιωτικό
χώρο. Με την εθνική στρατηγική τίθενται ειδικοί αναπτυξιακοί
στόχοι που αφορούν µεταξύ άλλων στη λιµενική πολιτική, τις θα-
λάσσιες µεταφορές, τη νησιωτική επιχειρηµατικότητα και αντα-
γωνιστικότητα, αλλά και τη στρατηγική ασφάλειας στη θάλασσα.
Η εθνική στρατηγική διατυπώνει κεντρικές επιδιώξεις, στρατηγι-
κές, ειδικούς αναπτυξιακούς στόχους, ενώ θέτει προτεραιότητες
και περιγράφει τους µηχανισµούς παρακολούθησης και αξιολό-
γησης της.

Στον κώδικα συµπεριλαµβάνονται επιπλέον άρθρα που προ-
βλέπουν τη θέσπιση χρηµατοδοτικών εργαλείων, όπως είναι το
πρόγραµµα «ΝΕΑΡΧΟΣ» για έργα δηµοσίου χαρακτήρα, δηλαδή
λιµενικές υποδοµές, έργα υποδοµών και δικτύων διαχείρισης µε-
ταφοράς και διανοµής ύδατος και την παροχή δηµοσίων υπηρε-
σιών θαλασσίων ενδοµεταφορών. Το πρόγραµµα «ΝΕΑΡΧΟΣ»
είναι ένα εξαιρετικά σηµαντικό πρόγραµµα. Θα πω ένα παρά-
δειγµα για την εκλογική µου περιφέρεια την Κέρκυρα. Θα µπο-
ρούσε κάλλιστα ο Δήµος της Κεντρικής Κέρκυρας και
Διαποντίων Νήσων να συνάψει δάνειο µε το Ταµείο Παρακατα-
θηκών και Δανείων για µια επισκευή λιµενικής υποδοµής σε κά-
ποιο νησί και τη δόση του δανείου να αποπληρώνει το Υπουργείο
Ναυτιλίας. Άρα είναι εξόχως σηµαντικό.
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Στον κώδικα συµπεριλαµβάνεται επίσης το πρόγραµµα χρη-
µατοδότησης της νησιωτικής επιχειρηµατικότητας και ανταγωνι-
στικότητας που στοχεύει στην ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας
και στην καινοτοµία. Γιατί; Διότι τα νησιά αντιµετωπίζουν επιβα-
ρυντικούς παράγοντες.

Επίσης ο κώδικας περιλαµβάνει και το Ταµείο Θαλάσσιας - Γα-
λάζιας Οικονοµίας για την ανάπτυξη και την προώθηση της και-
νοτόµου επιχειρηµατικότητας. Αξίζει µια µικρή αναφορά στη
σύσταση του Εθνικού Μητρώου Φορέων, το οποίο αποτελείται
ουσιαστικά από τέσσερα υποµητρώα ερευνητικών φορέων, εκ-
προσώπων επιχειρηµατικότητας, φορέων της κοινωνίας των πο-
λιτών και δηµοσίων φορέων. Ουσιαστικά πρόκειται για ένα
εργαλείο σύζευξης και συνεργασίας των φορέων που δραστη-
ριοποιούνται σε τοµείς που έχουν σχέση ακριβώς µε την εθνική
στρατηγική.

Σηµαντική προσθήκη σε αυτό το τµήµα του κώδικα αποτελεί
το Συµβούλιο Νησιωτικής Πολιτικής που θα λειτουργεί υπό την
εποπτεία του Πρωθυπουργού στο πλαίσιο βεβαίως της Γενικής
Γραµµατείας Αιγαίου και Νησιωτικής Πολιτικής. Το συµβούλιο
γνωµοδοτεί για τη σχεδίαση και την υλοποίηση των νησιωτικών
πολιτικών, όπως και για τις βασικές αρχές χάραξης τους.

Μια κουβέντα για το δεύτερο τµήµα του σχεδίου νόµου όπου
εκεί κωδικοποιούνται οι διατάξεις του ν.4551/2018 για τον µηχα-
νισµό εφαρµογής και τους όρους υλοποίησης του µεταφορικού
ισοδυνάµου. Είναι σηµαντικό να αναφερθεί ότι το µέτρο χρηµα-
τοδοτείται τόσο από το εθνικό, όσο και από το συγχρηµατοδο-
τούµενο µέρος του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων του
Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, ενώ στις περι-
λαµβανόµενες διατάξεις προσδιορίζονται οι παράµετροι υπολο-
γισµού του ισοδυνάµου, ο τρόπος υποβολής των αιτήσεων και ο
τρόπος καταβολής του αντισταθµίσµατος. Σηµειώνουµε ότι η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και το Υπουργείο Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής αύξησε τον αριθµό των δικαιούχων του µέ-
τρου, ενώ ενέταξε σε αυτό και τις επιχειρήσεις της Κρήτης, κάτι
που η προηγούµενη κυβέρνηση δεν είχε εντάξει.

Συµπερασµατικά µε τον υπό κύρωση κώδικα συστηµατοποιεί-
ται η ισχύουσα νοµοθεσία που αφορά στη νησιωτική πολιτική και
οι πολίτες, αλλά και όσοι καλούνται να την εφαρµόσουν, απο-
κτούν εύκολη πρόσβαση σε αυτήν. Πρόκειται για έναν τοµέα πο-
λιτικής τον οποίον η Κυβέρνησή µας αναβάθµισε, θεσµοθε-
τώντας για πρώτη φορά µια ολοκληρωµένη νησιωτική πολιτική
µε εργαλεία, µε χρηµατοδοτικά προγράµµατα για τη στήριξη της
νησιωτικής οικονοµίας και για τη βιώσιµη ανάπτυξη των νησιών
µας.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας λαµβάνει σοβαρά υπ’
όψιν επιτέλους τον νησιωτικό πληθυσµό της χώρας µας ο οποίος
αντιµετωπίζει επιβαρυντικούς παράγοντες όπως είναι το κόστος
διαβίωσης, η ασυνέχεια του χώρου, η έλλειψη βασικών υποδο-
µών και εξοπλισµών και άλλα. Γι’ αυτό και εκτός του µέτρου του
µεταφορικού ισοδυνάµου το οποίο εφαρµόζεται και για το οποίο
ειπώθηκε από τον Κοινοβουλευτικό µας Εκπρόσωπο -έδωσε τα
εύσηµα στην προηγούµενη κυβέρνηση- η ολοκληρωµένη θαλάσ-
σια πολιτική στον νησιωτικό χώρο παρουσιάζει ήδη τα πρώτα θε-
τικά αποτελέσµατα.

Πρόσφατα ο Υπουργός, κ. Πλακιωτάκης γνωστοποίησε ότι έχει
διασφαλιστεί ένα δισεκατοµµύριο ευρώ σε κονδύλια για την
ακτοπλοΐα και τις λιµενικές υποδοµές, µέσα βέβαια στα οποία
συµπεριλαµβάνονται και τα έργα του προγράµµατος «ΝΕΑΡ-
ΧΟΣ». Εν κατακλείδι, διαπιστώνουµε ότι η νοµοθεσία που συµ-
περιλαµβάνεται στον κώδικα έχει και θα αποκτήσει ακόµα πιο
θετικό αντίκτυπο για τους κατοίκους των νησιών µας, για την το-
πική επιχειρηµατικότητα και οικονοµία και γενικότερα για τις νη-
σιωτικές κοινωνίες. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Συνεχίζουµε τώρα µε τον κ. Μαραβέγια από τη Νέα Δηµοκρα-

τία. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Αξιότιµε, κύριοι Υπουργοί, αναγκάζοµαι πριν µπω στην ουσία

του νοµοσχεδίου να θίξω δύο πράγµατα εξίσου σηµαντικά, της
τρέχουσας επικαιρότητας.

Κατ’ αρχάς πρέπει να απαντήσω στον αγαπητό Κοινοβουλευ-
τικό Εκπρόσωπο της Ελληνικής Λύσης. Περνάει κατά τη γνώµη
µου λάθος µηνύµατα. Η ηµιµάθεια είναι ενίοτε χειρότερη και σί-
γουρα πιο επικίνδυνη από την αµάθεια. Ένας, λοιπόν, ασυµπτω-
µατικός εµβολιασµένος ο οποίος χρησιµοποιεί µέσα ατοµικής
προστασίας δεν είναι εξίσου επικίνδυνος για τη δηµόσια υγεία. Ο
συµπτωµατικός εµβολιασµένος φυσικά και θα κάνει τα τεστ όπως
προβλέπονται για όλους όσους νοσούν. Βεβαίως θα ακολουθήσει
και όλα τα προβλεπόµενα µέτρα: καραντίνα, αποµόνωση κι ό,τι θα
ισχύει για κάποιον που νοσεί είτε είναι εµβολιασµένος είτε είναι
ανεµβολίαστος.

Αναγκάζοµαι όµως να αναφερθώ και σε µία πρόσφατη καταγ-
γελία του ΣΥΡΙΖΑ που αφορά το Εθνικό Σύστηµα Υγείας και την
αντιµετώπιση του κορωνοϊού από το Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Η
καταγγελία έγινε από έναν συνάδελφο γιατρό, τον κ. Μάρκου,
σε αυτή εδώ την Αίθουσα την περασµένη Δευτέρα, ο οποίος µι-
λώντας για τα ποσοστά θνητότητας στις µονάδες εντατικής θε-
ραπείας COVID του ΕΣΥ και απευθυνόµενος στον κ. Πλεύρη είπε
επί λέξει «φέρνετε προσωπικό, το οποίο δεν έχει καµµία εκπαί-
δευση, στη µονάδα εντατικής θεραπείας και αυτό είναι εγκληµα-
τικό. Το αποτέλεσµα αυτής της πολιτικής είναι η θνητότητα». Τι
είπε, λοιπόν, ο κύριος συνάδελφος στη Βουλή; Ότι οι νέες κλίνες
ΜΕΘ που στελεχώθηκαν µε προσωπικό το προηγούµενο διά-
στηµα είναι ουσιαστικά βασισµένες πάνω σε ανεκπαίδευτους αν-
θρώπους. Σε αυτό το «έγκληµα» αποδίδει ο ίδιος την υποτιθέ-
µενη αυξηµένη θνητότητας στις ΜΕΘ COVID των δηµόσιων νο-
σοκοµείων. 

Είναι δυνατόν γιατρός και µάλιστα πρώην πρόεδρος του ΚΕΣΥ
επί ΣΥΡΙΖΑ να κατηγορεί για εγκληµατικές πράξεις εκατοντάδες
συναδέλφους; Είναι δυνατόν ένας Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ να
προβαίνει σε τέτοιους συκοφαντικούς και δυσφηµιστικούς χαρα-
κτηρισµούς χωρίς να υπάρχουν συγκεκριµένα στοιχεία; Κάποιος
βέβαια θα µπορούσε να πει ότι είναι η άποψη ενός και µόνο Βου-
λευτή και όχι γενικότερα του κόµµατος της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης. Έψαξα όµως και βρήκα το πρωτότυπο κείµενο από µία
ερώτηση του συγκεκριµένου Βουλευτή που υποβλήθηκε την 11η

Ιουνίου -και την οποία θα µου επιτρέψετε να καταθέσω στα Πρα-
κτικά- όπου αποδεικνύεται ότι αυτή η άποψη δεν είναι µόνο του
συγκεκριµένου συναδέλφου αλλά τη µοιράζονται και άλλοι
τριάντα επτά Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής Κωνσταντίνος Μαραβέγιας κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Συνολικά, λοιπόν, τριάντα οκτώ συνάδελφοι δηµόσια κατηγο-
ρούν εκατοντάδες γιατρούς και νοσηλευτές ότι δήθεν ανεκπαί-
δευτοι οδήγησαν στον θάνατο ασθενείς σε ΜΕΘ COVID του ΕΣΥ.
Ας θυµίσουµε ποιοι είναι αυτοί οι εργαζόµενοι που καταγγέλλει
η Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Πρόκειται για τακτικό προσωπικό
του Εθνικού Συστήµατος Υγείας που µετακινήθηκε ή αποσπά-
στηκε κατά τον τελευταίο ενάµιση χρόνο για να καλύψει τις έκτα-
κτες ανάγκες που δηµιουργήθηκαν από την πανδηµία. Είναι οι
ίδιοι οι εργαζόµενοι για τους οποίους κοπτόταν το κόµµα της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης όταν ο υποφαινόµενος µίλησε για
αξιολόγηση των υπηρεσιών και όχι των εργαζοµένων, που έτσι
κι αλλιώς αξιολογούνται, αλλά τώρα µπορεί να τους βγάλει στη
σέντρα φορτώνοντάς τους µάλιστα και υποτιθέµενες εγκληµατι-
κές πράξεις. Τουλάχιστον τρεις εξ αυτών των τριάντα οκτώ συ-
ναδέλφων που συνυπογράφουν αυτή την ερώτηση είναι κατά τη
γνώµη µου αδικαιολόγητοι γιατί έχουν θητεύσει και σε υπουργι-
κές θέσεις αλλά έχουν επίσης υπηρετήσει το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας. 

Μετά βέβαια αναρωτιέται κανείς γιατί υπάρχουν συµπολίτες
που δεν έχουν εµπιστοσύνη στην αντιµετώπιση της πανδηµίας
από το Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Πρέπει, λοιπόν, κάποια στιγµή η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση να σταθεί υπεύθυνα απέναντι στην κοι-
νωνία και να σταµατήσει να υπονοµεύει το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας. 

Περνώ, κύριε Υπουργέ, στην ουσία του νοµοσχεδίου και στα
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συγκεκριµένα οικονοµικά µέτρα που κωδικοποιεί γιατί αυτά συ-
νιστούν τη βάση των κρατικών ενισχύσεων που χρειάζονται µι-
κρότερα νησιά, όπως είναι και οι βόρειες Σποράδες στη
Μαγνησία και όχι µόνο. Ήδη τα θεσµοθετηµένα χρηµατοδοτικά
προγράµµατα όπως το «ΝΕΑΡΧΟΣ» οι δράσεις στήριξης της νη-
σιωτικής επιχειρηµατικότητας και βέβαια το Ταµείο Θαλάσσιας
Γαλάζιας Οικονοµίας ανοίγουν έναν ελπιδοφόρο ορίζοντα για
τους κατοίκους αλλά και τους επιχειρηµατίες που δραστηριοποι-
ούνται στη νησιωτική Ελλάδα. Το µέτρο, όµως, του µεταφορικού
ισοδύναµου είναι εκείνο που όπως αποδείχθηκε µέχρι τώρα είναι
το πλέον επιδραστικό στις κοινωνίες και τις οικονοµίες των νη-
σιών µας. Είναι ένα µέτρο που στοχεύει στην εξίσωση του κό-
στους µεταφοράς σε ένα νησί µε το κόστος που θα είχαµε στην
ηπειρωτική Ελλάδα για την ίδια απόσταση. 

Μέσα όµως από αυτό το µέτρο επιδοτείται η αγορά από τους
νησιώτες διαφόρων ειδών καυσίµων, όπως όλοι οι τύποι αµόλυ-
βδης βενζίνης και ντίζελ κίνησης, το υγραέριο κίνησης αλλά
ακόµα και το ντίζελ θέρµανσης. Θέλω να υπογραµµίσω τη διαρκή
προσπάθεια του Υπουργείου Ναυτιλίας να διευκολύνει τους δι-
καιούχους, όπως έκανε πριν λίγες µέρες, παρατείνοντας την
προθεσµία υποβολής αιτήσεων εκ µέρους των νησιωτικών επι-
χειρήσεων για το µεταφορικό ισοδύναµο µέχρι την 11η Οκτω-
βρίου 2021. 

Πολύ σηµαντική ήταν επίσης η από 1η Αυγούστου 2020 απλο-
ποίηση στην καταβολή του αντισταθµίσµατος νησιωτικού κό-
στους για την προµήθεια καυσίµων, ώστε αυτό να καταβάλλεται
απευθείας στους κατοίκους και στις επιχειρήσεις των νησιών. Το
ίδιο σηµαντική είναι η κρατική στήριξη στις ναυτιλιακές επιχειρή-
σεις και πρακτορεία για τη συµµετοχή τους στο σύστηµα επιδο-
τούµενων εισιτηρίων του µεταφορικού ισοδύναµου που αφορά
τους µόνιµους κατοίκους των νησιών. Εξίσου όµως αναγκαία
είναι η συµπερίληψη στο σύστηµα αυτό όλων των αεροπορικών
εταιρειών που εκτελούν πτήσεις από και προς τη νησιωτική χώρα
προκειµένου να καταβάλλεται έγκαιρα το αντιστάθµισµα στους
δικαιούχους. 

Κύριε Υπουργέ, σε συνέχεια της µέχρι τώρα πετυχηµένης
εφαρµογής του µεταφορικού ισοδύναµου θα ήθελα να εξετά-
σετε τη δυνατότητα επέκτασης της χορήγησης του και σε άλλες
κατηγορίες υπαλλήλων πέραν των συµβασιούχων εκπαιδευτικών
και του προσωπικού υπηρεσιών υγείας που υπηρετεί προσωρινά
στα νησιά. Είναι ευκαιρία µε τη λήξη της πιλοτικής φάσης του
µέτρου και τον σχεδιασµό της µόνιµης εφαρµογής του να δούµε
πώς µπορούµε να συµπεριλάβουµε και άλλες κατηγορίες εργα-
ζοµένων, έτσι ώστε να προσφέρουµε µακροπρόθεσµα ένα ανα-
γκαίο κίνητρο σε όσους καλούνται να υπηρετήσουν στη
νησιωτική Ελλάδα συχνά πολύ µακριά από τις οικογένειές τους.
Είµαι βέβαιος ότι θα εξετάσετε θετικά τη θεσµοθέτηση ενός τέ-
τοιου µόνιµου οικονοµικού κινήτρου το οποίο αναµφίβολα θα
προσφέρει έµπρακτη στήριξη και στις τοπικές κοινωνίες των νη-
σιών µας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κι εµείς

σας ευχαριστούµε. 
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Μπουρνούς από τον ΣΥΡΙΖΑ. Ακολου-

θεί ο κ. Μελάς. Θα ακολουθήσει µετά ο κ. Σαντορινιός. Κι έχουµε
ακόµα δυο οµιλητές µέσω Webex και ολοκληρώνεται η διαδικα-
σία. Θα µιλήσει βεβαίως και ο Υπουργός µετά, απ’ ό,τι καταλα-
βαίνω.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΡΝΟΥΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όπως ακριβώς σπείρατε µακεδονοµάχους µε περικεφαλαίες

και µεταναστοφάγους για να πάρετε το εκλογικό ακροατήριο της
Χρυσής Αυγής και τώρα θερίζετε αντιεµβολιαστές συνωµοσιο-
λόγους, έτσι ακριβώς τουλάχιστον όλοι εσείς από τη Νέα Δηµο-
κρατία που ακόµη επικαλείστε την κεντροδεξιά, ακόµη και το
δηµοκρατικό κέντρο, όπως ακριβώς σταβλίσατε στις εκλογικές
σας λίστες το ’19 όλον τον ακροδεξιό εσµό µόνο και µόνο για να
πάρετε αυτό το κοµµάτι της ψήφου και να κερδίσετε τον ΣΥΡΙΖΑ,
αυτόν θα τον βρείτε µπροστά σας. Αυτόν τον εσµό που δείχνει
µε το δάχτυλο και στοχοποιεί πεντάχρονα παιδάκια και τα δίνει
βορά στον νεοναζιστικό όχλο που έχει µείνει εκτός φυλακής θα

τον βρείτε µπροστά σας στο ίδιο σας το κόµµα, εσείς που επιµέ-
νετε να αυτοαποκαλείστε ακόµα κεντροδεξιοί σε λίγο καιρό, όταν
εδώ θα είµαστε που όχι απλά, όπως κάνετε τους ανασχηµατι-
σµούς τον έναν µετά τον άλλον, θα σας παίρνουν το ένα µετά το
άλλο τα κρίσιµα Υπουργεία οι ακροδεξιοί, αλλά θα σας πάρουν
και το ίδιο σας το κόµµα.

Ψηφίζουµε σήµερα την κωδικοποίηση της νοµοθεσίας περί θα-
λάσσιας πολιτικής στον νησιωτικό χώρο, που είναι ουσιαστικά η
νησιωτική πολιτική, µια ιστορική πολιτική καινοτοµία και παρα-
καταθήκη της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ που για πρώτη φορά εν-
σωµάτωσε την έννοια της νησιωτικότητας στη νοµοθεσία και τη
διοίκηση. Όλοι συµφωνούν ασφαλώς µε την κωδικοποίηση της
νοµοθεσίας σαν αναγκαία µεταρρύθµιση εκσυγχρονισµού και ευ-
νοµίας. Εντύπωση µάς κάνει βέβαια ότι προβάλλετε την κωδικο-
ποίηση σαν δική σας πρωτοβουλία, όταν απλώς καταργήσατε τις
προβλέψεις για την Κεντρική Επιτροπή Κωδικοποίησης που εί-
χαµε νοµοθετήσει εµείς µε τον ν.4606/2019. Ξεκινήσατε από την
αρχή για να της προσδώσετε δήθεν επιτελικό χαρακτήρα και τε-
λικά σάς πήρε δύο χρόνια για να κάνετε µια κωδικοποίηση νοµο-
θεσίας και µάλιστα από τις πλέον εύκολες.

Όλα αυτά, βέβαια, συνοψίζουν µια ακόµα πτυχή της περίφη-
µης επιτελικότητας που θα µείνει να σας κυνηγάει. Δυσφηµίσατε
για πάντα µια πολιτική απαραίτητη σε κάθε σύγχρονη διακυβέρ-
νηση.

Εµείς στον τόπο µας ζήσαµε στο πετσί µας πώς εννοείτε και
την επιτελικότητα και τη νησιωτικότητα, µε αποβίβαση ένστολων
βανδάλων για να µας πειθαρχήσουν σε άνωθεν αποφάσεις και
µε κατασκευή τεράστιων δοµών µόνιµης αποθήκευσης προσφύ-
γων. Το ζήσαµε, όµως, και στην κορύφωση της τουριστικής πε-
ριόδου µε την αθλιότητα της ακτοπλοϊκής σύνδεσης της Λήµνου,
του Άη Στράτη και της Λέσβου, που θα µπορούσε να είναι και σε-
νάριο σε κωµωδία αν δεν ήταν πραγµατική και δεν έπληττε την
καθηµερινότητα και την οικονοµική ζωή τόσο σηµαντικών νησιών.
Παθαίνει συνέχεια βλάβες το «AQUA BLUE» που το αντικαθιστά
το «CHAMPION JET», που το αντικαθιστά το «Super Runner Jet»,
που το αντικαθιστά το «AQUA STAR» λίγο πριν τον Δεκαπενταύ-
γουστο, που παθαίνει βλάβη δύο µέρες µετά έξω από το Κάβο
Ντόρο και ξανά βλάβη µετά από τέσσερις µέρες και άλλη µια
βλάβη µετά από δύο µέρες και ενώ τα δροµολόγια φορτηγών
πλοίων που ανεφοδιάζουν µε εµπορεύµατα τη Λέσβο και τη
Λήµνο παρουσιάζουν και αυτά συνεχή προβλήµατα και φτάσαµε
να έχουµε έλλειψη ζωοτροφών τόσο αναγκαίων για ένα νησί µε
την κτηνοτροφική οικονοµία της Λέσβου.

Τα επισηµαίνω αυτά έτσι αναλυτικά για να δουν όλοι τι κενο-
λογίες είναι οι διακηρύξεις σας περί νησιωτικότητας, θαλάσσιας
πολιτικής και ανάπτυξης. Στην πράξη σηµαίνουν απλώς προστα-
σία σε τυχάρπαστους εφοπλιστές που δεν µπορούν να ανταπο-
κριθούν ούτε στις στοιχειώδεις υποχρεώσεις που αναλαµβάνουν.
Χιλιάδες κόσµος ταλαιπωρείται και βαλτώνει η ανάπτυξη των νη-
σιών µας µετά από τόσα χρόνια ύφεσης επειδή δεν µπορείτε να
εγγυηθείτε σοβαρούς διαγωνισµούς, συχνά δροµολόγια και
αξιόπλοα πλοία για τα ακριτικά νησιά µας.

Προφανώς από τότε που ψηφίσατε τον νόµο που κωδικοποι-
είτε τώρα δεν είδαµε τίποτε από τα χρηµατοδοτικά εργαλεία που
εξαγγείλατε ποµπωδώς, το πρόγραµµα χρηµατοδότησης νησιω-
τικής επιχειρηµατικότητας, το ταµείο θαλάσσιας-γαλάζιας οικο-
νοµίας κ. ο. κ., που υποτίθεται ότι θα συγκέντρωναν εκατοµ-
µύρια.

Εκεί που όντως υπάρχουν εκατοµµύρια, στους πόρους του
ΕΣΠΑ και του Ταµείου Ανάκαµψης, προβλέπετε τα 2/3 να πάνε
σε εκείνους που τα χρειάζονται λιγότερο και προφανώς σε συγ-
κεκριµένα συµφέροντα ακτοπλόων και εφοπλιστών, όπως άλλω-
στε κάνετε παντού.

Η έννοια της νησιωτικότητας και της νησιωτικής πολιτικής προ-
τάθηκε για να προάγει τη µέριµνα για εκείνες τις ειδικές συνθή-
κες των νησιών που αποτρέπουν την περιφερειακή σύγκλιση,
αναπαράγουν ανισότητες και δυσχεραίνουν την ανάπτυξή τους,
την κοινωνική και οικονοµική ανάπτυξή τους, όσο και την ισότιµη
πρόσβαση των κατοίκων τους στα δηµόσια αγαθά, συνθήκες που
τελικά κάνουν τους κατοίκους των νησιών µας να τιµωρούνται
για το γεγονός ότι επιµένουν να ζουν στον τόπο τους.
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Πού είναι, λοιπόν, οι εφαρµοσµένες πολιτικές σας για τη νη-
σιωτικότητα; Αυτός δεν ήταν –υποτίθεται- ο σκοπός του νόµου
σας; Ούτε καν τις υπουργικές αποφάσεις που προβλέπει ο νόµος
σας δεν βγάλατε εδώ και τόσους µήνες.

Στο δεύτερο τµήµα του σηµερινού νοµοσχεδίου κωδικοποιείτε
βασικά νόµους της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ για το µεταφορικό
ισοδύναµο, πολιτική-σταθµό στη νησιωτική πολιτική. Ποτέ δεν το
θέλατε γιατί εναντιώνεται στις πιο βασικές παραδοχές µιας νεο-
φιλελεύθερης διακυβέρνησης σαν τη δική σας, αλλά αναγκαστή-
κατε να το αποδεχθείτε γιατί το έχουν ανάγκη τα νησιά µας, οι
κάτοικοι και οι επιχειρήσεις. Προσπαθείτε, όµως, να το απαξιώ-
σετε και να υπονοµεύσετε την εµπιστοσύνη των πολιτών στο
µέτρο, καθυστερώντας πληρωµές των δικαιούχων ακόµη και για
έξι µήνες. Το κάνετε µάλιστα σε αυτό το διάστηµα που τα νησιά
µας είχαν απεγνωσµένη ανάγκη από ρευστότητα. 

Το χειρότερο µέρος αυτής της προσπάθειας απαξίωσης είναι
το «ξήλωµα» της επιδότησης των καυσίµων στο σύνολο των νη-
σιών που είχε προγραµµατίσει η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και θα
έπρεπε να έχει ξεκινήσει. Αντί γι’ αυτό έχουµε ρεκόρ ακρίβειας
καυσίµων στα νησιά, αυτό που έλειπε δηλαδή από την οικονοµία
των νησιών µας.

Η δυσανεξία σας µε προοδευτικές πολιτικές δεν κρύβεται ούτε
εδώ, αλλά τις εµβληµατικές πολιτικές του µεταφορικού ισοδύνα-
µου και της νησιωτικής πολιτικής θα αναλάβει να τις αποκατα-
στήσει και να τις επεκτείνει η προοδευτική κυβέρνηση που θα
σας διαδεχθεί.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο κ. Μελάς. Θα συνεχίσουµε µε τον κ. Σαντορινιό. Έχουµε
µετά δύο Webex. 

Βλέπω ότι ο κ. Μελάς δεν είναι εδώ. Τον λόγο έχει, λοιπόν, ο
κ. Σαντορινιός. 

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε να ξε-

κινήσω από κάτι στο οποίο αναφέρθηκε και ο προηγούµενος οµι-
λητής και υπάρχει µια χαρακτηριστική αφωνία από το κόµµα της
Νέας Δηµοκρατίας. 

Ο κ. Μπογδάνος: Κινδυνεύετε να χαρακτηριστείτε ως η «µπο-
γδανοδεξιά» διότι δεν είναι εύκολο να βλέπεις έναν πολιτικό, έναν
εκπρόσωπο του Κοινοβουλίου να στοχοποιεί µικρά παιδιά και να
χρησιµοποιεί τέτοιες ακραίες δεξιές ρατσιστικές συµπεριφορές,
να φέρνει ξενοφοβικά σύνδροµα στη χώρα µας.

Κύριε Πλακιωτάκη, θα ζητήσω τον δικό σας θεσµικό ρόλο όχι
ως Υπουργού, αλλά ως προηγούµενου Προέδρου της Νέας Δη-
µοκρατίας και θα ζητήσω και από εσάς να τοποθετηθείτε πάνω
σε αυτό το θέµα, γιατί µου φαίνεται ότι ο κ. Μπογδάνος το έκανε
εσκεµµένα. Είδε ότι πολλοί ακροδεξιοί υπουργοποιούνται και
είπε να δείξει περισσότερη ακροδεξιά µπας και τον υπουργοποι-
ήσει ο κ. Μητσοτάκης στον επόµενο ανασχηµατισµό. 

Φυσικά δεν θα παραλείψω να µιλήσω για τις εξαγγελίες του
Πρωθυπουργού στη ΔΕΘ, γιατί λέει ο θυµόσοφος λαός: «Κάθε
θαύµα τρεις ηµέρες, το µεγάλο τέσσερις». Τελικά βγήκε σωστός
ο θυµόσοφος ελληνικός λαός, γιατί χθες ο κ. Οικονόµου µάς είπε
ότι θα έλθουν και άλλα µέτρα. Προφανώς τα µέτρα που ανακοί-
νωσε ο κ. Μητσοτάκης ήταν «άνθρακες», γιατί από τα 3,4 δισε-
κατοµµύρια που µας είπε, είτε είναι µέτρα τα οποία
εφαρµόζονται, είτε είναι επεκτάσεις και µόνο τα καινούργια είναι
400 εκατοµµύρια, άρα µακριά από την κοινωνία, δεν αγγίζει τα
νοικοκυριά.

Όπως είπα και πριν η ενίσχυση για το ρεύµα δεν αγγίζει καν
τις επιχειρήσεις. Βγήκε χτες ο εκπρόσωπος των επιχειρήσεων
και είπε «δεν αφορά εµάς». Η συνέχιση της µη πληρωµής της
έκτακτης εισφοράς αλληλεγγύης δεν θα έπρεπε τουλάχιστον να
πάει σε κάποιες κατηγορίες δηµοσίων υπαλλήλων; Στους υγει-
ονοµικούς που τους χειροκροτούσατε; Εκεί δε θα έπρεπε να
πάει; 

Μας είπατε για την επέκταση του προγράµµατος «ΣΥΝ-ΕΡΓΑ-
ΣΙΑ». Θυµάστε ποιο είναι το πρόγραµµα «ΣΥΝ-ΕΡΓΑΣΙΑ»; Μισός
µισθός, µισή δουλειά, µισή ζωή. Αυτό που επιφυλάσσετε για τους
νέους, γιατί για τους νέους το µόνο που ξέρετε να κάνετε, λες
και είσαστε καµµιά εταιρεία κινητής τηλεφωνίας, είναι να τους

δίνετε data. Το ότι τους καταργήσατε το οκτάωρο, το ότι ελαστι-
κοποιήσατε τις σχέσεις εργασίας; Ακόµα και αυτά τα 1.200 ευρώ
που άφησε στον αέρα να αιωρούνται ο κ. Μητσοτάκης, τελικά
είναι 100 ευρώ το µήνα, αλλά χωρίς προϋπόθεση συνέχισης της
εργασίας και µάλιστα γι’ αυτούς που δεν έχουν ξαναδουλέψει.
Δηλαδή, αν κάποιος δούλεψε έναν µήνα το καλοκαίρι ως σερβι-
τόρος; 

Ακόµα και για τις επιχειρήσεις, σας το έχουµε ζητήσει από την
αρχή. Σταµατήστε να ζητάτε από τις επιχειρήσεις, οι οποίες ου-
σιαστικά έχουν καταστραφεί από την πανδηµία να επιστραφούν
τα λεφτά της επιστρεπτέας προκαταβολής. Ακόµα και εκεί άτολ-
µοι. Και τι λέτε; Μειώνουµε τον φορολογικό συντελεστή από το
24% στο 22%. Γι’ αυτές που έχουν κέρδη! Ποιες έχουν κέρδη σή-
µερα, µέσα στην πανδηµία; 

Όσο για τη ΔΕΗ, τα golden boys της ΔΕΗ ενδιαφέρονται µόνο
για το κέρδος της επιχείρησης, λες και στόχος της ΔΕΗ είναι να
έχει κέρδη. Η ΔΕΗ πρέπει να παρέχει φτηνό ρεύµα και να δηµι-
ουργεί τις συνθήκες ούτως ώστε να έχουµε φτηνό ρεύµα στη
χώρα µας και όχι να είµαστε πρωταθλητές στην Ευρώπη. Αυτό
δεν έχετε καταλάβει. Πανηγυρίζετε για τα κέρδη που δεν θα
έπρεπε να έχει. Η ΔΕΗ, θα έπρεπε σήµερα να δηµιουργεί συν-
θήκες µείωσης του κόστους ενέργειας.

Πάµε τώρα στο νοµοσχέδιο. Η πρώτη κωδικοποίηση µετά από
δύο χρόνια επιτελικού κράτους. Και το γεγονός ότι έγινε µετά
από δύο χρόνια είναι απόλυτη ευθύνη του Μαξίµου, διότι εµείς
είχαµε την κεντρική επιτροπή κωδικοποίησης την οποία πήρατε
στη Γενική Γραµµατεία της Κυβέρνησης που είναι στο Μαξίµου.
Άρα η καθυστέρηση είναι ευθύνη του ίδιου του Πρωθυπουργού.
Και από τι ξεκινάτε; Από δύο νοµοσχέδια που είχαν µια, δύο τρο-
πολογίες. Φοβερή κωδικοποίηση! Γιατί δεν πάµε στο Υπουργείο
Εσωτερικών, γιατί δεν πάµε στο Υπουργείο Οικονοµικών να κά-
νουµε κωδικοποίηση; Εκεί υπάρχουν δυσνόητα νοµικά κείµενα
που δηµιουργούν πρόβληµα στον πολίτη. Αλλά ας έχει.

Άκουσα στις επιτροπές την τοποθέτηση του Υπουργού και του
εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας οι οποίοι είπαν ότι κωδικοποι-
ούνται οι δύο νόµοι για τη νησιωτική πολιτική. Αυτό είπατε. Άρα
αφού ο ένας νόµος είναι δικός σας ό,τι υπήρχε για τη νησιωτική
πολιτική όλα αυτά τα χρόνια ήταν ένας νόµος. Το µεταφορικό
ισοδύναµο. Παραδεχτήκατε, λοιπόν, ότι το µεταφορικό ισοδύ-
ναµο ήταν ο µόνος νόµος ο οποίος εφαρµόστηκε για τη νησιω-
τική πολιτική. Τώρα ο νόµος που φέρατε τον Ιανουάριο για τη
θαλάσσια πολιτική έθετε προϋποθέσεις για τη σύνταξη της εθνι-
κής στρατηγικής, για την ολοκληρωµένη θαλάσσια πολιτική στον
νησιωτικό χώρο. Δεν ήταν η εθνική στρατηγική και δεν είναι
ακόµα. Γιατί σε έξι µήνες έπρεπε να µας φέρετε την εθνική στρα-
τηγική, αλλά ακόµα την περιµένουµε. Οι κοινές υπουργικές απο-
φάσεις για την εφαρµογή των ταµείων δεν έχουν βγει. Τελικά τι
έχετε κάνει; Μήπως τελικά αυτό που σας είπαµε, που σας ασκή-
σαµε κριτική, αυτή η κριτική δικαιώνεται; 

Κύριε Υπουργέ, επειδή ήρθατε προετοιµασµένος στην επι-
τροπή γιατί ξέρατε ότι θα µιλήσω για τις ανακοινώσεις σας, φαν-
τάζοµαι θα µου απαντήσετε. Λέτε, λοιπόν, ότι χρηµατοδοτείτε
σαράντα τέσσερα ενδονησιωτικά και διαπεριφερειακές ακτοπλοϊ-
κές γραµµές µε 370 εκατοµµύρια ευρώ. Για πόσα χρόνια; Για
τέσσερα έως επτά, µε κίνητρο αντικατάστασης. Τι είναι στην
πραγµατικότητα αυτό; Είναι καινούργιες γραµµές; Όχι. Είναι
απλή µεταφορά των κονδυλίων από το πρόγραµµα δηµοσίων
επενδύσεων στο ΕΣΠΑ όπου είναι πιο δύσκολες οι συνθήκες
αποπληρωµής. Ας µην το συζητήσουµε αυτό. Γίνεται να γίνει αν-
τικατάσταση πλοίων µε µία επένδυση τεσσάρων ετών; Όχι. Άρα
τι κίνητρα αντικατάστασής µας λέτε; Αυτοί οι πόροι θα µπορού-
σαν να είχαν χρησιµοποιηθεί για άλλες δράσεις συνοχής της νη-
σιωτικής χώρας. Θα µπορούσαν για παράδειγµα να είχαν
χρησιµοποιηθεί -θα µπορούν να χρησιµοποιηθούν αν δεν πάνε
εκεί στην ακτοπλοΐα, που υπάρχει εξασφαλισµένη χρηµατοδό-
τηση από το ΠΔΕ- στη στήριξη της υγείας, στην επιδότηση κό-
στους για τους γιατρούς, στους εκπαιδευτικούς, στην
εκπαίδευση, στην ιατρική, σε ψηφιακές υπηρεσίες, σε έργα φόρ-
τισης για να υποδεχθούν τα ηλεκτρικά πλοία, τα λιµάνια, σε µία
σειρά από έργα νησιωτικότητας τα οποία τα στερείται µε αυτά
τα 370 εκατοµµύρια που ανακοινώσατε. Και ταυτόχρονα λέτε
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χρηµατοδότηση τριών γραµµών του κεντρικού ακτοπλοϊκού δι-
κτύου µε 300.000 ευρώ. Κατ’ αρχάς θα πω ότι είναι θετικό από
το πρόγραµµα «ΝΕΑΡΧΟΣ». Θα πω ότι είναι θετικό και είναι αυτό
που και εµείς είχαµε ανακοινώσει για δωδεκαετείς, πολυετείς
συµβάσεις µε προϋπόθεση αντικατάστασης πλοίων -το θυµάστε,
κύριε Υπουργέ- και µάλιστα σας το είχαµε φέρει και στην τροπο-
λογία όταν συζητούσαµε την τροποποίηση του 2932. Δεν το δε-
χτήκατε. Χωρίς νοµικό πλαίσιο επί της ουσίας γίνεται αυτό που
λέτε. Και µάλιστα, ξεχάσατε να πείτε ότι αυτό έχει ξεκινήσει µε
δική µας πρωτοβουλία, µε µελέτη που έγινε από την «COOPER
HOUSE» σε συνεργασία µε το Ναυτικό Επιµελητήριο και µε τους
ακτοπλόους. 

Και µια που µιλάω για τους ακτοπλόους, κύριε Υπουργέ, θα
τους πληρώσετε ποτέ; Εξήντα εκατοµµύρια τους χρωστάτε.
Εξήντα εκατοµµύρια χρωστάτε στην ακτοπλοΐα και ξέρετε πως
δεν είναι µόνο τα µεγάλα ακτοπλοϊκά κεφάλαια, αλλά είναι και
µικροί ακτοπλόοι οι οποίοι δεν έχουν να βάλουν πετρέλαιο. Θα
τους πληρώσετε ή θα σταµατήσουν να λειτουργούν οι διασυν-
δέσεις, παρά το γεγονός ότι πανηγυρίζετε;

Και επειδή µας λέτε συνέχεια για την αύξηση αυτού του προ-
ϋπολογισµού για την ακτοπλοΐα, στο Πρόγραµµα δηµοσίων
Επενδύσεων για το 2021 για το Υπουργείο Ναυτιλίας περιγρά-
φονται 140 εκατοµµύρια εκ των οποίων τα 72 για το αρχηγείο.
Αυτά είναι τα λεφτά που έχετε γράψει για την ακτοπλοΐα. Τα 138
θα τα πάρουµε, αλλά δεν είναι εγγεγραµµένα. Για να ξέρουµε τι
λέµε. Με τροποποιήσεις πιθανόν, αλλά δεν είναι εξασφαλισµένα. 

Πάµε τώρα στις λιµενικές υποδοµές. Τριάντα τρία έργα προ-
ϋπολογισµού 175 εκατοµµυρίων, στο ΕΣΠΑ 2021 - 2027. Σας το
είπα και την προηγούµενη φορά. Συνολικά στο ΕΣΠΑ 2014 - 2020
χρηµατοδοτήθηκαν έργα τριακοσίων εβδοµήντα εκατοµµυρίων.
Και επειδή µε προκαλέσετε, ποια έργα είναι αυτά; Και επειδή δεν
έχω χρόνο θα σας πω ότι είναι έργα στη Λευκάδα, στην Κέρκυρα,
στη Σύρο, στη Μύκονο, στη Ρόδο, στους Φούρνους, στη Λήµνο,
στη Μυτιλήνη, στη Χίο, στη Σάµο, σε µια σειρά από νησιά. Για να
µη λέτε ότι δεν ήταν έργα σε νησιά. Θα µας φέρετε ένα κείµενο
έγκρισης αυτών των έργων; Μήπως απλά είναι η πρότασή σας;
Γιατί υπάρχει το εταιρικό σύµφωνο για το πρόγραµµα το και-
νούργιο. Εδώ µέσα δεν αναφέρεται κανένα πρόγραµµα ναυτι-
λίας. Είναι µεταφορές. Και µάλιστα το σύνολο της
χρηµατοδότησης για το πρόγραµµα µεταφορών είναι 700 εκα-
τοµµύρια. Εσείς αθροίζετε 540 εκατοµµύρια. Τους κλέψατε,
κύριε Υπουργέ. Μπράβο! Από τα 700 τους πήρατε τα 540. Μάλ-
λον κάτι δεν είναι σωστό εδώ, κάτι δεν αναφέρεται σωστά. Θα
το καταθέσω στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
Για να µη σχολιάσω τα 20 εκατοµµύρια για το ταµείο ανάκαµ-

ψης από ένα πρόγραµµα 18 δισεκατοµµυρίων. Όσο για το «ΝΕ-
ΑΡΧΟΣ» που λέτε έως 200 εκατοµµύρια, αυτό δεν είναι
προϋπολογισµός. Στο µεσοπρόθεσµο ο προϋπολογισµός του
Υπουργείου πάει από τα 140 που είναι φέτος στα 105. Ο νόµος
που σήµερα ψηφίζουµε στο άρθρο 6 λέει ότι το δάνειο από το
Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων θα αποπληρώνεται από το
ΠΔΕ του Υπουργείου. Πώς γίνεται αυτό; Δεν φτάνουν που δεν
φτάνουν γι’ αυτά που έχει ήδη τάξει το Υπουργείο. Πώς θα πλη-
ρώνεται και το Παρακαταθηκών και Δανείων από ένα πρόγραµµα
δηµοσίων επενδύσεων το οποίο συνεχώς µειώνεται; Θα µας τα
εξηγήσετε όλα αυτά, γιατί τα µαθηµατικά δεν βγαίνουν. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και για να πάω στο µεταφορικό ισοδύναµο, περιµένω µια
λίστα, κύριε Υπουργέ, από τον Ιανουάριο για το ΕΣΟΘΕ. Είχατε
πει ότι τα 60 εκατοµµύρια που χάθηκαν θα είναι έργα που θα
µπουν στο ΕΣΠΑ –σε αυτό το ΕΣΠΑ, όχι στο επόµενο- για το Λι-
µενικό. Περιµένω αυτή τη λίστα. 

Κύριε εισηγητά της Νέας Δηµοκρατίας, αυτό είναι στο Face-
book. Έντεκα χιλιάδες έχει µέσα, πολίτες, νησιώτες υπέρ του µε-
ταφορικού ισοδυνάµου. Ξέρετε πότε δηµιουργήθηκε; Μόλις
αναλάβατε τη διακυβέρνηση. Και ξέρετε γιατί; Γιατί εδώ πέρα
έχει µια ωραία φωτογραφία –έχω σβήσει τα ονόµατα- αναφέρε-

ται «τέσσερις µήνες περιµένουµε να πληρωθεί το µεταφορικό
ισοδύναµο». 

Πότε έγινε αυτό επί της δικής µας διακυβέρνησης; Κάθε µήνα
οι νησιώτες έπαιρναν τα λεφτά τους. Οι επιχειρήσεις έπαιρναν
τα λεφτά τους κάθε τέσσερις µήνες και όχι κάθε έξι µήνες.

Ως προς τα καύσιµα –επειδή άκουσα τον κ. Παππά να λέει ότι
το ‘17 και το ‘18 ήταν υψηλές οι τιµές- το ‘19 πόσο ήταν οι τιµές;
Ήταν οι χαµηλές στα µικρά νησιά; Ήταν. Πότε σταµάτησαν να
είναι χαµηλές οι τιµές; Μόλις κάνατε τη µεγάλη τροποποίηση στο
µεταφορικό ισοδύναµο και καταργήσατε την επιδότηση των καυ-
σίµων. 

Και µην ακούσω τώρα ότι, ξέρετε, βάλαµε το πετρέλαιο θέρ-
µανσης. Μπορούσατε να το βάλετε το πετρέλαιο θέρµανσης και,
µπράβο, σωστά το βάλατε το πετρέλαιο θέρµανσης. Μπορού-
σατε να το βάλετε το πετρέλαιο θέρµανσης µε επιδότηση στην
αντλία, όπως και τα υπόλοιπα καύσιµα. 

Και επειδή εγώ θέλω να είµαι και θετικός, θα ακολουθήσω τις
προτάσεις που ακούστηκαν: επιδότηση του εισιτηρίου των φοι-
τητών, ένταξη των φοιτητών. Πρέπει να βάλουµε το ηλεκτρονικό
τιµολόγιο πλέον, για να απλοποιηθεί πραγµατικά η διαδικασία και
να µπαίνει το ΜΑΝ της επιχείρησης στο ηλεκτρονικό τιµολόγιο,
να µπουν και οι υπόλοιποι δηµόσιοι υπάλληλοι όπως για παρά-
δειγµα οι καθηγητές, δοθούν δύο εισιτήρια αλέ ρετούρ σε όλους
τους πολίτες της χώρας, για να ενισχυθεί ο εσωτερικός τουρι-
σµός στα νησιά και να πλησιάσουµε στο όραµα του Τάσου Αλι-
φέρη. 

Και επειδή άκουσα και τον κ. Κόνσολα που µίλησε για τη διπλή
νησιωτικότητα, µία είναι η λύση: κατηγοριοποίηση των νησιών µε
βάση την αναπτυξιακή τους δυνατότητα. 

Θα κλείσω –και σας ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε- µε
µία αναφορά στην τροποποίηση της σύµβασης «COSCO». Κύριε
Υπουργέ, δεν µπορείτε να την κρύβετε άλλο. Δεν µπορείτε να
κρύβετε το γεγονός ότι η «COSCO» τον Αύγουστο δεν ολοκλή-
ρωσε έργα 295 εκατοµµυρίων και απ’ ό,τι µαθαίνουµε τους δί-
νετε δέκα χρόνια παράταση –δέκα χρόνια παράταση!- για να
ολοκληρώσουν, πέντε συν πέντε προαιρετικά! 

Δεν µπορείτε να κρύβετε ότι ουσιαστικά δεν εφαρµόζετε τις
ποινικές ρήτρες, αποδεχόµενοι ευθύνη του δηµοσίου που η
«COSCO» δεν έκανε τις επενδύσεις. Αυτό είναι παράβαση καθή-
κοντος! Είκοσι πέντε εκατοµµύρια υπολογίζονται οι ποινικές ρή-
τρες που δεν εισπράττετε. Πέντε εκατοµµύρια το χρόνο
εισπράττει το ελληνικό δηµόσιο από το 16% των µετοχών που
θέλετε να δώσετε. 

Αυτά δεν µπορείτε άλλο να τα κρύβετε από τον ελληνικό λαό,
γιατί δηµιουργείτε και κάτι άλλο, µία κουλτούρα επενδυτή που
κάνει ό,τι γουστάρει σε αυτόν τον τόπο και η χώρα µας δεν είναι
µπανανία! Δεν µπορεί όποιος θέλει να έρχεται και να κάνει ό,τι
γουστάρει σε αυτό τον τόπο! 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ καλά, κύριε Πρόεδρε. Θα πω ένα
θέµα και κλείνω µε αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κλείστε
παρακαλώ. 

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Κύριε Υπουργέ, πέντε λιµενικοί
µπήκαν σε αναστολή γιατί ήταν διοικητική στήριξη σε µονάδες
υγείας. Όµως δεν είναι κατά κύριο λόγο διοικητικοί σε µονάδες
υγείας. Είναι κατά κύριο λόγο λιµενικοί. 

Θα µπορούσατε αυτούς τους ανεµβολίαστους λιµενικούς να
τους πάτε σε µια άλλη υπηρεσία και να πάτε εµβολιασµένους.
Γιατί µαθαίνω ότι πιθανόν η µία τουλάχιστον περίπτωση να είναι
και µονογονεϊκή οικογένεια. Έτσι στηρίζετε το Λιµενικό Σώµα;

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νεκτάριος Σαντορινιός κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε τώρα µε τον κ. Αποστόλου µέσω Webex. 
Ορίστε, κύριε Αποστόλου, έχετε το λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, το νοµοσχέδιο

που φέρατε τον Γενάρη του 2021 ήταν η πρότασή σας για µία
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ολοκληρωµένη θαλάσσια πολιτική. Το ίδιο είπε και ο εισηγητής
σας για το σηµερινό. Θα περίµενα τουλάχιστον πέραν της κωδι-
κοποίησης, η πρότασή σας για τη νησιωτικότητα της χώρας να
είναι πιο συγκεκριµένη, κυρίως όσον αφορά στις δυνατότητες
και στα συγκριτικά πλεονεκτήµατα.

Επίσης, θα περίµενα να κάνετε µία αναφορά στις πρωτοβου-
λίες που πήρε για τη νησιωτικότητα η δική µας Κυβέρνηση. Θα
αναφερθώ στο ότι τουλάχιστον εγώ ως Υπουργός υπηρέτησα τη
νησιωτικότητα και κυρίως για να απαντήσω συγκεκριµένα. 

Εµείς, λοιπόν, καταθέσαµε ένα ολοκληρωµένο σχέδιο για τον
πρωτογενή τοµέα, µε ένα µέρος του ήδη να έχει υλοποιηθεί. Πα-
ράγοντες που ελήφθησαν υπ’ όψιν στη διαµόρφωση του σχεδίου
µας ήταν όλα εκείνα τα στοιχεία που αποτελούσαν κίνητρο και
ταυτόχρονα πρόκληση για να αναπτυχθεί ο πρωτογενής τοµέας
σε όλες τις νησιωτικές περιοχές της χώρας µας ως τοµέας µι-
κρού µεγέθους, υψηλής προστιθέµενης αξίας, καθοριστικής συ-
νέργειας µε άλλους κλάδους και παράγοντας εσωτερικής
συνοχής και ισορροπίας.

Τι κάναµε εµείς για να στηρίξουµε το σχέδιό µας; Κατ’ αρχάς
προχωρήσαµε στην εκχώρηση του 37% των πόρων του Προ-
γράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης 2014 - 2020, που µαζί µε τα
«LEADER» του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης και Αλιείας,
εξασφάλισαν σηµαντικές χρηµατοδοτήσεις. Μπορέσαµε έτσι να
υπηρετήσουµε ειδικές προβλέψεις στήριξης της νησιωτικότητας
µε το µέτρο των νέων αγροτών στα µικρά νησιά και ιδίως όταν η
εγκατάσταση αφορά στον τοµέα της κτηνοτροφίας, τα µέτρα -
κίνητρα για µικρές γεωργικές εκµεταλλεύσεις των µικρών νησιω-
τικών περιοχών, τα µέτρα - κίνητρα για ενίσχυση του εκσυγχρο-
νισµού των γεωργικών εκµεταλλεύσεων –τα σχέδια βελτίωσης
δηλαδή- τις δράσεις πιστοποίησης αγροτικών προϊόντων, αλλά
κυρίως ζητήµατα ποιότητας ή µεταποίησης και εµπορίας γεωρ-
γικών προϊόντων και της εγκατάστασης νέων αγροτών. Αυτά τα
µέτρα ήταν συγκεκριµένες παρεµβάσεις.

Επαναπροσεγγίσαµε, επίσης, το ειδικό πρόγραµµα ενίσχυσης
της µεταφοράς πρώτων υλών από την ηπειρωτική Ελλάδα στα
µικρά νησιά, αλλά και της τοπικής γεωργικής παραγωγής και των
παραδοσιακών εξαγωγών από τα ίδια νησιά.

Έρχοµαι στη διεύρυνση των αρµοδιοτήτων της Γενικής Γραµ-
µατείας Αιγαίου και Νησιωτικής Πολιτικής. Τα έχουµε ξαναπεί.
Είναι προς θετική κατεύθυνση η ρητή αναφορά της Εύβοιας και
της Κρήτης. Είχε συζητηθεί και από τη δική µας κυβέρνηση.
Θέλω, όµως, να καταστήσω σαφές ότι δεν αρκεί από µόνη της η
σχετική ρύθµιση, γιατί η νησιωτικότητα ορίζεται βάσει ευρωπαϊ-
κών κανονισµών, σύµφωνα µε τους οποίους ως µικρά νησιά Αι-
γαίου ορίζονται όσα έχουν µόνιµο πληθυσµό µέχρι εκατό
χιλιάδες κατοίκους. Γι’ αυτό, η κοινοτική χρηµατοδότηση στο
πλαίσιο του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης και των κανο-
νισµών της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για τη στήριξη της γεωργίας
στα µικρά νησιά του Αιγαίου δεν αλλάζει. Θα αλλάξει η στήριξη
µόνο µε εθνικά µέτρα που δεν χρηµατοδοτούνται από την Ευρω-
παϊκή Ένωση. Άρα εξακολουθούν να εξαιρούνται η Εύβοια και η
Κρήτη από τις ευνοϊκές διατάξεις για τα µικρά νησιά του Αιγαίου,
όπως για παράδειγµα το αυξηµένο ποσοστό ενίσχυσης των ιδιω-
τικών επενδύσεων και άλλα.

Υπάρχει, επίσης και ο κανονισµός 229/2013, ο οποίος χρηµα-
τοδοτεί και ειδικά µέτρα για τη γεωργία στα µικρά νησιά του Αι-
γαίου, όπως το ισοδύναµο των µεταφορικών στα αγροτικά
προϊόντα και τις γεωτροφές. Και στους ορισµούς αυτού του κα-
νονισµού, η Εύβοια και η Κρήτη εξαιρούνται ρητά.

Αναφορικά µε τα καύσιµα, ενώ θα έπρεπε να έχει ξεκινήσει η
εφαρµογή της επιδότησης στο σύνολο των νησιών, όπως είχε
προγραµµατιστεί από τη δική µας Κυβέρνηση, η Νέα Δηµοκρατία
µε νοµοθετική ρύθµιση κατήργησε το σκέλος αυτό του µέτρου
στο σύνολό του, αντικαθιστώντας το µε ένα µικρό επίδοµα µόνο
για τους µόνιµους κατοίκους.

Αποτέλεσµα της επιλογής αυτής είναι να υπάρχει δυσανάλογη
αύξηση στο κόστος των καυσίµων και ιδιαίτερα στα µικρά νησιά
και η τιµή της αµόλυβδης να ξεπερνάει αυτήν την ώρα τα 2 ευρώ. 

Η ευρύτατη αποδοχή του µεταφορικού ισοδύναµου από τους
κατοίκους και τους επιχειρηµατίες των µικρών νησιών ανάγκασε
την Κυβέρνησή σας να το συνεχίσει. Χαίροµαι διπλά γι’ αυτό,

γιατί επιπλέον σας ανάγκασε να αποδεχτείτε, κύριε Υπουργέ, ότι
ήταν έργο της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ. Όµως, οι καθυστερήσεις
στις πληρωµές είναι µεγάλες. Δεν προχώρησε και η Κυβέρνησή
σας στην επιδότηση των καυσίµων σε όλα τα νησιά, όπως σχε-
διάζουµε εµείς. Ούτε προβαίνει σε πιο γενναία µέτρα επέκτασης
του µέτρου που έχουµε προτείνει, όπως είναι η ένταξη του συ-
νόλου των κατοίκων της χώρας µε σκοπό την ενίσχυση του εσω-
τερικού τουρισµού. 

Πρέπει, λοιπόν, για να έχουν ουσία και περιεχόµενο … (δεν
ακούστηκε λόγω κακής σύνδεσης) όλα αυτά να επαναπροσδιο-
ριστούν σε συνεννόηση µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, είτε µε τρο-
ποποίηση των σχετικών κανονισµών είτε µε την έκδοση νέων. 

Πριν κλείσω την παρέµβασή µου, θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, να
καταστήσετε υλοποιήσιµη τη δέσµευση της Κυβέρνησής σας ότι
στην πληγείσα βόρεια Εύβοια, αλλά και γενικότερα στην Εύβοια
η νησιωτικότητα και το µεταφορικό ισοδύναµο θα βρουν πλήρη
εφαρµογή, πράγµα που θεσµικά δεν έχει κατακυρωθεί. 

Θέλω να σας εκφράσω και το τελευταίο µου παράπονο. Τι να
περιµένουµε, όταν ακόµη για την µακρινή Καρυστία αποτελεί ζη-
τούµενο η σύνδεσή της µε τις …(δεν ακούστηκε λόγω κακής σύν-
δεσης); 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει τώρα η κ. Ιατρίδη. 
ΤΣΑΜΠΙΚΑ ΙΑΤΡΙΔΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα µε πάρα πολλή προ-

σοχή την ενδιαφέρουσα συζήτηση στην Ολοµέλεια για το νοµο-
σχέδιο και θα ήθελα να πω στους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ τα
εξής: Οι νησιώτες δεν έχουν ξεχάσει -και πώς είναι δυνατόν να
ξεχάσουν;- ότι επί κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ καταργήθηκαν οι µει-
ωµένοι συντελεστές ΦΠΑ στα νησιά µας. Θυµίζω εδώ ότι όλες οι
προηγούµενες κυβερνήσεις είχαν δώσει αγώνα µε τους θεσµούς
για να διατηρηθούν οι µειωµένοι συντελεστές ΦΠΑ στα νησιά,
για να έρθει σε µία νύκτα ο ΣΥΡΙΖΑ και να τους καταργήσει. 

Και όχι µόνο αυτό. Στην προσπάθειά του να δικαιολογήσει τα
αδικαιολόγητα προχώρησε και σε επιχειρήµατα µιλώντας για
πλούσια και φτωχά, για µεγάλα και µικρά νησιά. Την κατάργηση
αυτή η νησιωτική Ελλάδα δεν την ξεχνάει. Είναι πάγιο αίτηµα
όλων µας η επαναφορά των µειωµένων συντελεστών ΦΠΑ όταν
υπάρξει ο δηµοσιονοµικός χώρος. Αυτή την επαναφορά έχει δη-
λώσει ότι θα επιδιώξει να κάνει η Κυβέρνηση. Είναι κάτι που µε
σωστό οικονοµικό σχεδιασµό, ακόµα και εν µέσω της πανδηµίας,
πιστεύω ότι µπορούµε να το καταφέρουµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα σταθώ στο µεταφορικό ισο-
δύναµο. Δύο παρατηρήσεις. Η πρώτη είναι ότι το µεταφορικό
ισοδύναµο ήρθε ως µία πολιτική του ΣΥΡΙΖΑ για να αντισταθµίσει
την κατάργηση των µειωµένων συντελεστών του ΦΠΑ. Ουσια-
στικά, ενώ οι µειωµένοι συντελεστές ΦΠΑ αφορούσαν όλους
τους νησιώτες, αναγκαστικά για την εφαρµογή του µεταφορικού
ισοδύναµου τέθηκαν όροι και προϋποθέσεις. Η δεύτερη παρα-
τήρηση είναι ότι, όπως και να έχει, είναι επιπλέον µία πολιτική
στήριξης των νησιωτών και πρέπει να συνεχίσει να είναι. 

Στο πλαίσιο αυτό η Κυβέρνηση µε το παρόν νοµοσχέδιο κωδι-
κοποιεί τα άρθρα του ν.4551/2018 αναφορικά µε το µεταφορικό
ισοδύναµο, ένα θέµα που αφορά άµεσα την νησιωτική Ελλάδα. 

Με την κωδικοποίηση αυτή απλοποιείται η όλη διαδικασία χρη-
µατοδότησης του µεταφορικού ισοδύναµου, συγκεκριµενοποι-
ούνται οι δικαιούχοι, γίνεται κατανοητός ο τρόπος, αλλά και οι
παράµετροι υπολογισµού του, ο τρόπος υποβολής των αιτήσεων
και ο τρόπος καταβολής, αλλά οι λόγοι διακοπής αυτής της κα-
ταβολής. 

Με άλλα λόγια, οι νησιώτες έχουν ξεκάθαρη εικόνα για το µε-
ταφορικό ισοδύναµο και απλοποιούνται οι διαδικασίες και οι επι-
χειρήσεις οι οποίες δραστηριοποιούνται στα νησιά. Είναι
ξεκάθαρο ότι µέσα απ’ αυτήν τη διαδικασία µπορούµε να δούµε
σταδιακά τη διαδικασία αυτή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή προέρχοµαι από τα Δω-
δεκάνησα και ακούσαµε διάφορα σχόλια από συναδέλφους της
αντιπολίτευσης, αισθάνοµαι υποχρεωµένη να επισηµάνω τα
εξής. Λαµβάνοντας υπ’ όψιν την πανδηµία και τις επιπτώσεις της,
η ακτοπλοϊκή συγκοινωνία είναι µία από τις καλύτερες αυτή την
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περίοδο. Οι νησιώτες στην Κάλυµνο, την Πάτµο και τη Λέρο είδαν
πιο πυκνά δροµολόγια και µάλιστα µε σύγχρονα ταχύπλοα πλοία.
Το ίδιο στο Καστελόριζο, ένα σηµαντικότατο νησί για την εθνική
µας υπόσταση, ή στη Σύµη µε πυκνό ακτοπλοϊκό δίκτυο. Το ίδιο
συνέβη και στη γραµµή της Κρήτης µε τη Ρόδο µέσω Κάσου,
Χάλκης και Καρπάθου. Ουδέποτε διακόπηκε η συγκοινωνία. Αν-
τίθετα ενισχύθηκε και µε τη δροµολόγηση ταχύπλοου πλοίου, το
οποίο αναβάθµισε σηµαντικά τη σύνδεση µεταξύ των νησιών
αυτών και την τουριστική κίνηση. 

Αξίζει να αναφερθούµε εδώ ότι παρά τις οικονοµικές επιπτώ-
σεις της πανδηµίας, η Κυβέρνηση Μητσοτάκη και το Υπουργείο
Ναυτιλίας κράτησε το ακτοπλοϊκό δίκτυο όρθιο ειδικά µέσα στον
χειµώνα, ώστε αυτό να µπορεί να ανταποκριθεί στις απαιτήσεις
του καλοκαιριού. Αυτά είναι πραγµατικά γεγονότα. Τα ζούνε οι
νησιώτες και βλέπουµε σήµερα µία ακτοπλοϊκή συγκοινωνία που
ανταποκρίνεται στις προκλήσεις. 

Βέβαια, δεν σταµατάµε εδώ. Πιστεύω ότι πρέπει να δούµε και
τα σηµεία που µπορούµε να βελτιώσουµε. Για παράδειγµα, η
σύνδεση της ηρωικής νήσου Κάσου και της Καρπάθου από τον
Πειραιά µπορεί να βελτιωθεί µε τη δροµολόγηση πιο σύγχρονου
και πιο γρήγορου συµβατικού πλοίου. 

Το Υπουργείο Ναυτιλίας έχει προχωρήσει σε σηµαντική αύ-
ξηση στα κονδύλια για τις άγονες γραµµές και ενδεχοµένως, σε
συνδυασµό µε την προώθηση των πολυετών συµβάσεων, να προ-
χωρήσουµε σε περαιτέρω βελτίωση των ακτοπλοϊκών συγκοινω-
νιών και να δούµε βέβαια και την ανανέωση του ακτοπλοϊκού µας
στόλου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µιας και είµαστε στο τέλος της
συζήτησης, δεν θα µακρηγορήσω.  Θέλω στο σηµείο αυτό να
αναφερθώ στην απαράδεκτη πολιτική της Τουρκίας να προκαλεί
µε τα αλιευτικά της, τα οποία λειτουργούν πολύ κοντά και κατα-
χρηστικά στις ακτές των ακριτικών νησιών µας. Θα πρέπει αυτή
η κατάσταση να σταµατήσει µε την περαιτέρω ενίσχυση του Λι-
µενικού Σώµατος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση Μητσοτάκη και ο
Υπουργός κ. Πλακιωτάκης έχουν προχωρήσει στον σχεδιασµό
µιας ρεαλιστικής νησιωτικής πολιτικής. Με το πρόγραµµα «ΝΕ-
ΑΡΧΟΣ», το Ταµείο Ανάκαµψης και το ΕΣΠΑ δίνεται η δυνατό-
τητα να χρηµατοδοτηθούν επιτέλους κρίσιµες υποδοµές για τα
νησιά µας. Και βέβαια, οι υποδοµές αυτές αφορούν και τα µικρό-
τερα νησιά µας, όπως για παράδειγµα, και την παραλιακή ζώνη
στην Τέλενδο. Δίνεται έτσι η δυνατότητα να δηµιουργήσουµε µία
ακόµα πιο εξωστρεφή, δηµιουργική και παραγωγική νησιωτική
Ελλάδα στην οποία οι νησιώτες θα ζουν, θα δηµιουργούν και θα
διασφαλίζουν την ελληνικότητα του Αιγαίου µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Και εµείς

ευχαριστούµε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Μελάς από τη Νέα Δηµοκρατία.

Αµέσως µετά θα πάρουν τον λόγο, εφόσον το επιθυµούν, οι ει-
σηγητές. Δεν υπάρχει ενδιαφέρον. Και στο τέλος θα µιλήσει ο
κύριος Υπουργός. 

Κύριε Μελά, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΕΛΑΣ: Συζητάµε σήµερα ένα ιδιαίτερα σηµαντικό

νοµοσχέδιο ειδικά για εµάς τους Βουλευτές που εκλεγόµαστε
σε περιφέρειες οι οποίες έχουν νησιά και γνωρίζουµε ότι οι κά-
τοικοι εκεί πέρα για να βρίσκονται, για να υπάρχουν και να είναι
αυτά τα νησιά ζωντανά πρέπει εµείς να κάνουµε πολιτικές που
να είναι γι’ αυτούς. 

Θα ξεκινήσω λέγοντας το εξής για το σηµερινό νοµοσχέδιο.
Έχει µια ιδιαίτερη αξία, όχι µόνο για την ουσία του νοµοσχεδίου,
αλλά έχει και µια συµβολική σηµασία γιατί είναι ο πρώτος κώδι-
κας νοµοθεσίας ο οποίος εκπονείται από την Κεντρική Επιτροπή
Κωδικοποίησης σε εφαρµογή του άρθρου 66 του ν.4622/2019,
του νόµου για το επιτελικό κράτος. 

Με την κωδικοποίηση της νοµοθεσίας επιτυγχάνουµε την κα-
λύτερη νοµοθέτηση. Επιτυγχάνουµε να κάνουµε όσο πιο σαφή,
απλή και κατανοητή τη νοµοθεσία για όλους τους πολίτες. Μα-
χόµαστε την πολυνοµία, την κακονοµία και τις διατάξεις που αλ-
λάζουν άλλες διατάξεις και προκαλούν δυσκολία στη διοίκηση
και τον διοικούµενο. 

Με τον παρόντα κώδικα, λοιπόν, οι πολίτες των νησιών µας θα
µπορούν απλά και εύκολα να γνωρίζουν τη νοµοθεσία που
αφορά σε ζητήµατα νησιωτικής πολιτικής. Συστηµατοποιείται το
σύνολο του πλαισίου για την ολοκληρωµένη θαλάσσια και νησιω-
τική πολιτική που ασκείται. 

Το παρόν νοµοσχέδιο περιλαµβάνει ακόµη τους στόχους και
τη διαδικασία κατάρτισης της εθνικής στρατηγικής και τη λει-
τουργία του προγράµµατος «ΝΕΑΡΧΟΣ», τη χρηµατοδότηση της
νησιωτικής επιχειρηµατικότητας και του Ταµείου Θαλάσσιας Γα-
λάζιας Οικονοµίας. 

Αξίζει να κάνουµε µια αναφορά σε αυτά τα αναπτυξιακά προ-
γράµµατα. Μέσω του προγράµµατος «ΝΕΑΡΧΟΣ» χρηµατοδο-
τούνται έργα δηµοσίου χαρακτήρα, µε στόχο τη βιώσιµη
ανάπτυξη των λιµένων και τη βελτίωση των βασικών υποδοµών
τους. 

Αφορά έργα στους τοµείς των λιµενικών υποδοµών και εγκα-
ταστάσεων, κτηριακών υποδοµών και εξοπλισµών των λιµενικών
αρχών, των δηµοσίων σχολών του εµπορικού ναυτικού και άλλα.
Ήδη πριν από λίγες ηµέρες το Υπουργείο Ναυτιλίας ανακοίνωσε
δύο έργα στο πλαίσιο του προγράµµατος «ΝΕΑΡΧΟΣ».

Επίσης, προβλέπεται η χρηµατοδότηση των έργων, µελετών
και παρεµβάσεων για την επέκταση και αναβάθµιση, τη συντή-
ρηση και λειτουργία των λιµενικών έργων και παρεµβάσεων σε
χερσαίες ζώνες προϋπολογισµού µέχρι 200 εκατοµµύρια ευρώ
σε βάθος τετραετίας και η χρηµατοδότηση τριών γραµµών του
κεντρικού ακτοπλοϊκού δικτύου ύψους 300 εκατοµµυρίων ευρώ
µε υποχρέωση δροµολόγησης νέων πλοίων. 

Επίσης, το πρόγραµµα χρηµατοδότησης νησιωτικής επιχειρη-
µατικότητας αφορά την ενίσχυση και την αναδιάρθρωση του πα-
ραγωγικού αναπτυξιακού προτύπου των νησιωτικών περιοχών.
Απευθύνεται κυρίως σε επιχειρήσεις που δραστηριοποιούνται
στη θάλασσα και ιδίως σε µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις. Δίνε-
ται έµφαση στη στήριξη του λειτουργικού κόστους για τη διατή-
ρηση και τη βιωσιµότητα των επιχειρήσεων. 

Ακόµη, υπάρχει το Ταµείο Θαλάσσιας - Γαλάζιας Οικονοµίας.
Το ταµείο αυτό έχει ως στόχο την προώθηση της καινοτόµου επι-
χειρηµατικότητας στον τοµέα της θαλάσσιας οικονοµίας και της
γαλάζιας ανάπτυξης. Δίνεται έµφαση στους τοµείς της ναυτιλια-
κής τεχνολογίας, του ναυτιλιακού και ναυπηγικού εξοπλισµού,
της ανάπτυξης εφαρµογών και για τη χρήση τεχνολογιών πλη-
ροφορικής και επικοινωνιών στους τοµείς αυτούς. Η χρηµατοδό-
τησή του θα γίνεται από εθνικούς και ευρωπαϊκούς πόρους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επίσης, κωδικοποιούνται οι δια-
τάξεις για το µεταφορικό ισοδύναµο το οποίο αφορά στους νη-
σιώτες µας. Τι είναι το µεταφορικό ισοδύναµο; Εξισώνει το
κόστος µεταφοράς επιβατών και εµπορευµάτων µέσω της θά-
λασσας µε το κόστος που θα είχε στα µέσα χερσαίας µεταφο-
ράς. Οι δικαιούχοι µόνιµοι κάτοικοι των νησιών θα µπορούν να
κάνουν χρήση του µοναδικού αριθµού νησιώτη κατά την έκδοση
των εισιτηρίων τους για να χρηµατοδοτηθούν µε τη διαφορά του
κόστους µεταφοράς. 

Περαιτέρω, οι δικαιούχες επιχειρήσεις µε έδρα τα νησιά µπο-
ρούν να εγγραφούν στη δράση και να υποβάλουν αιτήµατα για
τη χρηµατοδότηση της µεταφοράς των εµπορευµάτων τους από
και προς τα νησιά. Ο προϋπολογισµός για το 2021 ανέρχεται στα
80 εκατοµµύρια ευρώ. 

Το 2018, το µεταφορικό ισοδύναµο θεσµοθετήθηκε από την
προηγούµενη κυβέρνηση. Κατά την εφαρµογή του προέκυψαν
διάφορα ζητήµατα τα οποία έρχεται η σηµερινή Κυβέρνηση και
το Υπουργείο Ναυτιλίας να διορθώσει. Είναι χαρακτηριστικό πα-
ράδειγµα ότι µε τον νόµο του ΣΥΡΙΖΑ εξαιρούνταν η Λευκάδα, η
Εύβοια, αλλά και η Κρήτη από το µεταφορικό ισοδύναµο.

Με απόφαση της δικής µας Κυβέρνησης καθιερώθηκε µετα-
φορικό ισοδύναµο για επιχειρήσεις της Κρήτης από 1-1-2020,
ενώ εξετάζεται να επεκταθεί και στους επιβάτες της Κρήτης. Επί-
σης, µε την απόφαση του Υπουργού κ. Πλακιωτάκη έχουν ενταχ-
θεί στο µέτρο αυτό και οι νησιώτες που δεν είναι υπόχρεοι
υποβολής φορολογικής δήλωσης, ενώ προστέθηκε και το πετρέ-
λαιο θέρµανσης στα επιλέξιµα καύσιµα για το µεταφορικό ισο-
δύναµο. 

Ταυτόχρονα, απλοποιούνται οι διατάξεις χρηµατοδότησης του
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µεταφορικού ισοδυνάµου και γίνονται συγκεκριµένοι οι δικαιού-
χοι του προγράµµατος. Το µεταφορικό ισοδύναµο είναι ένα είδος
επιβράβευσης των νησιωτών µας που κρατούν ζωντανά τα νησιά
µας. Είναι το «ευχαριστώ» της πατρίδας µας απέναντι σε όλους
εκείνους που κρατούν ζωντανή την οικονοµική δραστηριότητα
των νησιών και παράλληλα εξασφαλίζουν τα κυριαρχικά δικαιώ-
µατα της Ελλάδας στη θάλασσα. Γι’ αυτό και πρέπει να το απο-
λαµβάνουν όλοι οι νησιώτες και όλες οι επιχειρήσεις που
δραστηριοποιούνται στα νησιά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για όλους εµάς στη Νέα Δηµο-
κρατία η θάλασσα, οι νησιώτες µας, τα θαλάσσια σύνορα, η ναυ-
τιλία, οι ναυτικοί µας είναι όροι µε µεγάλη αξία, τους σεβόµαστε
και αναγνωρίζουµε την προσφορά τους. Η χώρα µας έχει παρά-
δοση στη ναυτιλία και στις παγκόσµιες θάλασσες βρίσκονται πε-
ρισσότερα από τέσσερις χιλιάδες ελληνόκτητα πλοία. Η
νησιωτικότητα της χώρας µας µπορεί να αποτελέσει, λοιπόν,
έναν βασικό πυλώνα ανάπτυξης και προόδου τόσο για την κοι-
νωνία όσο και για την οικονοµία µας και σε αυτό θα επενδύσουµε
αξιοποιώντας όλα τα διαθέσιµα χρηµατοδοτικά εργαλεία. 

Πριν από λίγο διάστηµα το Υπουργείο Ναυτιλίας ανακοίνωσε
τη χρηµατοδότηση σαράντα τεσσάρων έργων για την αναβάθ-
µιση των λιµενικών υποδοµών σε νησιά και σαράντα επτά ακτο-
πλοϊκών γραµµών ύψους 1 δισεκατοµµυρίου ευρώ, χρήµατα που
θα διατεθούν για την ακτοπλοΐα και τα λιµάνια των νησιών µας.
Εξασφαλίζουµε έτσι επαρκείς και ποιοτικές ακτοπλοϊκές συνδέ-
σεις, αλλά και σύγχρονες και ασφαλείς λιµενικές υποδοµές. 

Έχουµε τον Πειραιά, ένα από τα µεγαλύτερα λιµάνια της Με-
σογείου. Η στρατηγική του θέση µεταξύ Ευρώπης και Ανατολής
µετατρέπει τον Πειραιά σε έναν κόµβο εµπορίου καινοτοµίας και
επιχειρηµατικότητας. Η αξιοποίηση της νησιωτικότητάς µας µπο-
ρεί να γίνει σε πολλά επίπεδα: Με επενδύσεις στη γαλάζια οικο-
νοµία όπως γίνεται τα τελευταία χρόνια στον Πειραιά µε το
κέντρο επιχειρηµατικής καινοτοµίας για τη γαλάζια ανάπτυξη.
Με την ενίσχυση της νησιωτικής επιχειρηµατικότητας, µε την
προώθηση του θαλάσσιου, αλλά και του αλιευτικού τουρισµού,
που θα δηµιουργήσουν νέες θέσεις εργασίας και θα οδηγήσουν
στην ανάπτυξη των τοπικών περιοχών. Με την ανάπτυξη της επι-
χειρηµατικής δραστηριότητας στον τοµέα της ανακύκλωσης των
πλοίων, µια δραστηριότητα η οποία, σύµφωνα µάλιστα µε το Εµ-
πορικό και Βιοµηχανικό Επιµελητήριο Πειραιώς, µπορεί να συµ-
βάλει στον περιορισµό εξάντλησης των πρώτων υλών, αλλά και
στην εξοικονόµηση πόρων για τη ναυπηγική βιοµηχανία. Με τη
βελτίωση των υποδοµών και των παρεχόµενων υπηρεσιών για
την περαιτέρω ανάπτυξη του τουρισµού µας. 

Οι επενδύσεις στη ναυτιλία και τη γαλάζια οικονοµία θα ισχυ-
ροποιήσουν ακόµα περισσότερο τη θέση της Ελλάδας στον παγ-
κόσµιο ναυτιλιακό χάρτη. Εξάλλου, το µεγαλύτερο κεφάλαιο της
χώρας µας είναι και θα είναι πάντα η θάλασσα. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ολοκλη-
ρώνουµε τώρα µε τον Υπουργό. Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο
για δεκαοκτώ λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιω-
τικής Πολιτικής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όπως τόνισα και προχθές κατά
τη συνεδρίαση της Επιτροπής Παραγωγής και Εµπορίου, βρίσκο-
µαι στην πολύ ευχάριστη θέση να φέρω ενώπιον του Κοινοβου-
λίου τον πρώτο κώδικα νοµοθεσίας που εντάσσεται στην πολιτική
της Κυβέρνησης για κωδικοποίηση των βασικών τοµέων δράσης
των Υπουργείων. 

Είναι κοινά παραδεκτό και νοµίζω φάνηκε και από την σηµε-
ρινή συζήτηση ότι η κωδικοποίηση αποτελεί το σηµαντικότερο
ίσως εργαλείο στην προσπάθεια που πιστεύω όλοι µας οφεί-
λουµε να καταβάλλουµε προς την κατεύθυνση της καταπολέµη-
σης της πολυνοµίας, της κακονοµίας, της άναρχης ύπαρξης
διάσπαρτων νοµοθετηµάτων, που τελικά συντελούν στην ου-
σιώδη άγνοια του δικαίου, αλλά κυρίως στην αδυναµία παρακο-
λούθησης από τον απλό πολίτη του θεσµικού πλαισίου που
ρυθµίζει τα δικαιώµατα και τις υποχρεώσεις του σε ένα κράτος
δικαίου. 

Γνωρίζετε, βέβαια, ότι κατά το παρελθόν πολλές ανάλογες
προσπάθειες εξαγγέλθηκαν µε ποµπώδη τρόπο. Το ακούσαµε
και σήµερα ότι η πρωτοβουλία είχε ξεκινήσει επί ηµερών σας.
Πείτε µας εσείς τι πραγµατικά κάνατε. Διότι στην πολιτική αξία
έχει το αποτέλεσµα και όχι πρόθεση. Εποµένως, προσπάθειες
εξαγγέλθηκαν, καµµία όµως από αυτές δεν έφθασε στο επιθυ-
µητό αποτέλεσµα. Καταγράφηκαν ως απλές επαναλαµβανόµε-
νες εκφράσεις πολιτικού ευχολογίου, τα ακούσαµε και σήµερα,
δίχως αντίκρισµα δίχως αρχή και βέβαια δίχως τελικό αποτέλε-
σµα.

Η σηµερινή Κυβέρνηση έχει αποδείξει ήδη από τον πρώτο
νόµο που εισήγαγε στη Βουλή, αυτόν του επιτελικού κράτους,
ότι βασικό της µέληµα είναι η ανάπτυξη και η διάχυση της έν-
νοιας της επιτελικότητας σε κάθε τοµέα της κρατικής δοµής. Και
βέβαια, η νοµοθεσία ως πηγή κανόνων δικαίου έχει πρωταρχικό
ρόλο στην επίτευξη του βασικού στόχου του επιτελικού κράτους,
που δεν είναι άλλος από τη δηµιουργία και λειτουργία του κρα-
τικού µηχανισµού µε τρόπο διάφανο, δίκαιο, επωφελή και απο-
τελεσµατικό για κάθε πολίτη και κάθε φορέα.

Προσωπικά µου είναι ιδιαίτερα ευχάριστο ότι η αρχή των δια-
δικασιών κωδικοποίησης του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιω-
τικής Πολιτικής συντελείται µέσω του κώδικα νοµοθεσίας για την
ολοκληρωµένη θαλάσσια πολιτική στον νησιωτικό χώρο. Και
αυτό, γιατί η συγκεκριµένη πολιτική είναι πρωτοποριακή για τα
ελληνικά δεδοµένα, ολοκληρωµένη, όπως εξάλλου αναφέρει και
ο τίτλος της, συνεκτικά διαρθρωµένη και δηµιουργική µε σαφείς
στόχους, προσανατολισµό και εργαλεία υλοποίησης. Η πραγµα-
τικότητα είναι ότι η Ελλάδα, η κατ’ εξοχήν πολυνησιωτική χώρα
της Ευρώπης δεν είχε καταφέρει, στα διακόσια χρόνια της ιστο-
ρίας της ως ανεξάρτητο κράτος, να διαµορφώσει µία πολιτική
για τα νησιά της µε τα χαρακτηριστικά τα οποία σας περιέγραψα.
Αρκείτο µόνο σε µεµονωµένα, εν πολλοίς αποσπασµατικά µέτρα
χωρίς συνοχή, χωρίς προγραµµατισµό, χωρίς µέσα υλοποίησης,
χωρίς επάρκεια στην εξυπηρέτηση του πλέον ευαίσθητου µέ-
ρους του κοινωνικού ιστού της χώρας µας. Αυτό ουσιαστικά αλ-
λάζει στον ν.4770/2021 της ολοκληρωµένης θαλάσσιας πολιτικής
για τον νησιωτικό χώρο. Αυτός ο νόµος αποτελεί την επιτοµή της
περιφερειακής πολιτικής στα νησιά µας, που προσδιορίζει όλα
εκείνα τα στοιχεία που συνθέτουν τον περίπλοκο κύκλο διαβίω-
σης και ανάπτυξης των νησιωτών, που τελικά µπορεί να προσφέ-
ρει σηµαντικές και απτές ευκαιρίες σε όλους, φυσικά και νοµικά
πρόσωπα, να δουν το µέλλον των νησιών υπό ένα πλήρως συγ-
κροτηµένο πρίσµα προοπτικής και δηµιουργίας. 

Άκουσα µε προσοχή τα όσα ειπώθηκαν και κατά τη διάρκεια
της συνεδρίασης της επιτροπής, αλλά και σήµερα και επιτρέψτε
µου να αναφερθώ σε αυτά χωρίς διάθεση πολιτικής αντιδικίας,
αλλά µε πνεύµα κατανόησης αυτής της νέας αναπτυξιακής προ-
σπάθειας που εγκαινιάσαµε µε το συγκεκριµένο νόµο. Χαίροµαι,
γιατί το νοµοσχέδιο για την κωδικοποίηση δίνει ακόµα µια ευκαι-
ρία να συζητήσουµε σε κοινοβουλευτικό επίπεδο για τα θέµατα
της ναυτιλίας και της νησιωτικότητας, δύο τοµείς για τους οποί-
ους η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας απέδειξε στην πράξη,
όχι µόνο µε τα νοµοθετήµατα τα οποία εισηγηθήκαµε, αλλά και
µε την καθηµερινή µας δράση και τις παρεµβάσεις µας, ότι θεω-
ρεί καθοριστικούς για την ανάπτυξη, την οικονοµία αλλά και την
κοινωνία. Δεν θα αναφερθώ αναλυτικά στα όσα κάναµε και κά-
νουµε, αλλά επειδή κάποιοι, ειδικά στον ΣΥΡΙΖΑ, φαίνεται ότι ξε-
χνούν όσα εκείνοι δεν έκαναν ενώ θα έπρεπε, και επιχειρούν να
διαστρεβλώσουν το έργο µας, υπενθυµίζω ότι στηρίξαµε την
ακτοπλοΐα και µάλιστα σε µία δύσκολη στιγµή πανδηµίας. Στηρί-
ξαµε τους ναυτικούς µας, στηρίξαµε τις επιχειρήσεις µε πάνω
από 200 εκατοµµύρια ευρώ. Συντάξαµε, εγκαίρως, µε τη συνερ-
γασία ειδικών επιστηµόνων υγειονοµικά πρωτόκολλα και για την
ακτοπλοΐα και για την κρουαζιέρα. Φέτος µάλιστα, ειδικά για την
κρουαζιέρα, είµαστε οι πρώτοι σε πανευρωπαϊκό επίπεδο που
συντάξαµε ολοκληρωµένα πρωτόκολλα για την κρουαζιέρα. Με
τον τρόπο αυτό και οι επενδυτές, αλλά και οι εταιρείες γνώριζαν
πολύ καλά ποιο είναι το πλαίσιο, εποµένως και γι’ αυτόν τον λόγο
ειδικά και η κρουαζιέρα δούλεψε από τον Μάιο µήνα στην πα-
τρίδα µας. 

Επίσης, ενισχύσαµε το Λιµενικό Σώµα -και το γνωρίζετε πολύ
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καλά- µε µέσα, πολλαπλασιάζοντας τις επιχειρηµατικές του δυ-
νατότητες. Το γεγονός αυτό σε συνδυασµό µε την υπερπροσπά-
θεια των ανδρών και των γυναικών του Λιµενικού Σώµατος,
οδήγησε στην εντυπωσιακή µείωση των µεταναστευτικών ροών
και είναι πιο εντυπωσιακό το γεγονός όταν θα σας αναφέρω τη
µείωση σε απόλυτα νούµερα. Εξήντα εφτά χιλιάδες παράνοµες
αφίξεις στη χώρα µας το 2019, το 2020 είχαµε µόνο εννιά χιλιά-
δες εννιακόσιες και µέχρι σήµερα το 2021 τις έχουµε περιορίσει
σε δύο χιλιάδες εκατό. Εξήντα επτά χιλιάδες παράνοµες αφίξεις
το 2019, δύο χιλιάδες εκατό παράνοµες αφίξεις µέχρι σήµερα.
Επιτρέψτε µου, όµως, στο σηµείο αυτό –και πραγµατικά µε θλίβει
βαθύτατα το γεγονός- να πω ότι και ο κ. Δρίτσας και ο κ. Κου-
ρουµπλής, πρώην Υπουργοί Ναυτιλίας και οι δύο, συκοφαντούν
τα στελέχη του Λιµενικού Σώµατος, αλλά και την ίδια τη χώρα
µας.

Η Ελλάδα προστατεύει, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, τα θα-
λάσσια σύνορά της -διότι η Ελλάδα έχει θαλάσσια σύνορα- µε
αποφασιστικότητα και µε σεβασµό στους κανόνες του διεθνούς
δικαίου και µε προτεραιότητα, βέβαια, στην προστασία της αν-
θρώπινης ζωής.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Το Λιµενικό Σώµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ,

διαχειρίστηκε χίλια περιστατικά το τελευταίο ενάµισι έτος και δεν
είχαµε καµµία απώλεια ανθρώπινης ζωής. Εποµένως καµµία εν-
τολή για παράνοµες ενέργειες δεν δόθηκε και ούτε άλλωστε θα
µπορούσε να δοθεί. Αξίζει, λοιπόν, έπαινος στις γυναίκες και
στους άντρες του Λιµενικού Σώµατος για την υπερπροσπάθειά
τους και όχι ψευδείς κατηγορίες που δίνουν επιχειρήµατα στην
τουρκική προπαγάνδα.

Επειδή αναφερθήκατε στο ΕΣΟΘΕ, θέλω να σας πω ότι ξαφ-
νικά θυµηθήκατε το ΕΣΟΘΕ που επί ηµερών σας το είχατε παν-
τελώς ξεχάσει και ξέρετε γιατί; Γιατί είσαστε της πολιτικής των
ανοιχτών συνόρων. Δεν το θέλατε εδώ το ΕΣΟΘΕ, γι’ αυτό κα-
θυστερήσατε παραδειγµατικά. Τι κάναµε, λοιπόν, εµείς; Εµείς
προχωράµε το ολοκληρωµένο σύστηµα θαλάσσιας επιχείρησης
που είναι ένα έργο εθνικής και στρατηγικής σηµασίας, όπου, ου-
σιαστικά, θα αποτελέσει τα µάτια µας στο ανατολικό Αιγαίο, στην
Κρήτη και στο Ιόνιο, καθιστώντας πολύ πιο άµεσες και αποφασι-
στικές τις επιχειρήσεις του Λιµενικού Σώµατος.

Μου είπατε για τα έργα που υποτίθεται ότι αντικατέστησε.
Ήδη τρέχουν τα συγκεκριµένα έργα. 

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Τη λίστα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιω-

τικής Πολιτικής): Μπορώ να σας τη φέρω τη λίστα, αλλά ήδη
τρέχουν τα συγκεκριµένα έργα. 

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Τη λίστα να δούµε. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιω-

τικής Πολιτικής): Προφανώς. Αλλά υπάρχουν και αυτή τη στιγµή
σε εξέλιξη έργα εξοπλισµού του Λιµενικού Σώµατος που δεν
είχαν γίνει ποτέ στη διαχρονική ιστορία του Σώµατος. Υπάρχουν
έργα όπου θα παραλάβουµε νέα σύγχρονα σκάφη.

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Κύριε Υπουργέ, αυτές είναι δικές
µας διακηρύξεις.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιω-
τικής Πολιτικής): Καθόλου δικές σας, είναι απολύτως δικά µας
έργα. Απολύτως, 100% δικά µας έργα. 

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Δεν γίνεται…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιω-

τικής Πολιτικής): Βλέπω ότι υπάρχει µια πρεµούρα, θα απαντή-
σετε στην συνέχεια. 

Αυξήσαµε επίσης σηµαντικά την ασφάλεια…
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιω-

τικής Πολιτικής): Ξέρετε, η αλήθεια πονάει και εδώ είµαστε για
να τα πούµε όλα σήµερα.

Προχωρούν, επίσης, οι διαδικασίες αξιοποίησης των λιµένων
της χώρας µε πολύ σηµαντικές επιχειρήσεις και οµίλους να
έχουν ήδη εκδηλώσει το ενδιαφέρον τους και ξαφνικά σας
έπιασε πόνος για την «COSCO». Εσείς δεν ήσασταν που υπογρά-
ψατε τη σύµβαση παραχώρησης µε την «COSCO»; Αν δεν κάνω
λάθος η δική σας κυβέρνηση το έκανε. Ουσιαστικά τι έκανε; Ανα-

γνώρισε το πολύ µεγάλο έργο των δικών µας κυβερνήσεων και
στον Πειραιά και στη Θεσσαλονίκη. Την ίδια µέρα, όµως, που
υπογράφατε την σύµβαση παραχώρησης, την ίδια ώρα οι αρµό-
διοι Υπουργοί κυριολεκτικά έκλαιγαν διότι προχώρησε η συγκε-
κριµένη αποκρατικοποίηση. Αυτοί ήσασταν. Την ίδια ώρα που
υπογράφατε τη σύµβαση παραχώρησης, την ίδια ώρα να τρελαι-
νόσαστε; Διότι αυτό φάνηκε και στην πράξη. εσείς, ουσιαστικά,
υπονοµεύετε τις επενδύσεις και στο λιµάνι του Πειραιά, αλλά θα
έχουµε την ευκαιρία κατά τη διάρκεια της επαναξιολόγησης της
σύµβασης παραχώρησης να τα συζητήσουµε όλα αυτά.

Επίσης, εξασφαλίσαµε -και θα έχω την ευκαιρία στη συνέχεια
να αναλύσω- πόρους άνω του 1 δισεκατοµµυρίου ευρώ. Είναι για
πρώτη φορά το Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής
που εµµέσως αποκτάει ουσιαστικά τοµεακό πρόγραµµα και βε-
βαίως θεσπίσαµε για πρώτη φορά στην Ελλάδα ολοκληρωµένη
πολιτική για τη νησιωτική Ελλάδα µε συγκεκριµένα χρηµατοδο-
τικά εργαλεία που ενισχύουν την αναπτυξιακή πορεία και προ-
σφέρουν ευκαιρίες και δυνατότητες για τους νησιώτες µας.
Κατανοώ, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, την αµηχανία σας γιατί
ποτέ δεν σκεφτήκατε τα νησιά ως πεδίο υλοποίησης αναπτυξια-
κών πρωτοβουλιών. Γιατί πέρα από τα ωραία λόγια, ουσιαστικά
δεν κάνατε τίποτα για τους νησιώτες µας και έρχεστε σήµερα,
κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, και µας κατηγορείτε γιατί δεν
έχουν προχωρήσει οι κοινές υπουργικές αποφάσεις. Αυτοί που
δεν έκαναν τίποτα κατηγορούν τώρα εµάς επειδή ακριβώς υπάρ-
χει µια καθυστέρηση. 

Σε κάθε περίπτωση, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, ας µην
ανησυχείτε. Οι περισσότερες από τις αποφάσεις βρίσκονται στο
στάδιο των υπογραφών και πολύ σύντοµα θα δηµοσιευτούν.
Χρειάζεται, όµως, χρόνος, ιδιαίτερη προσοχή για να προχωρή-
σουµε σε διαδικασίες που ουσιαστικά γίνονται για πρώτη φορά
στην πατρίδα µας και έχουµε χρέος και ευθύνη απέναντι στους
νησιώτες µας να γίνουν όλα όπως πρέπει και όλα να γίνουν
σωστά. Άλλωστε το θεσµικό πλαίσιο ήδη αποδίδει καρπούς, κα-
θότι αποτελεί τον βασικό µηχανισµό διαπραγµάτευσης για την
εξειδίκευση των πόρων του ΕΣΠΑ, αλλά και του Ταµείου Ανάκαµ-
ψης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σύγκλιση των περιφερειακών
ανισοτήτων των νησιών µας δεν θα έρθει µε την εφαρµογή ενός
προγράµµατος και µόνο. Προϋποθέτει στρατηγική, χωρική εξει-
δίκευση και επένδυση του δηµοσίου χρήµατος στοχευµένα και
σε συντελεστές παραγωγής της οικονοµίας και όχι σε επιδοµα-
τικές οριζόντιες προσεγγίσεις. Η ανάπτυξη έρχεται µε στοχευ-
µένες χρηµατοδοτήσεις και όχι µε επιδόµατα. Οι ενέσεις
στήριξης πρέπει να είναι εστιασµένες στην ασθένεια και να θε-
ραπεύουµε τις αιτίες και όχι τα συµπτώµατα. Αυτό είναι θεµελιώ-
δες -αν µπορούµε να συµφωνήσουµε όλοι- ιδίως όταν
επικαλούµαστε την τοπική και περιφερειακή νησιωτική ανάπτυξη.

Προσφάτως παρουσιάσαµε τον προγραµµατισµό του Υπουρ-
γείου µας στο πλαίσιο της εξειδίκευσης της ολοκληρωµένης θα-
λάσσιας πολιτικής για τον νησιωτικό χώρο και επικοινωνήσαµε
µέρος του σχεδίου µας για τη στήριξη της δηµόσιας θαλάσσιας
συγκοινωνίας και, βεβαίως, κρίσιµων λιµενικών υποδοµών στα
νησιά µας. Προφανώς και δεν γίνεται εύκολα κατανοητό, γιατί
έχει τόσο µεγάλη σηµασία η διάθεση αυτών των πόρων τα επό-
µενα χρόνια, ιδίως σε εκείνους που δεν σχεδίαζαν µε στρατηγική,
αλλά µε συγκυριακό προγραµµατισµό για να δικαιολογήσουν το
γύρισµα της πλάτης στα νησιά µας. Τι περιλαµβάνει, λοιπόν,
αυτός ο προγραµµατισµός για υποδοµές και ακτοπλοΐα του
Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής και κάνει συν-
δυαστική χρήση των πόρων του ΕΣΠΑ 2021 - 2027, του Ταµείου
Ανάκαµψης και του «ΝΕΑΡΧΟΣ» που ήδη προχωράµε στη θέ-
σπιση του µε το Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων;

Σε συνεργασία, λοιπόν, µε τους φορείς διοίκησης και εκµετάλ-
λευσης λιµένα προκρίνονται τριάντα τρία έργα συνολικού προ-
ϋπολογισµού 175.210.000 ευρώ για αναβάθµιση λιµενικών
υποδοµών στα νησιά µέσω του νέου ΕΣΠΑ 2021 - 2027 µε τεκ-
µηριωµένη, επαναλαµβάνω, πρόταση. Δεν έχει γίνει ποτέ αυτό.
Έχει γίνει ποτέ τεκµηριωµένη, µε υπογραφή του Υπουργού Ναυ-
τιλίας, πρόταση για χρηµατοδότηση λιµενικών υποδοµών στα
νησιά; Όλα αυτά που µας είπατε προηγουµένως είναι χρηµατο-
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δοτήσεις από τα ΠΕΠ. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Επίσης, έν-
τεκα έργα συνολικού ύψους 20 εκατοµµυρίων ευρώ για αντιµε-
τώπιση της κλιµατικής αλλαγής και διαβρώσεων σε λιµενικές
υποδοµές και εγκαταστάσεις σε νησιωτικές περιοχές µέσω ειδι-
κής δράσης του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής
και η οποία έχει ενταχθεί στο εθνικό σχέδιο ανάκαµψης και αν-
θεκτικότητας της χώρας µας.

Επίσης, προκρίνουµε µέσα από ειδική επιστηµονική µελέτη και
σε συνεργασία µε φορείς -διότι εµείς ό,τι κάνουµε είναι τεκµη-
ριωµένο και βαθιά µελετηµένο- σαράντα τέσσερις ενδονησιωτι-
κές και διαπεριφερειακές γραµµές που θα χρηµατοδοτηθούν µε
370 εκατοµµύρια ευρώ -αυτά είναι έξτρα χρήµατα, νέα χρήµατα-
για την εξυπηρέτηση της δηµόσιας θαλάσσιας συγκοινωνίας
µέσω πολυετών συµβάσεων τεσσάρων έως επτά ετών.

Είπατε, προηγουµένως, ποιος θα επενδύσει σε νέα πλοία, όταν
έχει τέσσερις έως επτά έτη συµβάσεις. Σας πληροφορώ ότι θα
επενδύσουν, διότι επτά έτη είναι αρκετά για µικρές ενδονησιωτι-
κές γραµµές. Δεν µιλάµε για πολυετείς, για µεγάλες διαδροµές.
Μιλάµε για µικρές συγκεκριµένες διαδροµές. Άρα, επενδυτές θα
υπάρξουν. Είναι η πρώτη φορά που εξασφαλίζουµε κοινοτικούς
πόρους και για τις ενδονησιωτικές γραµµές και επίσης -που νο-
µίζω θα συµφωνήσουµε και εδώ- τρεις γραµµές του κεντρικού
ακτοπλοϊκού δικτύου της δηµόσιας θαλάσσιας συγκοινωνίας µε
υποχρέωση -νοµίζω συµφωνούµε όλοι σε αυτό, θα δούµε τις λε-
πτοµέρειες- πολυετή σύµβαση τουλάχιστον δέκα έτη που θα
χρηµατοδοτηθούν από το πρόγραµµα «ΝΕΑΡΧΟΣ» µε 300 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Και βέβαια έως 200 εκατοµµύρια ευρώ θα είναι
ο προϋπολογισµός του προγράµµατος «ΝΕΑΡΧΟΣ» µε ορίζοντα
εντάξεων την προσεχή τετραετία και αναµένεται να λειτουργήσει
ως ταµείο µικρών, κρίσιµων έργων. Αναφέρατε πριν και το πρό-
γραµµα «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ» και µε το «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ». Θα λει-
τουργεί στα συγκεκριµένα πρότυπα, διότι τα έργα στα νησιά δεν
µπορούν να περιµένουν.

Θέλω, επίσης, να σας ενηµερώσω ότι πέρα από την επαφή µας
µε το Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων θα εκδοθούν και οι
σχετικές ΚΥΑ, υπάρχει και επαφή µε την Ευρωπαϊκή Τράπεζα
Επενδύσεων, όπου έχει δείξει σηµαντικό ενδιαφέρον να συµµε-
τάσχει και αυτή στις χρηµατοδοτήσεις του συγκεκριµένου προ-
γράµµατος, έργα για τα νησιά µας, ιδιαιτέρως για τα µικρά νησιά,
σε λιµενικές υποδοµές, σε υποδοµές διαχείρισης νερού, σε αφα-
λατώσεις.

Επίσης, σε επαφή µε την Ελληνική Αναπτυξιακή Τράπεζα δρο-
µολογούµε την ενεργοποίηση των θεσµοθετηµένων χρηµατοδο-
τικών εργαλείων για τη νησιωτικότητα και τη γαλάζια οικονοµία.
Άκουσα αρκετούς συναδέλφους να µιλούν για το πρόγραµµα,

τις προτάσεις µας, για τη βόρεια Εύβοια και ευρύτερα για την
Εύβοια. Ξέρετε, το Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτι-
κής επειδή ακριβώς επί ηµερών µας η Εύβοια έγινε νησί, άρα
αξιοποιεί ουσιαστικά τα πλεονεκτήµατα της νησιωτικότητας µετά
την αναγνώρισή της, έχουµε ήδη έτοιµο σχέδιο, έτοιµες προτά-
σεις που θα ανακοινωθούν τις αµέσως επόµενες ηµέρες για τη
στήριξη των κατοίκων και των επιχειρήσεων ιδιαιτέρως της βό-
ρειας Εύβοιας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνησή µας άλλαξε τα δε-
δοµένα στον τρόπο που το ελληνικό κράτος προσεγγίζει την νη-
σιωτικότητα και τους νησιώτες. Για πρώτη φορά θεσµοθετήθηκε
η διαµόρφωση πολιτικής για τη νησιωτική Ελλάδα. Για πρώτη
φορά οι αποσπασµατικές παρεµβάσεις δίνουν τη θέση τους σε
ολιστική προσέγγιση. Για πρώτη φορά εισάγεται η υποχρέωση
της εθνικής στρατηγικής για τον νησιωτικό χώρο µε σαφείς και
µετρήσιµους δείκτες.

Ελπίζω ότι όλα τα κόµµατα θα υπερψηφίσουν το νοµοσχέδιο,
αναγνωρίζοντας εµπράκτως τη θετική επίδραση της κωδικοποί-
ησης τόσο για την πολιτεία όσο κυρίως για τους πολίτες. Στο
Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής συνεχίζουµε τον
δρόµο που έχουµε χαράξει. Αξιοποιούµε τα θετικά του παρελ-
θόντος. Προχωράµε, όµως, µε σταθερά βήµατα στην υλοποίηση
των πολιτικών µας για τις οποίες µας εµπιστεύθηκε ο ελληνικός
λαός. Κάνουµε πράξη µια σειρά από τοµές στη ναυτιλία και τη
νησιωτικότητα, υπηρετώντας το φιλόδοξο, αλλά και ρεαλιστικό
σχέδιο µας για την ανάπτυξη στον νησιωτικό χώρο της πατρίδας
µας.

Εύχοµαι πραγµατικά ο στόχος αυτός και ο σκοπός της νησιω-
τικότητας να αποτελέσει και εθνικό στόχο για να µπορούν οι κά-
τοικοι των νησιών µας να προσβλέπουν σε ένα θετικό παρόν και
ακόµα πιο θετικό µέλλον.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχει ολο-
κληρωθεί η διαδικασία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω τιµή να σας ανακοινώσω
την υπ’ αριθµ. πρωτ. 8152/5778, από 16 Σεπτεµβρίου 2021, από-
φαση του Προέδρου της Βουλής περί Καθορισµού Αρµοδιότη-
τας της Διαρκούς Επιτροπής Παραγωγής και Εµπορίου.

Η σχετική απόφαση έχει αναρτηθεί στην Κοινοβουλευτική Δια-
φάνεια και θα καταχωρηθεί στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης.

(Η προαναφερθείσα απόφαση του Προέδρου της Βουλής κα-
τατίθεται στα Πρακτικά και έχει ως εξής: 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της
αρχής του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιω-
τικής Πολιτικής: «Κύρωση κώδικα νοµοθεσίας για την ολοκληρω-
µένη θαλάσσια πολιτική στον νησιωτικό χώρο και για τον
µηχανισµό εφαρµογής, την κρατική εποπτεία και τους γενικούς
όρους υλοποίησης του Μεταφορικού Ισοδυνάµου».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής; 
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Ναι.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Ναι.
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Όχι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεπώς

το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολι-
τικής: «Κύρωση κώδικα νοµοθεσίας για την ολοκληρωµένη θα-
λάσσια πολιτική στον νησιωτικό χώρο και για τον µηχανισµό
εφαρµογής, την κρατική εποπτεία και τους γενικούς όρους υλο-
ποίησης του Μεταφορικού Ισοδυνάµου», έγινε δεκτό επί της
αρχής κατά πλειοψηφία. 

Εισερχόµαστε στην ψήφιση στο σύνολο.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-

νολο; 
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Ναι.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Ναι.
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Όχι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Το νοµο-

σχέδιο έγινε δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιω-

τικής Πολιτικής: «Κύρωση κώδικα νοµοθεσίας για την ολοκληρω-
µένη θαλάσσια πολιτική στον νησιωτικό χώρο και για τον
µηχανισµό εφαρµογής, την κρατική εποπτεία και τους γενικούς
όρους υλοποίησης του Μεταφορικού Ισοδυνάµου», έγινε δεκτό
κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής και του συ-
νόλου και έχει ως εξής: 

«Κύρωση κώδικα νοµοθεσίας για την ολοκληρωµένη θαλάσ-
σια πολιτική στον νησιωτικό χώρο και για τον µηχανισµό εφαρ-
µογής, την κρατική εποπτεία και τους γενικούς όρους
υλοποίησης του Μεταφορικού Ισοδυνάµου

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΤΜΗΜΑ I ΟΛΟΚΛΗΡΩΜΕΝΗ ΘΑΛΑΣΣΙΑ ΠΟΛΙΤΙΚΗ ΣΤΟΝ ΝΗ-
ΣΙΩΤΙΚΟ ΧΩΡΟ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’: ΓΕΝΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 1 Αντικείµενο
Άρθρο 2 Ορισµοί
Άρθρο 3 Πεδίο εφαρµογής
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’:  ΚΑΤΑΡΤΙΣΗ ΕΘΝΙΚΗΣ ΣΤΡΑΤΗΓΙΚΗΣ
Άρθρο 4 Περιεχόµενο, ειδικοί στόχοι και διαδικασία κατάρτι-

σης της Εθνικής Στρατηγικής
Άρθρο 5 Ετήσια έκθεση αξιολόγησης πολιτικών στον νησιω-

τικό χώρο
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’: ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΗΣΗ ΟΛΟΚΛΗΡΩΜΕΝΗΣ ΘΑ-

ΛΑΣΣΙΑΣ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ
Άρθρο 6 Χρηµατοδότηση έργων δηµόσιου χαρακτήρα - πρό-

γραµµα «Νέαρχος»
Άρθρο 7 Πρόγραµµα χρηµατοδότησης νησιωτικής επιχειρη-

µατικότητας
Άρθρο 8 Ταµείο Θαλάσσιας Γαλάζιας Οικονοµίας
Άρθρο 9 Ειδικό πρόγραµµα θεσµικής ενδυνάµωσης φορέων

της θαλάσσιας οικονοµίας
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’: ΜΕΣΑ ΥΛΟΠΟΙΗΣΗΣ ΟΛΟΚΛΗΡΩΜΕΝΗΣ

ΘΑΛΑΣΣΙΑΣ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ
Άρθρο 10 Εθνικό Μητρώο Φορέων Θαλάσσιας Οικονοµίας
Άρθρο 11 Πλατφόρµα ενιαίας παρακολούθησης και τεκµηρίω-

σης στους τοµείς της Εθνικής Στρατηγικής
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’: ΣΥΜΒΟΥΛΙΟ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ
Άρθρο 12 Συµβούλιο Νησιωτικής Πολιτικής
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’: ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 13 Εξουσιοδοτικές διατάξεις
ΤΜΗΜΑ I Ι  ΜΗΧΑΝΙΣΜΟΣ ΕΦΑΡΜΟΓΗΣ, ΚΡΑΤΙΚΗ ΕΠΟΠΤΕΙΑ

ΚΑΙ ΓΕΝΙΚΟΙ ΟΡΟΙ ΥΛΟΠΟΙΗΣΗΣ ΤΟΥ ΜΕΤΑΦΟΡΙΚΟΥ ΙΣΟΔΥ-
ΝΑΜΟΥ (Μ.Ι.)

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’:  ΟΡΙΣΜΟΙ - ΠΕΔΙΟ ΕΦΑΡΜΟΓΗΣ
Άρθρο 14 Ορισµοί
Άρθρο 15 Πεδίο εφαρµογής
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’: ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΗΣΗ - ΕΘΝΙΚΗ ΠΟΛΙΤΙΚΗ Μ.Ι.
Άρθρο 16 Χρηµατοδότηση του µέτρου του Μ.Ι.
Άρθρο 17 Εθνική Πολιτική Υλοποίησης Μ.Ι.
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’: ΔΙΚΑΙΟΥΧΟΙ - ΔΙΑΔΙΚΑΣΙΑ ΚΑΤΑΒΟΛΗΣ

Α.ΝΗ.ΚΟ.
Άρθρο 18 Δικαιούχοι του Α.ΝΗ.ΚΟ.
Άρθρο 19 Παράµετροι υπολογισµού του Α.ΝΗ.ΚΟ.
Άρθρο 20 Διαδικασία υποβολής αιτήσεων και ενστάσεων
Άρθρο 21 Καταβολή Α.ΝΗ.ΚΟ.
Άρθρο 22 Διακοπή καταβολής Α.ΝΗ.ΚΟ.
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’: ΟΡΓΑΝΑ ΥΛΟΠΟΙΗΣΗΣ
Άρθρο 23 Αρµόδια όργανα υλοποίησης
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’: ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 24 Εξουσιοδοτικές διατάξεις
ΤΜΗΜΑ ΙΙΙ  ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ - ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
Άρθρο 25 Καταργούµενες διατάξεις
Άρθρο 26 Έναρξη ισχύος

Άρθρο µόνο

Κυρώνεται, σύµφωνα µε την παρ. 7 του άρθρου 76 του Συν-
τάγµατος, ο παρών Κώδικας νοµοθεσίας για την ολοκληρωµένη
θαλάσσια πολιτική στον νησιωτικό χώρο και για τον µηχανισµό
εφαρµογής, την κρατική εποπτεία και τους γενικούς όρους υλο-
ποίησης του Μεταφορικού Ισοδυνάµου.

ΤΜΗΜΑ I 
ΟΛΟΚΛΗΡΩΜΕΝΗ ΘΑΛΑΣΣΙΑ ΠΟΛΙΤΙΚΗ 

ΣΤΟΝ ΝΗΣΙΩΤΙΚΟ ΧΩΡΟ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΓΕΝΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 1
Αντικείµενο

1. Αντικείµενο του παρόντος Τµήµατος είναι ο καθορισµός του
πλαισίου για τον σχεδιασµό και την εξειδίκευση των κατευθύν-
σεων της εθνικής στρατηγικής για την ολοκληρωµένη θαλάσσια
πολιτική στον νησιωτικό χώρο, τον προσδιορισµό των βιώσιµων
αναπτυξιακών πολιτικών και προγραµµάτων χρηµατοδότησης
που συνδέονται µε τη θαλάσσια οικονοµία και τη νησιωτικότητα,
καθώς και τον συντονισµό κρίσιµων δηµοσίων πολιτικών που συν-
δέονται µε τον θαλάσσιο χώρο, υπό το πρίσµα της αειφορίας και
της βιώσιµης ανάπτυξης σύµφωνα µε την κείµενη εθνική και ευ-
ρωπαϊκή νοµοθεσία, καθώς και τους στόχους βιώσιµης ανάπτυ-
ξης του Ο.Η.Ε. (Ατζέντα 2030).

2. Το Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, σε συ-
νεργασία µε τα συναρµόδια Υπουργεία και τους φορείς σχεδια-
σµού και προγραµµατισµού που είναι υπεύθυνοι για την
κατάρτιση τοµεακών, περιφερειακών και τοπικών προγραµµά-
των, όπως δήµοι, περιφέρειες, επιµελητήρια, θεσµικοί φορείς
κοινωνίας των πολιτών, ακαδηµαϊκά ιδρύµατα και ερευνητικά ιν-
στιτούτα, φορείς εκπροσώπησης κοινωνικών και παραγωγικών
τοµέων:

α) Θεσµοθετεί και παρακολουθεί στρατηγικές, σχέδια, προ-
γράµµατα και δράσεις που σχετίζονται µε τη θαλάσσια οικονοµία
και τον νησιωτικό χώρο, λαµβάνοντας τη σύµφωνη γνώµη του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων για ζητήµατα
αλιείας και υδατοκαλλιεργειών.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ - Ρ]A’ - 16 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 20279



β) Μεριµνά για την υιοθέτηση ολοκληρωµένου και συνεκτικού
σχεδίου δράσης για την αντιµετώπιση των ιδιαίτερων χαρακτη-
ριστικών και της έντονης διαφοροποίησης του νησιωτικού οικο-
νοµικού και κοινωνικού χώρου, µε ιδιαίτερη έµφαση στις ειδικές
κατηγορίες του νησιωτικού χώρου, όπως τα µικρά νησιά ή νησιά
που αντιµετωπίζουν συνδυαστικά χωρικές, οικονοµικές, κοινωνι-
κές-πληθυσµιακές και περιβαλλοντικές προκλήσεις, καθώς και
τις ευάλωτες οµάδες του νησιωτικού πληθυσµού, συµπεριλαµ-
βανοµένων των ατόµων µε αναπηρία ή χρόνιες παθήσεις, λαµ-
βάνοντας τη σύµφωνη γνώµη του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων για ζητήµατα αλιείας και υδατοκαλλιερ-
γειών.

Άρθρο 2
Ορισµοί

Για την εφαρµογή του παρόντος Τµήµατος, οι όροι που χρησι-
µοποιούνται έχουν την ακόλουθη έννοια:

α) Γαλάζια επαγγέλµατα: Επαγγέλµατα που σχετίζονται µε τη
βιώσιµη και αποδοτική εκµετάλλευση των θαλασσών και των πα-
ράκτιων περιοχών και αφορούν δραστηριότητες που παρέχουν
άµεση και έµµεση υποστήριξη στη λειτουργία των τοµέων της γα-
λάζιας οικονοµίας, όπως ο θαλάσσιος και παράκτιος τουρισµός,
η γαλάζια βιοτεχνολογία, τα ναυπηγεία και η ναυπηγοεπισκευή, οι
θαλάσσιες µεταφορές και τα λιµάνια, η αλιεία και οι υδατοκαλ-
λιέργειες, η γαλάζια ενέργεια, η εξόρυξη και αξιοποίηση θαλάσ-
σιων ορυκτών πόρων.

β) Γαλάζια ανάπτυξη: Η µακροπρόθεσµη στρατηγική για τη στή-
ριξη της βιώσιµης ανάπτυξης του θαλασσίου και ναυτιλιακού
τοµέα, η οποία περιλαµβάνει όλες τις δραστηριότητες για την οι-
κονοµική αξιοποίηση των πλουτοπαραγωγικών πόρων που βρί-
σκονται στη θάλασσα και στον θαλάσσιο βυθό.

γ) Εθνική Στρατηγική: Το κείµενο της Εθνικής Στρατηγικής για
την Ολοκληρωµένη Θαλάσσια Πολιτική στον Νησιωτικό χώρο, για
τον στρατηγικό και επιχειρησιακό σχεδιασµό των βασικών δηµό-
σιων πολιτικών σε τοπικό, περιφερειακό και εθνικό επίπεδο µε
στόχο την ανάπτυξη της Θαλάσσιας Οικονοµίας και την αντιµετώ-
πιση των ζητηµάτων της νησιωτικής συνοχής, καθώς και την προ-
ώθηση των επενδύσεων και βιώσιµων θέσεων απασχόλησης
στους τοµείς της Θαλάσσιας Οικονοµίας και της Γαλάζιας Ανά-
πτυξης.

δ) Θαλάσσια Οικονοµία: Το σύνολο των οικονοµικών, επιχειρη-
µατικών, παραγωγικών και κοινωνικών δραστηριοτήτων, οι οποίες
αναλαµβάνονται από φυσικά ή νοµικά πρόσωπα ή δηµόσιους φο-
ρείς και των οποίων ο σκοπός είναι η επιδίωξη συλλογικού, οικο-
νοµικού ή άλλου οφέλους µέσα από την αξιοποίηση,
εκµετάλλευση και παραγωγή εισοδήµατος ή η προαγωγή γνώσης
από το θαλάσσιο οικονοµικό, κοινωνικό και φυσικό περιβάλλον µε
όρους αειφορίας και µε βιώσιµη διαχείριση των πόρων.

ε) Νησιώτης Επιχειρηµατίας: Φυσικό ή νοµικό πρόσωπο, που
ασκεί επιχειρηµατική δραστηριότητα στις χωρικές ή διοικητικές
ενότητες που ορίζονται στο άρθρο 3.

Άρθρο 3
Πεδίο εφαρµογής

1. Η Εθνική Στρατηγική για την Ολοκληρωµένη Θαλάσσια Πολι-
τική στον Νησιωτικό Χώρο, όπως ορίζεται στο άρθρο 2, εφαρµό-
ζεται:

α) στις αµιγώς νησιωτικές περιφέρειες της Xώρας, δηλαδή
Κρήτη, Ιόνιο, συµπεριλαµβανοµένης της Λευκάδας, Βόρειο Αιγαίο,
Νότιο Αιγαίο,

β) στις περιφέρειες µε νησιωτικά συµπλέγµατα ή µεµονωµένα
νησιά, δηλαδή Ανατολική Μακεδονία και Θράκη, Θεσσαλία, Αττική,
Στερεά Ελλάδα, Κεντρική Μακεδονία, Δυτική Ελλάδα, καθώς και

γ) στην Εύβοια και στην Ελαφόνησο Λακωνίας.
2. Για την εφαρµογή των άρθρων 6 και 8, ως πεδίο εφαρµογής

ορίζεται το σύνολο της Ελληνικής Επικράτειας, µε προτεραιότητα
στις νησιωτικές και παράκτιες ηπειρωτικές περιοχές.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΚΑΤΑΡΤΙΣΗ ΕΘΝΙΚΗΣ ΣΤΡΑΤΗΓΙΚΗΣ

Άρθρο 4
Περιεχόµενο, ειδικοί στόχοι και διαδικασία 

κατάρτισης της Εθνικής Στρατηγικής

1. Η Εθνική Στρατηγική καταρτίζεται ως ενιαίο κείµενο πολιτικής
µε ειδικούς αναπτυξιακούς στόχους που σχετίζονται ιδίως, µε
τους κάτωθι τοµείς δηµόσιας πολιτικής:

α) λιµενική πολιτική, θαλάσσιοι λιµένες και ναυτιλιακές υποδο-
µές,

β) θαλάσσιες ενδοµεταφορές,
γ) νησιωτική ανταγωνιστικότητα και επιχειρηµατικότητα,
δ) θαλάσσια επιτήρηση και στρατηγική ασφάλειας στη θά-

λασσα,
ε) γαλάζια επαγγέλµατα, απασχόληση και επενδύσεις στη γα-

λάζια οικονοµία (ενδεικτικά αναφέρονται: θαλάσσιος τουρισµός,
υδατοκαλλιέργειες, θαλάσσια εξόρυξη υδρογονανθράκων, ναυ-
πηγικές και ναυπηγοεπισκευαστικές δραστηριότητες, θαλάσσιες
Ανανεώσιµες Πηγές Ενέργειας (Α.Π.Ε.), γαλάζια βιοτεχνολογία),

στ) ψηφιακή διακυβέρνηση,
ζ) υγεία, πρόνοια και εκπαίδευση.
2. Η Εθνική Στρατηγική περιλαµβάνει κατ’ ελάχιστο τα ακό-

λουθα:
α) αποτίµηση των αναπτυξιακών κενών ανά κατηγορία νησιωτι-

κών περιοχών ή θεµατικού πεδίου, µε έµφαση στην ανάλυση των
ιδιαίτερων χωρικών, οικονοµικών, κοινωνικών - πληθυσµιακών και
περιβαλλοντικών προκλήσεων, καθώς και κοινωνικών ανισοτήτων
σε βάρος των ευπαθών οµάδων του πληθυσµού, συµπεριλαµβα-
νοµένων των ατόµων µε αναπηρία,

β) διατύπωση της κεντρικής επιδίωξης και του οράµατος, υπό
το πρίσµα της βιώσιµης ανάπτυξης και αειφορίας στη χρήση των
υλικών και άυλων πόρων,

γ) διατύπωση των στρατηγικών και των ειδικών αναπτυξιακών
στόχων,

δ) διατύπωση και ανάλυση πυλώνων προτεραιότητας, µε
επαρκή αιτιολόγηση του περιεχοµένου και συσχέτιση µε προτε-
ραιότητες και κατευθύνσεις ευρωπαϊκών και άλλων εθνικών πολι-
τικών και στρατηγικών, καθώς και θέσπιση δεικτών εκροών και
αποτελέσµατος,

ε) περιγραφή του µηχανισµού παρακολούθησης και αξιολόγη-
σης,

στ) ανάλυση πορισµάτων διαβούλευσης, µε ειδική έµφαση στον
τρόπο ενεργοποίησης των τοπικών νησιωτικών κοινωνιών και φο-
ρέων, λαµβάνοντας ειδική µέριµνα για την αποτύπωση των κρίσι-
µων αναπτυξιακών ζητηµάτων των µικρών νησιών,

ζ) σχέδια δράσης υλοποίησης ανά τοµέα πολιτικής, συµπερι-
λαµβανοµένου ειδικού σχεδίου δράσης για την υλοποίηση πολιτι-
κών και παρεµβάσεων για τα µικρά και τα αποµακρυσµένα νησιά,
στα οποία ενσωµατώνονται η περιβαλλοντική, οίκο-συστηµική
προσέγγιση, η διάσταση της αναπηρίας και η άρση ανισοτήτων,

η) περιγραφή του ενιαίου συστήµατος δεικτών για την παρακο-
λούθηση υλοποίησης της Εθνικής Στρατηγικής, µε υιοθέτηση κοι-
νών και ειδικών δεικτών, όπως αυτοί ορίζονται µέσα από κείµενα,
κατευθυντήριες οδηγίες και µελέτες εθνικών, ευρωπαϊκών ή παγ-
κόσµιων οργανισµών και φορέων εγνωσµένου κύρους.

3. Για τη σύνταξη της Εθνικής Στρατηγικής λαµβάνονται υπόψη
ιδίως, η Εθνική Αναπτυξιακή Στρατηγική της Χώρας για κάθε προ-
γραµµατική περίοδο, το Εθνικό Πρόγραµµα Μεταρρυθµίσεων, το
Εθνικό Πρόγραµµα Ανάπτυξης του άρθρου 120 του ν. 4635/2019
(Α’ 167), τα επιχειρησιακά προγράµµατα του ΕΣΠΑ, οι ανάγκες
που προκύπτουν από τα ήδη ενταγµένα στο Πρόγραµµα Δηµο-
σίων Επενδύσεων έργα, καθώς και το Σχέδιο Δράσης του Υπουρ-
γείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, που συντάσσεται
σύµφωνα µε τη διαδικασία του άρθρου 52 του ν. 4622/2019 (Α’
133).

4. Η Εθνική Στρατηγική συντάσσεται σύµφωνα µε την αρχή της
επικουρικότητας, περιλαµβάνοντας τις απολύτως αναγκαίες προς
την εκπλήρωση της αποστολής της δράσεις, οι οποίες δεν µπο-
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ρούν να προσδιορισθούν ή να αναληφθούν σε χαµηλότερα επί-
πεδα διοίκησης ή και σχεδιασµού και πάντα σύµφωνα µε τη µεθο-
δολογία που καθορίζεται από τη διεθνή επιστηµονική ανάλυση και
πρακτική. Κατά τη διαδικασία κατάρτισης της Εθνικής Στρατηγι-
κής λαµβάνονται υπόψη ιδίως, οι αρχές της οικονοµικής, κοινωνι-
κής και εδαφικής συνοχής, συµπεριλαµβανοµένων της αρχής της
µη διάκρισης, όπως λόγω αναπηρίας και της προσβασιµότητας
στα άτοµα µε αναπηρία, της αρχής για την εταιρική σχέση και συµ-
µετοχικότητα στον σχεδιασµό, την αλληλεπίδραση ξηράς θάλασ-
σας υπό το πρίσµα της αειφορίας και αειφόρου διαχείρισης των
παράκτιων ζωνών, όπως ορίζονται από την κείµενη νοµοθεσία και
οι συναφείς εθνικές και ενωσιακές προτεραιότητες που συµβάλ-
λουν στη µείωση των περιφερειακών ανισοτήτων, στη θεσµική εν-
δυνάµωση των φορέων της Εθνικής Στρατηγικής και στη
διασφάλιση κανόνων βιώσιµης και αειφόρου ανάπτυξης ιδίως, των
µικρών και αποµακρυσµένων νησιών.

5. Η Εθνική Στρατηγική συντάσσεται κάθε πέντε (5) έτη και αξιο-
λογείται ετησίως ως προς την αποτελεσµατικότητα και αποδοτι-
κότητα στην υλοποίηση των επιµέρους στόχων και προγραµµάτων
της κατά τα οριζόµενα στο άρθρο 5. Η Στρατηγική δύναται να ανα-
θεωρείται κάθε δύο (2) έτη, ως προς τους στόχους και τις επιµέ-
ρους κατευθύνσεις πολιτικής, έπειτα από γνώµη του Συµβουλίου
Νησιωτικής Πολιτικής του άρθρου 12 και λαµβάνοντας υπόψη τις
ετήσιες εκθέσεις αξιολόγησης του άρθρου 5. Ειδικά για τους το-
µείς της αλιείας και των υδατοκαλλιεργειών, απαιτείται και η σύµ-
φωνη γνώµη του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων.

6. Κατά την πρώτη εφαρµογή, ως διάρκεια προγραµµατισµού
της Εθνικής Στρατηγικής ορίζεται η περίοδος 2021-2027.

7. Η Εθνική Στρατηγική συντάσσεται µε επαρκή επιστηµονική
τεκµηρίωση, έχει σαφή χωρική, οικονοµική, κοινωνική και περιβαλ-
λοντική διάσταση και διασφαλίζει τον αλληλένδετο και συµπληρω-
µατικό χαρακτήρα της µε κρίσιµες Εθνικές Στρατηγικές, που
σχετίζονται µε τη Θαλάσσια Στρατηγική και τον Θαλάσσιο Χωρο-
ταξικό Σχεδιασµό σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία, και ενδει-
κτικά αλλά όχι περιοριστικά την Εθνική Στρατηγική για την
Ενέργεια και το Κλίµα (ΕΣΕΚ), την Εθνική Λιµενική Πολιτική, τη
Βίβλο Ψηφιακού Μετασχηµατισµού, το Εθνικό Σχέδιο Δράσης για
τα Δικαιώµατα των Ατόµων µε Αναπηρία και το Εθνικό Στρατηγικό
Σχέδιο Μεταφορών. Στην Εθνική Στρατηγική πρέπει να τεκµηριώ-
νεται η συµπερίληψη και συνάφεια των προτεινόµενων στόχων και
πολιτικών µε τις ειδικές ευρωπαϊκές και εθνικές κατευθύνσεις για
τα Ύδατα, την Αλιεία, τη Βιοποικιλότητα, καθώς και τους Στόχους
Βιώσιµης Ανάπτυξης του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών (Ο.Η.Ε.).

Άρθρο 5
Ετήσια έκθεση αξιολόγησης πολιτικών 

στον νησιωτικό χώρο

1. Μέχρι την 31η Μαρτίου εκάστου έτους, το Συµβούλιο Νησιω-
τικής Πολιτικής του άρθρου 12 συντάσσει και υποβάλλει στον
Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, έκθεση αξιολόγη-
σης και αποτίµησης αποτελεσµάτων και συνεπειών των πολιτικών
που εφαρµόστηκαν στον νησιωτικό χώρο κατά το προηγούµενο
έτος, έχοντας προηγουµένως λάβει τη σύµφωνη γνώµη του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων για ζητήµατα αλι-
είας και υδατοκαλλιεργειών.

2. Η έκθεση της παρ. 1 παρουσιάζεται από τον Υπουργό Ναυτι-
λίας και Νησιωτικής Πολιτικής στην αρµόδια Επιτροπή της Βουλής
των Ελλήνων, εντός του πρώτου εξαµήνου εκάστου έτους, σύµ-
φωνα µε τα ειδικότερα οριζόµενα στον Κανονισµό της Βουλής.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΗΣΗ ΟΛΟΚΛΗΡΩΜΕΝΗΣ 

ΘΑΛΑΣΣΙΑΣ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

Άρθρο 6
Χρηµατοδότηση έργων δηµόσιου χαρακτήρα - 

πρόγραµµα «Νέαρχος»

1. Στο πλαίσιο υλοποίησης δράσεων της Εθνικής Στρατηγικής,
καταρτίζεται από το Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολι-

τικής, ειδικό πρόγραµµα µε τον τίτλο «Νέαρχος» µε στόχο:
α) τη βιώσιµη ανάπτυξη των λιµένων και τη βελτίωση των βα-

σικών υποδοµών τους, καθώς και κρίσιµων υποδοµών λιµενικών
αρχών, Δηµοσίων Σχολών Εµπορικού Ναυτικού και άλλων εγκα-
ταστάσεων του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής,

β) την ανάπτυξη ποιοτικών υπηρεσιών θαλασσίων ενδοµετα-
φορών και τουρισµού,

γ) την ανάπτυξη ειδικών νησιωτικών περιοχών ή περιοχών που
αντιµετωπίζουν τις προκλήσεις της νησιωτικότητας, µε έµφαση
σε υποδοµές βιώσιµης διαχείρισης φυσικών πόρων, και

δ) τις ασφαλείς, ποιοτικές και επαρκείς µετακινήσεις και δια-
βίωση των κατοίκων των νησιωτικών περιοχών.

2. Με το πρόγραµµα «Νέαρχος» χρηµατοδοτούνται παρεµβά-
σεις δηµοσίου χαρακτήρα στους παρακάτω τοµείς:

α) έργα λιµενικών υποδοµών και εγκαταστάσεων, κτιριακών
υποδοµών και εξοπλισµών των λιµενικών αρχών, των Δηµοσίων
Σχολών Εµπορικού Ναυτικού και κάθε άλλης κτιριακής εγκατά-
στασης και υποδοµής, αρµοδιότητας του Υπουργείου Ναυτιλίας
και Νησιωτικής Πολιτικής, συµπεριλαµβανοµένων και των µελε-
τών ωρίµανσης αυτών, καθώς και συµβάσεων υπηρεσιών τεχνι-
κών συµβούλων,

β) έργα υποδοµών και δικτύων διαχείρισης, µεταφοράς και
διανοµής ύδατος ιδίως, για τα µικρά, αποµακρυσµένα και άνυ-
δρα νησιά,

γ) έργα διαχείρισης ενέργειας που σχετίζονται ιδίως, µε τις
περ. α’ και β’, καθώς και

δ) συµβάσεις παροχής δηµοσίων υπηρεσιών θαλασσίων ενδο-
µεταφορών, που συνδέονται µε τη διασφάλιση θαλάσσιας συγ-
κοινωνιακής εξυπηρέτησης του νησιωτικού χώρου και
συνάπτονται κατά τα οριζόµενα στο άρθρο όγδοο του ν.
2932/2001 (Α’ 145).

3. α) Στο πλαίσιο υλοποίησης των δράσεων του προγράµµατος
«Νέαρχος» το Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, οι
Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης, τα κρατικά και Δηµοτικά Λι-
µενικά Ταµεία, οι Οργανισµοί Λιµένων Α.Ε. και το σύνολο των Φο-
ρέων Διαχείρισης και Εκµετάλλευσης Λιµένων (ΦΔΕΛ) δύνανται
να συνοµολογούν επενδυτικά δάνεια µε το Ταµείο Παρακαταθη-
κών και Δανείων για τη χρηµατοδότηση έργων δηµόσιου χαρα-
κτήρα (εφεξής πρόγραµµα «Νέαρχος») των περ. α’, β’ και γ’ της
παρ. 2. Η εξυπηρέτηση των δανείων του προγράµµατος «Νέαρ-
χος», σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία και η κάλυψη κάθε εί-
δους εξόδων και λοιπών δαπανών συνοµολόγησης και
εξόφλησής τους γίνονται µέσω λογαριασµού που συστήνεται
στο Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων και χρηµατοδοτείται
από το εθνικό ή το συγχρηµατοδοτούµενο σκέλος του Προγράµ-
µατος Δηµοσίων Επενδύσεων του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νη-
σιωτικής Πολιτικής. Για τη χρηµατοδότηση του προγράµµατος
από το ΕΣΠΑ ή το Εθνικό Πρόγραµµα Ανάπτυξης εφαρµόζονται
οι προβλέψεις του       ν. 4314/2014 (Α’ 265) και του ν. 4635/2019
(Α’ 167) αντίστοιχα.

β) Για την κάλυψη επιτακτικών αναγκών θαλασσίων ενδοµετα-
φορών µε σκοπό τη διασφάλιση θαλάσσιας συγκοινωνιακής εξυ-
πηρέτησης του νησιωτικού χώρου που καλύπτονται από τους
σκοπούς του Προγράµµατος, το Υπουργείο Ναυτιλίας και Νη-
σιωτικής Πολιτικής δύναται να συνοµολογεί απευθείας δάνειο µε
το Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων. Η εξυπηρέτηση του δα-
νείου σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία και η κάλυψη κάθε εί-
δους εξόδων και λοιπών δαπανών συνοµολόγησης και
εξόφλησής του γίνονται µέσω λογαριασµού, που συστήνεται στο
Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων και χρηµατοδοτείται από το
εθνικό ή το συγχρηµατοδοτούµενο σκέλος του Προγράµµατος
Δηµοσίων Επενδύσεων του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτι-
κής Πολιτικής. Για τη χρηµατοδότηση του προγράµµατος από
το ΕΣΠΑ ή το Εθνικό Πρόγραµµα Ανάπτυξης εφαρµόζονται οι
προβλέψεις του ν. 4314/2014 και του ν. 4635/2019 αντίστοιχα. Η
χρηµατοδότηση γίνεται σύµφωνα µε το ενωσιακό πλαίσιο περί
κρατικών ενισχύσεων.

4. Για τη συνοµολόγηση των δανείων του παρόντος, δεν εφαρ-
µόζονται η παρ. 1 του άρθρου 264 του   ν. 3852/ 2010 (Α’ 87) και
το π.δ. 169/2013 (Α’ 272).
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Άρθρο 7
Πρόγραµµα χρηµατοδότησης 

νησιωτικής επιχειρηµατικότητας

1. Στο πλαίσιο υλοποίησης δράσεων της Εθνικής Στρατηγικής
και για την προώθηση της νησιωτικής επιχειρηµατικότητας, κα-
ταρτίζεται ειδικό πρόγραµµα ενίσχυσης και αναδιάρθρωσης του
παραγωγικού αναπτυξιακού προτύπου νησιωτικών περιοχών,
εφεξής πρόγραµµα χρηµατοδότησης νησιωτικής επιχειρηµατι-
κότητας, µέσω του οποίου δηµιουργούνται κατάλληλα χρηµατο-
δοτικά µέσα και εργαλεία µε πόρους του εθνικού και του
συγχρηµατοδοτούµενου Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων.
Στόχος του προγράµµατος είναι η παροχή κάθε µορφής χρηµα-
τοδότησης, συµπεριλαµβανοµένων και επιχορηγήσεων, σε επι-
χειρήσεις που είναι εγκατεστηµένες στις περιοχές που
προβλέπονται στο άρθρο 3 και δραστηριοποιούνται σε τοµείς
της θαλάσσιας οικονοµίας, ιδίως, σε µεσαίες, µικρές και πολύ µι-
κρές επιχειρήσεις, για την ενίσχυση της βιωσιµότητας, της και-
νοτοµίας και της ανταγωνιστικότητάς τους. Το πρόγραµµα
χρηµατοδότησης της νησιωτικής επιχειρηµατικότητας περιλαµ-
βάνει συνδυασµό κατάλληλων χρηµατοδοτικών εργαλείων και
µηχανισµών και αποσκοπεί στην ανάπτυξη της νησιωτικής οικο-
νοµίας, συµβάλλοντας στην αντιµετώπιση των δυσχερειών της
αγοράς, των σοβαρών προβληµάτων λόγω της γεωγραφικής
αποµόνωσης, καθώς και των ειδικών συνθηκών και χαρακτηρι-
στικών του νησιώτη επιχειρηµατία. Για τη χρηµατοδότηση του
προγράµµατος από το ΕΣΠΑ ή το Εθνικό Πρόγραµµα Ανάπτυξης
εφαρµόζονται οι προβλέψεις του ν. 4314/2014 (Α’ 265) και του
ν. 4635/2019 (Α’ 167) αντίστοιχα.

2. Η διαχείριση και υλοποίηση του προγράµµατος νησιωτικής
επιχειρηµατικότητας ασκείται από την Ελληνική Αναπτυξιακή
Τράπεζα Α.Ε., σύµφωνα µε την παρ. 3 του άρθρου 4 του άρθρου
δεύτερου του ν. 3912/2011  (Α’ 17) και όσα ορίζονται στην από-
φαση που εκδίδεται σύµφωνα µε την παρ. 3 του άρθρου 13 του
παρόντος. Η χρηµατοδότηση γίνεται σύµφωνα µε το ενωσιακό
πλαίσιο περί κρατικών ενισχύσεων.

3. Πηγές χρηµατοδότησης του προγράµµατος χρηµατοδότη-
σης νησιωτικής επιχειρηµατικότητας δύνανται να είναι το Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, ενωσιακά και διακρατικά
προγράµµατα, προγράµµατα ΕΣΠΑ, σύµφωνα µε το θεσµικό
πλαίσιο που τα διέπει και άλλα παρεµφερή προγράµµατα, προ-
γράµµατα διεθνών πολυµερών οργανισµών, συµπεριλαµβανοµέ-
νων και προγραµµάτων που αφορούν στην επιδότηση επιτοκίων,
την επιδότηση προµηθειών και άτοκα δάνεια.

Άρθρο 8
Ταµείο Θαλάσσιας Γαλάζιας Οικονοµίας

1. Συστήνεται Ταµείο Χαρτοφυλακίου µε την επωνυµία «Ταµείο
Θαλάσσιας Γαλάζιας Οικονοµίας», µε σκοπό τη µέγιστη δυνατή
αξιοποίηση των χρηµατοδοτικών µέσων για την ανάπτυξη και
προώθηση της καινοτόµου επιχειρηµατικότητας στον τοµέα της
Θαλάσσιας Οικονοµίας και της Γαλάζιας Ανάπτυξης, καθώς και
στους τοµείς ναυτιλιακής τεχνολογίας, ναυτιλιακού και ναυπηγι-
κού εξοπλισµού, ανάπτυξης εφαρµογών και για τη χρήση τεχνο-
λογίας, πληροφορικής και επικοινωνιών (Τ.Π.Ε.) στους ανωτέρω
τοµείς.

2. Το Ταµείο Θαλάσσιας Γαλάζιας Οικονοµίας αποτελεί µέσο
χρηµατοοικονοµικής τεχνικής κατά την έννοια των άρθρων 37 και
38 του Κανονισµού (Ε.Ε.) 1303/2013 του Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου και του Συµβουλίου της 17ης Δεκεµβρίου 2013 περί καθο-
ρισµού κοινών διατάξεων για το Ευρωπαϊκό Ταµείο
Περιφερειακής Ανάπτυξης, το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταµείο, το
Ταµείο Συνοχής, το Ευρωπαϊκό Γεωργικό Ταµείο Αγροτικής Ανά-
πτυξης και το Ευρωπαϊκό Ταµείο Θάλασσας και Αλιείας και περί
καθορισµού γενικών διατάξεων για το Ευρωπαϊκό Ταµείο Περι-
φερειακής Ανάπτυξης, το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταµείο, το Τα-
µείο Συνοχής και το Ευρωπαϊκό Ταµείο Θάλασσας και Αλιείας
και για την κατάργηση του κανονισµού (ΕΚ) αριθµ. 1083/2006 (L
347/320) και χρηµατοδοτείται µε εθνικούς και ευρωπαϊκούς πό-
ρους, σύµφωνα µε τη νοµοθεσία που διέπει τη σύσταση Ταµείων

µε πόρους του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων ή του
ΕΣΠΑ κατά περίπτωση.

Άρθρο 9
Ειδικό πρόγραµµα θεσµικής ενδυνάµωσης φορέων 

της θαλάσσιας οικονοµίας

1. Με απόφαση του Υπουργού Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πο-
λιτικής θεσπίζεται ειδικό πρόγραµµα χρηµατοδότησης, στο
οποίο εντάσσονται δράσεις, µελέτες και ενέργειες για τη θεσµική
ενδυνάµωση των φορέων της θαλάσσιας οικονοµίας, εφεξής -
Πρόγραµµα θεσµικής ενδυνάµωσης. Το Πρόγραµµα θεσµικής
ενδυνάµωσης αφορά ιδίως, στη χρηµατοδότηση ερευνών και µε-
λετών για τη συστηµατική παρακολούθηση της αγοράς και την
ανάπτυξη επαρκώς τεκµηριωµένων προτάσεων στο πλαίσιο συµ-
µετοχής σε διαβουλεύσεις και εισηγήσεις επί του περιεχοµένου
της Εθνικής Στρατηγικής ή της Ετήσιας Έκθεσης Αξιολόγησης
του άρθρου 5.

2. Οι πόροι του προγράµµατος προέρχονται από τον προϋπο-
λογισµό του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων του Υπουρ-
γείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής.

3. Επιλέξιµοι φορείς για την ένταξη στο πρόγραµµα είναι οι
φορείς που δικαιούνται να εγγραφούν στο Μητρώο του άρθρου
10.

4. Για την ένταξη των επιλέξιµων φορέων στο πρόγραµµα λαµ-
βάνονται υπόψη ιδίως, τα παρακάτω κριτήρια:

α) η αντιπροσωπευτικότητα του φορέα σε σχέση µε την εδα-
φική και τοµεακή κάλυψη του ωφελούµενου πληθυσµού,

β) η γνώση και η τεκµηρίωση από τον φορέα των βασικών προ-
βληµάτων και αναγκών των περιοχών ή οµάδων που εκπροσω-
πεί,

γ) η επαρκής τεκµηρίωση των παρεµβάσεων που προτείνονται
από τον φορέα,

δ) η συνάφεια αυτών µε την Εθνική Στρατηγική.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΜΕΣΑ ΥΛΟΠΟΙΗΣΗΣ

ΟΛΟΚΛΗΡΩΜΕΝΗΣ ΘΑΛΑΣΣΙΑΣ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

Άρθρο 10
Εθνικό Μητρώο Φορέων Θαλάσσιας Οικονοµίας

1. Στο Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής συστή-
νεται Εθνικό Μητρώο Φορέων Θαλάσσιας Οικονοµίας, εφεξής
Μητρώο, στο οποίο δύνανται να εγγραφούν φορείς που δραστη-
ριοποιούνται στους τοµείς που σχετίζονται µε την Εθνική Στρα-
τηγική. Η εγγραφή των ως άνω φορέων στο Μητρώο έχει ως
σκοπό την προώθηση της Εθνικής Στρατηγικής, καθώς και τη
χαρτογράφηση και τον συντονισµό των εγγεγραµµένων φορέων,
ιδίως, στα πεδία της Θαλάσσιας Οικονοµίας, της Γαλάζιας Οικο-
νοµίας και της Νησιωτικότητας.

2. Το Μητρώο αποτελείται από τέσσερα (4) Υποµητρώα, στα
οποία δύνανται να εγγραφούν φορείς της ηµεδαπής ή της αλλο-
δαπής που σχετίζονται µε έναν (1) ή περισσότερους από τους
τοµείς µε τους οποίους συνδέεται η Εθνική Στρατηγική ανάλογα
µε το αντικείµενο, τους σκοπούς, τη δοµή και λειτουργία τους
και συγκεκριµένα:

α) Υποµητρώο «Ερευνητικών Φορέων», στο οποίο εγγράφονται
ερευνητικοί και ακαδηµαϊκοί φορείς, δηµόσιοι και ιδιωτικοί,
καθώς και ακαδηµαϊκά ιδρύµατα, κέντρα αριστείας του άρθρου
19 του ν. 4653/2020 (Α’ 12) και εργαστήρια του άρθρου 28 του
ν. 4485/2017 (Α’ 114).

β) Υποµητρώο «Εκπροσώπων Επιχειρηµατικότητας», στο
οποίο εγγράφονται φορείς που εκπροσωπούν επιχειρήσεις,
καθώς και κλαδικοί φορείς, επιµελητήρια, ενώσεις ή όµιλοι επι-
µελητηρίων.

γ) Υποµητρώο «Φορέων της Κοινωνίας των Πολιτών», στο οποίο
δύνανται να εγγραφούν κοινωφελή ιδρύµατα, φορείς Κοινωνικής
και Αλληλέγγυας Οικονοµίας (Κ.ΑΛ.Ο.) του   ν. 4430/2016 (Α’ 205),
καθώς και σωµατεία ή ενεργοί σύλλογοι ή µη κυβερνητικές οργα-
νώσεις συναφών σκοπών του νησιωτικού χώρου.
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δ) Υποµητρώο «Δηµόσιων Φορέων», στο οποίο δύνανται να εγ-
γραφούν φορείς της Γενικής Κυβέρνησης του άρθρου 14 του ν.
4270/2014 (Α’ 143), Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθµού, καθώς και νοµικά
πρόσωπα που εποπτεύονται από το Δηµόσιο.

3. Το Μητρώο αναρτάται σε ηλεκτρονική πλατφόρµα, µέσω
της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης της Δηµόσιας Διοίκησης (gov.gr),
σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο άρθρο 22 του ν. 4727/2020  (Α’
184), µε διαβαθµισµένη πρόσβαση στα εγγεγραµµένα µέλη του
και λειτουργεί ως µηχανισµός σύζευξης και προώθησης της συ-
νεργασίας και δικτύωσης των µελών των τεσσάρων (4) Υποµη-
τρώων.

Άρθρο 11
Πλατφόρµα ενιαίας παρακολούθησης και τεκµηρίωσης

στους τοµείς της Εθνικής Στρατηγικής

1. Στο Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, δηµι-
ουργείται πληροφοριακό σύστηµα ως µηχανισµός παρακολού-
θησης και τεκµηρίωσης δεδοµένων, εφεξής Πλατφόρµα ενιαίας
παρακολούθησης και τεκµηρίωσης.

2. Στην Πλατφόρµα ενιαίας παρακολούθησης και τεκµηρίωσης
τηρούνται κατ’ ελάχιστο δεδοµένα, στατιστικά στοιχεία και µελέ-
τες που συγκεντρώνονται στα πεδία της Εθνικής Στρατηγικής
µέσω αναφορών από αρµόδιες υπηρεσίες και εποπτευόµενους
φορείς του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, του
Αρχηγείου του Λ.Σ.-ΕΛ.ΑΚΤ. και των Γενικών Γραµµατειών του
Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής.

3. Το πληροφοριακό σύστηµα δύναται να διασυνδέεται µε βά-
σεις δεδοµένων των φορέων του δηµοσίου τοµέα µέσω του Κέν-
τρου Διαλειτουργικότητας της Γενικής Γραµµατείας
Πληροφοριακών Συστηµάτων Δηµόσιας Διοίκησης του Υπουρ-
γείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης, σύµφωνα µε το άρθρο 84 του
ν. 4727/2020 (Α’ 184).

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΣΥΜΒΟΥΛΙΟ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

Άρθρο 12
Συµβούλιο Νησιωτικής Πολιτικής

1. Συνιστάται Συµβούλιο Νησιωτικής Πολιτικής, που λειτουργεί
στο πλαίσιο της Γενικής Γραµµατείας Αιγαίου και Νησιωτικής Πο-
λιτικής του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής και
υπό την εποπτεία του Πρωθυπουργού.

Το Συµβούλιο Νησιωτικής Πολιτικής γνωµοδοτεί κυρίως:
α) για τις βασικές αρχές χάραξης πολιτικών στους διάφορους

τοµείς της οικονοµικής και κοινωνικής ανάπτυξης των νησιών και
β) για τη σχεδίαση και υλοποίηση των νησιωτικών πολιτικών.
2. Το Συµβούλιο Νησιωτικής Πολιτικής αποτελείται από:
α) τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής ως Πρό-

εδρο και ως µέλη:
β) τον Γενικό Γραµµατέα Αιγαίου και Νησιωτικής Πολιτικής του

Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής,
γ) τον Γενικό Γραµµατέα Λιµένων, Λιµενικής Πολιτικής και

Ναυτιλιακών Επενδύσεων του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιω-
τικής Πολιτικής, ο οποίος αναπληρώνει τον Πρόεδρο, σε περί-
πτωση απουσίας ή κωλύµατός του,

δ) τον Προϊστάµενο Γενικής Διεύθυνσης της Γενικής Γραµµα-
τείας Αιγαίου και Νησιωτικής Πολιτικής,

ε) έναν (1) εκπρόσωπο του Επιµελητηριακού Οµίλου Ανάπτυ-
ξης Ελληνικών Νησιών (ΕΟΑΕΝ) µε τον αναπληρωτή του, οριζό-
µενους από το Διοικητικό Συµβούλιο του ΕΟΑΕΝ,

στ) ένα (1) µέλος που ορίζεται µε απόφαση του Υπουργού
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής. Με την ίδια απόφαση ορί-
ζεται και ο αναπληρωτής του,

ζ) ένα (1) µέλος που ορίζεται µε απόφαση του Πρωθυπουργού.
Με την ίδια απόφαση ορίζεται και ο αναπληρωτής του,

η) έναν (1) εκπρόσωπο της Κεντρικής Ένωσης Δήµων Ελλά-
δας (ΚΕΔΕ) µε τον αναπληρωτή του, οριζόµενο από το Διοικητικό
Συµβούλιο της ΚΕΔΕ,

θ) έναν (1) εκπρόσωπο της Ένωσης Περιφερειών Ελλάδας

(ΕΝΠΕ) µε τον αναπληρωτή του, οριζόµενο από το Διοικητικό
Συµβούλιο της ΕΝΠΕ,

ι) έναν (1) εκπρόσωπο της Συνόδου των Πρυτάνεων των ΑΕΙ
της Χώρας µε τον αναπληρωτή του, οριζόµενο από τη Σύνοδο
των Πρυτάνεων των ΑΕΙ.

3. Καθήκοντα γραµµατέα ανατίθενται σε µόνιµο υπάλληλο της
Γενικής Γραµµατείας Αιγαίου και Νησιωτικής Πολιτικής, οριζό-
µενο µαζί µε τον αναπληρωτή του από τον Πρόεδρο του Συµβου-
λίου Νησιωτικής Πολιτικής.

4. Το Συµβούλιο Νησιωτικής Πολιτικής υποστηρίζεται διοικη-
τικά και τεχνικά από τη Διεύθυνση Νησιωτικής Πολιτικής της Γε-
νικής Γραµµατείας Αιγαίου και Νησιωτικής Πολιτικής.

5. Η θητεία των µελών του Συµβουλίου Νησιωτικής Πολιτικής
είναι τριετής. Η πρώτη θητεία των µελών λήγει στις 31 Δεκεµ-
βρίου 2022.

6. Σε περίπτωση απώλειας της ιδιότητας των µελών, αυτά αν-
τικαθίστανται. Το νέο µέλος ορίζεται για το υπόλοιπο της θη-
τείας.

7. Το Συµβούλιο Νησιωτικής Πολιτικής συνεδριάζει τουλάχι-
στον δύο (2) φορές κατ’ έτος σε τόπο, χρόνο και µε ηµερήσια
διάταξη, που καθορίζονται µε την πρόσκληση του Προέδρου του.

8. Με απόφαση του Συµβουλίου Νησιωτικής Πολιτικής δύναν-
ται να συστήνονται ειδικές επιτροπές κατά θεµατική ενότητα.

9. Για τη συµµετοχή τους στο Συµβούλιο Νησιωτικής Πολιτικής
τα µέλη δεν λαµβάνουν οποιαδήποτε αποζηµίωση, οι δε δαπάνες
µετακίνησης και διαµονής των µελών του Συµβουλίου Νησιωτι-
κής Πολιτικής βαρύνουν τους προϋπολογισµούς των φορέων
προέλευσής τους.

10. Η λειτουργία του Συµβουλίου Νησιωτικής Πολιτικής καθο-
ρίζεται µε εσωτερικό κανονισµό που εγκρίνεται από την ολοµέ-
λειά του.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’
ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 13
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Με απόφαση του Υπουργού Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πο-
λιτικής εξειδικεύονται οι βασικές αρχές και κατευθύνσεις του
σχεδιασµού της Εθνικής Στρατηγικής του άρθρου 4, το περιεχό-
µενο, καθώς και κάθε άλλο ειδικότερο θέµα που σχετίζεται µε τη
διαδικασία, το χρονοδιάγραµµα, τις προδιαγραφές και τα κριτή-
ρια αξιολόγησης ένταξης επιµέρους δράσεων στα σχέδια δρά-
σης των ειδικών αναπτυξιακών στόχων της Εθνικής Στρατηγικής.
Η έγκριση της Εθνικής Στρατηγικής γίνεται µε έκδοση σχετικής
απόφασης του Υπουργού Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής.

2. α) Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ναυτιλίας και Νησιω-
τικής Πολιτικής, Εσωτερικών και των κατά περίπτωση συναρµό-
διων µεταξύ των Υπουργών Οικονοµικών και Ανάπτυξης και
Επενδύσεων, σύµφωνα µε το θεσµικό πλαίσιο που εφαρµόζεται
ανάλογα µε την πηγή χρηµατοδότησης, εξειδικεύονται οι σκοποί
των περ. α’ έως γ’ της παρ. 2 του άρθρου 6 σε άξονες προτεραι-
ότητας και καθορίζονται τα κριτήρια ένταξης των δικαιούχων φο-
ρέων, η διαδικασία υποβολής των αιτηµάτων ένταξης και
αξιολόγησης αυτών, ο έλεγχος της πορείας εκτέλεσης των
έργων, οι όροι και τα δικαιολογητικά χορήγησης και ο τρόπος
απόδοσης του προϊόντος των δανείων, η διαδικασία και τα δι-
καιολογητικά για την αποπληρωµή των δανείων από το Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, ο φορέας διαχείρισης του
προγράµµατος, καθώς και κάθε άλλο σχετικό ζήτηµα. Με όµοια
απόφαση είναι δυνατή η διεύρυνση των σκοπών της παρ. 1 του
άρθρου 6, υπό την προϋπόθεση ότι οι νέοι άξονες είναι εντός
των στόχων της αναπτυξιακής πολιτικής του Υπουργείου Ναυτι-
λίας και Νησιωτικής Πολιτικής. Με προσκλήσεις του Υπουργού
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής καλούνται οι ενδιαφερόµενοι
να υποβάλλουν αιτήµατα ένταξης.

β) Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής, Οικονοµικών και Ανάπτυξης και Επενδύσεων, καθορί-
ζονται η διαδικασία χρηµατοδότησης της περ. δ’ της παρ. 2 του
άρθρου 6, το χρονικό διάστηµα υποβολής των αιτηµάτων και το
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ύψος των συνολικών πιστώσεων που µπορούν να διατεθούν για
την επιτακτική ανάγκη που διαπιστώνεται µε αυτήν. Η χρηµατο-
δότηση γίνεται µε απόφαση που εκδίδεται από το αρµόδιο όρ-
γανο του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, µε
µόνη την υποβολή τεκµηριωµένου αιτήµατος από τη Διεύθυνση
Θαλασσίων Συγκοινωνιών του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιω-
τικής Πολιτικής, χωρίς προηγούµενη έκδοση πρόσκλησης, από
το Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων προς το Υπουργείο Ναυ-
τιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, υπό την προϋπόθεση ύπαρξης
ανάγκης που ανάγεται σε θέµατα επαρκούς θαλάσσιας συγκοι-
νωνιακής εξυπηρέτησης του νησιωτικού χώρου.

3. Με απόφαση του Υπουργού Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πο-
λιτικής και των κατά περίπτωση συναρµόδιων µεταξύ των Υπουρ-
γών Οικονοµικών και Ανάπτυξης και Επενδύσεων, σύµφωνα µε
το θεσµικό πλαίσιο που εφαρµόζεται ανάλογα µε την πηγή χρη-
µατοδότησης, καταρτίζεται και εξειδικεύεται το πρόγραµµα χρη-
µατοδότησης νησιωτικής επιχειρηµατικότητας του άρθρου 7 και
καθορίζονται οι όροι, η διαδικασία και κάθε άλλο θέµα σχετικό
µε την υλοποίησή του και την ενεργοποίηση των χρηµατοδοτικών
µέσων.

4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής, Οικονοµικών και Ανάπτυξης και Επενδύσεων συστή-
νεται το Ταµείο Θαλάσσιας Γαλάζιας Οικονοµίας του άρθρου 8
και καθορίζονται οι όροι, η διαδικασία και κάθε άλλο θέµα σχε-
τικό µε τη λειτουργία του και τη χρηµατοδότηση των δράσεων
αυτού κατά τα οριζόµενα στην παρ. 2 του άρθρου 51 του ν.
4314/2014      (Α’ 265).

5. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής και Ψηφιακής Διακυβέρνησης, που εκδίδεται ύστερα
από γνώµη του Συµβουλίου Νησιωτικής Πολιτικής του άρθρου
12 , ρυθµίζονται η τήρηση και η λειτουργία του Μητρώου του άρ-
θρου 10, καθώς και κάθε τεχνικό ή άλλο θέµα σχετικό µε τις προ-
διαγραφές και τις προϋποθέσεις εγγραφής, τα δικαιολογητικά
και τη διαγραφή των µελών του.

6. Με απόφαση του Υπουργού Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πο-
λιτικής εξειδικεύεται ο σκοπός του Προγράµµατος Θεσµικής Εν-
δυνάµωσης του άρθρου 9 και καθορίζονται το είδος των έργων,
προµηθειών και µελετών που εντάσσονται σε αυτό, τα κριτήρια
αξιολόγησης, η διαδικασία υποβολής των αιτηµάτων χρηµατο-
δότησης, καθώς και κάθε άλλο σχετικό θέµα.

7. Με απόφαση του Υπουργού Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πο-
λιτικής εξειδικεύονται το ελάχιστο περιεχόµενο, η λειτουργία και
ο τρόπος συλλογής, επεξεργασίας και παρουσίασης των δεδο-
µένων της Πλατφόρµας του άρθρου 11 για την ενιαία παρακο-
λούθηση και τεκµηρίωση στους τοµείς της Εθνικής Στρατηγικής.

ΤΜΗΜΑ ΙΙ
ΜΗΧΑΝΙΣΜΟΣ ΕΦΑΡΜΟΓΗΣ, ΚΡΑΤΙΚΗ ΕΠΟΠΤΕΙΑ 

ΚΑΙ ΓΕΝΙΚΟΙ ΟΡΟΙ ΥΛΟΠΟΙΗΣΗΣ 
ΤΟΥ ΜΕΤΑΦΟΡΙΚΟΥ ΙΣΟΔΥΝΑΜΟΥ (Μ.Ι.)

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΟΡΙΣΜΟΙ - ΠΕΔΙΟ ΕΦΑΡΜΟΓΗΣ

Άρθρο 14
Ορισµοί

Για την εφαρµογή του παρόντος Τµήµατος, οι ακόλουθοι όροι
έχουν την εξής σηµασία:

α) Μεταφορικό Ισοδύναµο (Μ.Ι.): είναι το µέτρο, µε τη θέσπιση
του οποίου επιδιώκεται η εξίσωση του κόστους µεταφοράς µε
µέσα µαζικής µεταφοράς από την ηπειρωτική Ελλάδα σε νησί ή
από νησί σε νησί µε το κόστος που θα ίσχυε στην ηπειρωτική Ελ-
λάδα για την ίδια απόσταση. 

β) Κατώφλι Μεταφορικού Ισοδυνάµου (Κ.Μ.Ι.): είναι το ποσό
που θα κατέβαλε για µεταφορά στην ίδια απόσταση η ωφελού-
µενη µονάδα µε την ίδια σύνθεση ή η ωφελούµενη επιχείρηση,
εάν διέµενε ή είχε την έδρα της στην ηπειρωτική Ελλάδα.

γ) Αντιστάθµισµα Νησιωτικού Κόστους (Α.ΝΗ.ΚΟ.): είναι το
ποσό που καταβάλλεται στην ωφελούµενη µονάδα ή επιχείρηση
και που προκύπτει ως η διαφορά του πραγµατικού µεταφορικού

κόστους της ωφελούµενης µονάδας ή επιχείρησης από το Κα-
τώφλι Μεταφορικού Ισοδυνάµου.

δ) Νοικοκυριό: είναι η µονάδα που απαρτίζεται από ενήλικο
άτοµο ή από ένα έγγαµο ζευγάρι ή ζευγάρι το οποίο έχει συνάψει
σύµφωνο συµβίωσης, µε ή χωρίς εξαρτώµενα µέλη, όπως αυτά
ορίζονται στο άρθρο 11 του ν. 4172/2013 (Α’ 167).

ε) Μόνιµος κάτοικος: είναι αυτός που έχει τη µόνιµη κατοικία
του σε νησί, στο οποίο εφαρµόζεται το µέτρο του Μεταφορικού
Ισοδυνάµου, σύµφωνα µε τα στοιχεία που τηρούνται κατά δή-
λωσή του, στο Μητρώο της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσό-
δων (Α.Α.Δ.Ε.).

στ) Άστεγος: είναι το πρόσωπο που διαβιεί στον δρόµο ή σε
ακατάλληλα καταλύµατα.

ζ) Δηλώσεις φορολογίας εισοδήµατος: είναι οι δηλώσεις φο-
ρολογίας εισοδήµατος του προηγούµενου της καταβολής του
Α.ΝΗ.ΚΟ. φορολογικού έτους.

η) Ωφελούµενη µονάδα: είναι το νοικοκυριό που, µετά την υπο-
βολή της αίτησης, έχει κριθεί ότι δικαιούται να λάβει Α.ΝΗ.ΚΟ..

θ) Ωφελούµενη επιχείρηση: είναι η πολύ µικρή, µικρή και µε-
σαία επιχείρηση ή οντότητα, µε κριτήριο το καθαρό ύψος του κύ-
κλου εργασιών τους, όπως ορίζεται στις παρ. 2 έως 5 του
άρθρου 2 του ν. 4308/2014 (Α’ 251), οι οποίες µετά την υποβολή
της αίτησης έχει κριθεί ότι δικαιούνται να λάβουν Α.ΝΗ.ΚΟ..

ι) Αιτών: είναι το ενήλικο άτοµο που υποβάλλει αίτηση για λο-
γαριασµό της ωφελούµενης µονάδας ή ωφελούµενης επιχείρη-
σης.

Άρθρο 15
Πεδίο εφαρµογής

1. Το µέτρο του Μ.Ι. εφαρµόζεται σε ωφελούµενες µονάδες
και ωφελούµενες επιχειρήσεις µε κατοικία ή µόνιµη έδρα αντί-
στοιχα, σε όλα τα νησιά της Επικράτειας πλην Κρήτης, Εύβοιας
και Λευκάδας. 

2. Κατ’ εξαίρεση, σε ωφελούµενες επιχειρήσεις µε έδρα την
Κρήτη χορηγείται Α.ΝΗ.ΚΟ. για συγκεκριµένες επαγγελµατικές
δραστηριότητες µε αυξηµένο κόστος µεταφοράς, σύµφωνα µε
τα κριτήρια του άρθρου 19. Με την κοινή υπουργική απόφαση
της παρ. 3 του άρθρου 24 ορίζονται οι δραστηριότητες αυτές.

3. Το µέτρο του Μ.Ι. στα υγρά καύσιµα, για τις περιπτώσεις
των δικαιούχων των παρ. 1, 2 και 4 του άρθρου 18, τίθεται σε πι-
λοτική εφαρµογή στα νησιά Αγαθονήσι, Άγιος Ευστράτιος, Αλόν-
νησος, Αµοργός, Ανάφη, Αντίπαρος, Αστυπάλαια, Ίος, Ικαρία,
Κάρπαθος, Κάσος, Κέα, Κίµωλος, Κύθηρα, Κύθνος, Λειψοί,
Λέρος, Μεγίστη, Μήλος, Νίσυρος, Πάτµος, Σαµοθράκη, Σέριφος,
Σίκινος, Σίφνος, Σκιάθος, Σκόπελος, Σκύρος, Σύµη, Τήλος, Φο-
λέγανδρος, Φούρνοι, Χάλκη και Ψαρά. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΗΣΗ - ΕΘΝΙΚΗ ΠΟΛΙΤΙΚΗ Μ.Ι.

Άρθρο 16
Χρηµατοδότηση του µέτρου του Μ.Ι.

1. Το µέτρο χρηµατοδοτείται από το εθνικό ή το συγχρηµατο-
δοτούµενο σκέλος του Προγράµµατος Δηµόσιων Επενδύσεων
του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής.

2. Ο Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής µπορεί να
συνάπτει προγραµµατικές συµβάσεις µε τους δήµους εφαρµο-
γής του µέτρου, µε ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα, τεχνολογικά
εκπαιδευτικά ιδρύµατα, ανώτατα στρατιωτικά ιδρύµατα, ερευνη-
τικά κέντρα και ινστιτούτα ή όποιον άλλον φορέα κριθεί ανα-
γκαίο, προκειµένου να υλοποιηθεί απρόσκοπτα το µέτρο. Η
Διαχειριστική Αρχή του έργου, καθώς και ο Ενδιάµεσος Φορέας
ορίζονται µε κοινή υπουργική απόφαση που εκδίδεται σύµφωνα
µε το δεύτερο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 24. 

Άρθρο 17
Εθνική Πολιτική Υλοποίησης Μ.Ι.

1. Με απόφαση του Υπουργού Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πο-
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λιτικής κυρώνεται η «Εθνική Πολιτική Υλοποίησης του Μ.Ι.», στην
οποία εντάσσεται η υλοποίηση του µέτρου του Μεταφορικού Ισο-
δυνάµου. Για τη διαµόρφωσή της λαµβάνονται υπόψη τα εξής:

α) οι προτάσεις και οι εισηγήσεις των περιφερειών και δήµων,
β) τα πληθυσµιακά και γεωγραφικά δεδοµένα,
γ) η ανάγκη µετακίνησης επιβατών, εµπορευµάτων και στρα-

τηγικών φορτίων, ιδίως από τις πιο αποµακρυσµένες περιοχές,
δ) τα πλεονεκτήµατα και τα µειονεκτήµατα του υφιστάµενου

δικτύου ακτοπλοϊκών συγκοινωνιών, καθώς και τα αναλυτικά
στοιχεία για την επιβατική κίνηση ανά δροµολογιακή γραµµή θα-
λάσσιων ενδοµεταφορών σε ηµερήσια, εβδοµαδιαία, µηνιαία και
ετήσια βάση,

ε) η περιοδικότητα των δροµολογίων και η χρονική κατανοµή
τους εντός του ηµερολογιακού έτους,

στ) οι κοινωνικές ανάγκες,
ζ) τα διαθέσιµα οικονοµικά στοιχεία.
2. Τα µεγέθη της παρ. 1 επαναξιολογούνται και επικαιροποι-

ούνται κάθε τρία (3) χρόνια ή και νωρίτερα, εάν µεταβάλλονται
τα κρίσιµα δεδοµένα.

3. Πριν τη λήψη της απόφασης της παρ. 1, η Υποεπιτροπή Νη-
σιωτικών και Ορεινών Περιοχών της Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής
Περιφερειών, ενηµερώνεται πλήρως και διατυπώνει τη γνώµη
της, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στον Κανονισµό της Βουλής.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΔΙΚΑΙΟΥΧΟΙ - ΔΙΑΔΙΚΑΣΙΑ ΚΑΤΑΒΟΛΗΣ Α.ΝΗ.ΚΟ.

Άρθρο 18
Δικαιούχοι του Α.ΝΗ.ΚΟ.

1. Δικαιούχοι του Α.ΝΗ.ΚΟ. είναι νοικοκυριά, των οποίων τα
µέλη είναι Έλληνες πολίτες ή αλλοδαποί, που διαθέτουν άδεια
διαµονής σε ισχύ, και κατοικούν µόνιµα σε νησί ή σε Δήµο που η
έδρα του είναι σε νησί και εφαρµόζεται το µέτρο. Οι άστεγοι,
προκειµένου να καταστούν δικαιούχοι, απαιτείται να έχουν κατα-
γραφεί από τις κοινωνικές υπηρεσίες του σχετικού νησιωτικού
δήµου ή να κάνουν αποδεδειγµένα χρήση των υπηρεσιών των
Ανοικτών Κέντρων Ηµέρας Αστέγων που λειτουργούν στους δή-
µους αυτούς.

2. Ως µόνιµοι κάτοικοι, για την εφαρµογή του παρόντος, εφό-
σον έχουν αναλάβει εργασία σε νησί, στο οποίο εφαρµόζεται το
µέτρο και για όσο διαρκεί η σύµβασή τους, µε δυνατότητα πα-
ράτασης για δέκα ηµέρες µετά τη λήξη της, θεωρούνται επίσης:

α) προσωρινοί αναπληρωτές και ωροµίσθιοι εκπαιδευτικοί και
οι εκπαιδευτικοί συνεργάτες - επισκέπτες καθηγητές των Ακαδη-
µιών Εµπορικού Ναυτικού (Α.Ε.Ν.) σύµφωνα µε όσα ορίζονται
στο άρθρο 63 του ν. 4589/2019       (Α’ 116), στην παρ. 4 του άρ-
θρου 23 του ν. 3699/2008   (Α’ 199), καθώς και στο άρθρο 14 του
ν. 2638/1998        (Α’  204),

β) ιατροί, υπόχρεοι της κατά το άρθρο 1 του                ν.δ.
67/1968 (Α’ 303) υποχρεωτικής υπηρεσίας υπαίθρου, όπως η
χρονική διάρκεια αυτής ορίζεται στην παρ. 3 του άρθρου 21 του
ν. 3580/2007 (Α’ 134) και στην παρ. 3 του άρθρου 28 του ν.
4025/2011 (Α’ 228), 

γ) ιατροί που υπηρετούν επί θητεία σε θέσεις ιατρών υπηρε-
σίας υπαίθρου, µε σύµβαση διάρκειας ενός (1)       έτους, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 23 του ν. 2071/1992          (Α’ 123),

δ) ιατροί υπόχρεοι υπηρεσίας υπαίθρου ή επί θητεία, που υπη-
ρετούν σε θέσεις ιατρών υπηρεσίας υπαίθρου    µε παράταση
της σύµβασής τους, µέχρι δώδεκα (12) µήνες, σύµφωνα µε την
περ. β’ της παρ. 6 του άρθρου 26 του ν. 2519/1997 (Α’ 165),

ε) ιατροί που τοποθετούνται προς απόκτηση ειδικότητας σε
νοσηλευτικά ιδρύµατα της Χώρας µε σύµβαση εργασίας ιδιωτι-
κού δικαίου ορισµένου χρόνου, σύµφωνα µε το άρθρο 1 του ν.
123/1975 (Α’ 172),

στ) επικουρικοί ιατροί που προσλαµβάνονται σε δηµόσιους
φορείς παροχής υπηρεσιών υγείας µε συµβάσεις ορισµένου
χρόνου µε διάρκεια από ένα (1) έως τρία (3) έτη, σύµφωνα µε
την παρ. 2 του άρθρου 21 του                  ν. 3580/2007 και την
παρ. 2 του άρθρου 103 του                 ν. 4461/2017 (Α’ 38),

ζ) το επικουρικό προσωπικό των δηµόσιων φορέων παροχής

υπηρεσιών υγείας, που προσλαµβάνεται µε συµβάσεις εργασίας
ορισµένου χρόνου, σύµφωνα µε την παρ. 3 του άρθρου 10 του
ν. 3329/2005 (Α’  81),

η) µέλη ΔΕΠ, όπως ορίζονται στο άρθρο 77 του             ν.
4009/2011 (Α’ 195), Ανώτατου Εκπαιδευτικού Ιδρύµατος που έχει
την έδρα του σε νησί,

θ) το προσωπικό της Ελληνικής Αστυνοµίας, του Πυροσβεστι-
κού Σώµατος και οι Στρατιωτικοί που υπηρετούν µε οποιαδήποτε
ιδιότητα στις Ένοπλες Δυνάµεις ή στο Λιµενικό Σώµα-Ελληνική
Ακτοφυλακή και παρέχουν τις υπηρεσίες τους σε νησί.

3. Στους δικαιούχους της παρ. 2, το Α.ΝΗ.ΚΟ. χορηγείται απο-
κλειστικά στο φυσικό πρόσωπο, το οποίο φέρει την απαιτούµενη
ιδιότητα και όχι στα λοιπά µέλη της οικογένειάς του και για ταξί-
δια ιδιωτικής φύσης, τα οποία δεν εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµο-
γής της παρ. Δ9 του άρθρου 2 του ν. 4336/2015 (Α’ 94).

4. Δικαιούχοι του Α.ΝΗ.ΚΟ. είναι επίσης πολύ µικρές, µικρές
και µεσαίες επιχειρήσεις ή οντότητες µε κριτήριο το καθαρό
ύψος του κύκλου εργασιών τους, όπως ορίζεται στις παρ. 2 έως
5 του άρθρου 2 του ν. 4308/2014     (Α’ 251), που ασκούν επιχει-
ρηµατική δραστηριότητα, εφόσον έχουν την κύρια έδρα τους σε
νησί που εφαρµόζεται το µέτρο.

5. Δικαιούχοι του Α.ΝΗ.ΚΟ. υγρών καυσίµων είναι οι δικαιούχοι
των παρ. 1, 2 και 4 στα επιλέξιµα νησιά. 

Άρθρο 19
Παράµετροι υπολογισµού του Α.ΝΗ.ΚΟ.

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ανάπτυξης και Επενδύσεων,
Οικονοµικών και Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, που εκδί-
δεται σύµφωνα µε τις παρ. 2 και 3 του άρθρου 24:

α) υπολογίζεται το K.M.Ι., αφού ληφθούν υπόψη:
αα) ο Χιλιοµετρικός Συντελεστής (Χ.Σ.) υπολογισµού κοµί-

στρων για τις διανοµαρχιακές και ενδονοµαρχιακές επιβατικές
γραµµές Κ.Τ.Ε.Λ., όπως ορίζεται στην απόφαση του Υπουργού
Υποδοµών και Μεταφορών, σύµφωνα µε τα άρθρα 10 και 13 του
ν. 2963/2001 (Α’ 268),

αβ) η απόσταση του λιµένα του νησιωτικού δήµου από τον εκά-
στοτε δυνατό προορισµό, µετατρεπόµενη από ναυτικά µίλια σε
χιλιόµετρα,

β) υπολογίζεται το πραγµατικό µεταφορικό κόστος της ωφε-
λούµενης µονάδας ή επιχείρησης, αφού ληφθούν υπόψη:

βα) το κόστος ακτοπλοϊκού εισιτηρίου για δροµολόγιο από το
νησί προς οποιονδήποτε προορισµό και από οποιονδήποτε προ-
ορισµό προς το νησί,

ββ) η αξία νόµιµου παραστατικού µεταφοράς εµπορεύµατος
της κάθε νησιωτικής επιχείρησης από και προς το νησί,

βγ) η ποσότητα και ο τύπος των µεταφερόµενων φορτίων,
βδ) η απόσταση κάθε νησιού σε ναυτικά µίλια από τον προορι-

σµό που αναφέρει το παραστατικό µεταφοράς εµπορεύµατος,
βε) η µεσοσταθµική τιµή κοµίστρου ανά χιλιόµετρο ή ανά τόνο,

που προκύπτει από τη διαφορά του θαλάσσιου από το χερσαίο,
αντίστοιχης απόστασης, κόµιστρο,

βστ) οι συνολικές φορτωθείσες - εκφορτωθείσες ποσότητες,
σε τόνους, των εµπορευµάτων που µεταφέρονται ακτοπλοϊκώς
σε κάθε νησιωτικό λιµένα αναφοράς για κάθε τύπο φορτίου,

βζ) το κόστος του αεροπορικού εισιτηρίου σε αντιστοιχία µε
το Α.ΝΗ.ΚΟ. που καταβάλλεται για την ίδια διαδροµή µε µέσο
θαλάσσιας µαζικής µεταφοράς,

γ) ορίζεται για κάθε νησί και ανά έτος, ο µέγιστος αριθµός ει-
σιτηρίων για τα οποία καλύπτεται το πραγµατικό µεταφορικό κό-
στος, λαµβάνοντας υπόψη ιδίως την απόστασή του από την
ηπειρωτική Ελλάδα και τον βαθµό αυτονοµίας του από άποψη
παροχής δηµόσιων υπηρεσιών.

Άρθρο 20
Διαδικασία υποβολής αιτήσεων και ενστάσεων

1. Για την καταβολή του Α.ΝΗ.ΚΟ. απαιτείται η υποβολή αίτη-
σης πιστοποίησης. Η διαδικασία περιλαµβάνει τα ακόλουθα στά-
δια: 

α) Η αίτηση υποβάλλεται ηλεκτρονικά από πρόσωπο που υπο-
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βάλλει τη δήλωση φορολογίας εισοδήµατος της ωφελούµενης
µονάδας ή της ωφελούµενης επιχείρησης, χρησιµοποιώντας
τους κωδικούς πρόσβασης του πληροφοριακού συστήµατος TA-
XISnet. Σε περίπτωση που οι σύζυγοι ή τα µέρη του συµφώνου
συµβίωσης υποβάλλουν χωριστή φορολογική δήλωση, η αίτηση
υποβάλλεται χωριστά από κάθε σύζυγο ή µέρος του συµφώνου
συµβίωσης και για τα τυχόν εξαρτώµενα µέλη του.

β) Με απόφαση του Υπουργού Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πο-
λιτικής, ορίζονται οι δικαιούχοι, καθώς και οι ειδικότεροι όροι και
οι προϋποθέσεις υπαγωγής αυτών στη δυνατότητα υποβολής
της αίτησης της περ. α’ σε έγχαρτη µορφή. 

γ) Όλα τα δεδοµένα που συγκεντρώνονται και αφορούν σε
προσωπικά στοιχεία, στη σύνθεση του νοικοκυριού, σε φορολο-
γικά και οικονοµικά στοιχεία, χρησιµοποιούνται αποκλειστικά και
µόνο για τις ανάγκες επεξεργασίας των αιτήσεων καταβολής του
Α.ΝΗ.ΚΟ..

δ) Η συµπλήρωση αριθµού λογαριασµού ΙΒΑΝ του αιτούντος
είναι απαραίτητη. Ο αιτών φέρει την ευθύνη για τη συµπλήρωση
αριθµού λογαριασµού, ο οποίος είναι έγκυρος και ενεργός και
στον οποίο είναι υποχρεωτικά είτε αποκλειστικός δικαιούχος είτε
συνδικαιούχος.

2. Μετά την οριστική υποβολή της αίτησης, ο αιτών ενηµερώ-
νεται αυτόµατα για την υποβολή της και του χορηγείται µοναδι-
κός αριθµός παρακολούθησής της, Μοναδικός Αριθµός Νησιώτη
- M.A.N. ή Μοναδικός Αριθµός Νησιωτικής Επιχείρησης - Μ.Α.Ν.
Επιχείρησης. Ταυτόχρονα η ωφελούµενη επιχείρηση πληροφο-
ρείται το χρηµατικό ποσό και η ωφελούµενη µονάδα τον µέγιστο
αριθµό εισιτηρίων που της αντιστοιχούν ανά ηµερολογιακό έτος
σύµφωνα µε την περ. γ’ του άρθρου 19.

3. Στο Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής συστή-
νεται άµισθη τριµελής επιτροπή για την εξέταση ενδικοφανών
προσφυγών που υποβάλλουν οι αιτούντες κατά της απόφασης
πιστοποίησης. Η επιτροπή συγκροτείται µε απόφαση του Υπουρ-
γού Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής και αποτελείται από
υπαλλήλους της Γενικής Γραµµατείας Αιγαίου και Νησιωτικής
Πολιτικής. Ο αιτών υποβάλλει την προσφυγή µέσα σε είκοσι (20)
ηµέρες από την έκδοση της απόφασης πιστοποίησης.

Άρθρο 21
Καταβολή Α.ΝΗ.ΚΟ.

1. Το Α.ΝΗ.ΚΟ. καταβάλλεται στους δικαιούχους µε κατάθεση
σε τραπεζικό λογαριασµό του ποσού που αναλογεί στο εισιτήριο
για ταξίδι που έχει πραγµατοποιηθεί. Τα εκδοθέντα εισιτήρια
πρέπει να αναγράφουν τον Μοναδικό Αριθµό Νησιώτη (M.A.N.).

2. Το Α.ΝΗ.ΚΟ. είναι αφορολόγητο και ακατάσχετο στα χέρια
του Δηµοσίου ή τρίτων, κατά παρέκκλιση κάθε άλλης αντίθετης
διάταξης, δεν υπόκειται σε οποιαδήποτε κράτηση, δεν δεσµεύε-
ται και δεν συµψηφίζεται µε βεβαιωµένες οφειλές στη Φορολο-
γική Διοίκηση και στο υπόλοιπο Δηµόσιο, τα ασφαλιστικά ταµεία
ή τα πιστωτικά ιδρύµατα και δεν υπολογίζεται στα εισοδηµατικά
όρια για την καταβολή οποιασδήποτε παροχής κοινωνικού ή προ-
νοιακού χαρακτήρα. Για την είσπραξή του δεν απαιτείται η προ-
σκόµιση φορολογικής και ασφαλιστικής ενηµερότητας.

3. Το Α.ΝΗ.ΚΟ. δεν προσµετράται στο ετήσιο καθαρό οικογε-
νειακό εισόδηµα και δεν υπόκειται στην ειδική εισφορά αλληλεγ-
γύης του άρθρου 43Α του ν. 4172/2013 (Α’ 167). Τα ίδια ισχύουν
και αν ο δικαιούχος είναι νοµικό πρόσωπο ή νοµική οντότητα που
εµπίπτει στο πεδίο εφαρµογής του παρόντος Τµήµατος, µε την
επιφύλαξη της παρ. 1 του άρθρου 47 του ν. 4172/2013 (Α’ 167)
περί φορολόγησης κέρδους από επιχειρηµατική δραστηριότητα,
σε περίπτωση διανοµής ή κεφαλαιοποίησής του.

Άρθρο 22
Διακοπή καταβολής Α.ΝΗ.ΚΟ.

1. Το Α.ΝΗ.ΚΟ. δεν καταβάλλεται, εάν η ωφελούµενη µονάδα
ή επιχείρηση έπαυσε να κατοικεί ή να εδρεύει, αντίστοιχα, σε κά-
ποιον από τους δήµους εφαρµογής του προγράµµατος για
χρόνο µεγαλύτερο του τετράµηνου µέσα στο ίδιο έτος. Κατ’ εξαί-
ρεση καταβάλλεται Α.ΝΗ.ΚΟ., αν η απουσία µέλους της ωφελού-

µενης µονάδας, ανεξάρτητα από τη χρονική διάρκειά της, οφεί-
λεται σε λόγους νοσηλείας σε νοσηλευτικά ιδρύµατα του εσω-
τερικού ή εξωτερικού.

2. Η καταβολή του Α.ΝΗ.ΚΟ. διακόπτεται, εφόσον εκλείψει
οποιαδήποτε προϋπόθεση χορήγησής του.

3. Στις παραπάνω περιπτώσεις, ο δικαιούχος του Α.ΝΗ.ΚΟ.
οφείλει να προχωρήσει σε ενέργειες διακοπής του, οι οποίες διε-
νεργούνται µέσα από το πληροφοριακό σύστηµα του Μεταφορι-
κού Ισοδυνάµου. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΟΡΓΑΝΑ ΥΛΟΠΟΙΗΣΗΣ

Άρθρο 23
Αρµόδια όργανα υλοποίησης

1. Η Γενική Γραµµατεία Αιγαίου και Νησιωτικής Πολιτικής του
Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής:

α) αναπτύσσει και διαχειρίζεται το πληροφοριακό σύστηµα για
τη λειτουργία του Μ.Ι.,

β) παραλαµβάνει και επεξεργάζεται τις αιτήσεις πιστοποίησης
των ενδιαφεροµένων,

γ) είναι αρµόδια για την πιστοποίηση των χρηστών του πληρο-
φοριακού συστήµατος,

δ) προβαίνει σε ηλεκτρονική διασταύρωση πληροφοριών µε
τις βάσεις δεδοµένων άλλων φορέων ή Υπουργείων και ιδίως της
Γενικής Γραµµατείας Πληροφοριακών Συστηµάτων Δηµόσιας Δι-
οίκησης, της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων, του Ηλε-
κτρονικού Συστήµατος Κράτησης Θέσεων και Έκδοσης
Εισιτηρίων Επιβατών και Αποδείξεων Μεταφοράς Οχηµάτων
(Η.Σ.Κ.Θ.Ε.Ε.Α.) και των ασφαλιστικών ταµείων,

ε) παραλαµβάνει και επεξεργάζεται τις καταγγελίες που υπο-
βάλλονται σχετικά µε την υλοποίηση του Μέτρου του Μ.Ι.,

ζ) ενηµερώνει τους αιτούντες για την πορεία του αιτήµατός
τους και για κάθε άλλο θέµα σχετικά µε τη συµµετοχή τους στο
πρόγραµµα.

2. Η Γενική Γραµµατεία Αιγαίου και Νησιωτικής Πολιτικής συ-
νεργάζεται:

α) µε τη Γενική Γραµµατεία Εµπορίου και Προστασίας Κατα-
ναλωτή του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων και τα νη-
σιωτικά επιµελητήρια, για την παρακολούθηση της επίδρασης
του Μεταφορικού Ισοδυνάµου στις τιµές των προϊόντων και τον
ανασχεδιασµό του µέτρου,

β) µε τη Γενική Γραµµατεία Ψηφιακής Διακυβέρνησης και
Απλούστευσης Διαδικασιών του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης, για την υλοποίηση και διαχείριση του πληροφοριακού
συστήµατος εξυπηρέτησης δικαιούχων του Μεταφορικού Ισοδυ-
νάµου,

γ) µε τη Γενική Γραµµατεία Δηµοσίων Επενδύσεων και Εταιρι-
κού Συµφώνου για το Πλαίσιο Ανάπτυξης (ΕΣΠΑ) του Υπουρ-
γείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων, για κάθε ζήτηµα εξασφάλισης
πιστώσεων για την υλοποίηση του Μεταφορικού Ισοδυνάµου,

δ) µε το Υπουργείο Παιδείας και Θρησκευµάτων, (Διευθύνσεις
Εκπαίδευσης) και το Υπουργείο Υγείας, για την πιστοποίηση δι-
καιούχων που εντάσσονται στο εποχικού χαρακτήρα εκπαιδευ-
τικό και υγειονοµικό προσωπικό,

ε) µε τη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού του Υπουργείου Πολι-
τισµού και Αθλητισµού, για την πιστοποίηση των δικαιούχων
αθλητών.

3. Οι δήµοι, στους οποίους εφαρµόζεται το µέτρο, ορίζουν
υπάλληλο ως πρόσωπο αναφοράς, αρµόδιο:

α) να συνεργάζεται µε τη Γενική Γραµµατεία Αιγαίου και Νη-
σιωτικής Πολιτικής, για την αποτελεσµατική εφαρµογή και τον
συντονισµό του προγράµµατος,

β) να παρέχει κάθε στήριξη στους δικαιούχους, προκειµένου
να ενηµερώνονται και να υποβάλλουν αίτηση.

4. Το Εθνικό Κέντρο Δηµόσιας Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης
σχεδιάζει και υλοποιεί πρόγραµµα ενηµέρωσης και επιµόρφω-
σης των στελεχών των συναρµόδιων για την υλοποίηση του µέ-
τρου φορέων και υπηρεσιών.
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 24
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ανάπτυξης και Επενδύ-
σεων, Οικονοµικών και Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, καθο-
ρίζεται το ποσό που καταβάλλεται για το µέτρο του Μεταφορικού
Ισοδυνάµου κάθε έτος. Με όµοια απόφαση, ορίζεται η Διαχειρι-
στική Αρχή του έργου, καθώς και ο Ενδιάµεσος Φορέας για επι-
τέλεση συγκεκριµένων καθηκόντων αυτής.

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ανάπτυξης και Επενδύ-
σεων, Οικονοµικών και Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, προσ-
διορίζονται, ως προς τις ωφελούµενες µονάδες, τα εξής:

α) το Κατώφλι Μεταφορικού Ισοδύναµου (K.M.Ι),
β) το πραγµατικό µεταφορικό κόστος,
γ) ο αριθµός των εισιτηρίων, για τα οποία καλύπτεται το µετα-

φορικό κόστος,
δ) οι επιµέρους αρµοδιότητες των εµπλεκόµενων υπηρεσιών,
ε) η διαδικασία υποβολής των αιτήσεων πιστοποίησης,
ζ) η διαδικασία, ο χρόνος και ο τρόπος καταβολής του

Α.ΝΗ.ΚΟ.,
η) οι ειδικές κατηγορίες µόνιµων κατοίκων, οι οποίοι λόγω των

συχνών µετακινήσεων δικαιούνται περισσότερα εισιτήρια,
θ) ο τρόπος ελέγχου της ορθής εφαρµογής του µέτρου,
ι) η διαδικασία αναδιανοµής των αδιάθετων, κατά το τέλος της

χρονικής περιόδου χρήσης, εισιτηρίων,
κ) κάθε άλλο ζήτηµα τεχνικού και λεπτοµερειακού χαρακτήρα.
3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ανάπτυξης και Επενδύ-

σεων, Οικονοµικών και Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, προσ-
διορίζονται τα στοιχεία της παρ. 2 ως προς τις ωφελούµενες
επιχειρήσεις.

4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ανάπτυξης και Επενδύ-
σεων και Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής ρυθµίζονται:

α) το είδος των υγρών καυσίµων που εντάσσεται στο µέτρο του
Μ.Ι.,

β) το ύψος, οι παράµετροι και ο τύπος υπολογισµού του
Α.ΝΗ.ΚΟ. για υγρά καύσιµα,

γ) η διαδικασία πληρωµής των δικαιούχων και τα απαραίτητα
δικαιολογητικά,

δ) ο χρόνος έναρξης και η χρονική διάρκεια της πιλοτικής εφαρ-
µογής του µέτρου,

ε) η επέκταση της πιλοτικής εφαρµογής του µέτρου και σε άλλα
νησιά της Ελληνικής Επικράτειας. 

ΤΜΗΜΑ ΙΙΙ
ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ - ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο 25
Καταργούµενες διατάξεις

1. Από την έναρξη της ισχύος του παρόντος καταργούνται οι
ακόλουθες διατάξεις:

α) το άρθρο 33 του ν. 4150/2013 (Α’ 102),
β) τα άρθρα 1 έως 11 του ν. 4551/2018 (Α’ 116),
γ) το άρθρο 29 του ν. 4585/2018 (Α’ 216),
δ) το άρθρο 14 του ν. 4606/2019 (Α’ 57),
ε) η παρ. 1 του άρθρου 50 και τα άρθρα 51 και 52 του    ν.

4676/2020 (Α’ 67),
ζ) οι παρ. 1 και 2 του άρθρου 112 του ν. 4714/2020      (Α’ 148),
η) τα άρθρα 1 έως 12 του ν. 4770/2021 (Α’ 15).
2. Καταργείται επίσης κάθε γενική και ειδική διάταξη που αν-

τίκειται στις ρυθµίσεις του παρόντος.

Άρθρο 26
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

Αθήνα,................................2021

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το
Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Το Σώµα

παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με τη συ-

ναίνεση του Σώµατος και ώρα 16.02’ λύεται η συνεδρίαση για
αύριο, ηµέρα Παρασκευή 17 Σεπτεµβρίου 2021 και ώρα 9.00’, µε
αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικός έλεγχος.
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